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Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ
1. Συζήτηση επί της αρχής του σχεδίου νόµου του Υπουρ-

γείου Ανάπτυξης: «Αναθεώρηση ∆ιατάξεων του ν. 703/ 1977
περί Ανταγωνισµού», σελ. 1403

2. Κατάθεση Εκθέσεων ∆ιαρκών Επιτροπών.
α) Η ∆ιαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει

την έκθεσή της στην πρόταση νόµου αρµοδιότητας του Υπουρ-
γείου Οικονοµίας και Οικονοµικών: «Έκτακτα µέτρα ενίσχυσης
των εισοδηµατικά ασθενέστερα στρωµάτων». σελ. 1425

β) Η ∆ιαρκής Επιτροπή ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης, ∆ηµόσιας
Τάξης και ∆ικαιοσύνης καταθέτει την έκθεσή της στην πρόταση
νόµου αρµοδιότητας του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης «Σύµφωνο
συµβίωσης», σελ. 1425

γ) Η ∆ιαρκής Επιτροπή Εθνικής Άµυνας και Εξωτερικών Υπο-
θέσεων καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουρ-
γείου Εθνικής Άµυνας: “Κύρωση Συµφωνίας Συνεργασίας
µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και του
Υπουργικού Συµβουλίου της ∆ηµοκρατίας της Αλβανίας σχε-
τικά µε την αναζήτηση, την εκταφή, τον προσδιορισµό της ταυ-
τότητας και τον ενταφιασµό των Ελλήνων Πεσόντων
Στρατιωτικών σε Πολεµικές Επιχειρήσεις στην Αλβανία κατά τη
διάρκεια του Ελληνο-Ιταλικού Πολέµου του 1940-1941 και την κα-
τασκευή κοιµητηρίων στο έδαφος της ∆ηµοκρατίας της Αλβα-
νίας για τον ενταφιασµό τους», σελ. 1437

3. Κατάθεση Σχεδίων Νόµων.
α) Οι Υπουργοί Εθνικής Άµυνας, Εξωτερικών, Εµπορικής

Ναυτιλίας, Αιγαίου και Νησιωτικής Πολιτικής και Οικονοµίας και
Οικονοµικών κατέθεσαν σχέδια νόµου:

i) «Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης (Memorandum of Un-
derstanding) µεταξύ του Υπουργού Εθνικής Άµυνας της ∆ηµο-
κρατίας της Πολωνίας και του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της
Ελληνικής ∆ηµοκρατίας που αφορά στη συνεργασία µε το Πο-
λυεθνικό Συντονιστικό Κέντρο Στρατηγικών Θαλασσίων Μετα-
φορών των Αθηνών (ΠΟΣΚΕΣΘΑΜ-AMSCC) και της Τεχνικής
Συµφωνίας (Technical Arrangement) µεταξύ του Υπουργού
Εθνικής Άµυνας της ∆ηµοκρατίας της Πολωνίας και του Υπουρ-
γείου Εθνικής Άµυνας της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας που αφορά
στην εφαρµογή του Μνηµονίου Κατανόησης για τη συνεργα-
σία µε το Πολυεθνικό Συντονιστικό Κέντρο Στρατηγικών Θα-
λασσίων Μεταφορών των Αθηνών (ΠΟΣΚΕΣΘΑΜ-AMSCC)»,
σελ. 1430

ii) «Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης (Memorandum of
Understanding) µεταξύ του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της
Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και του Υπουργείου Άµυνας της ∆η-
µοκρατίας της Τσεχίας σχετικά µε τη συνεργασία µε το Πο-
λυεθνικό Συντονιστικό Κέντρο Στρατηγικών Θαλασσίων

Μεταφορών των Αθηνών (AMSCC) και της Τεχνικής Συµφωνίας
(Technical Arrangement) µεταξύ του Υπουργείου Εθνικής Άµυ-
νας της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και του Υπουργείου Άµυνας
της ∆ηµοκρατίας της Τσεχίας σε εφαρµογή του Μνηµονίου Κα-
τανόησης µεταξύ του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Ελληνι-
κής ∆ηµοκρατίας και του Υπουργείου Άµυνας της ∆ηµοκρατίας
της Τσεχίας σχετικά µε τη συνεργασία µε το Πολυεθνικό Συ-
ντονιστικό Κέντρο Στρατηγικών Θαλασσίων Μεταφορών των
Αθηνών (AMSCC)», σελ. 1431

β) Οι Υπουργοί Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων, Εσω-
τερικών και Οικονοµίας και Οικονοµικών κατέθεσαν σχέδιο
νόµου: «Ρύθµιση θεµάτων του πανεπιστηµιακού και τεχνολογι-
κού τοµέα της ανώτατης εκπαίδευσης και άλλες διατάξεις»,
σελ. 1433

γ) Οι Υπουργοί Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εξωτερικών,
Απασχόλησης και Κοινωνικής Προστασίας, ∆ικαιοσύνης και
Εµπορικής Ναυτιλίας, Αιγαίου και Νησιωτικής Πολιτικής κατέ-
θεσαν σχέδιο νόµου: «Αναµόρφωση νοµικού πλαισίου ιδιωτι-
κών και επαγγελµατικών σκαφών αναψυχής και επιβολή ειδικού
φόρου και έκτακτης εισφοράς, ρύθµιση φορολογικών θεµάτων,
θεµάτων του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους και λοιπές δια-
τάξεις», σελ. 1435
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Αθήνα, σήµερα στις 16 Ιουλίου 2009, ηµέρα Πέµπτη και ώρα
9.39’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου το Τµήµα ∆ιακοπής Εργασιών της Βουλής (Β’ σύνθεση) για
να συνεδριάσει υπό την προεδρία του Προέδρου αυτής κ. ∆Η-
ΜΗΤΡΙΟΥ ΣΙΟΥΦΑ.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Τµήµα.

(Ανακοινώνονται προς το Τµήµα από το Γραµµατέα της Βου-
λής κ. Χρήστο Σταϊκούρα, Βουλευτή Φθιώτιδος, τα ακόλουθα:

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Η Βουλευτής Τρικάλων κ. ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΟΥΛΑ) ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία διαµαρτύρεται για την κακή
λειτουργία και για την απώλεια θέσεων εργασίας στην «ΚΕΚΑ-
ΝΑΠ ΑΕ».

2) Η Βουλευτής Τρικάλων κ. ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΟΥΛΑ) ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Οµοσπονδία
Ενώσεων Προσωπικού Λιµενικού Σώµατος ζητεί την ενίσχυση του
Λιµενικού Σώµατος µε υποδοµές, εξοπλισµό, µέσα, προσωπικό
κ.λπ..

3) Η Βουλευτής Τρικάλων κ. ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΟΥΛΑ) ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Γεώργιος Στεφανόπου-
λος, Γενικός ∆ιευθυντής της Ένωσης Εταιρειών Κινητής Τηλε-
φωνίας ζητεί να ληφθούν υπ’όψιν οι προτάσεις από την Ένωση
Εταιρειών Κινητής Τηλεφωνίας για την επίτευξη καλύτερης ποι-
ότητας και ταχύτητας ευρυζωνικών υποδοµών και υπηρεσιών στη
χώρα.

4) Η Βουλευτής Τρικάλων κ. ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΟΥΛΑ) ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Εθνική Συνοµοσπονδία Ατό-
µων µε Αναπηρία , µέλος του Ευρωπαϊκού Φόρουµ Ατόµων µε
Αναπηρία ζητεί να γίνεται έκπτωση 50% στην εισφορά για τους
ηµιυπαίθριους χώρους και στα άτοµα µε αναπηρία.

5) Η Βουλευτής Πέλλης κ. ΠΑΡΘΕΝΑ ΦΟΥΝΤΟΥΚΙ∆ΟΥ - ΘΕ-
Ο∆ΩΡΙ∆ΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Γεροντίδης
Χρυσόστοµος και η κ. Όλγα Μπεγλοπούλου ζητούν να εισαχθεί
και να ψηφιστεί τροπολογία σε σχέδιο νόµου µε την οποία οι ερ-
γαζόµενοι σε κλάδους ΤΕ κατηγορίας να καταταγούν σε θέσεις
ΠΕ κατηγορίας.

6) Η Βουλευτής Πέλλης κ. ΠΑΡΘΕΝΑ ΦΟΥΝΤΟΥΚΙ∆ΟΥ - ΘΕ-
Ο∆ΩΡΙ∆ΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η κ. Βικτώρια Χα-
τζηθεοδώρου διαµαρτύρεται για το Ενιαίο Τέλος Ακινήτων που
πληρώνουν οι Έλληνες του εξωτερικού χωρίς ουδεµία απαλ-
λαγή.

7) Ο Βουλευτής Λαρίσης κ. ΕΚΤΟΡΑΣ ΝΑΣΙΩΚΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµαρχος Ολύµπου Νοµού Λαρίσης
ζητεί χρηµατοδότηση για αποκατάσταση ζηµιών που προκλήθη-
καν από έντονες βροχοπτώσεις και χαλάζι στο δήµο του.

8) Ο Βουλευτής Ευβοίας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η Τοπική Ένωση ∆ήµων και Κοινο-
τήτων Νοµού Ευβοίας ζητεί το διορισµό επιτρόπου στην 2η
Υπηρεσία του Ελεγκτικού Συνεδρίου στο Νοµό Εύβοιας.

9) Ο Βουλευτής Καρδίτσης κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΡΟΒΛΙΑΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Ένωση Λειτουργών Μέσης Εκ-
παίδευσης Καρδίτσας διαµαρτύρεται για την παράνοµη άρνηση
του Περιφερειακού ∆ιευθυντή Εκπαίδευσης Θεσσαλίας να υπο-
γράψει την απόφαση τοποθέτησης του κ. Σιώζου στο 3ο Γενικό
Λύκειο Καρδίτσας.

10) Οι Βουλευτές, Ιωαννίνων κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΛΥΣΑΝ-
∆ΡΑΚΗΣ, και Κερκύρας κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ κατέ-
θεσαν αναφορά µε την οποία το Ενιαίο Σωµατείο Εργαζοµένων
Γενικού Νοσοκοµείου και Κέντρων Υγείας Νοµού Κερκύρας
ζητεί την πρόσληψη του αναγκαίου προσωπικού για την πλήρη
κάλυψη των αναγκών υγείας µε βάση τον Οργανισµό 2006 κ.λπ..

11) Οι Βουλευτές, Λέσβου κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΚΟΠΕΛΙΤΗΣ , Αιτω-
λοακαρνανίας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ και Α’ Πειραιώς κ. ∆ΙΑ-
ΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία η
Πανελλήνια Οµοσπονδία ∆ασοφυλάκων ∆ηµόσιων Υπαλλήλων
ζητεί την κατάργηση των ιδιωτικών θηροφυλάκων κατά το πρό-
τυπο της ιδιωτικής ∆ασοφυλακής κ.λπ..

12) Ο Βουλευτής Ροδόπης κ. ΑΧΜΕΤ ΧΑΤΖΗ ΟΣΜΑΝ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία οι κάτοικοι του οικισµού Οµηρικού
και Καλλυντηρίου του ∆ήµου Φιλλύρας ζητούν την παροχή ευ-
ρυζωνικής σύνδεσης στο διαδίκτυο στους εν λόγω οικισµούς.

13) Ο Βουλευτής Φθιώτιδος κ. ΗΛΙΑΣ ΚΑΛΛΙΩΡΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το Τοπικό Συµβούλιο του ∆ηµοτικού
∆ιαµερίσµατος Εξάρχου ∆ήµου Αταλάντης Νοµού Φθιώτιδας
ζητεί την άµεση αδειοδότηση και την έναρξη υλοποίησης του
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έργου «ATALANTI HILLS».

14) Ο Βουλευτής Φθιώτιδος κ. ΗΛΙΑΣ ΚΑΛΛΙΩΡΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία οι κάτοικοι του ∆ηµοτικού ∆ιαµερίσµα-
τος Αγίας Μαρίνας ∆ήµου Στυλίδας ζητούν τη δηµιουργία βα-
τότητας του τµήµατος επαρχιακού δρόµου (Π.Ε.Ο. Λαµίας -
Στυλίδας - Αγία Μαρίνα) µε επίστρωση πρόχειρου ασφαλτοτά-
πητα.

15) Ο Βουλευτής Φθιώτιδος κ. ΗΛΙΑΣ ΚΑΛΛΙΩΡΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σύνδεσµος Εγκαταστάσεων Υδραυλι-
κών - Θερµικών και Κλιµατιστικών Εγκαταστάσεων Φθιώτιδας
διαµαρτύρεται επειδή οι συνεταιρισµοί τέθηκαν εκτός του Προ-
γράµµατος ΕΣΠΑ 2007-2013.

16) Ο Βουλευτής Φθιώτιδος κ. ΗΛΙΑΣ ΚΑΛΛΙΩΡΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµαρχος Εχιναίων Νοµού Φθιώτιδας
ζητεί την καταβολή αποζηµίωσης στους ελαιοπαραγωγούς της
περιοχής του για ζηµιές που υπέστησαν οι καλλιέργειές τους
από ακραία καιρικά φαινόµενα.

17) Ο Βουλευτής Φθιώτιδος κ. ΗΛΙΑΣ ΚΑΛΛΙΩΡΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµαρχος Ξυνιάδος Νοµού Φθιώτιδας
ζητεί έκτακτη οικονοµική ενίσχυση για τις ζηµιές που υπέστησαν
οι αγρότες σιτηρών λόγω δυσµενών καιρικών συνθηκών.

18) Ο Βουλευτής Φθιώτιδος κ. ΗΛΙΑΣ ΚΑΛΛΙΩΡΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο κ. ∆ηµήτρης Πενταγιώτης, πολιτικός
µηχανικός ζητεί τη µείωση του φόρου µεταβίβασης ακινήτων
µέχρι τέλους του 2009.

19) Ο Βουλευτής Φθιώτιδος κ. ΗΛΙΑΣ ΚΑΛΛΙΩΡΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµαρχος ∆οµοκού Νοµού Φθιώτιδας
ζητεί οικονοµική ενίσχυση για τις ζηµιές που υπέστησαν λόγω
δυσµενών καιρικών συνθηκών οι αγρότες σιτηρών του δήµου
του.

20) Ο Βουλευτής Β’ Πειραιώς κ. ΓΡΗΓΟΡΗΣ ΝΙΩΤΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Εθνική Συνοµοσπονδία Ατόµων µε Ανα-
πηρία ζητεί έκπτωση 50% στην εισφορά για τους ηµιυπαίθρι-
ους χώρους και στα άτοµα µε αναπηρία.

21) Ο Βουλευτής Φθιώτιδος κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία οι ∆ήµαρχοι Ξυνιάδος και ∆οµοκού
Νοµού Φθιώτιδας ζητούν να χορηγηθεί έκτακτη οικονοµική ενί-
σχυση στους σιτοπαραγωγούς της περιοχής τους µε την ένταξη
των ζηµιών που υπέστησαν σε καθεστώς ΠΣΕΑ.

22) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία οι Εργαζόµενοι των Κέντρων Εκ-
παίδευσης Ενηλίκων Πέλλας ζητούν να πληρωθούν τα
δεδουλευµένα τους.

23) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο κ. ∆ήµογλου Αντώνιος ζητεί να
µην πληρώσει φόρο που του επιβλήθηκε γιατί τον έχει ήδη εξο-
φλήσει.

24) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Ιωάννης Τσακλαντής ζητεί την
επίλυση συνταξιοδοτικού του προβλήµατος.

25) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Παπαδόπουλος Αλέξανδρος
ζητεί να πληροφορηθεί αν µπορεί να γίνει δεκτή η αίτηση προτί-
µησης που υπέβαλλε κ.λπ..

26) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Γεώργιος Αποστολόπουλος, Οι-
κονοµολόγος ζητεί να πληροφορηθεί για το περιεχόµενου του
νοµοσχεδίου που αφορά στο άνοιγµα των κλειστών επαγγελµάτων.

27) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία οι Συµβασιούχοι Πυροσβέστες Πυ-
ρόσβεσης ∆ιάσωσης Νοµού Πέλλης ζητούν να πληροφορηθούν
πότε αναµένεται να υλοποιηθεί το πρόγραµµα απασχόλησης
Συµβασιούχων Πυροσβεστών Πυρόσβεσης ∆ιάσωσης κ.λπ..

28) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Ιτάνου Λασιθίου ζητεί την
ένταξη στο πρόγραµµα ΠΣΕΑ της αποζηµίωσης των ελαιοπαρα-
γωγών της περιοχής του που οι καλλιέργειές τους υπέστησαν
ζηµιές από τα δυσµενή καιρικά φαινόµενα.

29) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Ραµπούσης Χρήστος ζητεί τη
µετάταξή του από τη πρωτοβάθµια στη δευτεροβάθµια εκπαί-
δευση ως πολύτεκνος.

30) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας µε το οποίο ζητείται η αναβάθµιση
του Πυροσβεστικού Κλιµακίου της Σητείας σε Σταθµό ∆’Τάξης.

31) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στη µειωµένη
παραγωγή λαδιού στην περιοχή του Λασιθίου .

32) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Μηχανικών Τεχνολο-
γίας Πετρελαίου και Φυσικού Αερίου ζητεί να αποσαφηνιστεί
ποια µαθήµατα µπορούν να διδάξουν κ.λπ..

33) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Αλέξανδρος Μαστροπαύλος,
κάτοικος Σητείας ζητεί την επίλυση ασφαλιστικού του προβλή-
µατος.

34) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην κατα-
γωγή των Κρητών .

35) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας µε το οποίο ζητείται η κατασκευή
Σταθµού Μεταφόρτωσης Ανακυκλώσιµων Υλικών στο ∆ήµο Ση-
τείας.

36) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία εργαζόµενοι στο χειρουργικό ια-
τρείο Άνω Λιοσίων ζητούν την άρση της από τριετίας
µετακίνησης χειρούργων του Νοσοκοµείου Βραχείας Νοσηλείας
ΙΚΑ-ΕΤΑΜ Αθηνών προς κάλυψη του πιο πάνω ιατρείου.

37) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία οι Μαθητές του Εσπερινού ΕΠΑΛ
Γιαννιτσών της Β’τάξης ζητούν τη δηµιουργία τοµέα οικονοµι-
κών και διοικητικών υπηρεσιών στο σχολείο τους.

38) Ο Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΜΙΧΑΗΛ ΠΑΝΤΟΥΛΑΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Ανατολικού Ζαγορίου Ιω-
αννίνων διαµαρτύρεται για την ελλιπή αστυνόµευση της
περιοχής του.

39) Ο Βουλευτής Ρεθύµνου κ. ΗΛΙΑΣ ΛΑΜΠΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας µε το οποίο η Ένωση Γιατρών ΕΣΥ και ο
Σύλλογος Εργαζοµένων Ρεθύµνου ζητούν τη δηµιουργία σύγ-
χρονων µαγειρείων στο Νοσοκοµείο Ρεθύµνου.

40) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύνδεσµος Επαγγελµατιών
Πρακτόρων Πρόγνωσης Παιχνιδιών ΟΠΑΠ Νοµού Ηρακλείου
ζητεί την ανάκληση του νόµου για τη φορολόγηση κερδών από
τυχερά παιχνίδια.

1396 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



41) Η Βουλευτής Αιτωλοακαρνανίας κ. ΣΟΦΙΑ ΓΙΑΝΝΑΚΑ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία το Τεχνικό Επιµελητήριο Περι-
φερειακό Τµήµα Νοµού Αιτωλοακαρνανίας ζητεί την
επαναλειτουργία γραφείου ΤΑΣ στο νοµό του.

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 83/17/06/2009 ερώτηση του Βουλευτή κ. Βενι-
ζέλου Ευάγγελου δόθηκε µε το υπ αριθµ. 21/268/ΑΣ2102δΙς 03/07/09
έγγραφο από την Υπουργό Εξωτερικών η ακόλουθη απάντηση:

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΚΑ’ - 16 ΙΟΥΛΙΟΥ 2009 1397



1398 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



2. Στην µε αριθµό 95/17/06/2009 ερώτηση του Βουλευτή κ. Αϊ-
βαλιώτη Κωνσταντίνου δόθηκε µε το υπ αριθµ. 2326/03.07.09 έγ-

γραφο από τον Υφυπουργό Περιβάλλοντος Χωροταξίας και ∆η-
µοσίων Έργων η ακόλουθη απάντηση:

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΚΑ’ - 16 ΙΟΥΛΙΟΥ 2009 1399

Σηµ. Τα συνηµµένα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο
της ∆/νσης Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων)



3. Στην µε αριθµό 247/17/06/2009 ερώτηση της Βουλευτού κ.
Αράπογλου ∆ήµητρας δόθηκε µε το υπ αριθµ. 21/269/ΑΣ2103δις/

03/07/09 έγγραφο από την Υπουργό Εξωτερικών η ακόλουθη
απάντηση:

1400 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



4. Στην µε αριθµό 464/18/06/2009 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Λοβέρδου Ανδρέα δόθηκε µε το υπ αριθµ. 21/271/ΑΣ2118δΙς

/03/07/09 έγγραφο από την Υπουργό Εξωτερικών η ακόλουθη
απάντηση:

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΚΑ’ - 16 ΙΟΥΛΙΟΥ 2009 1401



1402 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ανάπτυξης: «Αναθεώρηση
∆ιατάξεων του ν. 703/1977 περί Ανταγωνισµού».

Πριν δώσω το λόγο στον Υπουργό, ο οποίος θέλει να καταθέ-
σει νοµοτεχνικές βελτιώσεις και µε αφορµή όσα συνεζητήθησαν
χθες για τον τρόπο οργάνωσης της συζήτησης, οφείλω να σταθώ
σε δύο πράγµατα. Πράγµατι, την προηγούµενη ηµέρα, ο Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ πρώην Υπουργός κ. Πα-
πουτσής είχε θέσει θέµα µιας ακόµη συνεδρίασης για την
ολοκλήρωση της συζήτησης του νοµοσχεδίου. Η πρόταση όπως
ήρθε στο Τµήµα από τη ∆ιάσκεψη των Προέδρων ήταν ότι θα συ-
νεζητούντο τα άρθρα και οι τροπολογίες ως µία ενότητα. Και έτσι
κι έγινε. Θα µπορούσε να υπάρξει αντιπρόταση, διότι βρισκόµουν
ο ίδιος στο Βήµα, να συζητηθεί το νοµοσχέδιο σε δύο ενότητες
στη δεύτερη συνεδρίαση: µία ενότητα για τα άρθρα και µία ενό-
τητα για τις τροπολογίες, για να µην υπάρξει η εµπλοκή η οποία
υπήρξε χθες. Και αυτό διότι την ίδια ώρα υπήρχαν δύο σηµαντι-
κές συνεδριάσεις στην Εθνική Αντιπροσωπεία: της Επιτροπής
Θεσµών και ∆ιαφάνειας, στην οποία έπρεπε να παρευρίσκεται ο
Υπουργός Εσωτερικών, και συζήτηση, επίσης, της κύρωσης σύµ-
βασης στην Επιτροπή ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και ∆ικαιοσύνης όπου
έπρεπε να παρευρεθεί ο Υπουργός κ. ∆ένδιας και οι οποίοι και
ειδοποιήθηκαν, όταν δηµιουργήθηκε το θέµα, να προσέλθουν
στην Αίθουσα µετά τον διάλογο ο οποίος γινόταν. Κατόπιν αυτού
και για να µην δηµιουργηθεί στο µέλλον ανάλογη παρερµηνεία ή
τουλάχιστον πρόθεση ότι το Προεδρείο οδηγεί στη συζήτηση µε
διαδικασίες γρήγορες, οι οποίες δεν επιτρέπουν τη δυνατότητα
καθαρών τοποθετήσεων από την πλευρά των συναδέλφων Βου-
λευτών, εισηγούµαι µε αφορµή το σηµερινό νοµοσχέδιο, η ση-
µερινή συνεδρίαση να αφιερωθεί στη συζήτηση επί της αρχής,
την Τρίτη να συζητήσουµε σε δύο ενότητες τα άρθρα και την Τε-
τάρτη να συζητήσουµε στην τρίτη συνεδρίαση τις τροπολογίες οι
οποίες υπάρχουν.

Συµφωνείτε;
Ο κ. Παπουτσής έχει το λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Βεβαίως συµφωνώ, κύριε Πρόεδρε,

µε τη διαδικασία την οποία προτείνετε και σας ευχαριστώ πάρα
πολύ γιατί βρίσκεται ακριβώς στο πνεύµα του χθεσινού µου αι-
τήµατος όσον αφορά την οργάνωση της χθεσινής συνεδρίασης.
Επίσης θέλω να σας πω, κύριε Πρόεδρε, ότι εκτιµώ ιδιαίτερα την
προσπάθειά σας, γι’ αυτό και απευθύνθηκα σ’ εσάς προκειµένου
να οργανωθούν µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο οι συζητήσεις.
Όπως επίσης εκτιµώ και την προσπάθεια να καλύψετε αυτό το,
κατά τη γνώµη µου, «κοινοβουλευτικό παράπτωµα» - για να χρη-
σιµοποιήσω αυτό τον όρο- της Κυβέρνησης χθες. ∆ιότι…

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Μου επιτρέπετε, κύριε Πα-
πουτσή;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Μάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Ο Πρόεδρος της Βουλής

δεν είναι για να καλύπτει την Κυβέρνηση.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Ναι, αλλά…
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Σας ανέφερα τη σύ-

µπτωση τριών σηµαντικών συνεδριάσεων. Αν οι Υπουργοί είχαν
αποχωρήσει από τη συνεδρίαση µετά την πρώτη συνοµιλία ο
πρώτος ο οποίος θα εφέρετο και µε τον πλέον αυστηρό τρόπο
απέναντι στην Κυβέρνηση και τους Υπουργούς θα ήµουν ο ίδιος.
Όµως γνωρίζετε πολύ καλά ότι υπήρχε µια σηµαντική συνε-
δρίαση για τα Μέσα Ενηµέρωσης στην Επιτροπή Θεσµών και
∆ιαφάνειας και δεν αποµακρύνθηκαν µέχρι τις 15.00’ η ώρα και
οι δύο Υπουργοί. Βρίσκονταν µέσα στο Κοινοβούλιο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Μάλιστα. Το να βρίσκεται, κύριε Πρό-
εδρε, ένας Υπουργός εντός του Κοινοβουλίου σε άλλες αίθουσες
ή στο Περιστύλιο δεν έχει καµµία απολύτως σηµασία όταν δεν
συµµετέχει στον κοινοβουλευτικό διάλογο και στη διαδικασία
αντίκρουσης, που είναι η ουσιαστική διαδικασία της Κοινοβου-
λευτικής ∆ηµοκρατίας.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Συµφωνώ απολύτως.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Και είµαι απόλυτα βέβαιος, γιατί γνω-

ρίζω και έχω παρακολουθήσει τη δική σας πορεία, ότι εσείς ούτε
ως Υπουργός αλλά ούτε και στο παρελθόν ως Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος θα είχατε αποδεχθεί αυτού του είδους την πρα-
κτική, όπου Υπουργοί να µπαίνουν όποτε θέλουν µέσα στην Αί-
θουσα, να εκφράζουν µία γνώµη επί της τροπολογίας, η οποία θα
συνεζητείτο στο τέλος, µε αποτέλεσµα να µην έχουν τη δυνατό-
τητα οι συνάδελφοι να πάρουν το λόγο κατά τη διάρκεια αυτής
της συζήτησης. Και αµέσως µετά, χωρίς να ακούσουν κανέναν
άλλον απολύτως, να δηλώνουν ότι έχει ολοκληρωθεί η συζήτηση
επί της τροπολογίας και να αποχωρούν.

Αυτή δεν είναι κοινοβουλευτική διαδικασία και είµαι απολύτως
βέβαιος ότι σε καµµία περίπτωση δεν συµφωνείτε και επειδή
ακριβώς το πιστεύω αυτό, γι’ αυτό το λόγο απευθύνθηκα σε εσάς
και έθεσα θέµα διαδικασίας.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Και γι’ αυτό βρίσκοµαι και
εδώ, κύριε Παπουτσή.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Ακριβώς. Και χαίροµαι γιατί µε την
πρότασή σας σήµερα για την οργάνωση της συζήτησης επί του
σηµερινού νοµοσχεδίου, ανταποκρίνεστε ακριβώς σ’ αυτό το
πνεύµα που ήµουν βέβαιος ότι είχατε.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Ευχαριστώ.
Θέλω όµως, µε την ίδια ευκαιρία να απευθυνθώ σε όλους τους

συναδέλφους, αλλά και στα κόµµατα, ώστε να κάνουν τις ανά-
λογες παραινέσεις και παροτρύνσεις προς τους συναδέλφους
Βουλευτές, για να συµµετέχουν όσο το δυνατόν περισσότεροι
στη διαδικασία και στη συζήτηση των νοµοσχεδίων.

Το λέω αυτό, κύριε Παπουτσή, µε αφορµή το ότι είχατε ζητή-
σει µια πρόσθετη συνεδρίαση στη χθεσινή συζήτηση και τελικά
ενεγράφησαν µόνο πέντε Βουλευτές, για να µιλήσουν και για τα
άρθρα και για τις τροπολογίες.

Συνεπώς, όχι µόνο ο χρόνος εκάλυπτε απολύτως µε τη µία συ-
νεδρίαση –και η παραίνεσή µου αυτή δεν γίνεται µόνο µε αφορµή
αυτή τη χθεσινή συνεδρίαση- αλλά ορισµένες φορές οι συνά-
δελφοι Βουλευτές δεν συµµετέχουν στην Αίθουσα της Ολοµέ-
λειας ή του Τµήµατος µε τον επιβαλλόµενο τρόπο και οδηγούµαι
στο να κάνω αυτή την παραίνεση και προσωπικά στον κάθε ένα
συνάδελφο Βουλευτή, αλλά και στις Κοινοβουλευτικές Οµάδες
των κοµµάτων, σε ό,τι αφορά τη συµµετοχή στις συνεδριάσεις
και στις τοποθετήσεις επί των συζητουµένων θεµάτων.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε;
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Παρακαλώ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Θα συµφωνήσω µε τη δική σας πα-

ραίνεση και µάλιστα θα ήθελα να ζητήσω κι εγώ από όλους τους
συναδέλφους να συµµετέχουν στη διαδικασία της συζήτησης.

Όµως, θέλω να σας πω ότι ο τρόπος οργάνωσης της συζήτη-
σης πολλές φορές είναι αποτρεπτικός για τη συµµετοχή των συ-
ναδέλφων, γιατί σε πολλές περιπτώσεις εγγράφονται οι
συνάδελφοι και µετά χρειάζονται πάρα πολλές ώρες να αναµεί-
νουν περιµένοντας στην Αίθουσα, για να πάρουν το λόγο.

Αυτό συνέβη και χθες. Για ποιο λόγο συνέβη χθες; ∆ιότι ήδη
υπήρχε η συµφωνία του Προεδρείου –µε τη δική σας υποθέτω
κατεύθυνση- προκειµένου, εφόσον οι Υπουργοί παίρνουν το λόγο
–και ήταν πέντε οι Υπουργοί χθες, οι οποίοι παρενέβησαν στη
συζήτηση- να έχουν τη δυνατότητα οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρό-
σωποι να αντιδρούν, διότι διαφορετικά δεν υπήρχε η δυνατότητα
της αντίκρουσης.

Την ίδια στιγµή, όµως, οι συνάδελφοι οι οποίοι ήταν εγγε-
γραµµένοι παρέµεναν επί ώρες. Ορισµένοι εξ αυτών διεγράφη-
σαν, διότι είχαν άλλες προγραµµατισµένες υποχρεώσεις.

Αν αυτό το φροντίσουµε, αν οι συνάδελφοι γνωρίζουν ότι
υπάρχει καθαρός χρόνος για τη συµµετοχή τους και αν, όπως
οργανώνουµε τώρα τη συζήτηση, υπάρχει ένας προβλεπόµενος
χρόνος για τη δική τους συµµετοχή στη συζήτηση, είµαι απόλυτα
βέβαιος ότι θα υπάρχει και µεγαλύτερη συµµετοχή.

Πάντως, οι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ ήταν εδώ, πήραν το λόγο
και συµµετείχαν. Τώρα, αν τα άλλα κόµµατα –η Νέα ∆ηµοκρατία
ή τα άλλα κόµµατα- έχουν διαφορετική οργάνωση …

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Εµείς εδώ ήµασταν!
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ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Βεβαίως, και ο Λαϊκός Ορθόδοξος
Συναγερµός ήταν εδώ –ο κ. Ροντούλης συνέχεια- και άλλοι συ-
νάδελφοι, οι οποίοι πήραν το λόγο.

Όµως, επαναλαµβάνω πως αν τα κόµµατα συµµετέχουν, αυτό
είναι και θέµα πολιτικής επιλογής. ∆εν είναι θέµα προσωπικής
διάθεσης του καθενός. Εδώ υπάρχει πολιτική επιλογή από ορι-
σµένες δυνάµεις να µη δώσουν βάρος στις συζητήσεις του Κοι-
νοβουλίου. Εµείς δεν είµαστε σ’ αυτή την κατηγορία.

Επιπλέον, επειδή έχω και ένα …
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Κύριε Παπουτσή, ας µην

κάνουµε αυτή την ώρα διαφοροποιήσεις και βαθµολόγηση συµ-
µετοχής.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Όχι, όχι.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): ∆εν νοµίζω ότι είναι επί

του παρόντος.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Χαίροµαι γιατί βάζετε τα πράγµατα

στη θέση τους.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Εγώ θα σταθώ σ’ ένα

πράγµα. Το γεγονός ότι στη συνεδρίαση έρχονται πέντε Υπουρ-
γοί για να απαντήσουν σε θέµατα, τα οποία θέτει η συζήτηση και
ο Κανονισµός της Βουλής και το συζητούµενο νοµοσχέδιο, πι-
στεύω ότι συµβάλλει στην ανάδειξη των θεµάτων και στη δηµι-
ουργία προϋποθέσεων διαλόγου, ώστε να µπορεί ο ελληνικός
λαός να αντιληφθεί ότι εδώ δεν συζητά µόνο η πλευρά των Βου-
λευτών και όσων βρίσκονται στα βουλευτικά έδρανα, αλλά και
ότι η Κυβέρνηση βρίσκεται εδώ και συµµετέχει για να ελεγχθεί,
να τοποθετηθεί, όπως και οι Βουλευτές από κάθε πλευρά να εκ-
φράσουν τις απόψεις τους.

Πιστεύω ότι αυτό ενισχύει τις δηµοκρατικές διαδικασίες και το
διάλογο και την εθνική συζήτηση, η οποία γίνεται στην Εθνική
Αντιπροσωπεία.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Θα ήταν καλά, κύριε Πρόεδρε, αν
ήταν έτσι τα πράγµατα. ∆υστυχώς, η Κυβέρνηση ήταν παρούσα
…

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Να προσπαθήσουµε όλοι
µαζί να τα κάνουµε καλύτερα και γνωρίζετε πόσο αυστηρός είµαι
…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Βεβαίως, γι’ αυτό και επιµένω.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): …απέναντι στην Κυβέρ-

νηση και ειδικά στον κοινοβουλευτικό έλεγχο και ιδιαίτερα σε ζη-
τήµατα, στα οποία ο Κανονισµός της Βουλής προβλέπει ότι
τουλάχιστον µια φορά την εβδοµάδα να είναι ο Υπουργός εδώ

και να απαντά σε ερωτήσεις και όχι να έχουµε µόνιµα τους Υφυ-
πουργούς.

Και αυτό δεν είναι µόνο στη θητεία του σηµερινού Προεδρείου
της Βουλής, αλλά παρατηρείται διαχρονικά. Αλλά όσοι έχουν
κάνει Υπουργοί –και εσείς έχετε κάνει Υπουργός και µε επιτυχία-
γνωρίζετε ότι πολλές φορές, χωρίς να έχετε πρόθεση, τα κυ-
βερνητικά σας καθήκοντα και οι υποχρεώσεις δεν σας επιτρέ-
πουν να είσθε καθηµερινά στον κοινοβουλευτικό έλεγχο που
ασκείται.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Όχι, βεβαίως, αλλά µπορώ όµως να
ζητώ, για την καλύτερη οργάνωση της συζήτησης, να ανταπο-
κρίνεται και το Τµήµα.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Βεβαίως. Και να επιση-
µαίνετε και στο Προεδρείο τις τυχόν αρρυθµίες που υπάρχουν
για να διορθώνονται.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Περί αυτού πρόκειται.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Και αυτός είναι ο σκοπός

και της σηµερινής µας συζήτησης.
Ο κύριος Υπουργός έχει το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗ∆ΑΚΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Κυ-

ρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να γνωστοποιήσω στο Τµήµα
ότι η Κυβέρνηση έχει να καταθέσει νοµοτεχνικές, φραστικές βελ-
τιώσεις στο σχέδιο νόµου: «Αναθεώρηση διατάξεων του ν.
703/1977…

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Αν µου επιτρέπετε, να µην
το διαβάσετε, κύριε Υπουργέ. Θα το µοιράσετε πρώτα να το δουν
οι συνάδελφοι Βουλευτές και κάποια στιγµή, ο Προεδρεύων θα
σας δώσει τη δυνατότητα…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗ∆ΑΚΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): ∆εν
το διαβάζω, κύριε Πρόεδρε. Απλώς διάβαζα τον τίτλο για να είµαι
ακριβής. Θα το καταθέσω στα Πρακτικά και θα ήθελα να πω ότι
οι νοµοτεχνικές βελτιώσεις αντανακλούν τις παρατηρήσεις που
έγιναν στην επιτροπή και περιγράφουν αυτά τα οποία δεσµεύ-
τηκα ότι θα κάνω εν όψει της συνεδρίασης του Τµήµατος.

Επίσης, θέλω να πω ότι αποσύρεται ένα άρθρο µιας από τις
δύο τροπολογίες που έχουν κατατεθεί, το άρθρο 2 της τροπο-
λογίας µε γενικό αριθµό 651 και ειδικό 67, διότι η Κυβέρνηση
θέλει να κάνει µια περαιτέρω συζήτηση µε όλους τους αρµόδιους
φορείς για το θέµα του υπαιθρίου εµπορίου.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Ανάπτυξης κ. Κωνσταντίνος Χα-
τζηδάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νο-
µοτεχνικές-φραστικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:

1404 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, ο Γενικός Γραµµατέας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
της Νέας ∆ηµοκρατίας, µε επιστολή του µας γνωρίζει ότι στο νο-
µοσχέδιο του Υπουργείου Ανάπτυξης που συζητείται σήµερα ορί-
ζεται Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος ο Βουλευτής Ξάνθης, κ.
Αλέξανδρος Κοντός.

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας κ. Σπύρος Χαλβατζής, µας γνωρίζει ότι ορίζει για
την σηµερινή συνεδρίαση ως Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο το
Βουλευτή κ. Νικόλαο Καραθανασόπουλο.

Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ κ.
Αλέξανδρος Αλαβάνος, µας γνωρίζει ότι ορίζει για την σηµερινή
συνεδρίαση ειδικό αγορητή το Βουλευτή κ. Γρηγόρη Ψαριανό
και Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο τον κ. Αθανάσιο Λεβέντη.

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού κ. Αστέριος Ροντούλης, µας γνωρίζει ότι στη συζήτηση
για το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Ανάπτυξης ορίζεται ως ειδι-
κός αγορητής ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Γεωργίου, ο οποίος νο-
µίζω ότι θα έχει και την πρώτη του κοινοβουλευτική παρουσία
και οµιλία σήµερα.

Καλή αρχή και καλή θητεία, συνάδελφε κύριε Γεωργίου.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Το λόγο έχει ο εισηγητής

της Πλειοψηφίας κ. Μανούσος-Κωνσταντίνος Βολουδάκης.
ΜΑΝΟΥΣΟΣ-ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΟΛΟΥ∆ΑΚΗΣ: Σας ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ιστορική εµπειρία έχει δείξει

ότι το σύστηµα της ελεύθερης αγοράς είναι το σύστηµα που πα-
ράγει το µεγαλύτερο δυνατό πλούτο από µια δεδοµένη οικονο-
µία.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ)

Αυτό όµως το σύστηµα από τη φύση του δηµιουργεί ασθενέ-
στερους και ισχυρότερους. Πολλές φορές επιτείνει τους φυσι-

κούς διαχωρισµούς σε ασθενέστερα και ισχυρότερα µέρη στην
οικονοµία.

Μια δηµοκρατική πολιτεία έχει υποχρέωση να διασφαλίσει ότι
το σύστηµα της ελεύθερης αγοράς δεν θα είναι ένα σύστηµα στο
οποίο θα επικρατεί το δίκαιο του ισχυροτέρου. Και ένα βασικό
όπλο το οποίο διαθέτει η πολιτεία για να επιτύχει το σκοπό αυτό
είναι η νοµοθεσία περί ανταγωνισµού. Η νοµοθεσία περί αντα-
γωνισµού, µαζί µε τη νοµοθεσία για την προστασία του κατανα-
λωτή, είναι τα βασικά όπλα που διαθέτει µια σύγχρονη πολιτεία
απέναντι στις προκλήσεις που το σύστηµα της ελεύθερης αγο-
ράς, ειδικά στις σηµερινές συνθήκες και στις συνθήκες που συν-
δέονται µε την τεχνολογική πρόοδο που υπάρχει σήµερα, µας
φέρνει.

Αν δούµε την πρόσφατη ιστορία της οικονοµίας του τόπου
µας, θα δούµε ότι η ελεύθερη αγορά είναι ένα σχετικά νέο κα-
θεστώς. Ουσιαστικά, στη δεκαετία του 1990 –και µάλιστα από το
1992 και µετά- αρχίζει σταδιακά να απελευθερώνεται η αγορά.
Και η αλήθεια είναι ότι όταν ένα σύστηµα στην οικονοµία είναι
νέο, είναι πολύ πιθανό να µην έχει καταφέρει να λειτουργήσει
µέσα στους κανόνες που το ίδιο αυτό το σύστηµα προϋποθέτει.

Τη δεκαετία του 1990, µε την απελευθέρωση της αγοράς,
ήρθαν για πρώτη φορά µεγάλες πολυεθνικές στον τόπο µας,
άλλες εγχώριες εταιρείες ισχυροποιήθηκαν και η αλήθεια είναι
ότι επειδή το σύστηµα ήταν νέο, ο έλεγχος της αγοράς ήταν ελ-
λιπής, όπως αποδείχθηκε στην πράξη. Η αλήθεια είναι ότι σε πολ-
λές περιπτώσεις αυτή η ανάπτυξη µεγάλων εταιρειών, εγχωρίων
ή πολυεθνικών, οδήγησε σε φαινόµενα που σήµερα ονοµάζουµε
«καρτέλ» ή σε περιπτώσεις που µοιάζουν εν πάση περιπτώσει να
είναι καρτέλ, αφού βασίζονται σε µία ολιγοπωλιακή διάρθρωση.

Νοµοθεσία για τον ανταγωνισµό έχουµε στον τόπο µας από το
1977. Παρ’ όλα αυτά, αν θέλουµε να είµαστε αντικειµενικοί, µπο-
ρούµε να δούµε και να αποδείξουµε ότι ουσιαστικά ενεργοποι-
ούνται οι διατάξεις περί ανταγωνισµού από το 2004 και µετά.
Αυτό δεν είναι µία απλή πολιτική διαπίστωση. Μπορεί να προκύ-
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ψει από την εξέταση των στοιχείων.
Επί υπουργίας του σηµερινού Προέδρου της Βουλής ∆ηµήτρη

Σιούφα στο Υπουργείο Ανάπτυξης, µε αρµόδιο Υφυπουργό το
Γιάννη Παπαθανασίου, άρχισε για πρώτη φορά η Επιτροπή Αντα-
γωνισµού να λειτουργεί όπως πρέπει να λειτουργεί. Αφέθηκε
ελεύθερη να λειτουργήσει, ενισχύθηκε µε προσωπικό και ακόµα
έγινε και η πρώτη νοµοθετική µεταρρύθµιση µε το ν. 3373/2005,
η οποία επέτρεψε στην επιτροπή να λειτουργεί καλύτερα.

Το αποτέλεσµα µπορεί να φανεί, πέρα από συζητήσεις πολιτι-
κού χαρακτήρα, βλέποντας τι έγινε µε τα πρόστιµα που επιβάλ-
λει η επιτροπή. Στα οκτώ χρόνια από το 1996 µέχρι το 2003, η
Επιτροπή επέβαλε συνολικά περίπου 13,5 εκατοµµύρια ευρώ
πρόστιµα. Στα πέντε χρόνια από το 2004 έως το 2008, τα πρό-
στιµα ήταν 152.000.000 ευρώ. Αν δούµε τους µέσους όρους, δη-
λαδή τους µέσους ετήσιους όρους της περιόδου πριν από το
2004 και µετά το 2004, βλέπουµε ότι πριν το 2004 ο µέσος ετή-
σιος όρος των προστίµων ήταν περίπου 1,5 εκατοµµύριο ευρώ,
ενώ στην επόµενη περίοδο, από το 2004 και µετά, ο µέσος όρος
είναι περίπου 30.000.000 ευρώ.

Η επιβολή των προστίµων –η εφαρµογή της νοµοθεσίας ου-
σιαστικά, γιατί αυτό είναι το ζητούµενο και όχι τα πρόστιµα καθ’
εαυτά- αλλά και η συνολικότερη εφαρµογή της νοµοθεσίας έχει
αρχίσει να αποδίδει. Είναι χαρακτηριστικό αυτό που συνέβη στο
γάλα, ένα καρτέλ το οποίο κτυπήθηκε από την επιτροπή µε πρό-
στιµα, παρά το ότι υπήρξαν τα γνωστά προβλήµατα στην όλη
διαδικασία. Γνωρίζουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι επίορ-
κοι κρατικοί λειτουργοί υπήρχαν και θα υπάρχουν πάντα σε όλα
τα κράτη, σε όλες τις εποχές.

Παρά, λοιπόν, τα προβλήµατα που δηµιουργήθηκαν στη συ-
γκεκριµένη υπόθεση, τα πρόστιµα επεβλήθησαν και αυτό άρχισε
να έχει επιπτώσεις στην αγορά. Έτσι είδαµε σιγά-σιγά να µπαί-
νουν νέοι παίκτες στην αγορά του γάλατος, έτσι είδαµε τις τιµές
να πέφτουν και από τους παλαιότερους παίκτες και από νεότε-
ρους.

Αντίστοιχη κατάσταση βλέπουµε στα καύσιµα. Πρόσφατα επε-
βλήθησαν µεγάλα πρόστιµα, µε αποτέλεσµα µία πολυεθνική εται-
ρεία να ανακοινώσει ότι αποχωρεί από την Ελλάδα, ότι παύει τις
δραστηριότητές της ακριβώς γιατί της επεβλήθησαν βαριά πρό-
στιµα.

∆εν επιχαίρουµε για την αποχώρηση οποιασδήποτε εταιρείας
από τον τόπο. Αντιθέτως θεωρούµε ότι είναι κάτι αρνητικό. Θέ-
λουµε ο τόπος µας να είναι ένας τόπος πρόσφορος σε επενδύ-
σεις και στη λειτουργία της αγοράς. Όµως, το γεγονός ότι η ίδια
η εταιρεία επικαλείται την εφαρµογή της νοµοθεσίας, η οποία
οδήγησε σε δυσµενή για την ίδια αποτελέσµατα, καταδεικνύει
ότι σήµερα η νοµοθεσία σε αυτόν τον τοµέα εφαρµόζεται.

Εάν αναρωτηθούµε, όµως, αν έχουµε φτάσει στο σηµείο που
θα θέλαµε, αν έχει εξυγιανθεί η αγορά πραγµατικά, φοβούµαι
πως η απάντηση είναι ότι έχουµε ακόµα µπροστά µας πολύ
δρόµο.

Ακόµα η κοινωνία, ο καταναλωτής, ο µικροµεσαίος επιχειρη-
µατίας, ο αγρότης, ο κτηνοτρόφος σε πολύ µεγάλο βαθµό και σε
πολλές περιπτώσεις γίνονται αντικείµενο εκµετάλλευσης από ολι-
γοπώλια.

Η ίδια η Κυβέρνηση το διαπιστώνει σε ορισµένες περιπτώσεις.
Ο τέως Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης κ. Κοντός, είχε πα-

ραπέµψει στην Επιτροπή για έρευνα την αγορά των λιπασµάτων,
µία αγορά που αυξάνει υπέρµετρα το κόστος για τον Έλληνα
αγρότη. Και απ’ ό,τι φαίνεται το αυξάνει σε βαθµό που δεν συν-
δέεται µε τις διεθνείς εξελίξεις στην αγορά. Περιµένουµε ακόµα,
όµως, το πόρισµα της επιτροπής. ∆εν έχει υπάρξει.

Αντίστοιχα, πρόσφατα ο παριστάµενος Υπουργός Ανάπτυξης
παρέπεµψε στην επιτροπή για έρευνα το ζήτηµα των τιµών των
καυσίµων στην Κρήτη, τιµών που φαίνεται να είναι διαχρονικά µε-
γαλύτερες από αυτές που επικρατούν στην υπόλοιπη Ελλάδα και
µάλιστα µεγαλύτερες απ’ όσο θα δικαιολογούσε η απόσταση και
το κόστος της µεταφοράς.

Υπάρχουν και πολλά άλλα παραδείγµατα, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι. Θα έλεγα ως χαρακτηριστικότερο -από αυτά στα
οποία δεν έχει παρέµβει ακόµα όπως θα έπρεπε η Επιτροπή
Ανταγωνισµού- αυτό των τραπεζών. Στην Ελλάδα έχουµε το υψη-

λότερο κόστος τραπεζικού δανεισµού απ’ όλη την Ευρώπη, τη
µεγαλύτερη διαφορά µεταξύ επιτοκίου καταθέσεως και επιτο-
κίου δανεισµού κατά µέσο όρο. Ταυτόχρονα έχουµε πολύ υψη-
λές κερδοφορίες στις τράπεζες. Θετικό από µόνο του. ∆εν
δαιµονοποιούµε το κέρδος. Το κέρδος είναι καλό. Όταν, όµως,
προκύπτει από τέτοιες συνθήκες, χωρίς να είµαστε πεπεισµένοι
ότι το τραπεζικό σύστηµα έχει µικρότερο κόστος απ’ ό,τι στην
υπόλοιπη Ευρώπη, τότε γεννώνται υποψίες που πρέπει βεβαίως
η Επιτροπή Ανταγωνισµού να ερευνήσει.

Πρόσφατα έκανε µία έρευνα για ένα από τα περιφερειακά ζη-
τήµατα, το κόστος των αναλήψεων από τα µηχανήµατα αυτόµα-
της ανάληψης, που θα έλεγα ότι είναι πολύ µικρό σε σχέση µε το
τι γίνεται στον τραπεζικό τοµέα, που είναι βέβαια ο τρόπος κα-
θορισµού των επιτοκίων.

Υπάρχει, λοιπόν, ακόµα πολύς δρόµος να γίνει, γιατί πολλές
περιπτώσεις της σηµερινής αγοράς δίνουν την αίσθηση στον πο-
λίτη, στον καταναλωτή ότι καταδυναστεύεται από ολιγοπώλια.

Είναι πολλά τα παραδείγµατα. ∆εν θέλω να εξαντλήσω τον κα-
τάλογο. Μπορώ να αναφερθώ και στα αγροτικά προϊόντα, κατ’
εξοχήν στο ελαιόλαδο, µε τη δραµατική µείωση της τιµής στον
παραγωγό, που δεν έχει συνοδευθεί από ανάλογη µείωση στον
καταναλωτή και σε πολλά άλλα.

Τι είναι αυτό που εµποδίζει την εφαρµογή της νοµοθεσίας περί
ανταγωνισµού; Αν εξετάσουµε την πρακτική λειτουργία της επι-
τροπής, θα δούµε ότι το πρόβληµα εστιάζεται στην καθυστέρηση
εκδόσεως αποφάσεων. Αυτή τη στιγµή εκατοντάδες υποθέσεις –
περί τις τριακόσιες- είναι σε εκκρεµότητα, υποθέσεις που είναι
πολύ πιθανό να κρύβουν πίσω τους πολύ δυσµενείς συνθήκες
για τον Έλληνα πολίτη.

Βασικό ζητούµενο από τη νοµοθεσία είναι να διασφαλιστεί η
αποτελεσµατικότητα της επιτροπής, η ανεξαρτησία της επιτρο-
πής και η διαφάνεια στη λειτουργία της. Μόνο έτσι θα µπορέσει
να ξεπεράσει το πρόβληµα το οποίο προανέφερα.

Με το σχέδιο νόµου που συζητούµε αυτές τις µέρες, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, εκσυγχρονίζεται το θεσµικό πλαίσιο, ακο-
λουθώντας και τις εξελίξεις στην ευρωπαϊκή νοµοθεσία. Έχουµε
ένα νέο κανονισµό για τον ανταγωνισµό, τον κανονισµό αριθµό 1
του 2003, προς τον οποίο οφείλουµε να προσαρµόσουµε τη νο-
µοθεσία µας.

Οι ουσιαστικότερες τροποποιήσεις, από τις πολλές που επι-
φέρει το σχέδιο νόµου αυτό στη νοµοθεσία µας για τον ανταγω-
νισµό, κατά την άποψή µου αφορούν τις τρεις παραπάνω βασικές
αρχές που προανέφερα: Την αποτελεσµατικότητα, την ανεξαρ-
τησία και τη διαφάνεια.

Για να δούµε τις υποθέσεις αυτές µε τη σειρά, θα ήθελα να
αναφερθώ επιγραµµατικά στα βασικά σηµεία της κάθε µιας ενό-
τητας.

Ως προς την αποτελεσµατικότητα: Πολύ βασική ρύθµιση στο
άρθρο 11: Τα έντεκα, ως σήµερα, µέλη της επιτροπής γίνονται
εννέα. Πέντε, δε, από αυτά -ο Πρόεδρος και άλλα τέσσερα- είναι
πλήρους και αποκλειστικής απασχόλησης. Ως σήµερα µόνο ο
Πρόεδρος ήταν πλήρους και αποκλειστικής απασχόλησης. Απο-
τέλεσµα; Ο ίδιος ο Πρόεδρος, όταν συζητούσαµε την περασµένη
εβδοµάδα στην Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου, µας ανέ-
φερε ότι ένας από τους βασικούς παράγοντες των καθυστερή-
σεων ήταν ότι δεν µπορούσε ο ίδιος να βρει ηµεροµηνίες στις
οποίες και τα έντεκα µέλη, που είναι προφανώς άνθρωποι υψη-
λού κύρους, µε πολλές ασχολίες ο καθένας, να µπορούν να πα-
ρίστανται.

Ταυτόχρονα η επιτροπή χωρίζεται σε τρία τµήµατα ώστε να
µπορεί να διεκπεραιώνει πιο γρήγορα τις υποθέσεις. Ιδιαίτερα
σηµαντικό είναι το ότι µπαίνουν προθεσµίες. Ήδη το σχέδιο
νόµου αναφέρεται σε προθεσµία ενενήντα ηµερών για τη Γενική
∆ιεύθυνση Ανταγωνισµού. Στην Επιτροπή Παραγωγής και Εµπο-
ρίου έγινε αρκετή συζήτηση γι’ αυτό καθώς κατά την άποψη αρ-
κετών –και του οµιλούντος- χρειάζεται µία προθεσµία και για τις
διασκέψεις της ολοµέλειας ώστε να έχουµε ένα συνολικό χρόνο.
Αντιλαµβάνοµαι ότι κάτι σχετικό υπάρχει στις νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις που κατέθεσε ο Υπουργός. Αυτά θα τα συζητήσουµε και
στην κατ’ άρθρο συζήτηση.

Έγινε αρκετός λόγος για µία από τις τροποποιήσεις στη σύν-
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θεση της επιτροπής για την κατάργηση των τεσσάρων εκπρο-
σώπων φορέων που ως σήµερα υπήρχαν, του ΣΕΒ, της ΓΕΣΕΒΕ,
της ΟΚΕ και της Εθνικής Συνοµοσπονδίας Ελληνικού Εµπορίου.
Πρέπει να πούµε ότι η κατάργηση αυτή γίνεται για να εναρµονι-
στεί η νοµοθεσία µας µε τις νοµοθεσίες όλης της Ευρώπης αλλά
και για να εφαρµοστεί και µία πολύ απλή αρχή της κοινής λογι-
κής. ∆εν µπορεί ο ελέγχων να είναι και ελεγχόµενος. Όσο καλό-
πιστος και αν είναι αυτός που συµµετέχει στην επιτροπή, όταν
είναι συνάδελφος εκπρόσωπος κάποιου απ’ αυτούς που ελέγχο-
νται είναι δεδοµένο ότι θα γεννά σε τρίτους αµφιβολίες ως προς
την αντικειµενικότητά του, όσο καλόπιστος και αντικειµενικός και
αν είναι.

Ένα µεγάλο ζήτηµα γύρω από την αποτελεσµατικότητα είναι
το ότι εισέρχεται και στη δική µας νοµοθεσία η αρχή των εξαι-
ρέσεων αµέσου εφαρµογής. Με δύο λόγια όπου εµπίπτουν συ-
µπράξεις επιχειρήσεων στο καθεστώς των εξαιρέσεων που
προβλέπουν η ευρωπαϊκή και η εθνική νοµοθεσία, αυτές ενερ-
γοποιούνται άµεσα χωρίς πρόσθετες διοικητικές πράξεις που
απλώς επιβαρύνουν µε χρόνο την όλη διαδικασία χωρίς απαραί-
τητα να έχουν ουσία. Νοµίζω ότι γι’ αυτό υπήρξε σύµφωνη γνώµη
περισσοτέρων από µιας πλευρών στην επιτροπή µας και πιστεύω
ότι αυτό θα αποτυπώνεται και στις νοµοτεχνικές βελτιώσεις.

∆εύτερη µεγάλη βασική ενότητα είναι αυτή των παρεµβάσεων
που αφορούν την ανεξαρτησία της επιτροπής από την Κυβέρ-
νηση. Η Επιτροπή Ανταγωνισµού εξ ορισµού είναι µία Ανεξάρ-
τητη Αρχή, όµως πρέπει η νοµοθεσία να το αποδεικνύει αυτό και
στην πράξη. Με τις παρεµβάσεις που γίνονται σήµερα ενισχύεται
σε πολύ µεγάλο βαθµό η ανεξαρτησία της επιτροπής. Για να
ενεργοποιηθούν ως σήµερα οι κανονιστικές παρεµβάσεις της
επιτροπής, δηλαδή οι παρεµβάσεις που επιβάλλουν συγκεκρι-
µένα µέτρα στην αγορά, όφειλε ο Υπουργός Ανάπτυξης να εκ-
δώσει υπουργική απόφαση. Η διάταξη αυτή καταργείται. Οι
κανονιστικές παρεµβάσεις της επιτροπής ενεργοποιούνται αυ-
τοδικαίως. Αντίστοιχα η επιτροπή µπορεί να επιβάλει προσωρινά
µέτρα σε περιπτώσεις που δεν έχει καταλήξει η όλη διαδικασία
της έρευνας περί την εφαρµογή του νόµου. Ο Γενικός ∆ιευθυ-
ντής της Επιτροπής Ανταγωνισµού παύει πλέον να ορίζεται από
τον Υπουργό Ανάπτυξης και ορίζεται από την Ολοµέλεια. Αυτό
είναι ένα ζήτηµα που νοµίζω ότι έχει αυτονόητη σηµασία.

Η πιο σηµαντική σειρά διατάξεων που αφορούν την ανεξαρ-
τησία είναι αυτή που σε αρκετά σηµεία του νόµου καταργεί τη
διακριτική ευχέρεια που είχε µέχρι σήµερα ο Υπουργός Ανάπτυ-
ξης να ανατρέπει αποφάσεις της Επιτροπής Ανταγωνισµού. Ίσως
ήταν µια σειρά διατάξεων που ανέτρεπαν την ίδια τη φύση της
Επιτροπής Ανταγωνισµού ως Ανεξάρτητης Αρχής, όµως τώρα
αυτό διορθώνεται.

Ως προς τη διαφάνεια, πολύ σηµαντική είναι η θεσµοθέτηση
γραφείου εσωτερικού ελέγχου στην επιτροπή, ενός γραφείου
που θα µπορεί να ελέγχει όλες τις διαδικασίες, όλα τα πρόσωπα
και όλες τις υποθέσεις που ερευνώνται. Νοµίζω ότι αυτό σήµερα
είναι αυτονόητης σηµασίας.

Κατά την άποψή µου ενισχύει τη διαφάνεια και µία ακόµη πρό-
νοια όπου τις υποθέσεις πλέον τις εισηγούνται στην ολοµέλεια
από κοινού οµάδες εισηγητών της γενικής διεύθυνσης και µέλη
της επιτροπής. Ως σήµερα υπήρχε µία διαχωριστική γραµµή µε-
ταξύ της επιτροπής, των µελών της και της υπηρεσίας. Η διαχω-
ριστική αυτή γραµµή σήµερα ξεπερνιέται. Από κοινού επιτροπή
και υπηρεσία εισηγούνται τις υποθέσεις και αυτό δηµιουργεί ένα
πρόσθετο σύστηµα ελέγχου και των δύο πλευρών της µιας από
την άλλη γιατί, ως γνωστόν, πρέπει να αποδεικνύεται στην πράξη
και εµφανώς η διαφάνεια.

Για όλους τους λόγους που προανέφερα, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, θεωρώ ότι αυτό το σχέδιο νόµου θα βοηθήσει σηµα-
ντικά στην περαιτέρω βελτίωση των συνθηκών του ανταγωνισµού
και της λειτουργίας της αγοράς στον τόπο µας. Αυτή η βελτίωση
των συνθηκών είναι απαραίτητη, όχι µόνο για όλους τους αυτο-
νόητους λόγους που προαναφέρθηκαν, αλλά και γιατί γίνεται
ακόµη επιτακτικότερη στις συνθήκες της οικονοµικής κρίσης.
Γιατί, όταν δεν λειτουργεί ο ανταγωνισµός, σηµαίνει ότι η δια-
νοµή του εισοδήµατος γίνεται περισσότερο άνιση, άρα, ο πολύς
κόσµος δεν έχει τη δυνατότητα να ξοδέψει, άρα δεν βγαίνουµε

εύκολα από την κρίση.
Με το σχέδιο νόµου αυτό, δηµιουργούνται προϋποθέσεις,

ώστε τα πράγµατα στην αγορά να λειτουργούν καλύτερα και να
αποδεικνύεται στην πράξη ότι το σύστηµα της ελεύθερης αγο-
ράς, όταν υπάρχει πολιτική βούληση, δεν είναι ένα σύστηµα που
λειτουργεί για τους πολλούς αλλά είναι ένα σύστηµα που δηµι-
ουργεί περισσότερη ευηµερία και επιτρέπει τη διάχυσή της
στους πολλούς.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Ευχαριστώ, κύριε

Βολουδάκη.
Το λόγο έχει ο εισηγητής της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, ο

Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ στο Νοµό Αχαΐας κ. Απόστολος Κατσι-
φάρας για δεκαπέντε λεπτά.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΤΣΙΦΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, η παγκόσµια κοινωνία βιώνει µία βαθιά

και πολύπλευρη κρίση, χρηµατοπιστωτική, οικονοµική, περιβαλ-
λοντική και, κυρίως, κρίση του παραγωγικού προτύπου. Είναι µία
κρίση που έχει τη σφραγίδα των κυρίαρχων πολιτικών που άφη-
σαν ανεξέλεγκτες τις αγορές, περιόρισαν τη λειτουργία του κρά-
τους και των δοµών του και απαξίωσαν τους ελεγκτικούς
µηχανισµούς.

Στη χώρα µας, τα πράγµατα είναι ακόµη πιο τραγικά, γιατί η
παραγωγή µας είναι περιορισµένη, οι αγορές µας είναι µικρές
και µε στρεβλώσεις και, κυρίως, µε διαρθρωτικά και δοµικά προ-
βλήµατα. Οι θεσµοί µας είναι ανίσχυροι και µαζί µε την πελατει-
ακή λογική και τη λογική του ελέγχου από το κράτος οδήγησαν
σε µεγάλα και δυσεπίλυτα προβλήµατα.

Η κυρίαρχη ιδεολογία της θεοποίησης της αγοράς και της ιδε-
οληψίας της αυτορρύθµισης, µαζί µε πολιτικές που εφαρµόστη-
καν δογµατικά –και κυριολεκτώ- την τελευταία πενταετία,
διευκόλυναν τη συσσώρευση του πλούτου σε λίγους, διεύρυναν
τις κοινωνικές ανισότητες, ενίσχυσαν το παρασιτικό κεφάλαιο και
τους «ατσίδες» και απαξίωσαν την υγιή παραγωγικότητα, την και-
νοτοµία και τις υγιείς επιχειρηµατικές πρωτοβουλίες. Απαξίωσαν
θεσµούς και δοµές του κράτους, που ο ρόλος τους ήταν η δια-
σφάλιση του δηµοσίου συµφέροντος.

Η δηµόσια ζωή, δυστυχώς, κύριε Υπουργέ, διαβρώθηκε πα-
ντού. Θύµατα αυτών των πολιτικών της Κυβέρνησης; Η χώρα και
το µέλλον της, οι πολλοί και οι αδύνατοι, οι νέοι και οι ελπίδες
τους, η υγιής παραγωγικότητα, το λαϊκό εισόδηµα, ο οικογενει-
ακός προϋπολογισµός.

Οι κανόνες του υγιούς ανταγωνισµού δεν εφαρµόστηκαν. Η
χώρα µας έγινε η τέταρτη πιο ακριβή χώρα στην Ευρωζώνη και
η Αθήνα η εικοστή όγδοη πιο ακριβή πρωτεύουσα στον κόσµο
από την πεντηκοστή δεύτερη που ήταν το 2005. ∆ηλαδή, κατρα-
κύλησε κατά είκοσι τέσσερις θέσεις.

Θέλετε να πούµε για τις ακάλυπτες επιταγές σήµερα; ∆είτε τι
γίνεται στην αγορά. Γέµισε η αγορά µε ακάλυπτες επιταγές.
Μόνο τον προηγούµενο µήνα, τον Ιούνιο, η άνοδος της αξίας των
ακάλυπτων επιταγών προσέγγισε το 290% σε σχέση µε τον πε-
ρυσινό Ιούνιο. Καταθέτω από έγκυρες εφηµερίδες αυτά τα στοι-
χεία.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Απόστολος Κατσιφάρας κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κύριε Υπουργέ, αυτά δεν ήρθαν τυχαία. Κύριε εισηγητά της
Συµπολίτευσης, δεν κάνατε καµµία αναφορά γι’ αυτά. ∆εν ήρθαν
τυχαία, είναι αποτέλεσµα πολιτικών. Και φταίτε εσείς.

Αναλάβετε, επιτέλους, τις ευθύνες σας ως ελάχιστο σεβασµό
στους πολίτες που σας εµπιστεύτηκαν και αυτούς που σας ανέ-
χθηκαν, επειδή σέβονται τη δηµοκρατία, το πολίτευµα, τους ρό-
λους της δηµοκρατικής συµµετοχικής δηµοκρατίας που έχουµε.

∆εν είχατε ποτέ τη βούληση, κύριε Υπουργέ, να βάλετε κανό-
νες στις αγορές. Παραδοθήκατε στους ισχυρούς και συµβιβα-
στήκατε µε την απάθεια και την αδιαφορία. Επικοινωνιακά µόνο
προσπαθήσατε να διαχειριστείτε κάποια θέµατα χωρίς σχεδια-
σµό, χωρίς στρατηγική, µε µόνο στόχο την αυτοσυντήρησή σας.
Με την προπαγανδιστική για την Κυβέρνηση ακόµη και σήµερα
αιτιολογική έκθεση του νοµοσχεδίου, όλα ήταν χαώδη πριν από
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το 2004 –αυτό παρουσιάσατε- και έκτοτε όλα βελτιώθηκαν.
∆εν µπορεί να καλυφθεί µε αυτή την επικοινωνιακή πολιτική η

πλήρης αποτυχία των πολιτικών σας. Από το 2004 µέχρι σήµερα,
τα αποτελέσµατα της Κυβέρνησης είναι µηδενικά σε τρεις κρίσι-
µους τοµείς που σχετίζονται µε τη λειτουργία της Επιτροπής
Ανταγωνισµού:

Πρώτον, πάταξη των ολιγοπωλειακών πρακτικών και καρτέλ
που λυµαίνονται την ελληνική αγορά. ∆εύτερον, βελτίωση συν-
θηκών ανταγωνισµού στην ελληνική αγορά. Τρίτον, προστασία
καταναλωτών και οικογενειακού εισοδήµατος από την ακρίβεια.

Κύριοι συνάδελφοι, ένα ανεξέλεγκτο παιχνίδι ακρίβειας και
κερδοσκοπίας εξελίσσεται σε πολλούς κλάδους της αγοράς και
της παραγωγής µε θύµατα αρχικά τους καταναλωτές και τώρα
πλέον και τους παραγωγούς πρώτων υλών. Τα δύο άκρα της πα-
ραγωγικής αλυσίδας δέχονται τεράστιες πιέσεις, πιέσεις προς
τα κάτω για τους παραγωγούς, προς τα πάνω για τους κατανα-
λωτές. Οι ενδιάµεσοι, όµως, «κάνουν πάρτι», βολεύονται. Αλή-
θεια, έτσι διασφαλίζεται το δηµόσιο συµφέρον; Έτσι
διασφαλίζεται η προοπτική της χώρας; Γι’ αυτά δεν είχατε τίποτα
να πείτε, κύριε εισηγητά της Συµπολίτευσης;

Κλάδοι αγορών: Χαίροµαι που το παραδεχτήκατε. Πείτε στην
κοινωνία ποιο είναι το αποτέλεσµα για τον τραπεζικό τοµέα, όπου
υπάρχουν και δικαστικές αποφάσεις, για τα καύσιµα, για την αλυ-
σίδα εµπορίας και διακίνησης των αγροτικών προϊόντων. Πείτε
τιµές από το χωράφι στο ράφι στον τοµέα των τροφίµων, στον
τοµέα του καφέ, στις ακτοπλοΐες. Τα ξέρουµε, µιλάµε, τα γνωρί-
ζει η κοινωνία. Το αποτέλεσµα ποιο είναι; Από εκεί κρίνει η κοι-
νωνία.

Κύριοι συνάδελφοι, µόνο στην ανεξέλεγκτη αγορά ο νόµος
που ισχύει, είναι ο νόµος της ζούγκλας, δηλαδή ο ισχυρότερος
βάζει κανόνες. Σε µία παγκόσµια ανοικτή και ανταγωνιστική κοι-
νωνία το θέµα της διασφάλισης ενός υγιούς και παραγωγικού
ανταγωνισµού είναι µείζον εθνικός στόχος. Χρειάζονται αρχές
και κανόνες, προκειµένου να διευκολύνεται η ανάπτυξη της επι-
χειρηµατικής δραστηριότητας, καθώς και η προστασία του κα-
ταναλωτή. Το δίκαιο του ανταγωνισµού πρέπει να οργανώνει την
οικονοµία της αγοράς, προκειµένου να διασφαλίσει την αύξηση
των µεγεθών της εθνικής οικονοµίας, καθώς και να προστατεύ-
σει το συµφέρον του πολίτη-καταναλωτή. Η ακρίβεια στην αγορά
γίνεται ακόµη πιο επώδυνη, όταν συνδυάζεται µε την απαξίωση
των δηµοσίων αγαθών, της παιδείας, της υγείας, της πρόνοιας
που όχι µόνο δηµιουργούν ανασφάλεια αλλά χτυπούν το εισό-
δηµα του µέσου και φτωχότερου Έλληνα.

Υποβαθµίσατε την Επιτροπή Ανταγωνισµού, το κύρος της
οποίας επλήγη µετά το σκάνδαλο των «κουµπάρων» που ξέ-
σπασε το 2006. Τα τελευταία χρόνια η Ελληνική Επιτροπή Αντα-
γωνισµού είναι ουραγός στις σχετικές αξιολογήσεις µεταξύ των
αντίστοιχων εθνικών αρχών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και ως
προς την αποτελεσµατικότητα και ως προς την ταχύτητα του
έργου, αλλά και ως προς την ποιότητα των αποφάσεών της.

Οι επιδόσεις της Επιτροπής Ανταγωνισµού µε στοιχεία, κύριοι
συνάδελφοι, κατά τη χρονική περίοδο 1996-2003 που η Γραµµα-
τεία της Επιτροπής Ανταγωνισµού ήταν στελεχωµένη µε είκοσι
πέντε και τριάντα υπαλλήλους συνολικά, εξέδωσε τριακόσιες
εβδοµήντα οκτώ αποφάσεις, δηλαδή κατά µέσο όρο σαράντα
επτά αποφάσεις ετησίως.

Την περίοδο 2004-2008 που η Γενική ∆ιεύθυνση Ανταγωνισµού
ήταν στελεχωµένη από πενήντα έως εβδοµήντα πέντε άτοµα δη-
λαδή είχε περισσότερο προσωπικό, δηµοσίευσε και έκδωσε µόνο
εκατόν σαράντα έξι αποφάσεις, κατά µέσο όρο αποφάσεων το
χρόνο είκοσι εννέα. Τα νούµερα µιλάνε µόνα τους, κύριε
Υπουργέ. Με λίγα λόγια παρατηρείται µια σηµαντική µείωση της
παραγωγικότητας της Επιτροπής Ανταγωνισµού παρά το διπλα-
σιασµό του προσωπικού και την πολυδιαφηµιζόµενη µεταρρύθ-
µιση του 2005.

Σήµερα φέρατε ένα νοµοσχέδιο που όχι µόνο δεν θα δώσει λύ-
σεις, κύριε Υπουργέ, προς τη σωστή λειτουργία των αγορών,
αντίθετα θα διαιωνίσει τη σηµερινή χαώδη και ανεξέλεγκτη κα-
τάσταση αφού επιχειρείται µεγαλύτερος έλεγχος της Επιτροπής
Ανταγωνισµού, τη στιγµή που ο πόλεµος κατά των καρτέλ έχει
ανάγκη από µία αξιόπιστη, ανεξάρτητη και σύγχρονη Επιτροπή

Ανταγωνισµού και όχι από ένα υποχείριο του εκάστοτε Υπουρ-
γού Ανάπτυξης.

Στο σχέδιο νόµου γίνεται προσπάθεια για µεγαλύτερη εξάρ-
τηση της επιτροπής από την εκάστοτε κυβέρνηση καθώς καταρ-
γείται πλήρως η εκπροσώπηση των κοινωνικών φορέων, των
εταίρων. ∆εύτερον, ορίζονται τα µέλη της επιτροπής άµεσα ή έµ-
µεσα από τον εκάστοτε Υπουργό. ∆ηµιουργεί την αδιανόητη και
πρωτοφανή ανακολουθία, ο εισηγητής στον οποίο ανατίθεται η
εποπτεία της αγοράς να είναι ταυτόχρονα και εκείνος που θα
αποφασίζει για το αποτέλεσµά της, ενώ απαξιώνει τη Γενική ∆ι-
εύθυνση Ανταγωνισµού, καθώς οι εξειδικευµένοι εργαζόµενοί
της πρακτικά καλούνται να προσφέρουν υπηρεσίες γραµµατεια-
κής υποστήριξης στον κατά περίπτωση εισηγητή.

∆εν γίνεται καµµία παρέµβαση για την αποτροπή δηµιουργίας
ολιγοπωλιακών καταστάσεων και ειδικότερα δεν προβλέπεται
παρέµβαση στις δοµές της αγοράς για προληπτικό έλεγχο των
συγκεντρώσεων και για διαρκή έρευνα όλων των κλάδων της
αγοράς, ώστε να εντοπίζονται έγκαιρα κύριε Υπουργέ, οι τάσεις
της συγκέντρωσης των κλάδων και να καταγράφονται όλες οι
αντιανταγωνιστικές συµπεριφορές επιχειρήσεων που δηµιουρ-
γούν καρτέλ, κατάχρηση δεσπόζουσας θέσεως και άλλων και ου-
σιαστικά οδηγούν στην άνοδο των τιµών εις βάρος του
καταναλωτή.

Τα µέτρα κατασταλτικού χαρακτήρα κύριοι συνάδελφοι, εξα-
ντλούνται στην επιβολή ποινών χωρίς να προβλέπονται κριτήρια
για τη θέσπιση προτεραιοτήτων εξέτασης των καταγγελιών από
την επιτροπή, αλλά ταυτόχρονα να µην παρακολουθείται µετέ-
πειτα ο κλάδος που ελέγχεται.

Ελέγχουµε κύριε Υπουργέ, έναν κλάδο. Τον παρακολουθούµε,
µετά τι γίνεται; Υπάρχει σήµερα ακόµα και στο νοµοσχέδιό σας
υπηρεσία, τοµέας που να παρακολουθεί την εξέλιξη των κλάδων;
Άρα περιοριζόµαστε µόνο στη λογική των προτύπων.

Με την αυστηροποίηση των ποινών που προτείνετε στο νοµο-
σχέδιο η Κυβέρνηση επιχειρεί να αποπροσανατολίσει από τα σο-
βαρά προβλήµατα του ανταγωνισµού που αντιµετωπίζει η
ελληνική αγορά και τα προβλήµατα εσωτερικής λειτουργίας που
αντιµετωπίζονται στην ίδια την επιτροπή. ∆εν ισχυροποιούνται
ουσιαστικά οι δοµές της επιτροπής προκειµένου να γίνουν πιο
αποτελεσµατικές, όπως επιβάλλουν οι ανάγκες της αγοράς και
του καταναλωτή, αλλά και η πορεία της οικονοµίας.

∆εν λαµβάνεται κανένα µέτρο για σοβαρά ελλείµµατα του Ελ-
ληνικού Ρυθµιστικού Πλαισίου, όπως για παράδειγµα την αδι-
καιολόγητη απουσία του ειδικού εφετείου για προσφυγές
υποθέσεων ανταγωνισµών, να βγαίνουν γρήγορα οι υποθέσεις,
να µην καθυστερούν για να υπάρχει εµπιστοσύνη, αξιοπιστία και
να προλαβαίνεις το κακό.

Σήµερα και να δικαιωθεί πολλές φορές ένας άνθρωπος που
έχει εκφράσει τις δικές του ανησυχίες, είναι εκ των υστέρων, πολ-
λές φορές είναι και άκοπο γιατί έχει βγει από την αγορά.

Είναι αναγκαία η δηµιουργία µιας ανεξάρτητης αρχής µονο-
πωλίων όπως είχαµε προτείνει ως ΠΑΣΟΚ.

Εµείς, κύριοι συνάδελφοι, ως ΠΑΣΟΚ έχουµε δουλέψει πάρα
πολύ µεθοδικά, υπεύθυνα και σοβαρά.

Αξιολογώντας τη σηµερινή πραγµατικότητα, σεβόµενοι ταυ-
τόχρονα το δικαίωµα του πολίτη αλλά και του υγιή επιχειρηµατία
και πάνω από όλα µια εµπειρία συσσωρευµένη και από τη δικιά
µας λειτουργία, αλλά και τα κακά της δικιάς σας συγκεκριµένης
πολιτικής προτείνουµε ένα νέο πλαίσιο ούτως ώστε να αναβαθ-
µιστεί το περιβάλλον του ανταγωνισµού στη χώρα µας, το οποίο
περιβάλλον δεν χρειάζεται απλές βελτιώσεις αλλά ρυθµίσεις που
αφορούν το σύνολο της θεσµικής αρχιτεκτονικής που διέπει τον
ανταγωνισµό στην Ελλάδα.

Πρέπει να ιδρυθεί µια ανεξάρτητη αρχή µονοπωλίων η οποία
θα λειτουργεί µε ένα συνδυασµό αρµοδιοτήτων όπως στο αγ-
γλικό και στο γερµανικό αντίστοιχα δίκαιο µε στόχο την εξέταση
των συγκεντρώσεων, την γνωµοδότηση και προετοιµασία των ει-
δικών εκθέσεων, την προετοιµασία των εισηγήσεων και τη γενική
εποπτεία της κατάστασης που επικρατεί στα θέµατα των καρτέλ
µέσα από ετήσιες δηµοσιεύσεις όπως γίνεται αυτή τη στιγµή µε
την Τράπεζα της Ελλάδος.

Να δηµιουργηθούν αποκεντρωµένες υπηρεσίες της Επιτρο-
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πής Ανταγωνισµού έτσι ώστε να µην επωµίζεται η κεντρική υπη-
ρεσία µε τη διαδικασία συλλογής και αξιολόγησης των πραγµα-
τικών περιστατικών ολόκληρης της Ελλάδος.

Πρέπει να βελτιωθεί το θεσµικό περιβάλλον ρύθµισης των αγο-
ρών µε τη δηµιουργία ενός εξειδικευµένου δικαστικού σώµατος,
δηλαδή, ειδικό εφετείο για προσφυγές υποθέσεων ανταγωνι-
σµού που θα εξετάζει τις αποφάσεις της Ρυθµιστικής Αρχής. ∆η-
µιουργία ενός νέου συστήµατος ιεράρχησης και επιλογής των
υποθέσεων και των καταγγελιών µε έµφαση στη σπουδαιότητά
τους στη λειτουργία του ανταγωνισµού σε σηµαντικές αγορές, το
οποίο επιχειρείται µεν στο νοµοσχέδιο αλλά είναι ασαφές, αφού
τα κριτήρια δεν προσδιορίζονται καθαρά και θα είναι στην ευχέ-
ρεια των διορισµένων ποιους κλάδους ελέγχουν, πότε τους ελέγ-
χουν, αν τους ελέγχουν και τι λύση δίνουµε.

Κύριε Υπουργέ και κύριοι της Κυβέρνησης στον τοµέα της
εφαρµογής και λειτουργίας του υγιούς ανταγωνισµού έχετε απο-
τύχει. Τα αποτελέσµατά σας καταγράφονται καθηµερινά στην
ποιότητα ζωής των Ελλήνων πολιτικών και οι πολίτες µπορούν
σήµερα να δουν αν σέβεται η αγορά το εισόδηµά τους, αν φθά-
νει το εισόδηµά τους για τις αναγκαίες τους αγορές και ανάγκες,
αν φθάνει το εισόδηµά τους να έχουν µια ποιότητα στη ζωή τους
και αν έχουν µια αξιοπρέπεια µέσα σε ένα δηµοκρατικό σύστηµα
και µέσα σε µία περίοδο που βλέπουν ότι ο παγκόσµιος πλούτος
και τα υλικά είναι στη µεγαλύτερη δυνατή τους φάση.

Η πολιτική σας, κύριε Υπουργέ, κινείται σε λάθος κατεύθυνση.
Με διαχειριστικές διευθετήσεις και χωρίς πολιτική βούληση για
διαρθρωτική αλλαγή, η αγορά δεν ελέγχεται και ο καταναλωτής
εξακολουθεί να παραµένει απροστάτευτος. Για τους παραπάνω
λόγους εµείς καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο επί της αρχής, ενώ
θα υποστηρίξουµε διατάξεις κατά τη διάρκεια της συζήτησης
των άρθρων που κινούνται σε θετική κατεύθυνση.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Το λόγο έχει ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΚΚΕ κ. Καραθανασόπουλος για
12’ λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές, συζητάµε σήµερα το σχέδιο νόµου της Κυβέρνησης για
την αναθεώρηση και την ανασυγκρότηση της Επιτροπής Αντα-
γωνισµού. Μέσα στην ίδια την εισηγητική έκθεση περιέχονται µια
σειρά ιδεολογήµατα που καλό θα ήταν να αποκαλύψουµε τα χα-
ρακτηριστικά τους στοιχεία και γνωρίσµατα.

Κατ’ αρχάς, ένα πρώτο ζήτηµα το οποίο είναι φανερό είναι ότι
η υπόθεση της αγοράς δεν αποτελεί ένα διαρκές, ένα αιώνιο χα-
ρακτηριστικό γνώρισµα των όποιων κοινωνικοοικονοµικών συ-
στηµάτων αλλά αποτελεί το βασικό, το συστατικό στοιχείο του
συγκεκριµένου καπιταλιστικού κοινωνικοοικονοµικού συστήµα-
τος.

∆εν υπήρχε σε προηγούµενα ή, αν υπήρχε, ήταν πολύ µικρή η
σηµασία της, δεν θα υπάρξει µελλοντικά, όταν θα ανατραπεί ο
εκµεταλλευτικός χαρακτήρας των κοινωνικοοικονοµικών συστη-
µάτων τα οποία γνώρισε µέχρι τώρα η ανθρωπότητα και αποτε-
λεί συστατικό στοιχείο η αγορά για τον καπιταλισµό, γιατί
ακριβώς µέσα σε αυτό το πλαίσιο της αγοράς διευκολύνεται η
πραγµάτωση του κεφαλαίου, διευκολύνεται η διευρυµένη ανα-
παραγωγή.

Βασικό εργαλείο αυτής της αγοράς είναι ο ανταγωνισµός, που
αποτελεί συνώνυµο του καπιταλισµού. Καπιταλισµός χωρίς αντα-
γωνισµό δεν µπορεί να υπάρξει. ∆ιευκολύνει τη δράση και απ’
αυτήν την άποψη, επειδή ο καπιταλισµός είναι εκµεταλλευτικό
σύστηµα, βασίζεται στην εκµετάλλευση ανθρώπου από άνθρωπο
και στην συσσώρευση του κοινωνικά παραγόµενου πλούτου σε
όλο και λιγότερα χέρια, σε αυτούς οι οποίοι είναι κάτοχοι των βα-
σικών και συγκεντρωµένων µέσων παραγωγής, ιδιοποιούνται
αυτόν τον κοινωνικά παραγόµενο πλούτο, µε αποτέλεσµα η
άµεση παραγωγή, η εργατική τάξη, να βλέπει τη θέση της καθη-
µερινά σε απόλυτα ή και σχετικά επίπεδα να χειροτερεύει.

Ακριβώς αυτός ο ανταγωνισµός διευκολύνει ακόµη περαιτέρω
τη µεγαλύτερη εκµετάλλευση της εργατικής τάξης, γιατί βεβαίως
έχει µια διττή λειτουργία στο καπιταλιστικό σύστηµα. Από τη µια
µεριά, εξυπηρετεί στη βελτίωση της παραγωγής και των µεθό-

δων παραγωγής, µόνο που αυτό το νέο, το επιπλέον παραγόµενο
κοινωνικό προϊόν δεν πηγαίνει για τη βελτίωση της θέσης της λαϊ-
κής οικογένειας, στο να απαντήσει στην ικανοποίηση των ανα-
γκών της ή στο να βελτιωθεί η θέση των εργαζόµενων, αλλά
αντίθετα ιδιοποιείται από τους κεφαλαιοκράτες, δηλαδή ενισχύει
τη θέση και το ρόλο των κεφαλαιοκρατών και ταυτόχρονα αυτός
ο ανταγωνισµός διευκολύνει τη συγκέντρωση της παραγωγής,
της διανοµής, της διάθεσης σε όλο και λιγότερες επιχειρήσεις,
σε όλο και λιγότερα χέρια.

Και βεβαίως µπορεί στα πρώτα στάδια ανάπτυξης του καπιτα-
λισµού να υπήρχε αυτός ο λεγόµενος «ελεύθερος ανταγωνι-
σµός», γιατί υπήρχε µια πληθώρα µικρών, µεσαίων και λίγο
µεγαλύτερων επιχειρήσεων, όµως στην πορεία, στη θέση αυτού
του «ελεύθερου ανταγωνισµού», γιατί ποτέ δεν υπήρξε ελεύθε-
ρος ανταγωνισµός στο καπιταλιστικό σύστηµα, φτάσαµε στον
µονοπωλιακό ανταγωνισµό που χαρακτηρίζει τη σηµερινή ανά-
πτυξη του καπιταλιστικού συστήµατος, έναν µονοπωλιακό αντα-
γωνισµό, όπου ουσιαστικά οι αγορές ελέγχονται από µια χούφτα
µονοπωλιακές επιχειρήσεις. Αυτό µετατρέπει σε ακόµη πιο οξύ
τον ανταγωνισµό, ακόµη πιο επικίνδυνο και µάλιστα αποτελεί και
µέσο και όχηµα για τη διανοµή και την αναδιανοµή των αγορών,
αλλά και για τους ιµπεριαλιστικούς πολέµους, οι οποίοι γίνονται
για αυτό το σκοπό. Ελέγχεται δηλαδή η αγορά από µια χούφτα
µονοπωλιακές εθνικές επιχειρήσεις. Η ύπαρξη, λοιπόν, «τραστ»
όπως τα ονοµάζετε, στην ελληνική αγορά δεν αποτελεί ιδιοµορ-
φία της χώρας µας, δεν αποτελεί άποψη των στρεβλώσεων που
µπορεί να υπάρξουν στον ανταγωνισµό και στην αγορά, αλλά
αντίθετα, αποτελεί γενικό χαρακτηριστικό γνώρισµα του συνό-
λου των οικονοµιών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, του συνόλου των
καπιταλιστικά ανεπτυγµένων οικονοµιών, από τις Ηνωµένες Πο-
λιτείες µέχρι οποιαδήποτε άλλη χώρα ή σύνολο χωρών µπο-
ρούµε να λάβουµε υπ’ όψιν.

Άρα λοιπόν, το ότι ελέγχεται η αγορά ενέργειας σε πανευρω-
παϊκό επίπεδο από τέσσερις µεγάλες πολυεθνικές είναι δεδο-
µένο. Το ότι ελέγχονται οι τηλεπικοινωνίες από πέντε µεγάλες
πολυεθνικές σε ευρωπαϊκό επίπεδο είναι και αυτό δεδοµένο. Το
ότι ελέγχεται η υπόθεση της ενέργειας και των πετρελαίων από
ελάχιστες αδελφές πολυεθνικές είναι και αυτό δεδοµένο. Άρα
λοιπόν, δεν αποτελεί ιδιοµορφία ότι στη χώρα µας στον τοµέα
της ενέργειας µία επιχείρηση ελέγχει ουσιαστικά το σύνολο της
αγοράς και µάλιστα, επειδή αποτελούσε κρατική επιχείρηση, θέ-
λετε να την ιδιωτικοποιήσετε, να δώσετε χώρο ελεύθερο για να
αναπτυχθούν και άλλες επιχειρήσεις. Το ίδιο στις τηλεπικοινω-
νίες. Θυµηθείτε πόσες επιχειρήσεις δραστηριοποιούνταν µέχρι
πριν από λίγα χρόνια στο χώρο της κινητής τηλεφωνίας και
πόσες έµειναν σήµερα. Είναι τρεις αυτές οι οποίες καθορίζουν
στο χώρο της κινητής τηλεφωνίας την αγορά. Άρα, µπορεί να
υπάρξει συµφωνία κυρίων για την επιβολή µονοπωλιακών τιµών,
για τον έλεγχο της αγοράς και των τιµών. Έτσι λοιπόν, σε αυτά
τα πλαίσια όχι µόνο δεν αποτελεί ιδιοµορφία, αλλά αντίθετα, βα-
σικό συστατικό γνώρισµα η ύπαρξη των µονοπωλίων, ο έλεγχος
των αγορών, η δηµιουργία δηλαδή και η ύπαρξη τραστ. Και όσα
µέτρα και Επιτροπές Ανταγωνισµού και αν λαµβάνονται, όχι µόνο
δεν µπορούν να αντιστρέψουν αυτήν την κατάσταση, αλλά αντί-
θετα, προσπαθούν να τη νοµιµοποιήσουν.

Από αυτήν λοιπόν την άποψη είναι φανερό ότι το πρώτο ιδεο-
λόγηµα το οποίο υπάρχει στη Κυβέρνηση, αλλά όχι µόνο στην
Κυβέρνηση και στο κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης αλλά
και συνολικότερα στα κόµµατα-διαχειριστές του καπιταλιστικού
συστήµατος, το πρώτο ιδεολόγηµα λοιπόν είναι ο υγιής ανταγω-
νισµός. Φαίνεται, αποδεικνύεται, επιβεβαιώνεται ότι ο ανταγωνι-
σµός είναι ανθυγιεινός. Γιατί είναι ανθυγιεινός; Είναι ανθυγιεινός
πρώτα απ’ όλα για τους εργαζόµενους. Στο όνοµα του ανταγω-
νισµού, στο όνοµα της ενίσχυσης της επιχειρηµατικής δραστη-
ριότητας περικόπτονται εργασιακά και ασφαλιστικά δικαιώµατα.
Επικρατεί µερική απασχόληση, η ωροµίσθια ανασφάλιστη εργα-
σία. Είναι λοιπόν ανθυγιεινός ο ανταγωνισµός; Βεβαίως. Είναι αν-
θυγιεινός ο ανταγωνισµός για τις µικρές, πολύ µικρές
επιχειρήσεις, για τους αυτοαπασχολούµενους, γιατί βεβαίως δεν
µπορούν να ανταγωνιστούν τις µεγάλες επιχειρήσεις, δεν µπο-
ρούν να ανταγωνιστούν τα µονοπώλια, οδηγούνται στο κλείσιµο
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και στη χρεοκοπία. Είναι σαν να τρέχουν κάποιοι µία απόσταση
εκατό µέτρων και ο ένας να ξεκινά από τα ενενήντα και οι υπό-
λοιποι από την αφετηρία. Είναι σίγουρο ότι πρώτος θα τερµατί-
σει αυτός που ξεκινά από τα ενενήντα µέτρα. Έτσι λοιπόν είναι
σε βάρος των µικρών επιχειρήσεων, των πολύ µικρών, των αυ-
τοαπασχολούµενων και τρίτον είναι σε βάρος και της λαϊκής οι-
κογένειας, γιατί ακριβώς όχι µόνον δεν έχουµε συµπίεση των
τιµών, αλλά αντίθετα, έχουµε αύξηση των τιµών.

Γι’ αυτόν ακριβώς το λόγο και το ιδεολόγηµα το δεύτερο, η
λειτουργία του ανταγωνισµού προς όφελος των καταναλωτών
αποτελεί ένα τεράστιο ανέκδοτο. Ένα απλό παράδειγµα, το
οποίο δεν είναι το µόνο, είναι ο κανόνας και όχι η εξαίρεση: Κα-
ταργήθηκαν µια σειρά κρατικές παρεµβάσεις στο ζήτηµα των ζω-
οτροφών –ΚΥ∆ΕΠ- για να διευρυνθεί ο ανταγωνισµός και να
συµπιεστούν οι τιµές των ζωοτροφών. Το αποτέλεσµα ποιο ήταν;
Η τεράστια, αλµατώδης άνοδος των τιµών των ζωοτροφών. Κα-
ταργήθηκαν οι κρατικές λιπασµατοβιοµηχανίες για να διευκο-
λυνθεί ο ανταγωνισµός και να συµπιεστούν οι τιµές των
λιπασµάτων. Το αποτέλεσµα ποιο ήταν; Κάθε χρόνο αυξάνονται
σε διπλάσια και τριπλάσια ποσά οι τιµές των λιπασµάτων. Άρα
λοιπόν καµµία συµπίεση, καµµία µείωση. Αντίθετα έχουµε την
ακρίβεια µέσω του µονοπωλιακού ανταγωνισµού, την ακρίβεια η
οποία αποτελεί ένα ακόµη εργαλείο για τη βίαιη αναδιανοµή του
κοινωνικά παραγόµενου πλούτου προς όφελος των κεφαλαιο-
κρατών.

Αυτήν ακριβώς τη διαδικασία της ακρίβειας διευκολύνουν και
οι κυβερνητικές πολιτικές και της σηµερινής και της προηγού-
µενης κυβέρνησης. ∆ηλαδή, η απελευθέρωση των αγορών πού
οδήγησε; ∆εν οδήγησε στην ακρίβεια; Το ότι για να προσελκύ-
σετε επενδύσεις στον τοµέα της ηλεκτρικής ενέργειας τους δί-
νετε ένα σάκο, ένα τσουβάλι χρήµατα, κάνουν τσάµπα
επενδύσεις, δωρεάν επενδύσεις χωρίς να βάζουν δεκάρα τσακι-
στή και ταυτόχρονα τους εγγυάστε τριπλάσια τιµή για το ηλε-
κτρικό ρεύµα που θα παράγουν από γεννήτριες ή από
φωτοβολταϊκά, αυτό τι θα έχει ως επίπτωση; Την αύξηση των τι-
µολογίων της ∆ΕΗ που είναι υποχρεωµένη να τα απορροφά. Άρα
λοιπόν, πού θα οδηγηθεί και οδηγείται καθηµερινά; Στην αύξηση
των τιµολογίων του ηλεκτρικού ρεύµατος. Να λοιπόν πώς η απε-
λευθέρωση των αγορών διευκόλυνε στο να υπάρξει ακόµη µε-
γαλύτερο κύµα ακρίβειας.

Και βεβαίως, η ακρίβεια είναι και συστατικό στοιχείο του τι ει-
σοδήµατα έχει ο εργαζόµενος, όταν η επίσηµη κυβερνητική πο-
λιτική -και όχι µόνο- είναι το πάγωµα των µισθών και των
αποδοχών του δηµοσίου και του ιδιωτικού τοµέα στο όνοµα της
ανταγωνιστικότητας. Είναι φανερό λοιπόν ότι η επίπτωση της
ακρίβειας θα είναι ακόµη µεγαλύτερη, όταν υπάρχει µια έστω και
περιορισµένη αύξηση των τιµών. Γι’ αυτό ακριβώς λοιπόν η ακρί-
βεια αποτελεί συστατικό στοιχείο του σηµερινού συστήµατος.
∆εν µπορεί καµµία κυβέρνηση και η δικιά σας αλλά και οι προη-
γούµενες αλλά και καµµία καπιταλιστική χώρα να την αντιµετω-
πίσει. ∆εν αντιµετωπίζεται δηλαδή µε τα διάφορα παρατηρητήρια
τιµών, τις διάφορες συµφωνίες κυρίων, τις διάφορες επιτροπές
ανταγωνισµού. ∆εν έχουµε καµµία αυταπάτη και δεν µας επι-
τρέπεται να καλλιεργήσουµε καµµία αυταπάτη στα εργατικά
λαϊκά στρώµατα περί υγιούς ανταγωνισµού και επιτροπών αντα-
γωνισµού ότι δηλαδή µπορούν να αντιµετωπίσουν την ακρίβεια
και να βελτιώσουν τη θέση των εργαζοµένων. Αυτό που µπορεί
να αντιµετωπίσει την ακρίβεια και να βελτιώσει τη θέση τους είναι
µόνο η όξυνση της ταξικής πάλης, της ανειρήνευτης πάλης της
εργατικής τάξης µε τους κεφαλαιοκράτες και µε τα πολιτικά κόµ-
µατα που τους υποστηρίζουν.

Λέτε ότι είναι στις προθέσεις της Κυβέρνησης -και δεν θέλουµε
εµείς να το αµφισβητήσουµε- ότι θέλετε µε βάση τις ρυθµίσεις
του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου να βελτιώσετε την αποτελε-
σµατικότητα και την ανεξαρτησία της Επιτροπής Ανταγωνισµού,
για να είναι και πολύ αποδοτική. Βεβαίως, ξεχνάτε ότι η Επιτροπή
Ανταγωνισµού λειτουργεί σε ένα συγκεκριµένο νοµοθετικό πλαί-
σιο που διευκολύνει τη συγκέντρωση, διευκολύνει τη συγχώ-
νευση των επιχειρήσεων, διευκολύνει τις µεγάλες επιχειρήσεις,
µε τα διάφορα κίνητρα, µε τις διάφορες επενδύσεις, µε τη φο-
ρολογική ασυλία, την οποία απολαµβάνει το µεγάλο κεφάλαιο

και οι ξένες επενδύσεις στη χώρα µας. Όλα αυτά, λοιπόν, βά-
ζουν φρένο και παρεµποδίζουν τον όποιο περιορισµένο, µικρό,
αδύνατο ρόλο µπορεί να έχει αυτή η επιτροπή.

Αλλά και ταυτόχρονα και αυτά τα οποία συµπεριλαµβάνονται
στο σχέδιο νόµου οδηγούν στη φαλκίδευση ακόµη και αυτών που
λέτε ότι έχετε ως διάθεση. Γιατί από τη µια µεριά καθορίζετε ως
βασικό άξονα την εθελοντική συµµόρφωση των κεφαλαιοκρατών
στους κανόνες του ανταγωνισµού. Κανείς δεν πρόκειται εθελο-
ντικά να συµµορφωθεί. Το γνωρίζετε πάρα πολύ καλά. Θα βρουν
τρόπους όχι µόνο για να µην συµµορφωθούν, αλλά αντίθετα για
να αντιµετωπίσουν, να ανατρέψουν, να ρίξουν τους όποιους πε-
ριορισµούς µπορείτε να βάζετε σε νοµοθετικό επίπεδο. Είναι σαν
να καλλιεργείτε αυταπάτες ότι µπορεί το κεφάλαιο να αµφισβη-
τήσει την ίδια του τη φύση, που είναι η περαιτέρω κερδοφορία,
η µε κάθε τρόπο κερδοφορία, ακόµη και µε τον πόλεµο να κατα-
φέρει κερδίζει, και ότι θα συµµορφωθεί στους όποιους κανόνες
βάζετε εσείς εθελοντικά.

∆εύτερο ζήτηµα: Υποβαθµίζετε τη Γενική ∆ιεύθυνση της Επι-
τροπής Ανταγωνισµού, υποβαθµίζετε το ρόλο των εργαζοµένων
και της τεράστιας τεχνογνωσίας που έχουν αποκτήσει.

Και τρίτο ζήτηµα: Μέσα στα πλαίσια αυτά των ειδικών εισηγη-
τών, τους οποίους καθορίζετε, της πλήρους και αποκλειστικής
απασχόλησης, που µεταφέρετε το σύνολο της δράσης και της
λειτουργίας υποβαθµίζοντας τη Γενική ∆ιεύθυνση και τους ερ-
γαζόµενους, ταυτίζετε το πρόσωπο του εισαγγελέα µε το πρό-
σωπο του δικαστή, µε το πρόσωπο αυτό το οποίο αποφασίζει και
απ’ αυτή την άποψη λοιπόν οδηγείτε στην ακόµη µεγαλύτερη
εξάρτηση της Επιτροπής Ανταγωνισµού από την Κυβέρνηση.
∆ιότι ακριβώς το ότι θα έχει γνώµη η Επιτροπή ∆ιαφάνειας της
Βουλής για το διορισµό των µελών της Επιτροπής Ανταγωνισµού
αποτελεί το «φύλλο συκής» –και το γνωρίζετε πολύ καλά- στην
ακόµη µεγαλύτερη πρόσδεση κι εξάρτηση της Επιτροπής Αντα-
γωνισµού από την κυβερνητική πολιτική.

Έτσι λοιπόν ολοκληρώνοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω ότι
δεν µπορούν τα διάφορα αυτά ιδεολογήµατα να απαντήσουν στα
σηµαντικά προβλήµατα που αντιµετωπίζει η εργατική τάξη, τα
πλατιά λαϊκά στρώµατα. Εµείς το λέµε πολύ καθαρά: Η Κυβέρ-
νηση όχι µόνο δεν θέλει, δεν µπορεί κιόλας. Πάνω απ’ όλα όµως
δεν θέλει, γιατί ακριβώς είναι στρατευµένη στην ικανοποίηση των
αναγκών του κεφαλαίου, όπως στρατευµένα στην ικανοποίηση
των αναγκών του κεφαλαίου είναι και τα υπόλοιπα κόµµατα του
ευρωµονόδροµου, αντικειµενικά, όπως και να το δεις. Το κόµµα
βεβαίως της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης είναι και αυτό ταυτι-
σµένο σ’ αυτή τη λογική.

Άρα λοιπόν, είναι όφελος το να δραπετεύσουν οι εργαζόµενοι
και τα πλατιά λαϊκά νοικοκυριά απ’ αυτά τα ιδεολογήµατα, Να
χειραφετηθούν από την πολιτική που εξυπηρετεί τις ανάγκες του
κεφαλαίου, να αµφισβητήσουν και να συγκρουστούν µε τη λο-
γική του ανταγωνισµού και της κερδοφορίας προβάλλοντας τέ-
τοιους στόχους και αιτήµατα πάλης, τα οποία να; συντρίβουν τον
ανταγωνισµό και την κερδοφορία και να τους καθιστούν ανίκα-
νους ως ένα βαθµό στο να βαθύνουν ακόµη περισσότερο την εκ-
µετάλλευση των εργαζοµένων. Και επί της ουσίας αυτό είναι το
καθοριστικό για να µπορούν να έχουν και επιµέρους κατακτήσεις
σε ορισµένα ζητήµατα που να βελτιώνουν τη θέση τους. Και βε-
βαίως το καθοριστικό των εργαζοµένων είναι να οδηγήσει αυτός
ο αγώνας κι αυτή η πάλη στην αµφισβήτηση και στην ανατροπή
των κεφαλαιοκρατών και της εξουσίας τους. Αυτό, κατά τη
γνώµη του ΚΚΕ, σήµερα είναι το σύγχρονο και το ρεαλιστικό,
αυτό είναι το ηθικό, γιατί ακριβώς αυτό εξυπηρετεί τη συντρι-
πτική πλειοψηφία του λαού, ικανοποιεί τις λαϊκές ανάγκες και
βελτιώνει αποφασιστικά τη θέση των εργαζοµένων και όχι των
κεφαλαιοκρατών.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Ευχαριστούµε,

κύριε Καραθανασόπουλε.
Το λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Γρηγόριος Ψα-

ριανός για δεκαπέντε λεπτά.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µιλήσω από το

έδρανο.
Επειδή είναι καλοκαίρι, ξέρετε ότι πολύς κόσµος τώρα ετοι-
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µάζεται -ή άλλοι έχουν φύγει κιόλας- για να πάνε ακτοπλοϊκώς
στα δεκάδες, στα εκατοντάδες ελληνικά νησιά, µε τις οικογένειές
τους, µε τα αυτοκίνητά τους, µε τα πράγµατά τους για διακοπές.
Ξέρετε ότι σε µια χώρα που είναι θαλάσσια, θαλασσινή χώρα, µε
ένα τεράστιο µέρος της νησιωτικό, οι µετακινήσεις προς οποιο-
δήποτε νησί στοιχίζουν µια περιουσία. Για να πάει κάποιος µε την
οικογένειά του στην Ανάφη θέλει τριπλάσια χρήµατα απ’ ό,τι να
πάει αεροπορικώς στην Κοπεγχάγη ή στο Πράσινο Ακρωτήριο.
Ξέρετε ότι οι τιµές των καυσίµων διαµορφώνονται στην Ελλάδα
µε έναν τρόπο τελείως παρανοϊκό. Κύριοι συνάδελφοι, και όσοι
µας ακούτε από τις τηλεοράσεις ή όσοι ζείτε την ελληνική πραγ-
µατικότητα ξέρετε πώς διαµορφώνονται οι τιµές στα καύσιµα,
στο γάλα, πώς διαµορφώνονται οι τιµές στα βασικά προϊόντα,
στα είδη ρουχισµού, παντού.

Ο καπιταλισµός επαγγέλλεται και εξαίρει τη σηµασία της ελεύ-
θερης αγοράς, όπου διαµορφώνονται οι τιµές ανάλογα µε το
νόµο προσφοράς και ζήτησης. Εµείς διαφωνούµε µε αυτή τη λο-
γική του καπιταλισµού και θέλουµε κρατικό έλεγχο για να δια-
σφαλίζονται τα δικαιώµατα και τα κεκτηµένα των εργαζοµένων
και των χαµηλόµισθων, των ανθρώπων που είναι αδύνατοι, που
δεν µπορούν να εξασφαλίσουν ένα σίγουρο αύριο για τους εαυ-
τούς τους και τα παιδιά τους. Όµως ο καπιταλισµός που εξαίρει
τη σηµασία της ελεύθερης αγοράς στην Ελλάδα, ξέρετε, δεν λει-
τουργεί ούτε αυτός. ∆εν έχουµε καµµία λειτουργία ελεύθερης
αγοράς στην Ελλάδα και αυτό διαµορφώνεται από την καθηµε-
ρινή πραγµατικότητα που όλοι βιώνουµε µε την ύπαρξη των δε-
κάδων καρτέλ που λειτουργούν στα καύσιµα, στο γάλα, στις
ασφαλιστικές εταιρίες, στην ακτοπλοΐα. Σε όλα τα είδη της ζωής
µας, των βασικών αναγκών, υπάρχουν συγκροτηµένα ολιγοπώλια
µε τη συνεχή λειτουργία των καρτέλ που είναι τα µόνα που λει-
τουργούν απρόσκοπτα στην Ελλάδα. Έχουµε ή καρτέλ ή κατά-
χρηση αυτού που λέµε «δεσπόζουσας θέσης» στην αγορά. Ο
υποτιθέµενος κρατικός έλεγχος που ασκείται βοηθά µόνο στη
συσσώρευση υπερκερδών στα λίγα και συνήθως όχι καθαρά
χέρια και δεν διασφαλίζει καθόλου το δηµόσιο συµφέρον για το
οποίο υπάρχει αυτός ο κρατικός έλεγχος.

Για να αντιµετωπιστεί αυτό συστάθηκε η Επιτροπή Ανταγωνι-
σµού, για να διασφαλίζει ως Ανεξάρτητη Αρχή από το ’95 τους
κανόνες για τη λειτουργία της αγοράς µέσα σε υγιείς συνθήκες
ανταγωνισµού, να επιβάλλει κυρώσεις και όλα αυτά. Απέκτησε
τη µορφή Ανεξάρτητης Αρχής από το ’95 και από το 2004 και δια-
κεκριµένη νοµική προσωπικότητα.

Το παρόν σχέδιο νόµου δεν την ενισχύει. Ίσως µάλιστα να υπο-
νοµεύει κιόλας την ανεξαρτησία της επιτροπής. Μόνο µε τα
έντεκα µέλη που τελικά γίνονται εννιά, τα οποία εννιά µέλη απο-
τελούν την πλειοψηφία και επειδή τα πέντε, διορίζονται από το
Υπουργείο, καταργείται η ανεξαρτησία της Αρχής. Το ένα είναι
αυτό.

Στην προσπάθεια για ενίσχυση της λειτουργικότητας και απο-
τελεσµατικότητας και για ελάφρυνση του έργου της αφήνει πάρα
πολλά µικρά και µεγάλα «παραθυράκια» και «φεγγίτες». Τα «πα-
ραθυράκια» αυτά µπορούν να δυσχεράνουν την αποτελεσµατι-
κότητα της Επιτροπής Ανταγωνισµού, να βλάψουν το έργο της
και κατ’ επέκτασιν και τους καταναλωτές για τους οποίους πα-
σχίζει να διασφαλίσει το συµφέρον τους αλλά και την οικονοµία
γενικότερα. Και, δεύτερον, να αφήσουν κενά τα οποία η Επι-
τροπή Ανταγωνισµού θα αναγκαστεί να καλύψει αργότερα και
έτσι αντί για ελάφρυνση του έργου θα προκύψει το αντίθετο και
θα θιγεί και θα θίγεται και στο µέλλονη εικόνα και η αξιοπιστία
της.

Ακόµα και για τα πρόστιµα που επιβάλλονται σε οµίλους συµ-
φερόντων ξέρετε ότι όταν επιβάλλουµε ένα πρόστιµο των 100
ευρώ και τα υπερκέρδη είναι δέκα χιλιάδες ευρώ τότε το πρό-
στιµο είναι αστείο. Είναι ένα χαρτζηλικάκι, το οποίο το σκάει
πάνω στο τραπέζι ο κάθε επιχειρηµατίας ή ο κάθε όµιλος συµ-
φερόντων και σου λέει «δεν βαριέσαι. Σιγά το πρόστιµο!» Και από
εκεί και πέρα είναι και ένα άλλο ζήτηµα. Πρέπει να δούµε αν πλη-
ρώνονται τα πρόστιµα, πώς πληρώνονται, τι είδους συµψηφισµοί
υπάρχουν µέσα στο γνωστό κύκλωµα διαπλοκής και όλα αυτά τα
πράγµατα.

Σ’ αυτό το νοµοσχέδιο διατηρήσαµε και κάποιες επιφυλάξεις

να ψηφίσουµε κάποιες ενδεχοµένως βελτιώσεις. Τα ανέπτυξε
αυτά περισσότερο η συνάδελφος κ. Αµµανατίδου στην επιτροπή.
Θα ξαναµιλήσουµε και στην κατ’ άρθρον συζήτηση από την επό-
µενη Τρίτη. Όµως στην πραγµατικότητα εδώ έχουµε υποβάθµιση
της Επιτροπής Ανταγωνισµού, που παρά την πολυδιαφηµισµένη
µεταρρύθµιση του 2005 ήδη δεν λειτουργούσε, όπως φαίνεται
από την ίδια την αγορά, και αυτό το ξέρει ο οποιοσδήποτε µας
ακούει και είναι αυτός ο άνθρωπος που αγοράζει το ακριβότερο
γάλα στην Ευρώπη, τα ακριβότερα καύσιµα στην Ευρώπη, όταν
οι µισθοί στις ευρωπαϊκές χώρες είναι διπλάσιοι και τριπλάσιοι
από την Ελλάδα. Θα ξαναπώ το παράδειγµα ενός ταξιδιού µιας
τριµελούς οικογένειας στα Χανιά που είναι πιο προσιτές οι τιµές,
για να µην πω να πάει στη Λήµνο ή στην Κάρπαθο, όπου θέλει
ένα µισθό ολόκληρο για να καταφέρει να φθάσει, µ’ αυτές τις
συνθήκες ακτοπλοΐας και όλα αυτά. Εδώ η Επιτροπή Ανταγωνι-
σµού ως τώρα δεν έχει επιτελέσει το έργο που θα έπρεπε ή θα
µπορούσε να έχει. Για πολλούς ανθρώπους θεωρείται ως µία
άλλη περίπτωση διασφάλισης κερδών για τους λίγους. Αυτά
ακούγονται και γράφονται και υπάρχει αυτή η συνείδηση και η
αντιµετώπιση και η εντύπωση σε οποιονδήποτε Έλληνα πολίτη.

Και µη µου πείτε, κύριε Υπουργέ, ότι δεν υπάρχει. Πληρώνουµε
το ακριβότερο γάλα στην Ευρώπη. Τα βασικά µας προϊόντα πω-
λούνται µε τις ακριβότερες τιµές στην Ευρώπη, όµως στην Αυ-
στρία, ακόµα και στην Τσεχία, σε πρώην ανατολικές χώρες, στη
Φινλανδία και στην Ιρλανδία οι µισθοί είναι διπλάσιοι και πολλές
φορές τριπλάσιοι από την Ελλάδα.

Είδα προχθές µια καταχώρηση από το Υπουργείο Ανάπτυξης
που αναφέρεται στις τιµές των καυσίµων, κάπως απολογούµενη
και µάλλον προσπαθώντας να περάσει και στην αντεπίθεση. Ανα-
φέρει, παραδείγµατος χάριν, ότι έχουµε τα φθηνότερα καύσιµα
από άλλες ευρωπαϊκές χώρες και πολύ φθηνότερα ακόµα και
από τις χώρες της πρώην Ανατολικής Ευρώπης.

Αυτό είναι µέγα ψέµα! ∆ιότι η τιµή του πετρελαίου έχει παρα-
µείνει σταθερή εδώ και πάρα πολύ καιρό –στα µισά από την πε-
ρυσινή τιµή- και η βενζίνη έχει εκτιναχθεί στο διπλάσιο! Τώρα, αν
το πετρέλαιο έχει 50 λεπτά, η βενζίνη έχει 1,25 ευρώ –όταν το
πετρέλαιο είχε 50 λεπτά και η βενζίνη είχε 70 λεπτά- τη στιγµή
που στην Αυστρία και στη Γερµανία έχει 1,35 ευρώ και να µη συ-
ζητήσουµε πώς πληρώνονται οι Γερµανοί και οι Αυστριακοί σε
σχέση µε τους Έλληνες.

Αυτή η ιστορία –όλες αυτές οι διαφορές- µόνο µε µία ανεξάρ-
τητη αρχή και µια πραγµατικά λειτουργούσα Επιτροπή Ανταγω-
νισµού θα µπορούσε να διευθετηθεί.

Μίλησε ο κύριος Υπουργός για τα λιπάσµατα. Πέρασα τα µισά
µπλόκα των αγροτών όλης της νότιας Ελλάδας. Ένα από τα βα-
σικά τους αιτήµατα, είναι το εξής: ∆εν θέλουν να τους χαρίσει
κάποιος ψάρια, αλλά να τους µάθουν να ψαρεύουν. Σωστό και το
ξέρουµε όλοι µας ότι αυτή είναι ανάγκη του ανθρώπου. «∆εν θέ-
λουµε –λέει- επιχορηγήσεις και να µας κατηγορούν µετά ότι τις
φάγαµε στα σκυλάδικα. Εµείς θέλουµε να µας πείτε τι προϊόντα
να καλλιεργούµε και πώς.»

Το δεύτερο µεγάλο ζήτηµα που εξέθεταν αυτοί οι άνθρωποι
είναι οι τιµές των λιπασµάτων και το «όργιο» που γίνεται στην
αγορά των λιπασµάτων, των φυτοφαρµάκων και όλων αυτών των
προϊόντων των υποβοηθητικών για τις καλλιέργειες.

Να µιλήσουµε για τις ασφαλιστικές εταιρείες, για το πώς δια-
µορφώνονται οι τιµές στις ιδιωτικές ασφαλιστικές εταιρείες; Να
µιλήσουµε για την κινητή τηλεφωνία µε τις τρεις εταιρείες που
λειτουργούν και οι τρεις ως µία, ως µονοπώλιο, κάνοντας υποτι-
θέµενες προσφορές σε συγκεκριµένα πακέτα «σκίζοντας» τον
καταναλωτή, χωρίς να ελέγχονται από κανέναν;

Πώς το Υπουργείο θα διορίζει την πλειοψηφία –που από τους
έντεκα γίνονται εννιά-της Επιτροπής Ανταγωνισµού; Πώς θα είναι
αυτή η Ανεξάρτητη Αρχή; Τι θα ρυθµίζει; Τι θα καθορίζει; Πώς
θα καθορίσει –επαναλαµβάνω- τις τιµές της ακτοπλοΐας; Το λέω,
επειδή βρισκόµαστε στο καλοκαίρι και επειδή θέλω να κλείσω
πάλι µε αυτό.

Επιφυλασσόµαστε να συζητήσουµε και επί των άρθρων και για
κάποια συγκεκριµένα σηµεία που µπορεί να υπάρχουν κάποιες
µικρές βελτιώσεις.

Τελειώνοντας, θέλω να πω ότι στη «βασιλεύουσα» του καπιτα-
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λισµού, στις Ηνωµένες Πολιτείες, οι τιµές των καταναλωτικών
προϊόντων, των προϊόντων πρώτης ανάγκης –για να µη συζητή-
σουµε για αυτοκίνητα, σπίτια, ενοίκια, κτηµατοµεσιτικά- είναι στο
1/3 από τις τιµές που πληρώνουµε αντίστοιχα στην Ελλάδα, σε
οποιονδήποτε τοµέα.

Το ψωµί, το γάλα, τα καύσιµα, η γη, τα πάντα είναι σε κλάσµα
της ελληνικής τιµής –επαναλαµβάνω- στις Ηνωµένες Πολιτείες.
Πήγα, είδα, αγόρασα, πηγαινοέρχονται άνθρωποι εκεί πέρα. Στις
Ηνωµένες Πολιτείες οι τιµές των προϊόντων είναι κλάσµατα των
τιµών που πληρώνουµε εµείς εδώ. Ποιοι είµαστε εµείς εδώ; Τι εί-
δους «µπρούκληδες» είµαστε και πληρώνουµε αυτές τις τιµές µε
αυτή τη ρύθµιση του Υπουργείου, µε αυτές τις Επιτροπές Αντα-
γωνισµού;

Ο κάθε άνθρωπος που θα πάει σήµερα σε οποιοδήποτε σού-
περ µάρκετ να αγοράσει καταναλωτικά προϊόντα πρώτης ανά-
γκης αξίας 100 ευρώ, θα πάρει το 1/3 απ’ όσα θα πάρει ο
άνθρωπος που θα πάει να ψωνίσει σε ένα σούπερ µάρκετ στο
Σάλτσµπουργκ ή στη Λυών ή στη Νυρεµβέργη ή στο Ρέικιαβικ.

Είναι απίστευτο αυτό το πράγµα που γίνεται και που υποτίθε-
ται ότι προσπαθούµε να διορθώσουµε και να διασφαλίσουµε
τους όρους λειτουργίας αυτής της περίφηµης ελεύθερης αγο-
ράς, η «οποία» περίφηµη αγορά ούτε αυτή δεν λειτουργεί. Για
να µην πω τι κάνει αυτή η Επιτροπή Ανταγωνισµού και πώς δια-
σφαλίζονται τα συµφέροντα των εργαζοµένων, εκεί που θα πρέ-
πει να υπάρχει κρατικός έλεγχος και να συµπιέζονται οι τιµές
προς τα κάτω, ιδίως στα βασικά προϊόντα.

Θα επανέλθουµε και επί των άρθρων. Καταψηφίζουµε επί της
αρχής το νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Ευχαριστώ κι εγώ.
Το λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-

ναγερµού κ. Γεωργίου –στην παρθενική αγόρευσή του- για δε-
καπέντε λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, περιττό
βεβαίως να σας πω ότι βρίσκοµαι υπό καθεστώς συγκινήσεως,
δεδοµένου ότι φιλοξενούµαι αυτή τη στιγµή επί Βήµατος, το
οποίο έχει κατά το παρελθόν –αλλά και σήµερα- φιλοξενήσει τε-
ράστια πολιτικά αναστήµατα. Ελπίζω να αποδειχθώ άξιος της
τιµής.

Κύριε Υπουργέ, βλέπω µοναξιές, διότι εγώ δεν προετοιµάζω
τις παρεµβάσεις µου, για να έλθω να τις αναγνώσω. Παρακο-
λουθώ, αν θέλετε, µε ενδελέχεια τον τρόπο, µε τον οποίο αντι-
µετωπίζουν τας προτάσεις σας όλες οι πτέρυγες της Βουλής και
είδα ότι ενώπιόν σας έχετε µοναχικό δρόµο.

Μελέτησα το σχέδιο νόµου περί Αναθεωρήσεως ∆ιατάξεων
του ν. 703, όχι βέβαια ότι δεν το περίµενα ότι θα ήρχετο κάποια
στιγµή. ∆ιότι βεβαίως τα πράγµατα δεν ήταν τόσο ευχάριστα από
πλευράς αποτελεσµάτων, τουλάχιστον των διεθνών index, τα
οποία δηµοσιεύθηκαν και βλέπετε ότι η θέση της χώρας δυσχε-
ραίνετο καθ’ ηµέραν.

∆εν έχω καµµίαν αµφιβολίαν δια τας διαθέσεις των πολιτικών
πτερύγων της Βουλής, διατηρώ όµως επιφυλάξεις δια την απο-
τελεσµατικότητα των µέτρων που θα κληθούν να αντιµετωπίσουν
αυτό τον όγκο και την αποτρεπτική δύναµη, η οποία παρουσιά-
ζεται σήµερα. Γιατί την αποτρεπτική δύναµη αντί να την έχουµε
εµείς, την έχουν τα καρτέλ. Είδατε, παρεσύρθην και εγώ εις τη
χρήση λέξεων που εγεννήθησαν και κυκλοφορούν εις την Εσπε-
ρίαν και πέραν αυτής.

Καρτέλ. Ξέρετε, έχω την εντύπωση ότι οι συνάδελφοι θα µου
επέτρεπαν να κάνω µία αναδροµή σε αυτά τα παιχνίδια της ελ-
ληνικής γλώσσης, γιατί αυτά θα βοηθήσουν τελικώς και στην
αντιµετώπιση του προβλήµατος. Ξέρετε ότι η ελληνική γλώσσα
είναι «ζων» οργανισµός. Ήταν «ζων» οργανισµός. Με το απότοµο
και απρόβλεπτο ράπισµα της εγκυκλίου Ράλλη υπέστη ένα σοκ,
αλλά εξακολουθεί η γλώσσα να υπάρχει, παρά το γεγονός ότι
τότε γίναµε και δίγλωσσοι µερικοί εξ ηµών ή όλοι.

Πρέπει να πω ότι υπήρχαν εκφράσεις κατά το παρελθόν, οι
οποίες εξελίχθησαν επί το ευγενέστερον και καλά έκαναν, διότι
µπήκαµε και στην Ευρώπη και εποµένως ήταν αναγκαία αυτή, αν
θέλετε, η µετατροπή ή µετάλλαξη ορισµένων λέξεων που είχαν
και µιά βαναυσότητα επάνω τους.

Παραδείγµατος χάριν, για κάποιον ο οποίος είχε κινησιακά
προβλήµατα έλεγαν κατά το παρελθόν «ο σακάτης», ενώ σή-
µερα λένε «είναι ένας άνθρωπος, ο οποίος έχει προβλήµατα εις
την κίνησή του». Ή έλεγαν «του ήρθε ταµπλάς», ενώ σήµερα, επί
το ευγενέστερον, λένε ότι έχει ένα µικρό εγκεφαλικό επεισόδιο.
∆ιορθώθηκε κάπως το πράγµα. «Ο τρελός!», ακουγόταν συνή-
θως στον περιβάλλοντα των εκκλησιών χώρο, στην επαρχία,
«ήρθε ο τρελός!». Σήµερα λένε ότι έχει ορισµένες ανισότητες εις
τη νοητικήν λειτουργίαν.

Μ’ αυτό όµως το πλέγµα των βελτιώσεων βολεύτηκαν και
άλλοι που δεν θα έπρεπε να βολευτούν. Και φθάσαµε εις το «καρ-
τέλ». Μερικοί µάλιστα το προφέρουν, για να δείξουν ότι έχουν
και γνώση γαλλικής: «καγτέλ». Τι είναι το «καρτέλ»; Συµµορία δη-
λαδή. Βολεύτηκε δηλαδή η συµµορία µ’ αυτήν τη βελτιωτική προ-
σπάθεια που εγένετο, ώστε να παρουσιαστεί µία βάναυσος
έκφρασις µε τρόπο περισσότερο ευρωπαϊκό, εξευγενισµένο, βο-
λεύτηκε και το «καρτέλ». Και οι µετέχοντες εις το «καρτέλ» είναι
συµµορίτες ή δεν είναι; Και ως τοιούτους θα έπρεπε να τους χει-
ριζόµεθα ή δεν θα έπρεπε;

Και βεβαίως υπάρχουν και οι κυρίες όσον εγγράµµατες ή
άλλως πως είναι, που τις ακούτε καµιά φορά να λένε «ο σύζυγός
µου δεν θα έρθει απόψε, γιατί είναι στο καρτέλ». Τον κάλεσε η
συµµορία δηλαδή και πρέπει να παρουσιαστεί.

Αυτού του είδους όµως οι καταχρήσεις δηµιουργούν δυνάµεις,
δηµιουργούν εντυπώσεις τέτοιες που κινδυνεύουµε το δίκαιο της
ισχύος να νικήσει την ισχύ του δικαίου. Γιατί γι’ αυτό παλεύετε
τώρα εδώ, κύριε Υπουργέ. Προσπαθείτε µε το νοµοθέτηµα και
τις αναθεωρητικές διατάξεις τις οποίες προτείνετε να µην επι-
κρατήσει το δίκαιο της ισχύος, να µην µπορέσει δηλαδή ο τερά-
στιος επιχειρηµατίας, ο οποίος έχει κάνει εξαγορά και άλλων
επιχειρήσεων οµοειδούς ενδιαφέροντος να επιβάλλει την πολι-
τική του στους µικρούς εµπόρους, στους µικρούς βιοτέχνες και
τελικά να επιβάλλει την άποψή και εις τον καταναλωτή.

Παρεσύρθην τώρα εγώ µ’ αυτές τις εκφράσεις της Εσπερίας.
Τα κράτη κατέληξαν σ’ αυτήν τη θέσπιση νοµοθεσίας -εν προ-
κειµένω το ελληνικό κράτος στη δηµιουργία Επιτροπής Αντα-
γωνισµού- διότι συνεπέραναν ότι το ανταγωνιστικό οικονοµικό
σύστηµα δεν είναι σίγουρο από µόνο του ότι µπορεί να βοηθήσει
στην επίτευξη των στόχων µιας σύγχρονης δηµοκρατικής πολι-
τείας. Αυτό το κάνατε.

Αλλά, κύριε Υπουργέ επειδή υπηρετήσαµε την ίδια περίοδο
στο Ευρωκοινοβούλιο, θα είδατε ότι πλοκάµια αυτών των εται-
ρειών, αυτών των «καρτέλ» ελληνικής συνθέσεως και ελληνικών
συµφερόντων, φθάνουν και στο εξωτερικό. Και αν δεν αντιµετω-
πιστεί η κατάσταση, όπως θα αντιµετωπιστεί µε τα προτεινόµενα
µέτρα πώς θα µπορέσουµε να αντιµετωπίσουµε και αυτά τα
οποία συµβαίνουν έξω;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είχαµε µία περίπτωση, η οποία
µας ήρθε στην Επιτροπή Αναφορών, όπου Έλλην επροµηθεύετο
από το εξωτερικό, από τη Βρετανία δηλαδή βιβλία πολύ αναγκαία
για την παιδεία, λεξικά. Αυτός ο άνθρωπος υποχρεώθηκε από το
«καρτέλ» εκείνο να γίνει συµµέτοχος εις το εδώ «καρτέλ», να δη-
µιουργήσει δηλαδή και εδώ «θυγατρικό καρτέλ» και να διαθέτει
τα προϊόντα του σε τιµές που του καθόριζε η Αγγλία. Και είχαµε
λεξικά τα οποία κόστιζαν εν Ελλάδι 70 ευρώ, την ίδια στιγµή εν
Ρουµανία 28 ευρώ, την ίδια στιγµή εις τη Γαλλία 34 ευρώ. Και
όταν το θυγατρικό τµήµα είπε: «Μπορώ να πηγαίνω στη Ρουµα-
νία να τα αγοράζω για να τα πουλάω στην Ελλάδα τόσο;», του
είπαν «όχι, η Ελλάδα θα πληρώνει τόσο». Σκεφθείτε δηλαδή ότι
υπάρχουν δυνάµεις οι οποίες αποφασίζουν πώς θα συµπεριφε-
ρόµεθα έναντι των καταναλωτών εδώ εµείς στην Ελλάδα. Υπάρ-
χουν δυνάµεις οι οποίες δυστυχώς υπό των κειµένων διατάξεων
δεν µπορεί να ελεγχθούν.

Γιατί; ∆ιότι αν επιµείνει το θυγατρικό σκέλος, του λένε «θα σου
κόψουν την άδεια», «θα σου πάρουν την άδεια και δεν θα πουλάς
πια δικά µας βιβλία». Και αυτός ο άνθρωπος κάνει επάγγελµα,
είναι η δουλειά του.

Κύριε Υπουργέ, επειδή στη συζήτηση για τα άρθρα θα επα-
νέλθουµε µε περισσότερη ενδελέχεια, ήθελα να σας πω ότι εδώ
µε την αιτιολογική έκθεση βλέπουµε άµεση συνέπεια του άρθρου
1. Και δεν µπορώ να καταλάβω ποια φιλοσοφία επικράτησε πίσω
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από τη σύνταξη αυτού του άρθρου. Κάνετε µία µεταφορά της
νοµικής ευθύνης, της αξιολόγησης των συµφωνιών που συνά-
πτουν και των πρακτικών που ακολουθούν ως προς τη συµβατό-
τητά τους µε τις εταιρείες. ∆ηλαδή; Σηµαίνει ότι θεωρούµε πως
οι επιχειρήσεις είναι πιο αξιόπιστες από ό,τι ήταν πριν, ώστε εν
πρώτοις να επιδεικνύουν αυτοέλεγχο και στις συµφωνίες και τις
προοπτικές τους.

Κατ’ αρχάς, ενα άλλο ζήτηµα, το οποίο πρέπει να σας πω ότι
µε απασχόλησε ως πολίτη, είναι όταν άκουσα και είδα εις τας τη-
λεοράσεις τους συλληφθέντας τότε ενόχους –κατά την αντίληψη
και των αρχών αλλά και του λαού- να επιδεικνύουν µάλιστα τα
κοσµήµατα τα οποία βεβαίως εκείνη την ηµέρα τους είχαν φο-
ρέσει, ώστε να οδηγηθούν εις τας φυλακάς. Και αργότερα
άκουσα ότι υπήρξαν και ποινές. Νοµίζω ότι µερικά «weekends» τα
πέρασαν στον Κορυδαλλό.

Είχα την εντύπωση ότι θα ήταν πολυετείς οι φυλακίσεις, αλλά
µερικά «weekends» τα πέρασαν εις τον Κορυδαλλό ως «κατα-
σκηνωταί» περισσότερον και ολιγότερον ως κατάδικοι.

Και εν συνεχεία άκουσα για ποινές, τροµερές οικονοµικές επι-
βαρύνσεις αυτών των κυρίων ή των εταιρειών των. Μπορείτε να
µου πείτε εάν είστε απολύτως γνώστης της πορείας αυτών των
προστίµων; ∆ιότι ο κ. Ζησιµόπουλος έκανε µνεία για ένα µόνο ζή-
τηµα. Είπε δηλαδή κάποια στιγµή ότι από τα 75.000.000 ευρώ τα
οποία είχαν επιβληθεί, έχουν πληρωθεί περίπου τα 35.000.000
ευρώ. ∆εν ξέρουµε όµως τι έγινε µε τα υπόλοιπα, λέει ο κ. Ζησι-
µόπουλος. ∆ηλαδή, ποιος θα έπρεπε να ξέρει; Είναι δυνατόν να
επιβάλλονται πρόστιµα δια την δηµιουργίαν εντυπώσεων; Είναι
δυνατόν να δηµιουργούµε παρελάσεις µε συλληφθέντα άτοµα,
όταν ο λαός πάλι θα πληροφορηθεί ότι τα συλληφθέντα άτοµα εν
συνεχεία επιστρέφουν εις τα εστίας των και όταν ξέρουν ότι και
τα επιβληθέντα πρόστιµα κάπου εις τον ορίζοντα εχάθησαν;

Συνεπώς, κύριε Υπουργέ, δεν λέµε ότι είναι εύκολο να επιλυ-
θεί το πρόβληµα, αλλά νοµίζω ότι το πρώτο στο οποίο πρέπει να
επιµείνουµε είναι η αυστηροποίηση των ποινών. Θα πρέπει να ξέ-
ρουν αυτοί οι κύριοι οι οποίοι παραβαίνουν τον κανόνα τον οποίο
εµείς θεσπίσαµε εδώ, ότι θα το πληρώσουν πολύ ακριβά. Θα
κλείνουν οι επιχειρήσεις. ∆εν ελυπήθην όταν άκουσα ότι κάποια
επιχείρηση απεχώρησε, διότι της επεβλήθη πρόστιµο. Θα υπάρ-
ξουν άλλες, φαντάζοµαι. Και εν πάση εν περιπτώσει, εµένα µε
ενδιαφέρει πολύ περισσότερο να µην ταλαιπωρείται ο κατανα-
λωτής, παρά το αν στενοχωριέται ο ιδιοκτήτης µιας εταιρείας, η
οποία µάλιστα ήρθε εδώ εν ελευθεριότητι να διαπράξει ό,τι διέ-
πραξε.

Κύριε Υπουργέ, λυπούµαι –γι’ αυτό ξεκίνησα έτσι- γιατί φο-
βούµαι ότι σας βλέπω να οδεύετε µόνος προς την κατεύθυνση
της ψηφίσεως αυτού του νοµοσχεδίου. Εµείς δεν θα είµαστε µαζί
σας, είµαστε καθέτως αντίθετοι.

Σας ευχαριστώ, όµως, για τη φιλοξενία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Ευχαριστώ.
Ο κ. Σταϊκούρας έχει το λόγο για εφτά λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η βαθιά, παρατεταµένη και διαρ-

κώς µεταλλασσόµενη οικονοµική κρίση κατέδειξε µε τον πλέον
εµφατικό τρόπο την ανάγκη περαιτέρω προώθησης και εδραίω-
σης αποτελεσµατικών ρυθµίσεων µε στόχο την εύρυθµη λει-
τουργία της αγοράς. Ρυθµίσεων που θα διασφαλίζουν τα
αιτήµατα της κοινωνίας για οικονοµική αποτελεσµατικότητα αλλά
και κοινωνική δικαιοσύνη. Ρυθµίσεων που θα οριοθετούν το πεδίο
της οικονοµικής δραστηριότητας ανάµεσα στη λειτουργία µιας
ασύδοτης ελεύθερης αγοράς και ενός περιβάλλοντος άκρατου
προστατευτισµού. Ρυθµίσεων που θα διαµορφώνουν ένα ολο-
κληρωµένο θεσµικό πλαίσιο οργάνωσης και λειτουργίας των µη-
χανισµών εποπτείας της αγοράς. Ρυθµίσεων που θα
διαµορφώνουν συνθήκες ελεύθερου και υγιούς ανταγωνισµού
εµποδίζοντας τον εκφυλισµό του µέσω συγχωνεύσεων, εναρµο-
νισµένων πρακτικών, κατάχρησης δεσπόζουσας θέσης.

Ακριβώς αυτούς τους σκοπούς των ρυθµίσεων υπηρετεί και η
παρούσα νοµοθετική πρωτοβουλία, µε στόχο τη βελτίωση των
κύριων τοµέων εφαρµογής όλης της πολιτικής ανταγωνισµού,
κυρίως µέσω της ενίσχυσης της λειτουργίας της Επιτροπής
Ανταγωνισµού που επιδρά και επηρεάζει τις δοµές, αλλά και τη

διάρθρωση της οικονοµίας.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Επιτροπή Ανταγωνισµού, µετά

και την τελευταία τροποποίηση του ν. 703/1977 το 2005, απέ-
κτησε διακριτή νοµική οντότητα. ∆ιευρύνθηκαν ελεγκτικές αρ-
µοδιότητες, ενισχύθηκε υλικοτεχνικά, ενισχύθηκε σε επίπεδο
ανθρώπινου κεφαλαίου. Η λειτουργία της έγινε πιο αποτελεσµα-
τική. Προχώρησε σε πραγµατικούς ελέγχους σε κρίσιµες υπο-
θέσεις.

Ο εισηγητής της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης µίλησε για υπο-
βάθµιση της Επιτροπής Ανταγωνισµού. Θα µου επιτρέψετε να
επικαλεσθώ τα πρακτικά ηµερίδας που οργάνωσε το ΙΣΤΑΜΕ
πρόσφατα, στις 30-10-2008, όπου σε συγκεκριµένη αναφορά ει-
σηγητού αναφέρεται: Από το 1995 µέχρι το 2006, η Επιτροπή
µας ήταν σταθερά στην τελευταία θέση της κατάταξης των αντι-
µονοπωλιακών αρχών στις χώρες του ΟΟΣΑ. Ουσιαστικά είχε πε-
ριοριστεί σε ρόλο τροχονόµου των επιχειρηµατικών συµφωνιών.
Το 2006, η Γενική ∆ιεύθυνση Ανταγωνισµού αναδιοργανώθηκε
και για πρώτη φορά άρχισε να διερευνά υποθέσεις παραβάσεων
της αντιµονοπωλιακής νοµοθεσίας.

Αυτά βρίσκονται στα πρακτικά του Ινστιτούτου Στρατηγικών
και Αναπτυξιακών Μελετών, «ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ».

Όµως, παρά τη σχετική πρόοδο που έχει συντελεστεί τα τε-
λευταία χρόνια, η κατάσταση στην αγορά εξακολουθεί να εµφα-
νίζει αντιανταγωνιστικά φαινόµενα, να εµπεριέχει νοσηρές
αντιλήψεις, συµπεριφορές και πρακτικές. Εξακολουθεί να πα-
ρουσιάζει στρεβλώσεις που οφείλονται σε χρόνιες αδυναµίες,
παθογένειες, αγκυλώσεις της εσωτερικής αγοράς και που επι-
δεινώνονται από την επιδείνωση του διεθνούς περιβάλλοντος.

Πράγµατι, εξακολουθούν να υπάρχουν προϊόντα που διακι-
νούνται µονοπωλιακά ή ολιγοπωλιακά. Πράγµατι, υπάρχουν το-
µείς και κλάδοι όπου δεν λειτουργεί αποτελεσµατικά ο υγιής
ανταγωνισµός. Πράγµατι υπάρχουν κρούσµατα κερδοσκοπίας
και αθέµιτες πρακτικές από µεσάζοντες. Πράγµατι, υπάρχει µία
νοοτροπία ατιµωρησίας που εµπεδώθηκε πριν από πολλά χρό-
νια µέσα από την ανυπαρξία ή την πληµµελή εφαρµογή ελέγχων
και κυρώσεων.

Τέλος, όµως, δεν πρέπει να λησµονούµε ότι όσο καλά και αν
εποπτεύεται µία αγορά από την εκάστοτε εθνική ή υπερεθνική
αρχή ανταγωνισµού, οι επιχειρήσεις έχουν την τάση να επανα-
λαµβάνουν ή να εφευρίσκουν νέους τρόπους νόθευσης του ελεύ-
θερου ανταγωνισµού.

Γι’ αυτούς τους λόγους επιβάλλεται η ενίσχυση της πολιτικής
ανταγωνισµού σε θεσµικό και νοµοθετικό επίπεδο, καθώς και στο
σχεδιασµό και στην αποτελεσµατικότητα όµως και των µηχανι-
σµών εφαρµογής τους. Σ’ αυτήν την κατεύθυνση η Κυβέρνηση
πρόσφατα προχώρησε στην αναθεώρηση του Αγορανοµικού Κώ-
δικα και στη σύσταση της Υπηρεσίας Εποπτείας Αγοράς, αποδί-
δοντας σε αυτήν ελεγκτικές, κοστολογικές, τιµοληπτικές
αρµοδιότητες, αλλά και τη δυνατότητα επιβολής κυρώσεων.

Με το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου, η Κυβέρνηση ολοκληρώνει
τη νοµοθετική της παρέµβαση στην οργάνωση και λειτουργία του
µηχανισµού ελέγχου της τήρησης συνθηκών υγιούς ανταγωνι-
σµού στην αγορά της Επιτροπής Ανταγωνισµού.

Πιο συγκεκριµένα, οι βασικοί άξονες του παρόντος νοµοθετι-
κού πονήµατος είναι οι εξής: Πρώτος άξονας είναι η αναβάθµιση
του θεσµικού ρόλου της Επιτροπής Ανταγωνισµού µέσω της ενί-
σχυσης των κανονιστικών της αρµοδιοτήτων, της αναδιατύπω-
σης των περιπτώσεων παρέµβασης για τη συγκέντρωση
επιχειρήσεων, της πρόβλεψης για την ισχύ των αποφάσεων αυ-
τοδικαίως από την έκδοσή τους.

∆εύτερος άξονας είναι η ενδυνάµωση της ανεξαρτησίας της
Επιτροπής Ανταγωνισµού µέσω της παροχής νοµικής προστα-
σίας στα µέλη και στα στελέχη της Επιτροπής, αλλά και της στε-
λέχωσης της θέσεως του Γενικού ∆ιευθυντή από την ολοµέλεια
της Επιτροπής και όχι από τον Υπουργό Ανάπτυξης.

Τρίτος άξονας. Η αποτελεσµατικότερη και ταχύτερη λειτουρ-
γία της Επιτροπής Ανταγωνισµού µέσω της αλλαγής στη σύν-
θεση και διάρθρωσή της, της αύξησης των οργανικών θέσεων
της Γενικής ∆ιεύθυνσης Ανταγωνισµού, της πρόβλεψης για την
προτεραιότητα των υποθέσεων µείζονος σηµασίας.

Τέταρτος άξονας. Η ενίσχυση και αναβάθµιση του ελεγκτικού
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πλαισίου µέσω της δυνατότητας χαρτογράφησης της αγοράς,
της ενίσχυσης του Προγράµµατος «ΕΠΙΕΙΚΕΙΑ», του επανακα-
θορισµού επί τω αυστηρότερω των χρηµατικών προστίµων και
των ποινικών κυρώσεων, αλλά και της επιβολής νέων κυρώσεων.

Πέµπτος άξονας. Η ενδυνάµωση της αξιοκρατίας και της δια-
φάνειας στη λειτουργία της Επιτροπής Ανταγωνισµού µέσω της
αναβάθµισης των κριτηρίων για τον ορισµό των µελών της, αλλά
και της θεσµοθέτησης του Κώδικα ∆εοντολογίας και της δηµι-
ουργίας Γραφείου Εσωτερικού Ελέγχου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δύο είναι οι βασικοί πυλώνες
των κυβερνητικών πρωτοβουλιών στο συγκεκριµένο πεδίο πολι-
τικής δράσης τα τελευταία πέντε χρόνια.

Ο πρώτος έχει να κάνει µε την αδιαπραγµάτευτη αντιµετώπιση
φαινοµένων που αφορούν είτε σε κατάχρηση δεσπόζουσας
θέσης είτε σε εναρµονισµένες πρακτικές είτε σε ολιγοπωλιακές
καταστάσεις.

Ο δεύτερος έχει να κάνει µε την απελευθέρωση των αγορών
και τη λειτουργία του ανταγωνισµού, µε βάση αυστηρούς και ξε-
κάθαρους κανόνες.

Το υπό συζήτηση και ψήφιση σχέδιο νόµου εδράζεται ακριβώς
σ’ αυτούς τους πυλώνες. Αποτελεί ένα ακόµα βήµα για την κα-
λύτερη θεσµική οργάνωση και λειτουργία των µηχανισµών επο-
πτείας του ανταγωνισµού.

Πρόκειται για µία νοµοθετική πρωτοβουλία που βελτιώνει την
αποτρεπτική αποτελεσµατικότητα της Επιτροπής Ανταγωνισµού,
που ενισχύει την αναγνωριστική αποτελεσµατικότητά της, που
ενδυναµώνει τη διαχειριστική αποτελεσµατικότητά της, που ανα-
βαθµίζει την αποτελεσµατικότητα εφαρµογής της, µε την οποία
κρίνεται η ποιότητα των µηχανισµών εφαρµογής της Επιτροπής
Ανταγωνισµού.

Για τους λόγους αυτούς, προτείνω την ψήφιση του υπό συζή-
τηση σχεδίου νόµου.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Ευχαριστώ και

εγώ, κ. Σταϊκούρα.
Το λόγο έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ στο Νοµό Ηρακλείου, κ.

Βασίλειος Κεγκέρογλου, για επτά λεπτά.
Ορίστε, κύριε Κεγκέρογλου, έχετε το λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι

διεθνείς εξελίξεις τον τελευταίο χρόνο βρήκαν τη χώρα µας µέσα
σε µια βαθιά και πολύπλευρη κρίση, ως αποτέλεσµα των πολιτι-
κών που ακολούθησε η Κυβέρνηση Καραµανλή.

Όµως, για την αντιµετώπιση των επιπτώσεων από τη διεθνή
κρίση η Κυβέρνηση δεν ακολούθησε το παράδειγµα κάθε σοβα-
ρής κυβέρνησης στην Ευρώπη και στον κόσµο, που µε συγκρο-
τηµένο σχέδιο και πολιτικές θωράκισης και ενίσχυσης των
οικονοµιών έβαλαν πραγµατικά ένα φραγµό στην αρνητική πο-
ρεία.

Στη χώρα µας, ο κ. Καραµανλής και η Κυβέρνησή του επέλε-
ξαν πολιτικές που µείωσαν στην πράξη περαιτέρω την οικονο-
µική δραστηριότητα και επιβάρυναν περισσότερο τα χαµηλά και
µεσαία εισοδήµατα. Φορολογική ελάφρυνση και µείωση του ΦΠΑ
σε άλλες χώρες, ακόµα και της Ευρωπαϊκής Ένωσης, νέοι φόροι
και συνεχείς αυξήσεις στα κρατικά τιµολόγια στην Ελλάδα.

Έτσι, η ανταγωνιστικότητα της οικονοµίας µας συνέχισε να
υποχωρεί. Μόνο τον τελευταίο χρόνο µας ξεπέρασαν δεκαέξι
ακόµα χώρες που δρουν στο ίδιο διεθνές οικονοµικό περιβάλ-
λον, για να µην έχουµε και παρεξηγήσεις. Στις είκοσι τέσσερις
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης έχουµε βρεθεί προτελευταίοι,
εικοστή τρίτη χώρα, πολύ λίγο πριν τον πάτο. Έδωσε στις τρά-
πεζες είκοσι οκτώ δισεκατοµµύρια, χωρίς καµµία προϋπόθεση
και ούτε ένα ευρώ στην πραγµατική οικονοµία.

Η συστηµατική αδιαφορία της Κυβέρνησης για τους µικροµε-
σαίους οδήγησε σε λουκέτο πολλές χιλιάδες επιχειρήσεις, πολ-
λές χιλιάδες εργαζόµενους στην ανεργία. Η έκφραση, «ασφυξία
στην αγορά», νοµίζω ότι δεν εκφράζει πλέον την πραγµατικότητα.
Υπάρχει ένα τέλµα. Οι ακάλυπτες επιταγές τον Ιούνιο είναι κατά
300% αυξηµένες, σε σχέση µε τον περσινό. Νοµίζω ότι µια µατιά
µόνο σ’ αυτό το στοιχείο αποδεικνύει του λόγου το αληθές για
την πραγµατική κατάσταση στην αγορά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κυβερνητική απραξία και
ατολµία µπροστά στα µεγάλα συµφέροντα της αγοράς, οι εξα-
γορές και οι συγχωνεύσεις κατά τοµέα και κλάδο µε τις ευλογίες
της Κυβέρνησης έχουν συνθλίψει τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις,
έχουν στρεβλώσει την αγορά και έχουν οδηγήσει σε ολιγοπω-
λιακές και µονοπωλιακές καταστάσεις. Η λειτουργία των καρτέλ,
που είναι ασφαλώς εις βάρος του υγιούς ανταγωνισµού και του
δηµόσιου συµφέροντος, έχει ως αποτέλεσµα την ραγδαία αύ-
ξηση των τιµών σε όλα τα βασικά καταναλωτικά αγαθά και τις
υπηρεσίες.

Τα καρτέλ, όµως, δεν αφορούν µόνο την αγορά, αλλά και την
παραγωγή. Το παράδειγµα στο ελαιόλαδο είναι χαρακτηριστικό.
Ενώ η τιµή παραγωγού καθηλώθηκε, η τιµή καταναλωτή καλά
κρατεί.

Ανάλογη είναι και η κατάσταση στον τοµέα των καυσίµων. Σή-
µερα, µε νέες αυξήσεις στον ειδικό φόρο καυσίµων και την κερ-
δοσκοπία στα ύψη, συνεχίζεται η ληστεία και η κλοπή εις βάρος
των πολιτών.

Αυτή είναι η κατάσταση της ακρίβειας, τόσο στο λιανεµπόριο,
όσο και στον τοµέα των καυσίµων που έχει επιβαρύνει δραµα-
τικά τον οικογενειακό προϋπολογισµό. Και η Κυβέρνηση περιο-
ρίζεται σε ευχολόγια και ηµίµετρα που και αυτά ανακοινώνονται,
αλλά δεν εφαρµόζονται.

Η απαξίωση της Επιτροπής Ανταγωνισµού από το 2006, όχι
µόνο µε τη γνωστή υπόθεση «κουµπάρων», αλλά και η ουσιαστική
αδρανοποίησή της, όπως αποδεικνύεται από τα στοιχεία και τις
υποθέσεις που εξετάστηκαν, άφησε το πεδίο ελεύθερο. Έτσι, η
λεγόµενη ελεύθερη αγορά έγινε ασύδοτη αγορά.

Κύριε Σταϊκούρα, κύριε συνάδελφε της Νέας ∆ηµοκρατίας, το
ΙΣΤΑΜΕ πραγµατοποίησε µία ηµερίδα για τα καρτέλ στη χώρα
µας, που πραγµατικά απέδειξε τη µεγάλη συγκέντρωση που
υπάρχει. Λίγες, δέκα αλυσίδες, ελέγχουν το λιανεµπόριο στη
χώρα µας. ∆έκα µεγάλοι προµηθευτές ελέγχουν το 80% των προ-
µηθειών στο λιανεµπόριο.

Αυτή είναι η κατάσταση, η οποία δεν αντιµετωπίζεται µε ευχο-
λόγια. Το να διαβάσετε αποσπασµατικά την τοποθέτηση ενός
από τους συµµετέχοντες -γιατί ήταν µια ανοιχτή ηµερίδα στην
οποία συµµετείχαν πολλοί επιστήµονες και πολλοί πολιτικοί από
διάφορους χώρους- νοµίζω ότι υποτιµά τη νοηµοσύνη όλων µας
εδώ. Τα συµπεράσµατα είναι πραγµατικά αυτά που µετράνε. Και
τα συµπεράσµατα λένε ότι η Κυβέρνηση δεν έκανε τίποτα για να
αντιµετωπίσει την κατάσταση.

Το Φεβρουάριο του 2008, µπροστά σε ένα νέο κύµα αυξήσεων,
εξήγγειλε τα γνωστά σαράντα ένα µέτρα, που αποδείχθηκαν ότι
δεν είναι τίποτα άλλο από ένα συνονθύλευµα ευχών, ηµίµετρων
και γενικών διακηρύξεων που δεν απέδωσαν τίποτα.

Θυµίζω την περίφηµη Υπηρεσία Εποπτείας της Αγοράς, που
σήµερα ενάµιση χρόνο µετά την ανακοίνωσή της και την ψήφισή
της, όχι µόνο δεν έχει συγκροτηθεί, αλλά δεν έχει αποδώσει εντε-
λώς τίποτα, παρά τα παχιά λόγια τα οποία µας λέγατε τότε.

Η Κυβέρνηση και το Υπουργείο Ανάπτυξης γνωρίζουν τα στοι-
χεία για την καρτελοποίηση της αγοράς, αλλά δεν πράττουν τί-
ποτα. Αδυναµία, έλλειψη βούλησης ή και τα δύο;

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΡΑΓΑΣΑΚΗΣ)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η έλλειψη κυβερνητικής βού-
λησης φαίνεται από το γεγονός ότι ενώ η ενίσχυση της λειτουρ-
γίας της Επιτροπής Ανταγωνισµού είναι επιτακτική για να
αντιµετωπιστεί η κατάσταση και έπρεπε να είναι το πρώτο µέτρο
από τα σαράντα ένα που ανακοινώθηκαν, είχε τον αριθµό «41»
στην αρίθµηση. Και σήµερα έρχεται ως το «41ο» να προστεθεί
στα άλλα αναποτελεσµατικά σαράντα µέτρα που ψηφίστηκαν και
αποφασίστηκαν µε ένα άτολµο νοµοσχέδιο, που πραγµατικά δεν
µπορεί να αντιµετωπίσει το πρόβληµα.

Μόνο για να πουν ότι κάτι έκαναν έφεραν, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αυτό το νοµοσχέδιο. Εµείς δεν το ψηφίζουµε επί
της αρχής για να µην είµαστε συνένοχοι σ’ αυτήν την κατάσταση,
αφού πρώτον, αντί για µια ισχυρή και αποτελεσµατική, αλλά και
ανεξάρτητη αρχή που πρέπει να δοµήσει, προχωρεί περαιτέρω
στη χειραγώγησή της. Η κατάργηση της εκπροσώπησης των κοι-
νωνικών φορέων και ο ορισµός των µελών της Επιτροπής από
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την ίδια την Κυβέρνηση ουσιαστικά, τη µετατρέπει σε µια «οµάδα
εργασίας» του Υπουργού. Ο Υπουργός θα δίνει τις εντολές και η
οµάδα εργασίας θα εκτελεί.

∆εν προβλέπεται καµµία παρέµβαση στις δοµές της αγοράς,
ούτε καµµιά παρακολούθηση των εξελίξεων, ούτως ώστε ακόµα
και να προλαµβάνονται τα φαινόµενα συγκέντρωσης, οι ολιγο-
πωλιακές και µονοπωλιακές καταστάσεις, η δηµιουργία των καρ-
τέλ και η κατάχρηση της δεσπόζουσας θέσης.

Σας αποδείξαµε µε µία ερώτηση που καταθέσαµε για το καρ-
τέλ του τσιµέντου ότι, εάν παρακολουθείτε την αγορά, µπορείτε
να αντιµετωπίσετε την κατάσταση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Είναι η πρώτη φορά –ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε- που στον
τόπο µας πήραν πίσω αποφάσεις για αύξηση τιµών που είχαν
προγραµµατίσει, µετά από συνεννόηση οι δύο εταιρείες τσιµέ-
ντων, µετά από δική µας συγκροτηµένη παρέµβαση, που αποκα-
λύψαµε τις συµφωνίες και τις ηµεροµηνίες στις οποίες είχαν
αποφασίσει να επιβάλλουν τις αυξήσεις.

Τέλος, εµείς ως ΠΑΣΟΚ θεωρούµε ότι το τίµηµα δεν πρέπει να
το πληρώσουν οι πολίτες. ∆εν θα αφήσουµε να πληρώσουν το
λογαριασµό οι πολίτες. Επιµένουµε για κανόνες και δηµοκρατικό
έλεγχο της αγοράς, αλλά αυτό µπορεί να γίνει µόνο µε µία υπεύ-
θυνη κυβέρνηση, µε µία ισχυρή κυβέρνηση που θα έχει τη βού-
ληση να βάλει τάξη στην αγορά.

Χρειάζεται µία άλλη αναπτυξιακή και οικονοµική πολιτική που
να υπηρετεί το δηµόσιο συµφέρον και τον πολίτη. Αυτό είναι το
κυρίαρχο. Και το ΠΑΣΟΚ σήµερα είναι έτοιµο να εφαρµόσει το
πρόγραµµά του, τις προτάσεις του που υπηρετούν αυτό το δη-
µόσιο συµφέρον και θα βάλουν τη χώρα σε µία νέα αναπτυξιακή
τροχιά που θα παράξει νέο πλούτο, έναν πλούτο που πρέπει να
µοιράζεται δίκαια για να προστατεύσουµε και να ενισχύσουµε τα
χαµηλά και µεσαία εισοδήµατα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Το λόγο έχει η κ.
Αράπογλου για επτά λεπτά.

∆ΗΜΗΤΡΑ ΑΡΑΠΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, το σηµερινό νοµοσχέ-

διο πρέπει να µελετηθεί µε πολύ µεγάλη προσοχή, γιατί αφορά
την ελληνική οικονοµία και τους καταναλωτές µας.

Όπως γνωρίζετε, δεν υπάρχει ο υγιής ανταγωνισµός στην Ελ-
λάδα. Και το λέω ξεκάθαρα αυτό. Υπάρχει µία δυσαναλογία µε-
ταξύ των τιµών των ελληνικών προϊόντων και των τιµών στις
υπόλοιπες χώρες και δεν υπάρχουν κριτήρια, δεν υπάρχει αξιο-
λόγηση αυτής της κατάστασης εδώ στη χώρα µας.

Με εντυπωσιάζει το γεγονός ότι η Επιτροπή Ανταγωνισµού έχει
µόνο εννέα µέλη. Θα έπρεπε να έχει περισσότερα. Νοµίζω ότι
δεν είναι αρκετά τα εννέα µέλη. ∆εν θα µπω σε περισσότερες λε-
πτοµέρειες για το συγκεκριµένο άρθρο, αλλά νοµίζω ότι πρέπει
να ελεγχθεί περισσότερο, γιατί αυτή τη στιγµή υπάρχουν πολύ
µεγάλες ελλείψεις και πρέπει να υπάρχει το κατάλληλο προσω-
πικό. ∆εν είναι µόνο η Αθήνα ή ο Πειραιάς. Μιλάµε για ολόκληρη
την Ελλάδα, µιλάµε για τον ανταγωνισµό ολόκληρης της χώρας.
Η Θεσσαλονίκη, τα Γιάννενα, ο Βόλος, όλες αυτές οι πόλεις
έχουν µία επιχειρηµατική δραστηριότητα. Υπάρχει κόσµος που
εργάζεται εκεί. Νοµίζω ότι πρέπει να αντιµετωπιστούν τα προ-
βλήµατα σε όλη τη χώρα.

Η αύξηση της τιµής των προϊόντων και ο ανταγωνισµός µεταξύ
των επιχειρήσεων θα πρέπει να ελεγχθεί µε συγκεκριµένο τρόπο
και θα πρέπει να µπουν συγκεκριµένα κριτήρια γι’ αυτό τον
έλεγχο.

Σε όλα αυτά λοιπόν πρέπει να υπάρξει στήριξη των µικρών και
µεσαίων επιχειρήσεων. Αυτά τα µικρά καταστήµατα νοµίζετε ότι
κάθε µέρα έχουν κέρδη; Νοµίζετε ότι κάθε µέρα έχουν κάποιο
εισόδηµα; Μπορεί σήµερα ο κύκλος εργασιών να είναι θετικός,
µπορεί όµως στο µέλλον ή αύριο, να µην είναι. Υπάρχει µία αβε-
βαιότητα.

Τι συµβαίνει λοιπόν; Οι εργαζόµενοι µε το µισθό που παίρνουν
αδυνατούν να καλύψουν τις βασικές τους ανάγκες και καταφεύ-
γουν σε δανεισµούς από τράπεζες, για να µπορέσουν να καλύ-

ψουν αυτές τις ανάγκες. Μετά, αυτά τα χρέη ποιος θα τα εξο-
φλήσει; Άρα λοιπόν δεν καλύπτεται αυτή η ανάγκη και αυτό έχει
ως συνέπεια να µην ενισχύεται ο ανταγωνισµός.

Πρέπει λοιπόν να ενισχυθούν οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις, να
µην κλείσουν, γιατί αν συµβεί αυτό, πολλοί άνθρωποι θα µείνουν
στο δρόµο και δεν θα µπορούν να βρουν εύκολα µία νέα εργασία.

Πρέπει επίσης να υποστηριχθεί ιδιαίτερα τώρα, αυτή την πε-
ρίοδο, ο τουρισµός. Στον τουρισµό δεν υπάρχει ανταγωνισµός;
Εκεί πώς λειτουργεί σε αυτήν την περίπτωση; Για παράδειγµα, τι
γίνεται µε τις ακτοπλοϊκές εταιρείες που ασχολούνται µε τη σύν-
δεση των νησιών µε τα κέντρα; Υπάρχει εκεί ανταγωνισµός; Μπο-
ρεί να υπάρξει γενικά ανάπτυξη στον τουρισµό;

Έρχοµαι τώρα στα διάφορα καταστήµατα και στα σούπερ
µάρκετ. Για παράδειγµα, µία µάρκα από ένα πακέτο µακαρόνια
σε ένα σούπερ µάρκετ το βρίσκεις στην α’ τιµή και το ίδιο προϊόν
σε ένα άλλο σούπερ µάρκετ το βρίσκεις σε εντελώς διαφορετική
τιµή. Για ποιο λόγο λοιπόν υπάρχει αυτή η δυσαναλογία; Για ποιο
λόγο στις χώρες της Ευρώπης οι τιµές των βασικών αγαθών, των
βασικών προϊόντων είναι χαµηλότερες απ’ ό,τι των ελληνικών;
Φυσικά, θα µου πείτε ότι υπάρχει και το κόστος των εισαγωγών,
ότι κάποιο προϊόν το φέρνουµε από το εξωτερικό και αυτό έχει
συνέπεια να αυξηθεί η τιµή του. Αυτή είναι η απάντηση που θα
µου δώσετε. Όµως στην Ελλάδα δεν υπάρχει ουσιαστικά κάποιος
έλεγχος για την τιµή και πρέπει να αναλογιστούµε, να σκεφτούµε
και να αντιµετωπίσουµε αυτό το ζήτηµα, γιατί οι ανάγκες της
χώρας µας είναι αυξηµένες.

Θα πρέπει να αξιολογηθεί η τιµή των προϊόντων για να µπο-
ρέσει µία οικογένεια να ζήσει αξιοπρεπώς και ένας επιχειρηµα-
τίας επίσης να µπορέσει να ζήσει αξιοπρεπώς και να καταφέρει
να συντηρήσει το µαγαζί του µε αξιοπρέπεια.

Το εισόδηµα των εργαζοµένων ή των συνταξιούχων δεν είναι
αρκετό ώστε να µπορέσει να καλύψει τις βασικές τους ανάγκες.
Οι τιµές διαµορφώνονται καθηµερινά, αυξάνονται καθηµερινά,
το εισόδηµα όµως παραµένει τουλάχιστον σταθερό. Πότε θα αυ-
ξηθεί το εισόδηµα αναλογικά µε τις αυξήσεις των τιµών; Μέσα
σε ένα έτος, πώς διαµορφώνεται το εισόδηµα των εργαζοµένων;
Βλέπετε λοιπόν ότι υπάρχει µία πολύ µεγάλη δυσαναλογία µε-
ταξύ τιµών και εισοδήµατος.

Στις λαϊκές αγορές βλέπουµε πλήθος κόσµου να συρρέει, γιατί
οι τιµές είναι χαµηλότερες. Και αυτό είναι φυσιολογικό να συµ-
βαίνει. Όµως, στα καταστήµατα τι γίνεται, που εκεί δεν υπάρχει
κίνηση; Υπάρχουν ορισµένοι άνθρωποι στις λαϊκές που πουλάνε
κάποια προϊόντα χωρίς να δίνουν αποδείξεις γι’ αυτά. Από την
άλλη πλευρά υπάρχουν κάποια καταστήµατα που πουλάνε προϊ-
όντα µε αποδείξεις και πληρώνουν κανονικά τους φόρους τους,
αλλά αυτά τα καταστήµατα δεν µπορούν να τα βγάλουν πέρα.

Στα πλαίσια της Επιτροπής Ισότητας και ∆ικαιωµάτων του Αν-
θρώπου συναντηθήκαµε µε συναδέλφους από την Ταϊβάν. Είχαµε
ένα γεύµα εργασίας και συζητούσαµε το θέµα των τροφίµων µε
τους συναδέλφους από την Ταϊβάν. Μου έκανε πολύ µεγάλη
εντύπωση ότι συνάδελφοι από εκεί δεν γνώριζαν ότι η Ελλάδα
έχει πολύ καλή παραγωγή σε λάδι, σε ελιές. ∆εν το γνώριζαν.
Έπρεπε εµείς να τους το εξηγήσουµε. Το έµαθαν από εµάς. Η
χώρα τους προµηθεύεται από την Ισπανία τα αντίστοιχα προϊό-
ντα.

Για ποιο λόγο λοιπόν η Ελλάδα να βγαίνει ζηµιωµένη από
αυτόν τον ανταγωνισµό, από τη στιγµή που έχουµε πολύ µεγάλη
παραγωγή και σε ελαιόλαδα και σε φρούτα; Όλες οι άλλες αγο-
ρές του εξωτερικού, της Τουρκίας, της Ισπανίας ενισχύονται,
αλλά όχι της Ελλάδας. Γι’ αυτό λοιπόν σας λέω ότι δεν υπάρχει,
δεν λειτουργεί ο ανταγωνισµός στη χώρα µας.

Η επιχειρηµατική δραστηριότητα στην Ελλάδα µειώνεται διαρ-
κώς. ∆εν υπάρχει καµµία ανάπτυξη. Οι επιχειρήσεις κλείνουν
διαρκώς, καθηµερινώς. ∆εν υπάρχει υποστήριξη. Υπάρχουν
πάρα πολλά πρόστιµα, όπου είναι υποχρεωµένες οι επιχειρήσεις
αυτές να πληρώσουν, αλλά δυστυχώς επειδή δεν µπορούν να κα-
λύψουν αυτά τα έξοδα και αυτά τα πρόστιµα οδηγούνται στο
λουκέτο.

Νοµίζω ότι η ενίσχυση του ανταγωνισµού στη σηµερινή εποχή
έτσι όπως είναι τα πράγµατα στη χώρα µας είναι σαν ένα «όνειρο
θερινής νυκτός». Όλοι δηλαδή περιµένουµε τις εκπτώσεις το κα-
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λοκαίρι για να αγοράσουµε κάποια βασικά προϊόντα και από την
άλλη για να έχει κίνηση και το εµπόριο. Γι’ αυτό σας λέω ότι είναι
ένα «όνειρο θερινής νυκτός». Τον υπόλοιπο χρόνο όµως τι γίνε-
ται που δεν υπάρχουν εκπτώσεις; Μπορεί για παράδειγµα µία οι-
κογένεια να µείνει σε ένα ξενοδοχείο κατά τη διάρκεια της
τουριστικής περιόδου, από τη στιγµή που δεν υπάρχει κάποια
υποστήριξη;

∆εν υπάρχει κάποια αναφορά από την Επιτροπή Ανταγωνισµού
µέχρι τώρα για το ποια είναι τα αποτελέσµατά της, τι έχει εντο-
πίσει. Θα ήθελα να µάθω τι έχει συµβεί µε αυτή την Επιτροπή
Ανταγωνισµού. Η Επιτροπή Ανταγωνισµού δεν είναι ένας και-
νούργιος θεσµός, ένας πρόσφατος θεσµός. Υπάρχει εδώ και
πάρα πολλά χρόνια. Θα ήθελα λοιπόν να γνωρίζω ποια είναι η
δραστηριότητα και οι αναφορές της Επιτροπής αυτής.

Μία οικογένεια µε ένα µηνιαίο εισόδηµα της τάξεως των 700
ευρώ νοµίζω ότι δεν θα µπορέσει να ανταποκριθεί ούτε καν στις
βασικές ανάγκες και ιδιαίτερα σε µέρη τουριστικά, όπως για πα-
ράδειγµα τα ελληνικά νησιά. Στην τουριστική περίοδο ιδιαίτερα
που τα καταστήµατα έχουν πολύ πιο ακριβές τιµές απ’ ό,τι οι
υπόλοιποι στα κέντρα, ποιος θα µπορέσει εκεί να αγοράσει κά-
ποια προϊόντα;

Ποιος θα ελέγξει λοιπόν και ποιος θα κρίνει; Για ποιο λόγο
υπάρχει αυτή η ανισότητα; Ακόµα και στα καταστήµατα που που-
λούν ηλεκτρικά είδη υπάρχει µία δυσαναλογία στις τιµές. Με
εντυπωσιάζει το γεγονός ότι υπάρχει ανταγωνισµός σε άλλες
χώρες, αλλά ο µισθός των κατοίκων αυτών είναι ανάλογος µε τις
τιµές που ισχύουν. Εδώ στην Ελλάδα ο µισθός είναι χαµηλός και
οι τιµές είναι αυξηµένες, γι’ αυτό και η Ελλάδα είναι µία από τις
πιο ακριβές χώρες στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Για ποιο λόγο;

Γι’ αυτούς τους λόγους δεν υποστηρίζω αυτό το νοµοσχέδιο
και δεν πιστεύω ότι µπορεί να ενισχύσει την ελληνική οικονοµία.
Είµαστε «στη χώρα του ποτέ, στη χώρα του πουθενά», διότι
βλέπω ότι οι ανάγκες των χαµηλότερων εισοδηµάτων διαρκώς
αυξάνονται και νοµίζω ότι αυτό είναι απαράδεκτο.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς.
Ο κύριος Υπουργός έχει το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗ∆ΑΚΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Ευ-

χαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χωρίς καµµία αµφιβολία η

Βουλή των Ελλήνων συζητά σήµερα ένα σηµαντικό θέµα που εν-
διαφέρει όλους τους Έλληνες πολίτες καθώς αφορά στη λει-
τουργία της αγοράς και των κανόνων του ανταγωνισµού στην
αγορά. Μάλιστα επ’ ευκαιρία της συζήτησης αυτού του νοµο-
σχεδίου έγιναν εκτεταµένες αναφορές στον τρόπο µε τον οποίο
έχει λειτουργήσει η αγορά το τελευταίο διάστηµα. Χωρίς αµφι-
βολία πρόκειται για ένα ιδιαίτερα λεπτό και δύσκολο θέµα καθώς
η λειτουργία της αγοράς αυτόµατα συνεπάγεται εκατοµµύρια
αποφάσεις κάθε µέρα εκ µέρους αφ’ενός των εµπόρων και αφ’ε-
τέρου των καταναλωτών. Η πολιτεία πρέπει να είναι ιδιαίτερα
προσεκτική για να παρατηρεί τις δυσλειτουργίες και να τις αντι-
µετωπίζει µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο και αυτό το θέµα είναι,
πραγµατικά, η πρώτη µας φροντίδα στο Υπουργείο. Αυτό δεν ση-
µαίνει ότι υποβαθµίζουµε τα θέµατα της ενέργειας, της έρευνας,
της τεχνολογίας και των µικροµεσαίων επιχειρήσεων, αλλά εδώ
έχουµε να κάνουµε πραγµατικά µε το πιο δύσκολο θέµα διότι,
όπως ήδη σηµείωσα, αφορά αποφάσεις όλων των Ελλήνων πο-
λιτών κάθε µέρα. Είµαστε αποφασισµένοι να δώσουµε τον καλύ-
τερό µας εαυτό και πιστεύω ότι ήδη φαίνονται κάποια
αποτελέσµατα, χωρίς να υποβαθµίζω τις δυσκολίες.

Τους τελευταίους έξι µήνες σε συνέχεια πολιτικών που εφαρ-
µόστηκαν νωρίτερα από τους προκατόχους µου, τον σηµερινό
Πρόεδρο της Βουλής κ. Σιούφα και τον κ. Φώλια που έκαναν κι
εκείνοι µε τη σειρά τους ό,τι καλύτερο µπορούσαν, έχουµε απο-
φασίσει να κατονοµάζουµε τις επιχειρήσεις εκείνες που εµείς θε-
ωρούµε ότι µε βάση τα κοστολογικά στοιχεία αισχροκερδούν. Το
έχουµε κάνει ήδη και θα συνεχίσουµε να το κάνουµε διότι δεν
χρωστάµε σε κανέναν. Επίσης δίνουµε κάθε µήνα στη δηµοσιό-
τητα εκατόν εξήντα είδη πρώτης ανάγκης µε τις τιµές τους στα
σούπερ µάρκετς έτσι ώστε όχι µόνο τα µέσα ενηµέρωσης αλλά

και οι Έλληνες πολίτες να συνάγουν τα δικά τους συµπερά-
σµατα. Με δεδοµένες προφανώς τη διεθνή κρίση και την πτώση
του πληθωρισµού διεθνώς στα συγκεκριµένα είδη από το Μάρ-
τιο και µετά δεν έχουµε απλώς σταθεροποίηση αλλά έχουµε µι-
κρές µειώσεις τιµών, αλλά πάντως µειώσεις από µήνα σε µήνα.
Αυτά τα στοιχεία είναι στη διάθεση όλων για να τα δουν και αφο-
ρούν στο λεγόµενο καλάθι της νοικοκυράς.

Το ίδιο έγινε µ’ ένα άλλο συγκεκριµένο προϊόν στο οποίο έγινε
ειδικότερη αναφορά. Αναφέροµαι στο γάλα. Οι τιµές του φρέ-
σκου γάλακτος έπεσαν σηµαντικά µετά από παρεµβάσεις και
µετά από καινούργιο πλαίσιο που προσδιόρισε η Κυβέρνηση και
στη συνέχεια µετά από ανακοινώσεις της βιοµηχανίας. Είχε 1,30
και έπεσε στο 0,90 ευρώ, ενώ την ίδια στιγµή απορροφάται το
γάλα των Ελλήνων κτηνοτρόφων. Αυτό συνέβη πρόσφατα και µε
τις τιµές του γιαουρτιού.

Παρακολουθούµε στενά την εξέλιξη των τιµών των καυσίµων.
∆εν ισχυρίζοµαι ότι όλα είναι τέλεια στον συγκεκριµένο τοµέα,
ότι δεν υπάρχουν ακραία φαινόµενα, ότι δεν υπάρχουν δυσλει-
τουργίες, αλλά δεν µπορώ την ίδια στιγµή να προσχωρήσω στο
µέτωπο του λαϊκισµού και στο µέτωπο του ψέµατος που σε ορι-
σµένες περιπτώσεις καλλιεργείται ασυνείδητα και σε άλλες πε-
ριπτώσεις συνειδητά. Είναι δεδοµένο -και όποιος έχει να πει το
αντίθετο ας έλθει µε στοιχεία να το αποδείξει- ότι οι τάσεις στις
µέσες τιµές της αµόλυβδης βενζίνης ακολουθούν επακριβώς το
τελευταίο διάστηµα τις αντίστοιχες τάσεις στις άλλες χώρες της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. ∆εν υπάρχει στοιχείο που να δείχνει το
αντίθετο. ∆ηµοσιοποιήσαµε τα στοιχεία την περασµένη εβδο-
µάδα και δεν υπήρξε απάντηση ως προς αυτό το θέµα.

Επίσης δεν υπάρχει δεύτερη αλήθεια γιατί αυτή είναι η µονα-
δική αλήθεια ως προς το ζήτηµα αυτό, ότι δηλαδή η Ελλάδα έχει
αυτήν την ώρα τη δέκατη φθηνότερη βενζίνη στους είκοσι επτά
της Ευρωπαϊκής Ένωση µετά µάλιστα από την αναπροσαρµογή
του ειδικού φόρου κατανάλωσης. Υπάρχουν τέσσερις χώρες της
πρώην Ανατολικής Ευρώπης µε χαµηλότερα εισοδήµατα και µι-
σθούς από τους Έλληνες που έχουν υψηλότερες τιµές βενζίνης.
Αυτά είναι αναµφισβήτητα στοιχεία, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι. Κανένας λαϊκιστής, κανένας δηµοκόπος δεν πρόκειται να
αποδείξει ποτέ το αντίθετο.

Η Κυβέρνηση όµως, ακριβώς επειδή δεν είναι διατεθειµένη να
συµβιβαστεί µε κανέναν τρόπο απέναντι σε ακραία φαινόµενα,
στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα φέρνει
µέτρα για την περαιτέρω εξυγίανση της αγοράς των πετρελαιο-
ειδών. Εννοώ την πρόβλεψη για εγκατάσταση ταµειακών µηχα-
νών από τις αρχές του επόµενου χρόνου µαζί µε συστήµατα
εισροών-εκροών στα πρατήρια υγρών καυσίµων. Αυτό είναι κάτι
για το οποίο έχουµε δεσµευτεί και δεν πρόκειται να κάνουµε
πίσω.

Επίσης η Κυβέρνηση προβλέπει ότι τα ΚΕ∆ΑΚ, τα ειδικά κλι-
µάκια του Υπουργείου Ανάπτυξης, δεν θα διενεργούν ελέγχους
για τη νοθεία µόνο σ’ όλους τους κρίκους της αλυσίδας πετρε-
λαιοειδών, αλλά θα διενεργούν και κοστολογικούς ελέγχους
ώστε να µπορούµε να κατονοµάζουµε αυτούς που καταφεύγουν
σε πρακτικές αισχροκέρδειας. Αυτό είναι κάτι το οποίο δικαιού-
νται να κάνουν σήµερα τα κλιµάκια των νοµαρχιών και καλώ απ’
αυτό εδώ το Βήµα όλες τις νοµαρχίες της χώρας να το κάνουν
εφόσον βλέπουν τέτοια φαινόµενα. ∆εν πρέπει µόνο να διεκδι-
κούµε από την πολιτεία αλλά πρέπει να ασκούµε και τις αρµο-
διότητές µας.

Επίσης προχωράµε για πρώτη φορά σε πρόβλεψη σφράγισης
εγκαταστάσεων σε όλους τους κρίκους της αλυσίδας των πε-
τρελαιοειδών εφόσον διαπιστώνονται παραβάσεις σε σχέση µε
το ισχύον θεσµικό πλαίσιο ή άλλες προβλέψεις αυτής της τρο-
πολογίας που θα συζητήσουµε.

Προβλέπεται κι άλλη µια σηµαντική διάταξη: Σε περιοχές που
κρίνεται αναγκαίο, σε αποµακρυσµένες και σε νησιωτικές περιο-
χές όπου ενδεχοµένως υπάρχουν περιορισµένοι αποθηκευτικοί
χώροι, εταιρείες που δεν έχουν δικούς τους αποθηκευτικούς χώ-
ρους θα µπορούν να χρησιµοποιούν αποθηκευτικούς χώρους
άλλου εταιρειών προκειµένου να λειτουργήσει καλύτερα ο αντα-
γωνισµός. Αυτά είναι µέτρα που εφαρµόζονται για πρώτη φορά
στην Ελλάδα και δείχνουν την αποφασιστικότητα της Κυβέρνη-
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σης να αντιµετωπίσει το θέµα.
Την ίδια στιγµή, επειδή έγινε αναφορά και στην κινητή τηλε-

φωνία, θέλω να πω από την εµπειρία µου στο προηγούµενο
Υπουργείο ότι ακριβώς επειδή έχει λειτουργήσει ο ανταγωνισµός
και η Ελλάδα έχει προσαρµοστεί στο κοινοτικό δίκαιο -ψάξτε τα
στοιχεία να δείτε εάν υπάρχει κάποια ανακρίβεια σε αυτό το
οποίο λέω- από το 2004 και µετά έχουν υπάρξει µειώσεις στις
τιµές της τάξεως του 40%.

Έρχοµαι τώρα σ’ αυτό καθ’ εαυτό το θέµα, στις προβλέψεις
του νοµοσχεδίου για την Επιτροπή Ανταγωνισµού. Η Επιτροπή
Ανταγωνισµού µπορεί να είναι ένα βασικό εργαλείο της πολιτείας
για την προώθηση της οµαλής λειτουργίας του ανταγωνισµού
και για την καταπολέµηση των καρτέλ. Είναι για εµάς ζήτηµα
απόλυτης προτεραιότητας, διότι πρέπει να αντιµετωπίσουµε
χωρίς καθυστερήσεις τις στρεβλώσεις που παρατηρούνται και
στη δική µας αγορά, όπως συµβαίνει και µε άλλες αγορές στην
Ευρωπαϊκή Ένωση και στον κόσµο.

Η Επιτροπή Ανταγωνισµού τα τελευταία χρόνια χωρίς αµφι-
βολία έκανε βήµατα προς τα µπρος. ∆εν θεωρούµε, φυσικά, ότι
τα βήµατα αυτά είναι το τέλος της πορείας, γι’ αυτό φέρνουµε
προς συζήτηση και αυτό εδώ το νοµοσχέδιο. Ωστόσο, είναι αναµ-
φισβήτητο ότι µε επίσηµα στοιχεία της Ευρωπαϊκής Επιτροπής η
ελληνική Επιτροπή Ανταγωνισµού βρίσκεται στην έβδοµη θέση
από τις είκοσι επτά χώρες για την έρευνα για τον εντοπισµό
αντιανταγωνιστικών συµπεριφορών που διενεργεί η Ευρωπαϊκή
Επιτροπή διακοινοτικά και στη δωδέκατη θέση για τις αποφάσεις
που έχει εκδώσει και αφορούν αντιανταγωνιστικές πρακτικές και
συµπεριφορές που επηρεάζουν τις διακοινοτικές συναλλαγές.
Αυτά είναι στοιχεία της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. Μπορεί να µην
είναι βολικά για κάποιους, αλλά αυτά είναι τα στοιχεία.

Επίσης, θέλω να σηµειώσω ότι από το 2004 και µετά τα πράγ-
µατα στην Επιτροπή Ανταγωνισµού έχουν γίνει πολύ πιο αυ-
στηρά. Η επιτροπή λειτουργεί πολύ πιο ουσιαστικά και τα
πρόστιµα τα οποία έχει επιβάλει πρωτοδίκως, διότι αυτός είναι ο
ρόλος της, στη συνέχεια µπορεί να υπάρξουν προσφυγές στα
διοικητικά εφετεία, είναι πολλαπλάσια της προηγούµενης περιό-
δου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από το 1995 µέχρι το 2003 επι-
βλήθηκαν πρόστιµα ύψους 13,7 εκατοµµυρίων ευρώ. Από το
2004 µέχρι σήµερα τα πρόστιµα ξεπερνούν τα 241.000.000 ευρώ,
δηλαδή τα πρόστιµα της περιόδου 2004-2009 είναι δεκαοχτώ
φορές µεγαλύτερα από την προηγούµενη περίοδο. ∆εν φαντά-
ζοµαι κάποιος από εσάς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του
ΠΑΣΟΚ, να ισχυριστεί ότι την περίοδο που ήσασταν εσείς, η
αγορά στην Ελλάδα ήταν ένας παράδεισος και δεν υπήρχε ανά-
γκη να επιβληθούν πρόστιµα.

Παράλληλα, θέλω να σηµειώσω, επειδή και γι’ αυτό γίνεται συ-
ζήτηση, ότι ολοένα και περισσότερο τα διοικητικά εφετεία που
στη συνέχεια εξετάζουν µετά από προσφυγές, δικαιώνουν την
Επιτροπή Ανταγωνισµού. Ακόµη, βεβαίως, πολλές υποθέσεις
είναι εκκρεµείς, αλλά µπορώ να σας πω για δύο βασικές, οι
οποίες εν όλω ή εν µέρει δεν είναι εκκρεµείς.

Πρώτον, η υπόθεση των αεροπορικών καυσίµων, όπου υπήρξε
απόφαση της επιτροπής το Φεβρουάριο του 2007. Η επιτροπή
είχε επιβάλει πρόστιµα της τάξεως των 9.000.000 ευρώ στα διυ-
λιστήρια. Το πρόστιµο αυτό τελικά έφτασε από τα δικαστήρια
γύρω στα 7.000.000 ευρώ. Εν πάση περιπτώσει, το τελικό πρό-
στιµο ήταν το 80% του αρχικού προστίµου.

Στην υπόθεση του γάλατος η οποία απασχόλησε πολλούς οµι-
λητές σήµερα, δεν έχουν τελεσιδικήσει όλες οι αποφάσεις της
επιτροπής στο ∆ιοικητικό Εφετείο, διότι εκκρεµούν ορισµένες αι-
τήσεις αναστολής ακόµη. Ωστόσο, σε τρεις µεγάλες αποφάσεις
στις οποίες είχαν επιβληθεί πρόστιµα ύψους 38.000.000 ευρώ,
περίπου 16.000.000 ευρώ, 9.000.000 ευρώ και 13.000.000 ευρώ
για τις τρεις επί µέρους εταιρείες, τελικά το δικαστήριο δέχτηκε
πρόστιµα ύψους 23.000.000 ευρώ για τρεις εταιρείες.

Αυτά γιατί υπάρχουν µύθοι σε σχέση µε το πώς λειτουργεί η
επιτροπή, η οποία και το τελευταίο εξάµηνο, όσο και αν δεν
έχουν λάβει ευρεία δηµοσιότητα τα ζητήµατα αυτά, έχει επιβάλει
πολλά και σηµαντικά πρόστιµα και επίσης ασχολείται αυτήν την
περίοδο µε ένα θέµα στο οποίο αναφέρθηκε ένας συνάδελφος

προηγουµένως, το θέµα δηλαδή της ακτοπλοΐας.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως σηµείωσα και προηγου-

µένως, δεν µας αρκούν αυτά. Πιστεύουµε ότι η Επιτροπή Αντα-
γωνισµού µπορεί να κάνει και άλλα βήµατα προς τα µπρος µε
βάση την εµπειρία η οποία έχει αποκτηθεί. Γι’ αυτόν το λόγο πι-
στεύουµε ότι η ψήφιση αυτού του νοµοσχεδίου είναι παραπάνω
από αναγκαία. Το προτεινόµενο νοµοσχέδιο κινείται στο δρόµο
της Ευρώπης και της κοινής λογικής, θα έλεγα και έχει τους εξής
τέσσερις στόχους: Πρώτον, να ενισχυθεί ο θεσµικός ρόλος και η
ανεξαρτησία της Επιτροπής Ανταγωνισµού. ∆εύτερον, να λει-
τουργήσει αποτελεσµατικότερα και ταχύτερα, εστιάζοντας στην
εφαρµογή του νόµου, απαλλαγµένη από γραφειοκρατικές αγκυ-
λώσεις και διαδικασίες. Τρίτον, να στελεχώνεται αξιοκρατικά µε
ακόµη µεγαλύτερη κατοχύρωση της διαφάνειας στη λειτουργία
της. Τέταρτον, να αποκτήσει ουσιαστικό ρόλο, συµβατό µε τις
εξελίξεις που έχουν επέλθει στο κοινοτικό επίπεδο, αλλά και να
γίνει πιο αυστηρή, ειδικά εκεί που πραγµατικά χρειάζεται.

Θα µου επιτρέψετε να αναφερθώ σε µερικά παραδείγµατα,
αντικρούοντας και την κριτική η οποία προεβλήθη. Πρώτον, σε
σχέση µε την ενίσχυση του θεσµικού ρόλου και της ανεξαρτη-
σίας της Επιτροπής Ανταγωνισµού, εάν δείτε το άρθρο 9 του νο-
µοσχεδίου, θα δείτε ότι οι Υπουργοί δεν έχουν πια σχεδόν
καθόλου τη διακριτική ευχέρεια παρέµβασης στις αποφάσεις της
επιτροπής. Αυτό δείχνει τη βούληση της Κυβέρνησης να ενισχύ-
σει το ρόλο της επιτροπής, την αυτονοµία της Επιτροπής Αντα-
γωνισµού.

Ο γενικός διευθυντής της επιτροπής θα ορίζεται από την ολο-
µέλεια της επιτροπής και όχι από τον Υπουργό, όπως συνέβαινε
µέχρι σήµερα.

Ενισχύεται περισσότερο η κανονιστική αρµοδιότητα της Επι-
τροπής Ανταγωνισµού, καθώς καταργείται η πρόβλεψη για έκ-
δοση υπουργικής απόφασης που να ενεργοποιεί τις κανονιστικές
αποφάσεις της επιτροπής.

Προβλέπεται η νοµική προστασία των µελών και των στελεχών
της Επιτροπής Ανταγωνισµού κατά τα πρότυπα της υπηρεσίας
εποπτείας της αγοράς, της ΥΠΕΑ και της Επιτροπής Κεφαλαια-
γοράς, ώστε να µπορούν να πραγµατοποιούν απρόσκοπτα το
έργο τους.

Έρχοµαι στην ευέλικτη δοµή για ταχύτερη και αποτελεσµατι-
κότερη λειτουργία. Αλλάζει η δοµή της Επιτροπής Ανταγωνι-
σµού. Έχουµε πια εννέα τακτικά µέλη, εκ των οποίων ο πρόεδρος
και ακόµη τέσσερα τακτικά µέλη που ονοµάζονται εισηγητές, θα
είναι πλήρους και αποκλειστικής απασχόλησης, διότι µας ενδια-
φέρει µε αυτόν τον τρόπο να αναβαθµίσουµε στην πράξη το έργο
της Επιτροπής Ανταγωνισµού. Μέχρι σήµερα µόνο ο Πρόεδρος
ήταν πλήρους και αποκλειστικής απασχόλησης.

Κάθε εισηγητής της επιτροπής επιλαµβάνεται αµέσως µιας
υπόθεσης, επικουρούµενος από στελέχη της Γενικής ∆ιεύθυν-
σης Ανταγωνισµού και λειτουργεί µαζί η επιτροπή µε τα στελέχη
της γενικής διεύθυνσης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υπουργού)

∆ώστε µου δύο, τρία λεπτά, κύριε Πρόεδρε, γιατί πρέπει να
εξηγήσω µερικές βασικές διατάξεις.

Επίσης, η επιτροπή θα λειτουργεί από εδώ και πέρα σε τρία
τριµελή τµήµατα κατά τα πρότυπα του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας, για να προχωρεί γρηγορότερα στην εξέταση των υποθέ-
σεων και να µην καθυστερούν οι υποθέσεις εκεί, ενώ παράλληλα
θα µπορεί να εξετάζει υποθέσεις κατά προτεραιότητα µε βάση
την εκτίµησή της, αλλά και την ευαισθησία της κοινής γνώµης
για κάποιες υποθέσεις που έρχονται στο φως της δηµοσιότητας.

Εµείς θέλουµε µια επιτροπή που να είναι ανεξάρτητη, που να
λειτουργεί γρήγορα, που να λειτουργεί αποτελεσµατικά. Γι’
αυτόν το λόγο πιστεύουµε ότι µε τις ρυθµίσεις που φέρνουµε σή-
µερα προς ψήφιση, επιτυγχάνουµε αυτόν το στόχο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήταν βλακώδες να επιδιώξει
µια οποιαδήποτε κυβέρνηση να χειραγωγήσει τέτοιου είδους όρ-
γανα, όπως την Επιτροπή Ανταγωνισµού. Και θα δείτε σε λίγες
µέρες, όταν θα προταθεί η σύνθεσή της, ότι θα πρόκειται για µια
υπερκοµµατική επιτροπή υψηλού κύρους.

∆εν µας ενδιαφέρει σε καµµία περίπτωση κανένας κοµµατικός
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έλεγχος αυτής της επιτροπής και τέτοιου είδους επιτροπών.
Ακολουθούµε, δε, για τη σύσταση αυτής της επιτροπής, τη µε-

θοδολογία που ακολουθείται από άλλες επιτροπές, που δεν πε-
ριλαµβάνονται στις προβλέψεις του Συντάγµατος, όπως είναι η
ΡΑΕ και η Εθνική Επιτροπή Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων.

Σε σχέση µε τον τρίτο στόχο, αξιοκρατική στελέχωση της επι-
τροπής, αναδιάρθρωση και διαφάνεια: ∆εν υπάρχει άµεση εκ-
προσώπηση εµπορικών φορέων. ∆ηλαδή, δεν θα εκπροσωπείται
πια ο ΣΕΒ, η ΕΣΕΕ, η ΓΕΣΕΒΕ. Και δεν θα εκπροσωπούνται στη
σύνθεση της επιτροπής, γιατί δεν µπορεί να είναι κρίνοντες και
κρινόµενοι. Αναµφισβήτητα τα µέλη της επιτροπής αυτής έρχο-
νται σε δύσκολη θέση εφόσον εκπροσωπούν φορείς και οι υπο-
θέσεις αφορούν στους συγκεκριµένους φορείς.

Γνωρίζω ότι υπάρχει αντίδραση εκ µέρους αυτών των φορέων,
αλλά εµείς πρέπει να κοιτάµε το γενικότερο συµφέρον, το συµ-
φέρον του καταναλωτή, το συµφέρον του τόπου.

Γι’ αυτόν το λόγο, σε αυτό το ζήτηµα, δεν µπορούµε να δε-
χθούµε τις παρατηρήσεις αυτών των φορέων. Άλλωστε, θέλω να
υπενθυµίσω ότι µόνο στην Ελλάδα, σε σχέση µε όλες τις άλλες
ευρωπαϊκές χώρες, υπήρχε µέχρι σήµερα τέτοιου είδους πρό-
βλεψη.

Οι φορείς αυτοί, άλλωστε, µπορούν να καλούνται σε ακροά-
σεις της επιτροπής –όχι ως µέλη της, αλλά σε ακροάσεις- για να
διατυπώνουν τις θέσεις τους σε περιπτώσεις που οι υποθέσεις οι
οποίες εξετάζονται από την επιτροπή αφορούν στους συγκεκρι-
µένους κλάδους.

Θεσµοθετείται, επίσης, στα πλαίσια αυτής της αντίληψης Κώ-
δικας ∆εοντολογίας για τα µέλη και τα στελέχη της Επιτροπής
Ανταγωνισµού, αλλά και γραφείο εσωτερικού ελέγχου, διότι για
εµάς είναι µείζονος σηµασίας το ζήτηµα της διαφάνειας.

Σε σχέση µε την προσπάθεια για ένα πιο ουσιαστικό ρόλο της
επιτροπής και για πιο αυστηρές κυρώσεις εκεί που, πραγµατικά,
πρέπει: Απλοποιούµε σε µεγάλο βαθµό την υποχρέωση γνωστο-
ποίησης των επιχειρήσεων, για να απαλλάξουµε τόσο τις επιχει-
ρήσεις, όσο και την επιτροπή από ένα µεγάλο γραφειοκρατικό
βάρος, το οποίο δεν οδηγούσε τελικά πουθενά. Προσαρµοζό-
µαστε, τελικά, έτσι σ’ ένα σηµαντικό βαθµό στα κρατούντα σε
άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υπουργού)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Κύριε Υπουργέ, θα
σας παρακαλέσω να ολοκληρώσετε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗ∆ΑΚΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Τε-
λειώνω, κύριε Πρόεδρε.

Θέτουµε, επίσης, ακόµα πιο αυστηρές ποινές για όσους πα-
ρανοµούν.

Υπογραµµίζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι –γιατί δεν τονί-
στηκε- ότι εισάγεται για πρώτη φορά ποινή φυλάκισης, τουλάχι-
στον, οκτώ µηνών για όσους παραβιάζουν το νόµο περί
Ανταγωνισµού, ενώ πενταπλασιάζεται η επιβαλλόµενη χρηµατική
ποινή για τις ίδιες παραβάσεις. Ακόµη, διπλασιάζεται η ποινή φυ-
λάκισης για παρακώλυση του ελέγχου από τα αρµόδια όργανα κι
ενισχύονται οι εξουσίες ελέγχου της Επιτροπής Ανταγωνισµού
ως προς τις δυνατότητες εύρεσης αποδεικτικών στοιχείων για
τη µελέτη των υποθέσεων που ερευνά.

Το έργο της επιτροπής αυτής προφανώς θα επικουρούν οι
αρχές της πολιτείας, ειδικότερα, δε, η καινούργια αρχή, η Υπη-
ρεσία Ειδικών Ελέγχων, για την οποία προβλέφθηκε ειδική διά-
ταξη σε νόµο που πέρασε το ∆εκέµβρη και στη συνέχεια χωρίς
να χάσουµε χρόνο, σε αντίθεση µε αυτά που ειπώθηκαν, προχω-
ρούµε στη στελέχωσή της. Η, δε, υπηρεσία αυτή έχει ήδη ξεκι-
νήσει να κάνει τους ελέγχους που προβλέπονται.

Αυτή είναι η προσπάθειά µας. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.
Αυτοί είναι οι στόχοι της Κυβέρνησης σε σχέση µε αυτό το νο-
µοσχέδιο.

Θεωρώ ότι ανεξάρτητα από την κοµµατική µας ένταξη, όλοι
είµαστε στη µάχη εναντίον των καρτέλ από την ίδια πλευρά του
λόφου, γιατί µας ενδιαφέρει το συµφέρον του Έλληνα κατανα-
λωτή –όλοι είµαστε καταναλωτές- µας ενδιαφέρει η αγορά να
λειτουργεί οµαλά, µας ενδιαφέρει η πατρίδα µας να αναπτύσσε-
ται.

Γι’ αυτό πιστεύω ότι όταν θα κάνουµε τη συζήτηση επί των άρ-
θρων, θα καταδειχθεί ότι η Κυβέρνηση έχει πρόθεση, πραγµα-
τικά, να αναβαθµίσει την Επιτροπή Ανταγωνισµού, να την κάνει
πιο σύγχρονη, πιο ευρωπαϊκή.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ κ. Παπουτσής έχει το λόγο για δώδεκα
λεπτά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αντί-
θετα µε αυτά τα οποία υποστήριξε µόλις προηγουµένως ο κύ-
ριος Υπουργός, σήµερα η Ελλάδα περνά µία ιδιαίτερη κρίση,
σύνθετη κρίση, θα έλεγα, κρίση οικονοµική, κρίση πολιτική, κρίση
θεσµών και κρίση αξιών.

Στην κοινωνία επικρατεί µία τεράστια ανασφάλεια. Οι πολίτες
βλέπουν µία Κυβέρνηση που αδυνατεί να αντιµετωπίσει τα προ-
βλήµατα της χώρας.

Αυτό, ίσως, είναι το κυριότερο θέµα το οποίο έχετε να αντιµε-
τωπίσετε, κύριοι συνάδελφοι της Νέας ∆ηµοκρατίας.

Ο πολίτης δεν έχει καµµία ελπίδα πλέον. Και δεν αισθάνεται
καµµία σιγουριά πλέον, ότι η Κυβέρνηση µπορεί να προχωρήσει
σε µεταρρυθµίσεις, τέτοιες οι οποίες να διασφαλίζουν τη ζωή
του και κυρίως να του δίνουν ελπίδα για το µέλλον.

Αυτό είναι που παράγει το πολιτικό αποτέλεσµα. Και το πολι-
τικό αποτέλεσµα είναι πολύ συγκεκριµένο. Φάνηκε στις ευρωε-
κλογές. Θα φανεί στις επόµενες εθνικές εκλογές, όποτε κι αν
γίνουν.

Η ουσία είναι ότι επειδή αυτό το συναισθάνεστε, κυβερνάτε τη
χώρα µε έναν τρόπο που επιτείνει το πρόβληµα. ∆εν έχετε σχέ-
διο. ∆εν έχετε βούληση. ∆εν έχετε σθένος. ∆εν έχετε το κουρά-
γιο. ∆εν έχετε φαντασία. ∆εν έχετε προτάσεις. Το µόνο που έχετε
είναι µία έφεση όσον αφορά την επικοινωνία, τη διαφήµιση δη-
λαδή. Τη διαφήµιση κάποιων πραγµάτων τα οποία υποτίθεται ότι
γίνονται, θα γίνουν, καλές προθέσεις, τα οποία δεν γίνονται ποτέ.

Ακούσατε µόλις προηγουµένως τον κύριο Υπουργό να αναφέ-
ρεται στα οικονοµικά πεπραγµένα της Κυβέρνησης και το απο-
τέλεσµα στην οικονοµία.

Κι επειδή τελείωσε η προεκλογική περίοδος -βλέπω ότι έχει
αποσυρθεί εκείνο το σποτάκι µε τα παπαγαλάκια από την τηλεό-
ραση, δεν υπάρχουν παπαγαλάκια να ίπτανται- µένουµε στα
πραγµατικά σηµεία, στα πραγµατικά στοιχεία. Και αυτά είναι τα
στοιχεία της Τράπεζας της Ελλάδος. Για το πρώτο πεντάµηνο
του 2009 αποκαλύπτουν πλήρως το δηµοσιονοµικό εκτροχιασµό
της χώρας.

Τώρα, τι µας λέτε εσείς, δεν ξέρω πού τα βρίσκετε τα στοιχεία.
Η Τράπεζα της Ελλάδος, πάντως, πιστοποιεί τον απόλυτο δηµο-
σιονοµικό εκτροχιασµό. Το έλλειµµα σε ταµειακή βάση έχει φτά-
σει σχεδόν τα 13.000.000.000 ευρώ -12,8 δις ευρώ για την
ακρίβεια- κι έχει ξεπεράσει το 5% του ΑΕΠ. ∆εν είναι, δε, λίγα τα
στελέχη της Νέας ∆ηµοκρατίας και πρώην Υπουργοί, που δια-
χειρίστηκαν τα οικονοµικά της χώρας, οι οποίοι στο δηµόσιο
λόγο τους επιµένουν ότι το έλλειµµα θα ξεπεράσει το 6% - 6,5%.

Επί µήνες ακούµε για τα µεγάλα επιτεύγµατα της Κυβέρνησης
στον τοµέα της απασχόλησης. Μόλις χθες ανακοινώθηκαν οι δεί-
κτες της ανεργίας. Στο 9,4% για το µήνα Απρίλιο, παρά τα «µα-
γειρέµατα», παρά τις ευκαιριακές, ρουσφετολογικές προσλήψεις
στο δηµόσιο, οι οποίες, όπως ξέρετε, αυτήν την περίοδο αυξά-
νονται µε γεωµετρική πρόοδο.

Έτσι, επιβεβαιώνονται, µε το χειρότερο τρόπο, οι φόβοι µας
για την εκρηκτική κατάσταση που έχει διαµορφωθεί στην αγορά
εργασίας. Μάλιστα, επιτείνονται οι φόβοι µας από τη στιγµή που
θα αρχίσει να καταγράφεται το αποτέλεσµα της διεθνούς χρη-
µατοπιστωτικής κρίσης στην ελληνική αγορά µετά το Σεπτέµ-
βριο, όταν θα έχουµε κάνει και το λογαριασµό από την τουριστική
κίνηση του καλοκαιριού.

Τέλος, στοιχείο πάλι το οποίο δεν ανακοινώνουν οι παπαγά-
λοι, πάλι η Τράπεζα της Ελλάδος, πάλι τα επίσηµα στοιχεία του
κράτους, η ίδια η Κυβέρνηση, σηµερινό: Οι ακάλυπτες επιταγές
φτάνουν τα 1,8 δις ευρώ.

Εδώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τι συµβαίνει στην πραγ-
µατικότητα; Λείπουν από την αγορά 1,8 δις ευρώ. Και στην πραγ-
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µατικότητα παίζουν το «µουτζούρη» µεταξύ τους. Μπορεί την Κυ-
βέρνηση να µην την ενδιαφέρει ποιος θα είναι ο «µουτζούρης» –
και δεν την αφορά, βεβαίως, καθόλου- η ουσία, όµως, είναι ότι
κάποιος θα πάρει το «µουτζούρη», γιατί το 1,8 δις ευρώ είναι σε
ακάλυπτες επιταγές. Και αυτό είναι βόµβα στα θεµέλια της οι-
κονοµίας, είναι βόµβα στην αγορά. Ό,τι κρατιέται αυτήν την πε-
ρίοδο, κρατιέται. Κανείς δεν γνωρίζει τι θα γίνει από το
Σεπτέµβριο κι έπειτα, όταν θα αρχίσουν να εµφανίζονται και οι
επισφάλειες των τραπεζών, η άλλη µεγάλη βόµβα της Κυβέρνη-
σης.

Αυτά για να µην ωραιοποιούµε τα πράγµατα και για να µη λέµε
πράγµατα τα οποία δεν έχουν καµµία απολύτως σχέση µε την
πραγµατικότητα.

Η ουσία είναι ότι στα πέντε χρόνια διακυβέρνησης της Νέας
∆ηµοκρατίας, οι Έλληνες δεν έχουν δει άσπρη µέρα. Και κυρίως
δεν έχουν δει άσπρη µέρα οι ελληνικές οικογένειες µε τα χαµηλά
εισοδήµατα. Κι όταν φτάνουµε, όταν προσεγγίζουµε την πραγ-
µατική οικονοµία, τότε είναι που αποκαλύπτεστε πλήρως. ∆ιότι
εδώ τα αποτελέσµατα είναι απολύτως συγκεκριµένα: Ακρίβεια
και ασυδοσία στην αγορά, ανέχεια στον κόσµο, ανεργία, ανα-
σφάλεια, παράδεισος για τους µεσάζοντες και τους κερδοσκό-
πους, καθηµερινός εφιάλτης για τους εµπόρους, για τους υγιείς
και νόµιµους επιχειρηµατίες, για τους υγιείς και οικογενειάρχες
επαγγελµατίες.

Ποιος είναι το αποτέλεσµα; ∆ιευρύνονται οι κοινωνικές ανισό-
τητες. Έχουµε συρρίκνωση των πραγµατικών εισοδηµάτων.
Έχουµε υπερδανεισµό στα ύψη και υπερχρέωση της ελληνικής
οικογένειας. Αναδιανοµή κάνετε στην πραγµατικότητα. Επιλογή
είναι. Κι αν δεν είναι επιλογή, είναι ακόµα χειρότερο. Είστε ακόµα
πιο επικίνδυνοι. Και κάνετε αναδιανοµή υπέρ του πλούτου, υπέρ
των λίγων, υπέρ των ισχυρών, εις βάρος των πολλών, εις βάρος
της µεγάλης πλειοψηφίας του ελληνικού λαού.

Αυτή είναι η αλήθεια, η µοναδική αλήθεια. Και αυτήν την αλή-
θεια δεν µπορεί κανείς να την αναστρέψει.

Η σηµερινή κρίση, βεβαίως, δεν είναι κρίση µόνο οικονοµική.
Είναι µια βαθιά κρίση θεσµών και αξιών. Γι’ αυτό, για να ορθο-
ποδήσει σήµερα η χώρα, χρειάζεται, πάνω και πρώτα απ’ όλα,
πολιτική βούληση ισχυρή. Ισχυρή πολιτική βούληση, για να ανα-
βαθµιστούν οι θεσµοί πολιτικής και οικονοµικής διακυβέρνησης.
Ισχυρή πολιτική βούληση και δέσµευση όλων, για να ανακτήσει
την αξιοπιστία του το πολιτικό σύστηµα, για να ανακτήσει ου-
σιαστικά την αξιοπιστία της η δηµοκρατία µας. ∆ιαφορετικά, ό,τι
µέτρα και να παίρνετε αυτά θα ακυρώνονται στην πράξη, θα πέ-
φτουν στη µαύρη τρύπα της σπατάλης και της διαφθοράς.

Ακόµα και οι όποιες θετικές πολιτικές θα σκοντάφτουν πάνω
στον κυνισµό του πολίτη, που εσείς διαµορφώνετε µε την πολι-
τική σας, στον κυνισµό ο οποίος δεν πιστεύει τίποτα και θεωρεί
ότι τα πάντα είναι µάταια. Ότι δεν υπάρχει κάποιο κοινό καλό,
καµµία κοινή δέσµευση για την κοινωνία, ότι υπάρχει µόνο η ατο-
µική επιδίωξη και ό,τι προλάβουµε να κάνουµε. Αυτή είναι µία
αντίληψη, όµως, που παραδοσιακά οι κυβερνήσεις της ∆εξιάς
καλλιεργούν στην κοινωνία, όχι µόνο στην Ελλάδα, αλλά παντού.

Όλα αυτά έχουν πάλι πολιτικό αποτέλεσµα στην εξέλιξη της
κοινωνίας, γιατί είναι αρνητικά για την προοπτική µας, για την
προοπτική της ανάπτυξης, για την κοινωνική συνοχή, για την έν-
νοια της κοινωνικής αλληλεγγύης, για την κοινωνική συνείδηση
των πολιτών σε µία κοινωνία που θέλει και πρέπει να λειτουργή-
σει συλλογικά. Γι’ αυτό, για εµάς, η θεσµική ανασυγκρότηση της
χώρας, η παραγωγική αναδιάρθρωση της οικονοµίας, η αναδια-
νοµή των βαρών που πλήττουν δυσανάλογα σήµερα τους πιο
αδύναµους και η δηµοσιονοµική εξυγίανση αποτελούν τους
στρατηγικούς στόχους του οικονοµικού προγράµµατος του
ΠΑΣΟΚ. Είναι η βασική µας δέσµευση, το συµβόλαιο του ΠΑΣΟΚ
µε το λαό στην επόµενη διακυβέρνηση της χώρας.

Όσον αφορά την ουσία του ανταγωνισµού στον οποίο ανα-
φέρθηκε προηγουµένως ο κύριος Υπουργός, η αλήθεια είναι ότι
οι βασικές συνιστώσες που ρυθµίζουν το µηχανισµό των τιµών
είναι δύο, παραδοσιακά στη θεωρία και στην πράξη. Η προσφορά
και η ζήτηση. Και αυτοί οι παράγοντες άντεξαν ιστορικά, έπειτα
από ένα πλήθος αµφισβητήσεων, αναιρέσεων και παλινδροµή-
σεων σε όλο τον κόσµο, όχι µόνο στην Ελλάδα. Άντεξαν, βέβαια,

όχι στην αρχική, καθαρή τους µορφή -γιατί στην πραγµατικότητα
δεν υπήρξε ποτέ αµιγώς ελεύθερη αγορά, δεν υπήρξε ποτέ στην
ιστορία, σε κανένα κράτος, σε ολόκληρο τον κόσµο- άντεξαν
όµως γιατί από µόνοι τους είχαν τη δυνατότητα να εκπληρώνουν
κάποιες επιταγές της πολιτείας. Κάποιες κοινωνικές ανάγκες, οι
οποίες πάντοτε είχαν έναν κοινό παρονοµαστή, την έννοια της
εξυπηρέτησης του κοινού συµφέροντος µε τον έναν ή µε τον
άλλο τρόπο, ανάλογα µε τα διαφορετικά κοινωνικά χαρακτηρι-
στικά της οργάνωσης των κρατών σε όλο τον κόσµο. Και σε αυτό
ακριβώς το σηµείο εντοπίζεται η συνέργεια του ανταγωνισµού
και του δηµοσίου συµφέροντος. Στον κοµβικό δηλαδή ρόλο του
τρίπτυχου: Πολίτης, καταναλωτής, επιχειρηµατίας και στη συµ-
µετοχή τους στην κοινωνική εξέλιξη.

Με αυτήν την έννοια, η κρατική παρέµβαση υπό µορφή υπο-
χρεώσεων δηµόσιας υπηρεσίας συµµετέχει στη διαµόρφωση των
όρων της ελεύθερης αγοράς, δεν αποτελεί εξαίρεση στη λογική
του ανταγωνισµού, αλλά διορθωτική κίνηση, για να ξεπεραστούν
και να προσαρµοστούν προς το δηµόσιο συµφέρον τα εγγενή
όρια της κατ’ εξοχήν κινητήριας δύναµης του ανταγωνισµού, που
δεν είναι άλλη από την ιδιωτική πρωτοβουλία. Υποστηρίζω, δη-
λαδή, ότι ο υγιής ανταγωνισµός και το δηµόσιο συµφέρον όχι
απλώς δεν είναι έννοιες αντιτιθέµενες, αλλά στην ουσία ταυτίζο-
νται ως προς το επιδιωκόµενο τελικό αποτέλεσµα, που δεν είναι
άλλο από την εύρυθµη και ισόρροπη λειτουργία της αγοράς και
της κοινωνίας.

Η αλήθεια είναι ότι η πολιτική του ανταγωνισµού για την εξα-
σφάλιση της εύρυθµης λειτουργίας της αγοράς µπορεί να συ-
νεισφέρει, πραγµατικά, στην αποµάκρυνση από το αδιέξοδο. Όχι
γενικευµένα και θεωρητικά, αλλά µε συγκεκριµένες δράσεις που
µπορούν να δώσουν ουσιαστικές διεξόδους στις στρεβλώσεις
που έχουν οδηγήσει οι ξεπερασµένες λογικές του παρελθόντος,
της αυτορύθµισης της αγοράς.

Αν δει κάποιος το νοµοσχέδιό σας από τη θεωρητική του βάση,
την ιδεολογική του αφετηρία, η αλήθεια είναι –και πρέπει να το
αναγνωρίσουµε- ότι εδώ έχουµε µια υπέρβαση της Νέας ∆ηµο-
κρατίας στην ιδεολογική και πολιτική της προσέγγιση. Έχουµε
στην πραγµατικότητα µία απόρριψη της µέχρι τώρα δογµατικής,
θα έλεγα, προσέγγισης της αυτορύθµισης της αγοράς. Στην
πραγµατικότητα, η Κυβέρνηση παίρνει την Επιτροπή Ανταγωνι-
σµού στα χέρια της. Αυτή είναι η ουσία, µε δύο λόγια, του νο-
µοσχεδίου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Ειδικότερα στη λειτουργία της αγοράς, όµως, όπου παρεµ-
βάλλονται συχνά πλήθος αντίρροπες δυνάµεις, µε αποτέλεσµα ο
µηχανισµός των τιµών, για να αποδώσει τα ευεργετικά του απο-
τελέσµατα, να χρειάζεται τη διορθωτική παρέµβαση της δηµό-
σιας εξουσίας, αυτό µέχρι τώρα δεν το δεχόσασταν. Τώρα
έρχεστε να το δεχθείτε. Και αυτή είναι µία παρέµβαση που πρέ-
πει να εκδηλώνεται, κατά τη γνώµη µου, µε στόχο την εξοµά-
λυνση καθεµιάς από τις δύο συνιστώσες του µηχανισµού των
τιµών, της προσφοράς και της ζήτησης.

Αυτή είναι η θεωρητική προσέγγιση. Ποια είναι η πρακτική
προσέγγιση, όµως, το αποτέλεσµα; Ποια είναι η σηµερινή κατά-
σταση; Η σηµερινή κατάσταση είναι διαφορετική. Γιατί οι εναρ-
µονισµένες πρακτικές κατά την περίοδο της Νέας ∆ηµοκρατίας
έγιναν ο κανόνας εις βάρος του υγιούς ανταγωνισµού και φυσικά
του δηµόσιου συµφέροντος. Πού ήταν η Επιτροπή Ανταγωνισµού
και οι ρυθµιστικές αρχές, για να παρέµβουν την πενταετία αυτή;
Πουθενά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, δώστε µου δύο-τρία λεπτά ακόµη.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Εντάξει, κύριε Πα-

πουτσή.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Η Επιτροπή Ανταγωνισµού, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι πανάκεια για την αντιµετώπιση
των προβληµάτων της καθηµερινότητας. Η Κυβέρνηση, για να
καλύψει τις δικές της ανεπάρκειες, καλλιεργεί διαρκώς τη σύγ-
χυση και δηµιουργεί αβάσιµες προσδοκίες για το ρόλο και τις
δυνατότητές της. Ακούσατε µόλις προηγουµένως τον κύριο
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Υπουργό για τις προσδοκίες τις οποίες καλλιεργεί, σχετικά µε το
µελλοντικό ρόλο της Επιτροπής Ανταγωνισµού. Κανένα σχόλιο,
βεβαίως, για τη µέχρι τώρα πρακτική της Επιτροπής Ανταγωνι-
σµού και την παρέµβασή της στην αγορά και τις επιπτώσεις στην
αγορά και την κοινωνία, τις οποίες ζει ο Έλληνας πολίτης.

Η Κυβέρνηση µε συστηµατικό τρόπο στρέφει την προσοχή των
πολιτών, των καταναλωτών, αλλά και των επιχειρηµατιών στην
Επιτροπή Ανταγωνισµού. Την ίδια στιγµή, όµως, επί πέντε χρόνια,
υιοθέτησε την επιλογή της ελλιπούς στελέχωσης. Γιατί ήταν επι-
λογή της Κυβέρνησης η ελλιπής στελέχωση της επιτροπής, ήταν
επιλογή της Κυβέρνησης η αδράνεια της Επιτροπής Ανταγωνι-
σµού όσον αφορά την ενίσχυση του ίδιου του θεσµού και βε-
βαίως ήταν επιλογή της Κυβέρνησης η καθυστέρηση για την
ενίσχυση της νοµοθεσίας. Η Κυβέρνηση αδιαφόρησε στην πραγ-
µατικότητα για τις απαράδεκτες καθυστερήσεις στην έκδοση των
αποφάσεων στην Επιτροπή Ανταγωνισµού, αλλά και για το γε-
γονός ότι η επιβολή των κυρώσεων, όταν και εφόσον πραγµατο-
ποιούνται, δεν αντικατοπτρίζονται από τις πρακτικές οι οποίες
ακολουθήθηκαν στην αγορά.

Και αυτό τι αποτέλεσµα είχε; Είχε ως αποτέλεσµα την προο-
δευτική µείωση του κύρους της Επιτροπής Ανταγωνισµού, τον
ευνουχισµό και την αδυναµία της να συγκρουστεί µε τα ισχυρά
συµφέροντα στο επίπεδο που θα έπρεπε. Έχω θέσει και στο πα-
ρελθόν το ερώτηµα, το θέτω ξανά στην Κυβέρνηση. Λείπει, βέ-
βαια, ο κύριος Υπουργός, ακολουθώντας τη χθεσινή πρακτική
των άλλων Υπουργών, των συναδέλφων του οι οποίοι έµπαιναν
και έβγαιναν από την Αίθουσα κατά το δοκούν και ανάλογα µε το
χρόνο της δικής τους συµµετοχής. Ρωτώ, λοιπόν, την Κυβέρ-
νηση: Σας ανησυχεί καθόλου, σας προβληµατίζει το γεγονός ότι
το καρτέλ των τραπεζών αντιµετωπίζεται εδώ και τέσσερα χρό-
νια από την Επιτροπή Ανταγωνισµού και αποτέλεσµα δεν έχει
υπάρξει µέχρι στιγµής, ενώ οι διαδικασίες έχουν ολοκληρωθεί;
Γιατί δεν ανακοινώνεται; Μήπως επειδή την ίδια ώρα η Κυβέρ-
νηση επιχειρεί να είναι ο προνοµιακός συνοµιλητής των τραπε-
ζών, µοιράζοντας 28.000.000.000 ευρώ, ενισχύοντας τη δική τους
δανειοληπτική ικανότητα στη διατραπεζική αγορά, αλλά την ίδια
ώρα προσδοκώντας και πάλι η Κυβέρνηση να αποκοµίσει πολι-
τικά οφέλη για την υποστήριξή της στην εσωτερική διακυβέρ-
νηση της χώρας; Αυτό είναι ένα ερώτηµα, αναπάντητο εδώ και
τόσο καιρό.

Η Επιτροπή Ανταγωνισµού ως αποδυναµωµένος θεσµός, προ-
φανώς, δεν µπορούσε, δεν µπορεί να συγκρουστεί όχι µόνο µε
τις τράπεζες, αλλά µε κανένα µεγάλο καρτέλ, µεγάλη επιχείρηση,
µονοπωλιακό συγκρότηµα ή άλλες επιχειρήσεις οι οποίες έχουν
προχωρήσει σε εναρµονισµένες πρακτικές, γιατί δεν µπορεί καν
να ξεκινήσει τη διαδικασία της διερεύνησης και να ολοκληρώσει
στη συνέχεια µία ρήξη µε ισχυρά οικονοµικά συµφέροντα που
απαιτούν ανεξαρτησία από τη µία πλευρά του ίδιου του θεσµού,
αλλά και ισχυρή πολιτική βούληση και υποστήριξη από την
πλευρά της Κυβέρνησης.

Έτσι λοιπόν, η Κυβέρνηση προβάλλει για τα µάτια του κόσµου
την Επιτροπή Ανταγωνισµού. Συχνά καλλιεργεί και την εντύπωση
ότι είναι µία εκσυγχρονισµένη, µία µοντέρνα αγορανοµική υπη-
ρεσία. Ουσιαστικά στρέφει τον πολίτη προς την Επιτροπή Αντα-
γωνισµού...

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Κύριε Παπουτσή,
όµως, αν έχετε την καλοσύνη, ολοκληρώστε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Στρέφει τον πολίτη στην Επιτροπή Ανταγωνισµού, τη σκέψη

ότι εκεί βρίσκεται η ευθύνη για την αύξηση των τιµών, για την
ασυδοσία στην αγορά και η ίδια προχωρεί σε µεταρρυθµίσεις θε-
τικού χαρακτήρα. Ο εισηγητής µας, ο κ. Κατσιφάρας, αναφέρ-
θηκε συγκεκριµένα σε όλα τα άρθρα του νοµοσχεδίου στα οποία
εκφράσαµε την αντίθεσή µας και στην επιτροπή και ο κ. Κατσι-
φάρας και οι άλλοι συνάδελφοι και την εκφράζουµε και σήµερα.
Εµείς δεν πρόκειται να συνεργήσουµε στην οποιαδήποτε προ-
σπάθεια της Κυβέρνησης µε καθαρά τυχοδιωκτικό τρόπο και µε
επικοινωνιακή µέθοδο να προωθήσει διάφορες αλλαγές οι
οποίες είναι διευθετήσεις απλώς τακτοποίησης διαφόρων θεµά-
των, που όµως δεν εντάσσονται σε καµµία στρατηγική, γιατί η
Κυβέρνηση δεν πείθει.

Και επειδή το κεντρικό θέµα αυτού του νοµοσχεδίου και το επι-
χείρηµα του κυρίου Υπουργού προηγουµένως ήταν τα ζήτηµα
της ανεξαρτησίας της επιτροπής και έτσι πώς προάγεται η ανε-
ξαρτησία της επιτροπής και ο ρόλος της, σας επαναφέρουµε το
αίτηµα και την πρόταση την οποία επανειληµµένα θέτει το
ΠΑΣΟΚ, ο Πρόεδρός µας ο κ. Παπανδρέου και εµείς οι συνά-
δελφοι εδώ του ΠΑΣΟΚ εδώ και πολλά χρόνια από την αρχή της
διακυβέρνησης της Νέας ∆ηµοκρατίας: Γιατί δεν θέλετε να ενι-
σχύσουµε την ανεξαρτησία της Επιτροπής Ανταγωνισµού µε την
απόφαση, µε την νοµοθέτηση, µε τη διάταξη και είναι ευκαιρία
σήµερα, αν θέλετε πάρτε την πρωτοβουλία και κάντε µία τροπο-
ποίηση στο νόµο σας, ώστε ο πρόεδρος της επιτροπής και τα
τέσσερα µέλη, πέντε, όσα θέλετε εν πάση περιπτώσει, να ορίζο-
νται µε τον ίδιο τρόπο που ορίζονται οι πρόεδροι των ανεξάρτη-
των αρχών, κατ’ εφαρµογήν των διατάξεων του Συντάγµατος από
τη Βουλή των Ελλήνων, µε τον ίδιο τρόπο και όχι µε άλλο τρόπο.
Ούτως ή άλλως, το πεδίο αναφοράς της Επιτροπής Ανταγωνι-
σµού, δεν είναι η Κυβέρνηση. Ούτως ή άλλως, το πεδίο αναφο-
ράς της Επιτροπής Ανταγωνισµού είναι η Βουλή των Ελλήνων.
Αντί λοιπόν, να µένουµε µόνο στο να παρουσιάζουµε αιτήσεις και
περιοδικές εκθέσεις στην Επιτροπή Θεσµών και ∆ιαφάνειας, όχι.
Ουσιαστικός, λοιπόν, έλεγχος, η εκλογή και ο ορισµός του προ-
έδρου και των άλλων στελεχών από τη διαδικασία που προβλέ-
πεται από τον Κανονισµό της Βουλής, όπως οι άλλες αρχές, οι
ανεξάρτητες αρχές, και τριµηνιαία έκθεση επί των πεπραγµένων
της Επιτροπής Ανταγωνισµού, όπως επίσης και ανακοίνωση για
το ποιες έρευνες διεξάγει, ούτως ώστε και οι Βουλευτές και όλοι
οι πολίτες να γνωρίζουν ποιες είναι οι έρευνες οι οποίες διεξά-
γονται, κάθε τρίµηνο σε κοινή συνεδρίαση της Επιτροπής Θε-
σµών και ∆ιαφάνειας και Παραγωγής και Εµπορίου και
ενδεχοµένως και Οικονοµικών που έχουν και την απόλυτη ευθύνη
όσον αφορά το περιεχόµενο και την αντίληψη, πέραν των άλλων
θεσµικών προτάσεων τις οποίες προηγουµένως σας παρουσίασε
εκ µέρους του ΠΑΣΟΚ ο εισηγητής µας ο κ. Κατσιφάρας.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Ευχαριστώ και εγώ.
Το Προεδρείο προσπαθεί να εξασφαλίζει ανοχή, έχουµε όµως
και ορισµένους συναδέλφους που έχουν γραφτεί στο κατάλογο,
γι’ αυτό πρέπει να κάνουµε µια προσπάθεια να προλάβουν να µι-
λήσουν και εκείνοι.

Το λόγο έχει ο κ. Κοντός για δώδεκα λεπτά.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΚΟΝΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, η σηµαντική σηµερινή πρωτοβουλία που αναλαµ-
βάνει η Κυβέρνηση για την τόνωση της Επιτροπής Ανταγωνισµού
αναλαµβάνεται σε µία περίοδο κατά την οποία βιώνουµε µία πρω-
τοφανή οικονοµική κρίση, µία οικονοµική κρίση σε διεθνές επί-
πεδο και στη χώρα µας για την οποία µίλησαν προηγουµένως οι
συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, µόνο που θεωρούν ότι δεν οφείλεται η
επιδείνωση των δεικτών που παρουσίασε .προηγουµένως ο κ.
Παπουτσής στην κρίση, αλλά στις πολιτικές της Κυβέρνησης.

Θέλω, λοιπόν, να θυµίσω, γιατί εύκολα ξεχνούµε στον τόπο
αυτό, πού βρίσκονταν αυτοί οι οικονοµικοί δείκτες το 2004, όταν
δεν υπήρχε οικονοµική κρίση, όταν δεν είχαµε τις αυξήσεις στις
τιµές των καυσίµων που βιώσαµε τα προηγούµενα χρόνια και
όταν ήταν σε πλήρη εξέλιξη τα Ολυµπιακά Ακίνητα, τα Ολυ-
µπιακά έργα, που έδιναν οξυγόνο στην οικονοµία. Θυµίζω, λοι-
πόν, ότι το 2004 το έλλειµµα ήταν στο 7,5% και όχι στο 2,5% που
το παρουσίαζε τότε η κυβέρνηση και η ανεργία ήταν το 11,5%.
Και θυµίζω, επειδή µιλούµε για µεταφορά πλούτου, για συγκέ-
ντρωση πλούτου, ότι η µεγαλύτερη µεταφορά πλούτου από τις
τσέπες των πολλών στις τσέπες των ολίγων έγινε επί των ηµε-
ρών των κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ όταν 30.000.000.000.000
δραχµές από το Χρηµατιστήριο έφυγαν από τον κόσµο, έφυγαν
από τους Έλληνες πολίτες και πήγαν σε λίγες µεγάλες επιχει-
ρήσεις.

Μιλούµε για καρτέλ. Άκουσα πολλούς συναδέλφους να ανα-
φέρονται στα καρτέλ. Μα, πότε γεννήθηκαν, πότε ανδρώθηκαν,
πότε δυνάµωσαν τα καρτέλ στα τρόφιµα, στην ναυτιλία, στο τρα-
πεζικό σύστηµα, στα καύσιµα; Τα καρτέλ γεννήθηκαν και µεγά-
λωσαν επί των ηµερών των κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ, κύριοι
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συνάδελφοι, και αυτή είναι η αλήθεια. Και για την Επιτροπή Αντα-
γωνισµού πρέπει να πούµε ότι, ναι µεν ανεξάρτητη αρχή και
σωστά έγινε το 1995, όµως το 2004 που αναλάβαµε είχε µόνο
τρία εξειδικευµένα στελέχη, είχε µόνο τρεις ειδικούς επιστήµο-
νες, κάτι που σηµαίνει ότι πλήρως είχε απαξιωθεί η Επιτροπή
Ανταγωνισµού.

Και, βέβαια, επειδή έγινε πολύ µεγάλη συζήτηση για το
άνοιγµα των τιµών στα τρόφιµα, στα αγροτικά προϊόντα, µεταξύ
του παραγωγού και του καταναλωτή, πρέπει να επισηµάνουµε
και να πούµε ότι αυτό οφείλεται κυρίως στο ότι κοµµατικοποιή-
θηκε επί ΠΑΣΟΚ και διαλύθηκε το συνεταιριστικό κίνηµα. Στα
Χανιά -ο συνάδελφος κ. Βολουδάκης το γνωρίζει- επτά ενώσεις
αγροτικών συνεταιρισµών, όλες διαλυµένες. Τρεις µεγάλοι έµπο-
ροι αγοράζουν τα αγροτικά προϊόντα σε τιµές πολύ χαµηλές και
τα πωλούν σε τιµές πολύ υψηλές. Κάναµε µία προσπάθεια όλα
αυτά τα χρόνια και συνεχίζεται η προσπάθεια, ενδυναµώνεται το
συνεταιριστικό κίνηµα και σε ένα πολύ µεγάλο ποσοστό οι µειώ-
σεις των τιµών που ανέφερε προηγουµένως στο γάλα, για πα-
ράδειγµα, ο Υπουργός οφείλονται στο ότι πλέον ασκεί
παρεµβατικό ρόλο το συνεταιριστικό κίνηµα στη διαµόρφωση
των τιµών αυτών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα µία πολύ ση-
µαντική νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης που έχει
άµεση σχέση µε την οικονοµική και επιχειρηµατική δραστηριό-
τητα στη χώρα µας και τις συνθήκες µέσα στις οποίες αυτή ανα-
πτύσσεται. Πρόκειται για µία νοµοθετική πρωτοβουλία η οποία
αναλαµβάνεται για να παρέµβει, ουσιαστικά, στις όποιες στρε-
βλώσεις υπάρχουν στην υφιστάµενη κατάσταση και στον τρόπο
λειτουργίας των µηχανισµών τήρησης των συνθηκών υγιούς
ανταγωνισµού. Στόχος µας είναι η ουσιαστική αναβάθµιση της
λειτουργίας της Επιτροπής Ανταγωνισµού ως µηχανισµού άµε-
σης και αποτελεσµατικής παρέµβασης και παράλληλα η ενί-
σχυση της δυνατότητάς της για την αξιοποίηση και άλλων
ελεγκτικών υπηρεσιών που αφορούν την αγορά.

Επιπρόσθετα, µε την πρωτοβουλία αυτή εναρµονίζεται πλή-
ρως το ελληνικό δίκαιο προς το Κοινοτικό σε θέµατα ανταγωνι-
σµού, µία εξέλιξη που διευκολύνει το έργο της επιτροπής µε
πολλούς τρόπους, δεδοµένου ότι πολλές ελληνικές επιχειρήσεις
πλέον αποτελούν τµήµα ευρωπαϊκών επιχειρήσεων και επιπρό-
σθετα πολλοί ελεγχόµενοι από την επιτροπή προσφεύγουν στα
ευρωπαϊκά δικαστήρια. Κυρίως όµως µε την εναρµόνιση αυτή
επιδιώκεται η ελάφρυνση του έργου της, ώστε αυτή κατά το
πρότυπο της αντίστοιχης ευρωπαϊκής να επικεντρωθεί στην κα-
ταπολέµηση των σοβαρών µορφών παράβασης του δικαίου του
ελεύθερου ανταγωνισµού, όπως για παράδειγµα τα λεγόµενα
οριζόντια καρτέλ και η κατάχρηση δεσπόζουσας θέσης.

Κυρίες και κύριοι, µε το ν. 2996/1995 η Επιτροπή Ανταγωνι-
σµού απέκτησε -και σωστά- τη µορφή ανεξάρτητης αρχής, αλλά
συνέχισε να παρουσιάζει εκτεταµένες δυσλειτουργίες και ελλεί-
ψεις στην υποδοµή της. Έτσι, δεν επετράπη η εκπλήρωση του
έργου που της ανατέθηκε, αφήνοντας πολύ µεγάλο αριθµό υπο-
θέσεων για χρόνια ανοικτές. Ωστόσο, πρέπει να πούµε και να δε-
χθούµε ότι τα τελευταία πέντε χρόνια έχουν σηµειωθεί
σηµαντικές βελτιώσεις σχετικά µε τη λειτουργία της επιτροπής.
Προς αυτήν την κατεύθυνση κινήθηκε η προσπάθεια της Κυβέρ-
νησης της Νέας ∆ηµοκρατίας από την πρώτη στιγµή ανάληψης
των καθηκόντων της. Η επιτροπή ενισχύθηκε υλικοτεχνικά και σε
επίπεδο ανθρώπινου δυναµικού και συγκριτικά µε το παρελθόν
το έργο της άρχισε να παρουσιάζει σηµαντικά αποτελέσµατα.
Θα αναφερθώ ενδεικτικά στο θέµα του προσωπικού, που από πε-
νήντα οκτώ άτοµα που την αποτελούσε το 2004 σήµερα αποτε-
λείται από ογδόντα οκτώ άτοµα. Επίσης, σε επίπεδο ειδικού
επιστηµονικού προσωπικού από τρεις που υπήρχαν στο 2004
φθάσαµε στα σαράντα τρία άτοµα το 2009 και ήδη έχει προκη-
ρυχθεί διαγωνισµός -βρίσκεται στο στάδιο της επιλογής- επι-
πλέον τριάντα οκτώ επιστηµόνων, οι οποίοι αναµένεται να
προσληφθούν µέσα στους επόµενους µήνες. Αυτό δείχνει ότι
βούλησή µας είναι να ενισχύσουµε την Επιτροπή Ανταγωνισµού
και, βέβαια, δείχνει ότι πιστεύουµε ότι ο υγιής ανταγωνισµός
είναι, αν θέλετε, ο πιο σίγουρος δρόµος και για να χτυπηθεί η
ακρίβεια και για να ενισχυθούν οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις και

για να στηριχθούν οι Έλληνες πολίτες και ιδιαίτερα οι εργαζό-
µενοι. Η Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας ήρθε να βελτιώσει
σηµαντικά την κατάσταση, χωρίς αυτό να σηµαίνει βέβαια ότι θε-
ωρούµε ότι πετύχαµε πλήρως το στόχο µας. Πιστεύουµε ότι
χρειάζεται ακόµη µεγαλύτερη ενίσχυση του προσωπικού της και
περαιτέρω αναβάθµιση της υλικοτεχνικής της υποδοµής για να
διασφαλιστούν οι συνθήκες του υγιούς ανταγωνισµού. Πρέπει
όµως να πούµε -και είναι πολύ σηµαντικό αυτό- ότι από το 1996
έως το 2003 τα πρόστιµα τα οποία επεβλήθησαν ήταν περίπου
13,5 εκατοµµύρια ευρώ.

Την περίοδο 2004 έως 2007 επεβλήθησαν πρόστιµα της τάξης
των 102.000.000 ευρώ. Από 13,5 εκατοµµύρια ευρώ την περίοδο
1996-2003, πήγαµε στα 102.000.000 ευρώ και αυτό δείχνει ότι κι-
νούµαστε στη σωστή κατεύθυνση. Μέσα από τα στοιχεία απο-
δεικνύεται ότι οι παρεµβάσεις της Επιτροπής Ανταγωνισµού στην
αγορά συνεχώς αυξάνονται και βελτιώνονται τα τελευταία χρό-
νια.

Στο πλαίσιο δε αυτής της προσπάθειάς µας µε το ν.3373/2005,
η Επιτροπή Ανταγωνισµού απέκτησε διακεκριµένη νοµική προ-
σωπικότητα που της επιτρέπει να παρίσταται αυτοτελώς σε κάθε
είδους δίκες που άπτονται των αρµοδιοτήτων της, αρµοδιότητα
κανονιστικής παρέµβασης σε κλάδους της οικονοµίας, διεύ-
ρυνση των ελεγκτικών της εξουσιών και διεύρυνση των αρµο-
διοτήτων της στην εφαρµογή των κοινοτικών κανόνων
ανταγωνισµού, σύµφωνα µε τις διατάξεις του κανονισµού 1 του
2003.

Οι ανάγκες της αγοράς και των καταναλωτών καθιστούν,
όµως, αναγκαία τη λήψη και νέων µέτρων τα οποία σήµερα συ-
ζητούµε, που αναβαθµίζουν το σηµερινό ρόλο της Επιτροπής
Ανταγωνισµού, έτσι ώστε να υπάρχει µεγαλύτερη προστασία,
όπως είπα, των καταναλωτών, να καταπολεµηθεί η ακρίβεια και
να δηµιουργηθούν καλύτερες συνθήκες υγιούς επιχειρηµατικό-
τητας στη χώρα µας.

Προς την κατεύθυνση αυτή στόχοι του προτεινόµενου νοµο-
σχεδίου είναι πρώτον, να ενισχυθεί ο θεσµικός ρόλος και η ανε-
ξαρτησία της Επιτροπής Ανταγωνισµού.

∆εύτερον, να λειτουργήσει αποτελεσµατικότερα και ταχύτερα
η επιτροπή, ώστε να ασχολείται ακόµη πιο ουσιαστικά µε τις αρ-
µοδιότητές της. Έτσι, θα απεµπλακεί από γραφειοκρατικές δια-
δικασίες και θα µπορεί να εστιάσει τη δράση της στην εφαρµογή
του νόµου.

Τρίτον, να στελεχωθεί αξιοκρατικά και να κατοχυρωθεί η δια-
φάνεια στη λειτουργία της επιτροπής.

Και τέταρτον, να ληφθεί υπ’ όψιν ο τρόπος λειτουργίας της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής και άλλων Επιτροπών Ανταγωνισµού της
Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Ειδικότερα, µε το νέο νόµο καταργείται το σύστηµα της κατ’
αρχήν απαγορεύσεως µε δυνατότητα εξαιρέσεως και εισάγεται
σύστηµα εξαιρέσεων άµεσης εφαρµογής, εκ του νόµου εξαιρέ-
σεις δηλαδή. Βάσει αυτού, οι συµπράξεις οι οποίες εµπίπτουν
κατ’ αρχάς στις απαγορεύσεις της νοµοθεσίας περί ανταγωνι-
σµού, αλλά µπορούν να εξαιρεθούν υπό προϋποθέσεις, εξαι-
ρούνται πλέον χωρίς να είναι αναγκαία η προηγούµενη έκδοση
σχετικής απόφασης από διοικητική αρχή. Άµεση συνέπεια αυτής
της αλλαγής είναι ότι οι επιχειρήσεις παίρνουν πλέον οι ίδιες την
ευθύνη νοµικής αξιολόγησης των συµφωνιών που συνάπτουν και
των πρακτικών που ακολουθούν. Παράλληλα, ενισχύεται ο ρόλος
της Επιτροπής Ανταγωνισµού καθώς αποκτά δυνατότητα λήψης
προσωρινών µέτρων, στήριξης του υγιούς ανταγωνισµού σε πε-
ριπτώσεις όπου οι συγκεντρώσεις δεν έχουν ελεγχθεί ακόµα ή
έχει διαπιστωθεί παράβαση των όρων της απόφασης που εγκρί-
νει η συγκέντρωση.

Πέρα αυτού, ισχυροποιείται η κανονιστική αρµοδιότητα της
επιτροπής, καθώς καταργείται η πρόβλεψη για έκδοση υπουργι-
κής απόφασης που να ενεργοποιεί τις κανονιστικές αποφάσεις
της, οι οποίες ισχύουν αυτοδικαίως από την έκδοσή τους.

Με το νέο νόµο επέρχονται αλλαγές στη δοµή και την οργά-
νωση της Επιτροπής Ανταγωνισµού, οι οποίες ανταποκρίνονται
στην ανάγκη για ταχύτερη και αποτελεσµατικότερη λειτουργία
της.

Ο αριθµός των µελών της περιορίζεται από έντεκα τακτικά και
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έντεκα αναπληρωµατικά, δηλαδή σύνολο είκοσι δύο, σε εννέα
τακτικά και πέντε αναπληρωµατικά, σύνολο δεκατέσσερα. Από
τα µέλη της επιτροπής, ο πρόεδρος και τέσσερα µέλη που ονο-
µάζονται εισηγητές, είναι πλήρους και αποκλειστικής απασχό-
λησης και για το διορισµό τους απαιτείται γνώµη της Επιτροπής
Θεσµών και ∆ιαφάνειας της Βουλής.

Πραγµατοποιείται σηµαντική τοµή στη λειτουργία της επιτρο-
πής, καθώς πλέον ένα µέλος της επιτροπής επιλαµβάνεται άµεσα
µιας υπόθεσης, επικουρούµενος από στελέχη της Γενικής ∆ιεύ-
θυνσης Ανταγωνισµού. Έτσι, οι υποθέσεις εξετάζονται πιο γρή-
γορα, αφού µέχρι τώρα έπρεπε πρώτα να ολοκληρώσει την
έκθεσή της η Γενική ∆ιεύθυνση Ανταγωνισµού και µετά να ανα-
τεθεί η υπόθεση σε κάποιο µέλος της επιτροπής.

Επίσης, η ολοµέλεια της επιτροπής µπορεί να θέσει σε προ-
τεραιότητα την εξέταση κάποιων υποθέσεων µε βάση διάφορα
κριτήρια που ορίζονται µε τον Κανονισµό της Βουλής.

Κριτήριο για τον ορισµό κάποιου ως µέλος της επιτροπής δεν
είναι πλέον η κατοχή κάποιας τυπικής ιδιότητας, αλλά η κατάρ-
τιση και η εµπειρία σε νοµικά και οικονοµικά ζητήµατα που αφο-
ρούν τον ανταγωνισµό. Η θητεία των µελών παραµένει τριετής µε
δυνατότητα µιας µόνο ανανέωσης.

Γίνεται ακόµη ρητή πρόβλεψη για τα ασυµβίβαστα των µελών
της Επιτροπής Ανταγωνισµού, ώστε να µην υπάρχει ζήτηµα αµε-
ροληψίας ή άλλης επιρροής στην άσκηση των καθηκόντων του.

Προβλέπεται η διοικητική αναδιάρθρωση της Γενικής ∆ιεύ-
θυνσης Ανταγωνισµού σε τέσσερις διευθύνσεις και τέλος, δηµι-
ουργείται γραφείο εσωτερικού ελέγχου στην Επιτροπή
Ανταγωνισµού, κάτι που αποτέλεσε αίτηµα της ίδιας της επιτρο-
πής µε στόχο τη συστηµατική παρακολούθηση και τη βελτίωση
της λειτουργίας και της απόδοσής της.

Πέραν των παραπάνω σηµείων, είναι σηµαντικό ότι ορίζονται
αυστηρότερες ποινές για τις παραβάσεις του ν.702/1977. Επι-
βάλλεται για πρώτη φορά στερητική της ελευθερίας ποινή ή
ποινή φυλάκισης, τουλάχιστον, έξι µηνών για την παράβαση συ-
γκεκριµένων απαγορεύσεων της νοµοθεσίας περί ανταγωνισµού
και αυξάνονται οι ήδη προβλεπόµενες χρηµατικές ποινές.

Κλείνοντας, θέλω να επισηµάνω ότι για το εν λόγω σχέδιο
νόµου, έχει διεξαχθεί –και αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό- ευ-
ρύτατη διαβούλευση µε όλους τους ενδιαφερόµενους φορείς
και πολλές από τις απόψεις που κατατέθηκαν συµπεριελήφθη-
σαν στο περιεχόµενο του προς ψήφιση νοµοσχεδίου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι βέβαιο ότι το σχέδιο νόµου
που συζητούµε σήµερα αποτελεί ένα σηµαντικό βήµα για την τό-
νωση του υγιούς ανταγωνισµού στον τόπο µας. Αποδεικνύει δε
την πολιτική βούληση της Κυβέρνησης και την αναβάθµιση των
µηχανισµών που έχουν σχέση µε την αντιµετώπιση όλων των πε-
ριπτώσεων στρέβλωσης της αγοράς προς όφελος της οικονο-
µίας, της ορθής επιχειρηµατικής δραστηριότητας προς όφελος
των Ελλήνων πολιτών.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Το λόγο έχει η συ-

νάδελφος κ. Ξενογιαννακοπούλου, για επτά λεπτά.
ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, διανύουµε µια περίοδο βαθειάς και πολύπλευρης πο-
λιτικής, οικονοµικής και κοινωνικής κρίσης, µία περίοδο που
πλέον µε δραµατικό τρόπο αποτυπώνονται στην καθηµερινή λει-
τουργία της αγοράς, της οικονοµίας, αλλά πάνω απ’ όλα στο οι-
κογενειακό εισόδηµα, οι συνέπειες των επιλογών και των
πολιτικών της Νέας ∆ηµοκρατίας όλα αυτά τα πέντε χρόνια,
καθώς η εγχώρια κρίση προϋπήρχε της διεθνούς και τώρα που
πλέον έχουµε το συνδυασµό και των δύο, οι συνέπειες είναι
ακόµη πιο σοβαρές.

Θα περίµενε, λοιπόν, κάποιος, η Κυβέρνηση σήµερα, ερχόµενη
να συζητήσει τη λειτουργία της Επιτροπής Ανταγωνισµού, τα θέ-
µατα ανταγωνισµού και τις συνολικές πολιτικές γύρω από την τό-
νωση και την εξασφάλιση του ανταγωνισµού, να έχει µία
αυτοδιάθεση αυτοκριτικής για όσα έχουν συντελεστεί σ’ αυτόν
τον τόπο, να έχει την επιθυµία να κάνει έστω και κάποιες οριακές
διορθωτικές κινήσεις, προκειµένου να υπάρχει µία καλύτερη εξα-
σφάλιση στη λειτουργία της αγοράς, στον έλεγχο των τιµών, της

κερδοσκοπίας και πάνω απ’ όλα, στην ανεξαρτησία της Επιτρο-
πής Ανταγωνισµού. ∆υστυχώς, για άλλη µία φορά αποδεικνύε-
ται ότι η Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας είναι δέσµια των
επιλογών, των αδυναµιών και των σκοπιµοτήτων της.

Το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα δεν κάνει τίποτε άλλο,
παρά να αποτυπώνει ανάγλυφα όλα τα χαρακτηριστικά των πο-
λιτικών που µας έχουν βυθίσει και µας έχουν φέρει στο σηµερινό
αδιέξοδο.

Πολύ συγκεκριµένα, τα χαρακτηριστικά αυτά αφορούν πρώτα
απ’ όλα την απουσία δυνατότητας και βούλησης ελέγχου ρύθµι-
σης και εποπτείας των αγορών. ∆εύτερον, τη συνεχή απαξίωση
των θεσµών, των εποπτικών αρχών και τη συνεχή διάθεση, µέσα
στην αδυναµία και την αγωνία µιας Κυβέρνησης που αποχωρεί
και συνεχώς εκφυλίζεται, να χειραγωγήσει όλο και περισσότερο
αυτές τις αρχές. Με χαρακτηριστικά αδιαφάνειας στη λειτουργία
των θεσµών και µε σκοπό την εξυπηρέτηση πελατειακών σκοπι-
µοτήτων, µε πιο σοβαρό χαρακτηριστικό, που το βλέπουµε σε
όλες τις επιλογές της Νέας ∆ηµοκρατίας, συνεχώς τα βάρη να
πέφτουν στους λίγους και να υπάρχουν οι ισχυροί οικονοµικά πα-
ράγοντες της αγοράς και της οικονοµίας, οι οποίοι πάντοτε
έχουν τα οφέλη από κάθε µέτρο που λαµβάνεται, έχοντας εξα-
σφαλίσει φυσικά τη λιγότερη δυνατή εποπτεία.

Άρα, λοιπόν, µε βάση αυτά τα χαρακτηριστικά που αποτυπώ-
νονται σ’ αυτό το νοµοσχέδιο, τι βλέπουµε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι; Βλέπουµε να αλλάζει η σύνθεση και ο ορισµός των
µελών της επιτροπής, να αποχωρεί η εκπροσώπηση των κοινω-
νικών επαγγελµατικών φορέων και πλέον να ελέγχεται από έναν
η σύνθεση και ο ορισµός της Επιτροπής Ανταγωνισµού. Άρα, δη-
λαδή µιλάµε ότι αντί να γίνεται µία κίνηση έστω και δειλή προς τα
µπροστά, έχουµε την πλήρη χειραγώγηση της Επιτροπής Αντα-
γωνισµού.

∆εν γίνεται καµµία προσπάθεια απ’ αυτό το νοµοσχέδιο να
υπάρξει η αναβάθµιση της λειτουργίας της επιτροπής, να υπάρ-
ξει η δυνατότητα επιτάχυνσης όλων αυτών των υποθέσεων, που
βλέπουµε να συσσωρεύονται, πράγµα που και ο εισηγητής µας
ο κ. Απόστολος Κατσιφάρας προηγούµενα ανέπτυξε. Καµµία τέ-
τοια διάθεση. Καµµία διάθεση να υπάρξει πρόληψη και έλεγχος
ως προς τις συγκεντρώσεις, καµµία διάθεση να υπάρξει αποκε-
ντρωµένη λειτουργία που να αφορά όλη την αγορά σε όλη την
επικράτεια µε τις ιδιαιτερότητες του κάθε κλάδου.

Το µόνο που µας είπε ο κύριος Υπουργός είναι ότι γίνεται η
πιο αυστηρή προσέγγιση σε σχέση µε τις ποινές. Και τελικά το
ερώτηµα που τίθεται: Είναι αυτό τελικά το άλλοθι και το πρό-
σχηµα για κάθε µέτρο που ακούµε εδώ από τον ποινικό κώδικα
µέχρι τον έλεγχο της αγοράς; Είναι µόνο αυτό το πρόσχηµα ότι
η Κυβέρνηση θέλει να ελέγξει τις αγορές µε το να κάνει πιο αυ-
στηρές τις ποινές;

Επιτρέψτε µου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να αµφιβάλλω
γι’ αυτό. Πρώτα απ’ όλα γιατί δείχνει αδυναµία. Επίσης γιατί τε-
λικά είναι λίγο στάχτη στα µάτια αυτές οι ρυθµίσεις, καθώς ξέ-
ρουµε ότι είναι αυστηρές οι ποινές, αλλά επιβάλλονται
επιλεκτικά. Αναφέρθηκε προηγούµενα και από τον εισηγητή µας
και από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ τον Χρή-
στο Παπουτσή, ότι για το καρτέλ των τραπεζών δεν ακούµε τί-
ποτα, γιατί εκεί είναι οι ισχυροί, είναι οι µεγάλοι. Επίσης ξέρουµε
πάρα πολύ καλά ότι όταν έχουµε αυστηρές ποινές µέσα σ’ ένα
συνολικό πλέγµα ασυδοσίας, που µπαίνουν για παραδειγµατισµό
και έτσι για πρόφαση, αυτά µετακυλίονται στη συνέχεια στην ίδια
την αγορά, σε µεγαλύτερη ακρίβεια. ∆εν έχουν να κάνουν µε δια-
παιδαγώγηση ή µε καλύτερη λειτουργία. Πέραν αυτού, υπάρ-
χουν και οι δυσκολίες στην επιβολή, όταν αυτές είναι ιδιαίτερα
αυστηρές.

Άρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση επί της αρχής
αποδεικνύει άλλη µια φορά ότι αυτή η Κυβέρνηση δεν έχει ούτε
τη δυνατότητα, αλλά πάνω απ’ όλα δεν έχει τη βούληση να έρθει
και να δηµιουργήσει όρους ρύθµισης εποπτείας στην αγορά. Και
τέλος, πάνω από όλα να µπορέσει να εγγυηθεί τη λειτουργία της
αγοράς προς όφελος της πραγµατικής οικονοµίας, των µικρο-
µεσαίων επιχειρήσεων, της οικογένειας, του νοικοκυριού, το ει-
σοδήµατος του εργαζόµενου και του επαγγελµατία.

Εµείς τι λέµε; Λέµε ότι εν µέσω αυτής της βαθιάς κρίσης θα
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έπρεπε να κινηθεί σ’ έναν τελείως διαφορετικό δρόµο. Θα
έπρεπε να έχει αποτελεσµατικούς θεσµούς εποπτείας, θα
έπρεπε να στηρίξει µε ρευστότητα την πραγµατική οικονοµία και
τους µικροµεσαίους και όχι να τους ρίχνει όλα τα βάρη ή να προ-
σπαθεί µέσα από την ελαστικοποίηση της εργασίας να τους
δώσει διέξοδο, θα έπρεπε να στηρίξει τα εισοδήµατα για να στη-
ρίξει τη ζήτηση, να στηρίξει, τελικά, τη λειτουργία της αγοράς.

Είναι, όµως, σαφές ότι το πιο σοβαρό ως διαπίστωση που βγαί-
νει και από αυτό το νοµοσχέδιο είναι η έλλειψη πολιτικής βούλη-
σης, η οποία αποδεικνύεται για άλλη µία φορά, καθώς
χειραγωγεί το θεσµό της Επιτροπής Ανταγωνισµού, όταν σε όλη
την Ευρώπη είναι από τις πιο σοβαρές εκφράσεις των εποπτικών
αρχών οι Επιτροπές Ανταγωνισµού. Και εδώ θέλω να εκφράσω
και τη λύπη που το εισηγήθηκε ένας Υπουργός που έχει ευρω-
παϊκή εµπειρία, όπως ο κ. Χατζηδάκης. Πολύ περισσότερο οι µε-
γάλοι παίκτες είναι ασύδοτοι, είτε αυτοί είναι οι µεγάλοι
κερδοσκόποι όσον αφορά τις εταιρείες καυσίµων είτε αυτό
αφορά τα µεγάλα οικονοµικά συµφέροντα και τις τράπεζες.

Για όλους αυτούς τους λόγους καταψηφίζουµε το νοµοσχέ-
διο.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Ανακοινώνεται προς
το Τµήµα ότι η ∆ιαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων κα-
ταθέτει την έκθεσή της στην πρόταση νόµου αρµοδιότητας του
Υπουργείου Οικονοµίας και Οικονοµικών: «Έκτακτα µέτρα ενί-
σχυσης των εισοδηµατικά ασθενέστερα στρωµάτων».

Επίσης η ∆ιαρκής Επιτροπή ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης, ∆ηµόσιας
Τάξης και ∆ικαιοσύνης καταθέτει την έκθεσή της στην πρόταση
νόµου αρµοδιότητας του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης: «Σύµφωνο
συµβίωσης».

Ο συνάδελφος κ. Τζαβάρας µε επιστολή του προς τον Πρόε-
δρο της Βουλής ζητά την άδεια του Τµήµατος για ολιγοήµερη
απουσία στο εξωτερικό.

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Η Βουλή ενέκρινε τη

ζητηθείσα άδεια.
Το λόγο έχει ο κ. Τιµοσίδης για εφτά λεπτά.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Με το σηµερινό νοµοσχέδιο που συζητούµε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, η Κυβέρνηση έρχεται να απαντήσει σ’ε ένα µεγάλο
ζητούµενο, να µπει επιτέλους µία τάξη στα θέµατα ελέγχου της
αγοράς. Εγώ θέλω να είµαι καλοπροαίρετος. Θα έλεγε κάποιος
«κάλιο αργά, παρά ποτέ». Όµως αυτή η πρωτοβουλία έρχεται
αφού πρώτα η ελληνική κοινωνία βίωσε τα τελευταία πέντε χρό-
νια την κυρίαρχη πολιτική των Κυβερνήσεων της Νέας ∆ηµο-
κρατίας, που δεν ήταν παρά η θεοποίηση της αγοράς µε
κυρίαρχο ιδεολόγηµα ότι αυτή ακριβώς από µόνη της θα µπορέ-
σει να ρυθµίσει τα πάντα στην αγορά. Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, οι Έλληνες πολίτες βίωσαν τα αποτελέσµατα αυτής της
πολιτικής πολύ βαθιά µέσα στο πετσί τους.

Θα ήθελα, όµως, πριν προχωρήσω να κάνω δύο παρατηρή-
σεις. Ο κύριος Υπουργός στην οµιλία του είπε ότι επιτέλους αυτό
το σοβαρό θέµα ήρθε στη Βουλή για συζήτηση. Αυτό, όµως, που
θα θυµούνται µετά από πολλά χρόνια οι Έλληνες από τη διακυ-
βέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας όλα αυτά τα χρόνια θα είναι όλα
αυτά τα φαινόµενα που καλά θα τα θυµόµαστε, που είχαν να κά-
νουν µε τα καρτέλ, που είχαν να κάνουν µε τα θέµατα παραβία-
σης της νοµοθεσίας του ανταγωνισµού. Και νοµίζω ότι ένα τέτοιο
σοβαρό θέµα θα έπρεπε να συζητιόταν στην Ολοµέλεια στην
πλήρη σύνθεσή της.

Από την άλλη ο κ. Κοντός προσπαθώντας να επιχειρηµατολο-
γήσει για τη σηµερινή παρουσίαση αυτού του νοµοσχεδίου έκανε
για άλλη µία φορά αναφορά στο κακό ΠΑΣΟΚ, που όλα αυτά τα
χρόνια έκανε αυτά τα πράγµατα, θαρρείς και οι Έλληνες δεν
έχουν τη δυνατότητα να κρίνουν.

Αυτή, όµως, η ιδεολογική προσέγγιση της Νέας ∆ηµοκρατίας
µε τη θεοποίηση της αγοράς είχε σαν αποτέλεσµα τη συσσώ-
ρευση του πλούτου σε λίγους. ∆ιευρύνθηκαν ακόµα περισσό-
τερο οι κοινωνικές και οικονοµικές ανισότητες και ενισχύθηκε το

παραεµπόριο και η παρασιτική κερδοσκοπία. Αποτέλεσµα όλων
αυτών των πολιτικών ήταν η απαξίωση θεσµών και δοµών του
κράτους, που ως ρόλο τους είχαν τη διασφάλιση και την υπο-
στήριξη του δηµόσιου συµφέροντος. Η διάβρωση του δηµόσιου
βίου ήταν σε ηµερήσια διάταξη για τους πολίτες. Υποθηκεύθηκε
το µέλλον της χώρας, των νέων, των υγιών επιχειρηµατιών. Όλες
αυτές οι επιπτώσεις ήταν δυστυχώς για τους πολλούς και ανί-
σχυρους. Το οικογενειακό εισόδηµα ψαλιδίζεται και µέχρι σή-
µερα καθηµερινά. Και όλα αυτά γιατί δεν εφαρµόσθηκαν οι
κανόνες υγιούς ανταγωνισµού.

Συγκεκριµένα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα τελευταία χρό-
νια υπάρχει ένα ανεξέλεγκτο παιγνίδι κερδοσκοπίας µε θύµατα
τους καταναλωτές και τους παραγωγούς των πρώτων υλών. Στη
χώρα µας οι στρεβλώσεις του ανταγωνισµού που υπήρξαν και η
ανεπάρκεια της Κυβέρνησης δηµιούργησαν µία εκρηκτική κατά-
σταση ακρίβειας στο ράφι, ενώ οι παραγωγοί δεν µπορούν να
καλύψουν ούτε το µισό του κόστους παραγωγής. Ακρίβεια, λοι-
πόν, στο ράφι, φτήνια στο χωράφι και οι ενδιάµεσοι στήνουν
χορό κερδοσκοπίας και αύξησης των κερδών εις βάρος των δύο
παραπάνω.

Ενδεικτικά να αναφέρω µερικές από τις τιµές των αγροτικών
προϊόντων από τον Ιούλιο του 2008 έως τον Ιούλιο του 2009. Στο
µαλακό σιτάρι η τιµή του παραγωγού ήταν µειωµένη κατά 33%.
Στο σκληρό κατά 13% λιγότερο. Στο έξτρα παρθένο λάδι 40% λι-
γότερο. Στο αγελαδινό γάλα, που αναφέρθηκε ότι διορθώθηκαν
τα πράγµατα, η µείωση της τιµής ήταν στο 23% στον παραγωγό
και βέβαια στο ράφι η αύξηση ήταν 2,3% λιγότερο. Στο ρύζι µείον
29%. Στον καταναλωτή στα δηµητριακά η αύξηση είναι κοντά στο
1,5%, στο κρέας κοντά στο 2,5%, στα γαλακτοκοµικά που είπα
προηγουµένως η µείωση είναι κοντά στο 3%, ενώ στο ελαιόλαδο
παρατηρείται αύξηση 13%

Έτσι, λοιπόν, τίθεται το µεγάλο ζήτηµα της προστασίας του
οικογενειακού εισοδήµατος από τη µια πλευρά και της προστα-
σίας της ελληνικής παραγωγής από την άλλη. Το θέµα, λοιπόν,
της διασφάλισης ενός υγιούς και παραγωγικού ανταγωνισµού
είναι µείζων εθνικός στόχος και χρειάζεται κανόνες. Και αυτό,
γιατί όλα αυτά τα χρόνια, παράλληλα µε αυτό το φαινόµενο της
ανυπαρξίας πολιτικών στον ανταγωνισµό, βιώνουµε και την απα-
ξίωση δηµόσιων αγαθών, της δηµόσιας υγείας και πρόνοιας, της
δηµόσιας παιδείας. Και οι επιπτώσεις αυτών αφορούν κυρίως το
µεγαλύτερο τµήµα του ελληνικού λαού: τους χαµηλόµισθους,
τους µεσαίους, τους συνταξιούχους, τους φτωχούς.

Και αναρωτιέται κανείς: Πετυχαίνει το σηµερινό νοµοσχέδιο
αυτό το ζητούµενο, δηλαδή το να υπάρξουν κανόνες στην ελεύ-
θερη αγορά; Ο εισηγητής µας, µε πολύ εύστοχο τρόπο, ανέπτυξε
τις αδυναµίες του, όµως κυρίως αυτό που διαφάνηκε είναι η αδυ-
ναµία της Κυβέρνησης να πατάξει την κερδοσκοπία και να µην
επιτρέψει την «καρτελοποίηση» των επιχειρήσεων. ∆ιότι στο νο-
µοσχέδιο υπάρχει συγκεντρωτική αντίληψη από την πλευρά του
Υπουργού µε το διορισµό, εµµέσως ή αµέσως, και των εννέα
µελών. ∆εν προβλέπεται παρέµβαση και προληπτικός έλεγχος
στην αγορά. ∆εν προτείνεται η διαρκής έρευνα όλων των κλά-
δων παραγωγής και διακίνησης του εµπορίου. ∆εν αποδέχεται
επίσης και την πρόταση που έγινε από το ΠΑΣΟΚ για ειδικό Εφε-
τείο για προσφυγές υποθέσεων ανταγωνισµού. ∆εν κατοχυρώ-
νεται η διασύνδεση της Γενικής Γραµµατείας Καταναλωτή µε την
Επιτροπή Ανταγωνισµού. Και τέλος, δεν δηµιουργείται µια ανε-
ξάρτητη Αρχή µονοπωλίων, η οποία θα µπορεί να παρεµβαίνει
και να ελέγχει σ’ όλη τη διάρκεια του χρόνου τα φαινόµενα της
καταπάτησης αυτών των αρχών.

Όµως από την άλλη µεριά ούτε και αποσαφηνίζονται οι αρµο-
διότητες της Επιτροπής και η σχέση της µε τις άλλες ανεξάρτη-
τες Αρχές, όπως είναι η ΡΑΕ, η ΕΠΑΝ και η ΕΕΤΤ.

Για όλους αυτούς τους λόγους καταψηφίζουµε επί της αρχής
το νοµοσχέδιο, γιατί πιστεύουµε ότι τελικά ώδινεν όρος και έτε-
κεν µυν. ∆ιότι τα αποτελέσµατα, µε αυτή τη λογική που σήµερα
το νοµοσχέδιο κατατίθεται και µας ζητείται να ψηφίσουµε, δεν
πιστεύουµε ότι θα δώσουν απάντηση στο µεγάλο ζητούµενο του
ελέγχου της αγοράς από την παραγωγική διαδικασία, µέχρι τη
διαδικασία που ο καταναλωτής θα εισπράξει αυτά τα αγαθά.

Σας ευχαριστώ.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Ο κ. Ρήγας έχει το λόγο για επτά λεπτά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η οικονοµική κρίση την οποία

βιώνουµε ως χώρα, ως οικονοµία, ως κοινωνία, έχει στη βάση της
και ως ένα από τα κύρια αίτιά της την ανεξέλεγκτη λειτουργία
της οικονοµίας της αγοράς, την έλλειψη κανόνων ελέγχου. Θα
περίµενε κανένας, λοιπόν, η νοµοθετική πρωτοβουλία που παίρ-
νει η Κυβέρνηση να όδευε προς την κατεύθυνση ακριβώς της
εφαρµογής συγκεκριµένων κανόνων που θα περιόριζαν αυτό
που κατά κόρον διαπιστώνουµε τα τελευταία χρόνια, δηλαδή τις
εναρµονισµένες πρακτικές, τις µονοπωλιακές λειτουργίες, την
άνθηση των καρτέλ στη χώρα µας.

Η οικονοµία µας έχει σοβαρά διαρθρωτικά και δοµικά προ-
βλήµατα. Κύριο χαρακτηριστικό γνώρισµα είναι τα µικρά, αδύ-
ναµα µεγέθη στην οικονοµία. Άρα, εξ αυτού και µόνο η χώρα µας,
η οικονοµία µας, είναι ο παράδεισος των καρτέλ κι η χαρά των
µονοπωλίων. Αν δεν υπάρχει λοιπόν ένα κανονιστικό, ένα θεσµικό
πλαίσιο τέτοιο που να αποτρέπει την ανεξέλεγκτη και ασύδοτη
λειτουργία αυτών των οικονοµικών µεγεθών, είναι παραπάνω από
βέβαιο ότι η κατάσταση δεν πρόκειται να βελτιωθεί και να ανα-
τραπεί.

Σε όλους τους τοµείς - τα ανέφεραν και ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος και ο εισηγητής µας- παρατηρείται τα τελευταία
χρόνια µια απέραντη, απόλυτη ασυδοσία, µία παντελής έλλειψη
ελέγχου. Υπάρχει ένα «πάρτι» κερδοσκόπων και µία απογείωση
της αισχροκέρδειας. ∆εν χρειάζεται να µιλήσουµε µε αριθµούς,
ούτε να προσδιορίσουµε τη θέση όπου κατατάσσεται η πρωτεύ-
ουσά µας και η χώρα µας από πλευράς ακρίβειας στην Ευρώπη
και στον κόσµο. Τα ζούµε, τα βιώνουµε και κυρίως τα ζει και τα
βιώνει ο µέσος Έλληνας πολίτης σε συγκεκριµένους τοµείς. Ανα-
φέρθηκε ήδη ο πρωτογενής τοµέας, όπου εκεί τα λιπάσµατα, τα
φάρµακα, οι ζωοτροφές ανεβαίνουν συνεχώς, το κόστος παρα-
γωγής προϊόντων και υπηρεσιών αυξάνει. Αντίθετα, οι τιµές για
τον παραγωγό µένουν καθηλωµένες, αν δεν µειώνονται, και ο κα-
ταναλωτής αγοράζει ακριβά. ∆εν υπάρχει απάντηση σ’ αυτό το
φαινόµενο.

Στον τοµέα των υπηρεσιών και στην ακτοπλοΐα: Αναφέροµαι
σ’ ένα ζήτηµα που αφορά τον νοµό από τον οποίο προέρχοµαι
και εκπροσωπώ. Καταργήσατε –είναι ένα από τα πρώτα µέτρα
που κάνατε- τη Ρυθµιστική Αρχή Θαλασσίων Ενδοµεταφορών,
µία Αρχή που θα µπορούσε να παρέµβει και να ελέγξει την αγορά
της ακτοπλοΐας. Και σήµερα βλέπουµε σε τοµείς, όπως είναι η εν-
δοεπικοινωνία, δηλαδή σε επιδοτούµενες γραµµές, να υπάρχει
µια ασυδοσία και αυθαίρετος προσδιορισµός τιµών ναύλου στα
ακτοπλοϊκά εισιτήρια. Έχουν γίνει ερωτήσεις, αναφορές. ∆εν
υπάρχει καµµία απάντηση, καµµία παρέµβαση. Γιατί; ∆ιότι η Επι-
τροπή Ανταγωνισµού δεν έχει ούτε τη δυνατότητα, εξαιτίας της
πληθώρας των υποθέσεων που σωρεύονται καθηµερινά, να αντι-
µετωπίσει το συγκεκριµένο τοµέα, δηλαδή την ακτοπλοϊκή
αγορά. Θα ήθελα και σ’ αυτό το θέµα να µας πει κάποια πράγ-
µατα η Κυβέρνηση.

Σε όλους τους τοµείς, λοιπόν, διαπιστώνουµε µια συσσώρευση
πολλών υποθέσεων στην Επιτροπή Ανταγωνισµού, µια αδυναµία
ανταπόκρισης της Επιτροπής Ανταγωνισµού σ’ αυτό το φόρτο
των υποθέσεων, µια αδυναµία ιεράρχησης αυτών των υποθέσεων
και τέλος, µια αδυναµία στην αντιµετώπιση, στη διεκπεραίωση
αυτών των υποθέσεων. ∆ηλαδή η εκδίκαση γίνεται µε πάρα πάρα
πολύ αργούς ρυθµούς και εποµένως είναι αναποτελεσµατική η
παρέµβαση της Επιτροπής.

Σ’ όλα αυτά τα προβλήµατα η Κυβέρνηση δεν δίνει απάντηση
µε το νοµοσχέδιο το οποίο φέρνει προς συζήτηση. Ο Υπουργός
είπε κάτι και το είπε µε έναν τρόπο, θα έλεγα, ιδιαίτερα στοµ-
φώδη και απόλυτο. «Θα κάνουµε τα πάντα, θα δείξουµε τον κα-
λύτερο εαυτό µας, γιατί δεν χρωστάµε σε κανέναν τίποτα».
Κακώς λέτε ότι δεν χρωστάτε σε κανέναν τίποτα. Χρωστάτε και
µάλιστα χρωστάτε στον ελληνικό λαό, ο οποίος δοκιµάζεται, στον
ελληνικό λαό τον οποίο έχετε αφήσει απροστάτευτο, στον ελλη-
νικό λαό στον οποίο αποδεικνύεστε µπαταξήδες, ενώ αποδει-

κνύεστε ιδιαίτερα συνεπείς σ’ αυτούς που υποτίθεται ότι δεν
χρωστάτε. Είναι, λοιπόν, και ζήτηµα πολιτικής βούλησης και ζή-
τηµα ιδεολογίας. ∆εν είστε πειστικοί εσείς, οι οπαδοί της λογι-
κής της αυτορρύθµισης της αγοράς, εσείς που θεοποιείτε την
ελεύθερη οικονοµία, εσείς που νοµίζετε ότι η αγορά θα ρυθµι-
στεί από µόνη της. ∆εν είστε πειστικοί όταν λέτε ότι θέλετε να
περιορίσετε, να πατάξετε τα φαινόµενα ανεξέλεγκτης λειτουρ-
γίας των καρτέλ και των µονοπωλίων.

Και κάτι ακόµα. Είναι ζήτηµα συγκυρίας, αν θέλετε. Ό,τι µέτρα
και να παίρνετε σήµερα χάνονται στον Καιάδα της ανυποληψίας
και της αναξιοπιστίας σας. ∆εν γίνεστε, δυστυχώς για σας, πι-
στευτοί. Βρίσκεστε πλέον σε µια στιγµή και σε µια ώρα του πο-
λιτικού σας βίου όπου πλέον έχετε χάσει κάθε ίχνος αξιοπιστίας.
∆εν πείθετε λοιπόν ούτε µ’ αυτό το νοµοσχέδιο. Και δεν πείθετε,
όχι µόνο για λόγους συγκυρίας αλλά και για λόγους ουσίας. ∆ιότι
η παρέµβασή σας είναι αναποτελεσµατική, είναι ηµιτελής και
είναι προς την κατεύθυνση, όχι της αποτροπής των φαινοµένων
εναρµονισµένων πρακτικών, ασυδοσίας και αισχροκέρδειας,
αλλά κυρίως της συγκάλυψης και της ανεξέλεγκτης δράσης των
µονοπωλίων στην πατρίδα µας.

Γι’ αυτούς τους λόγους λοιπόν, έτσι όπως και οι προηγούµενοι
συνάδελφοι τοποθετήθηκαν, δεν µπορούµε να συνηγορήσουµε
σ’ αυτό το νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Ρήγα.

Ο κ. Βλατής έχει το λόγο για επτά λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΛΑΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς δεν είναι και τόσο ευ-

χάριστη η πρώτη συνεδρίαση, στην οποία συµµετέχω µετά την
επάνοδό µου στη Βουλή, αλλά –τι να κάνουµε;- γενικά η κατά-
σταση δεν είναι ευχάριστη.

Αγαπητοί συνάδελφοι, η κρίση που βιώνουµε την τελευταία πε-
ρίοδο, νοµίζω ότι δεν µας αφήνει πλέον καµµία αµφιβολία ότι το
µοντέλο της λεγόµενης ελεύθερης ή αυτορυθµιζόµενης ή απαλ-
λαγµένης από το κράτος-µπαµπούλα και τελικά ασύδοτης αγο-
ράς, έχει καταρρεύσει. Η απάτη της αυτορρύθµισης έχει
αποκαλυφθεί. Τα παραδείγµατα γύρω µας νοµίζω ότι είναι ατε-
λείωτα.

Και ο εισηγητής της Πλειοψηφίας αλλά και ο Υπουργός στην
οµιλία τους αναφέρθηκαν σε ορισµένα πράγµατα και η γνώµη
µου είναι ότι δεν θα έπρεπε να αναφερθούν. Μας µίλησαν για το
γάλα. Μας είπαν, λοιπόν, για τους νέους παίχτες της αγοράς που
εµφανίστηκαν. Έτσι µας είπε ο εισηγητής της Πλειοψηφίας.

Αλήθεια, κύριοι της Νέας ∆ηµοκρατίας, έχετε επαφή µε την
πραγµατικότητα; ∆εν γνωρίζετε ότι η κυρίαρχη στην αγορά εται-
ρεία γάλακτος σήµερα έχει µερίδιο 32% και η δεύτερη την ακο-
λουθεί µε µόλις 9%;

Αν δεν το γνωρίζετε, ελάτε να σας το πουν οι παραγωγοί. Να
σας το πουν οι παραγωγοί του Νοµού Κοζάνης, που υφίστανται
τον ωµό εκβιασµό της δεσπόζουσας εταιρείας, που αφού εξα-
γόρασε άλλους, αφού κατάφερε να εξοβελίσει άλλους, έµεινε
µόνη να καθορίζει αυτή τους νόµους της αγοράς.

Έµεινε µόνη η εταιρεία να καθορίζει τους νόµους της αγοράς,
να δίνει τις τιµές που αυτή θέλει, 28-35 λεπτά –κατά τα άλλα, ο
Υπουργός µας λέει ότι απορροφάται το γάλα- και όχι µόνο αυτό,
αλλά να τους πουλά και εκβιαστικά ζωοτροφές µε 40 και 45
λεπτά το κιλό, όταν τις ίδιες ζωοτροφές τον ίδιο χρόνο οι άν-
θρωποι τις αγόρασαν µε 10 και 12 λεπτά το κιλό από την ελεύ-
θερη αγορά και τους λένε «πετάξτε τις και να πάρετε τις δικές
µας, αλλιώς γάλα δεν έχει να πουλήσετε».

Την ίδια στιγµή τους πουλά εκβιαστικά τα θήλαστρα και άλλα
αναλώσιµα υλικά. Και όταν έρχεται η ώρα της πληρωµής, τι λέει
στους απελπισµένους και στους καταχρεωµένους παραγωγούς;
«Πάρτε το 30% ή το 40% ή το 50% των οφειλοµένων».

Αυτοί είναι οι νόµοι της αγοράς που εφαρµόζονται στους πα-
ραγωγούς, κύριοι της Κυβέρνησης. Και οι άνθρωποι είναι τόσο
απελπισµένοι που θέλουν να πουλήσουν τις εγκαταστάσεις τους,
να πουλήσουν τις επιχειρήσεις τους. Αλλά δεν µπορούν ούτε κι
αυτό να το κάνουν! Τους λένε «µόνο αν πεθάνετε, µπορείτε να
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φύγετε, γιατί είστε εγκλωβισµένοι, γιατί µπήκατε στα σχέδια βελ-
τίωσης, επιδοτηθήκατε και είστε εγκλωβισµένοι».

Μήπως θέλετε να µιλήσουµε για τα καύσιµα, κύριοι της Κυ-
βέρνησης; ∆εν γνωρίζετε ότι οι τιµές των καυσίµων, παραδείγ-
µατος χάριν, στην Εθνική Οδό είναι 10 και 15 λεπτά πάνω από
τις µέσες τιµές που ανακοινώνει το Υπουργείο; Σε ποιους κανό-
νες ανταγωνισµού υπακούει αυτό το κύκλωµα;

Ή µήπως θέλετε να µιλήσουµε για τις τιµές στο ράφι; Σε ποι-
ους κανόνες, αλήθεια, υπακούει η ψαλίδα µεταξύ των τιµών πα-
ραγωγού και καταναλωτή που συνεχώς διευρύνεται; Στο γάλα η
ψαλίδα είναι 185% µεταξύ τιµής παραγωγού και καταναλωτή. Στο
ψωµί, δηλαδή στο µαλακό σιτάρι, η ψαλίδα µεταξύ τιµής παρα-
γωγού και καταναλωτή είναι 567%. Στα ζυµαρικά, δηλαδή στο
σκληρό σιτάρι, η ψαλίδα µεταξύ τιµής παραγωγού και κατανα-
λωτή είναι 931%. Στους χυµούς η ψαλίδα µεταξύ τιµής παραγω-
γού και καταναλωτή είναι 258%. Στο ελαιόλαδο η ψαλίδα µεταξύ
τιµής παραγωγού και της τιµής στο ράφι είναι 195%. Όλα αυτά
δεν είναι δικά µου στοιχεία. Είναι επίσηµα στοιχεία.

Τέλος, µήπως θέλετε να µιλήσουµε για την αισχροκέρδεια των
τραπεζών, γι’ αυτό το αίσχος που συµβαίνει στις ελληνικές τρά-
πεζες; ∆εν θέλω να επεκταθώ γιατί αναφέρθηκαν συνάδελφοι
νωρίτερα και ντρέποµαι να επαναλαµβάνω αυτή την κατάσταση
που υπάρχει σήµερα στην Ελλάδα.

Σε µια τέτοια ζοφερή πραγµατικότητα, η Κυβέρνηση θα
έπρεπε να φυλά ως κόρη οφθαλµού την Επιτροπή Ανταγωνι-
σµού, µια Επιτροπή Ανταγωνισµού όµως ανεξάρτητα, στελεχω-
µένη, εξοπλισµένη, µια Επιτροπή Ανταγωνισµού που θα έπρεπε
να έχει αποκεντρωµένες υπηρεσίες, για να είναι πιο αποτελε-
σµατική.

Τι κάνει όµως σήµερα η Κυβέρνηση; Προσπαθεί να πετύχει µε-
γαλύτερο έλεγχο της Επιτροπής Ανταγωνισµού. Αντί για Επι-
τροπή Ανταγωνισµού αξιόµαχη, ανεξάρτητη και σύγχρονη, η
Κυβέρνηση θέλει ένα υποχείριο του εκάστοτε Υπουργού Ανά-
πτυξης. Οι εκπρόσωποι των παραγόντων της αγοράς είναι εκτός.
Οι εκπρόσωποι των καταναλωτών είναι εκτός. Η κοινωνία δηλαδή
είναι απούσα. Αυτό γίνεται σε µια περίοδο όπου η διασφάλιση
ενός υγιούς και παραγωγικού ανταγωνισµού θα έπρεπε να είναι
µείζων εθνικός στόχος.

Αντί αυτού, η Κυβέρνηση επέλεξε µια σκληρή κοµµατική επι-
λογή, όπως κάνει άλλωστε τα τελευταία χρόνια µε όλες τις ανε-
ξάρτητες επιτροπές και τις ανεξάρτητες αρχές. Αυτό το δρόµο
να τον περπατήσει µόνη της! Εµείς δεν θα την ακολουθήσουµε,
αλλά δεν θα την ακολουθήσει και ο ελληνικός λαός.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Ευχαριστούµε κι
εµείς.

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού κ. Ροντούλης έχει το λόγο για δώδεκα λεπτά.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να σας µεταφέρω µια

τραγική εικόνα που σήµερα το πρωί είδαν οι Θεσσαλονικείς.
Είδαν άρµατα µάχης στους δρόµους της Συµπρωτεύουσας. Οι
εργαζόµενοι στην Ελληνική Βιοµηχανία Οχηµάτων –στην ΕΛΒΟ-
αντιδρώντας στην απαξίωση του µεγάλου αυτού παραγωγικού
φορέα στην περιοχή της βόρειας Ελλάδας, εξαναγκάστηκαν να
βγάλουν τα άρµατα έξω, όπως καταλαβαίνετε συµβολικά, για να
διαµαρτυρηθούν για την προϊούσα αυτή απαξίωση της εταιρείας.

∆εν θα µιλήσω για το εργασιακό µέλλον κάποιων ανθρώπων,
των ανθρώπων που εργάζονται εκεί. Αυταπόδεικτα πράγµατα.
∆εν θα αναφερθώ στις διεκδικήσεις των ανθρώπων αυτών, που
είναι καθ’ όλα θεµιτές. Θέλω όµως να θέσω στην πλευρά της Κυ-
βέρνησης, µιας που έχουµε εδώ εκλεκτό εκπρόσωπο του Υπουρ-
γείου Ανάπτυξης, την εξής ερώτηση: Τι σχεδιάζει η Κυβέρνηση
µε τον τοµέα της ελληνικής αµυντικής βιοµηχανίας; Θα απαξιω-
θεί εντελώς;

Πρόκειται για ένα πολύ σηµαντικό ζήτηµα, διότι δεν έχει να
κάνει µόνο µε την απορρόφηση εργατικού δυναµικού, που είναι
ένα ζητούµενο στις µέρες κρίσεως που ζούµε. Έχει να κάνει και
µε έναν κρίσιµο τοµέα που λέγεται τεχνογνωσία σ’ έναν ιδιαίτερα
ευαίσθητο τοµέα, όπως είναι η ασφάλεια της χώρας.

Πότε συµβαίνουν όλα αυτά εν Ελλάδι, κύριε Υπουργέ; Όταν η
«Thyssen», αυτή η γερµανική βιοµηχανία υποβρυχίων, φεύγει
από την Ελλάδα και δηµιουργεί µε συµπαραγωγή, παρακαλώ,
κατά 80% έξι υποβρύχια στην Τουρκία.

Άρα, λοιπόν, θα πρέπει να δώσετε απαντήσεις για το πώς αντι-
λαµβάνεστε το µέλλον της ελληνικής αµυντικής βιοµηχανίας, κρι-
σιµότατο ζήτηµα που άπτεται των εθνικών συµφερόντων της
χώρας, και σιωπάτε, µέχρι που αναγκάσατε ανθρώπους να σας
βγάλουν τανκς στους δρόµους της Θεσσαλονίκης! Ε, δεν µπορεί
να συνεχιστεί άλλο αυτή η κατάσταση!

Έρχοµαι τώρα στα του νοµοσχεδίου. Άκουσα τον κ. Βολου-
δάκη µε µεγάλη προσοχή, ο οποίος δόµησε την επιχειρηµατο-
λογία του πάνω σε τρεις αρχές. Είπε δηλαδή ότι κάνει τη δουλειά
της πολύ καλά η Επιτροπή Ανταγωνισµού, διότι πληρούνται οι
αρχές της αποτελεσµατικότητας, της ανεξαρτησίας και της δια-
φάνειας ή τέλος πάντων, µε το παρόν νοµοσχέδιο γίνεται προ-
σπάθεια να καλυφθούν οι προϋποθέσεις αυτές.

∆εν σας χειροκρότησε κανένας συνάδελφός σας, γιατί προ-
φανώς δεν τους πείσατε. ∆ηλαδή ο εισηγητής της Νέας ∆ηµο-
κρατίας που εισηγείται δεν έπεισε τους συναδέλφους του. Και
περιµένετε να µας πείσετε όλους εµάς τώρα;

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΚΟΝΤΟΣ: Τι είναι αυτά που λέτε τώρα; ∆εν χει-
ροκροτήσαµε; Είναι σοβαρά πράγµατα αυτά;

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Σας παρακαλώ, κύριε Υπουργέ,
έχετε πρόβληµα;

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΚΟΝΤΟΣ: Μα, είναι δυνατόν να λέτε αν χειρο-
κροτήσαµε;

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Εσείς προφανώς δεν ήσασταν στην
Αίθουσα, γι’ αυτό δεν χειροκροτήσατε. ∆ιαφορετικά µπορεί να
χειροκροτούσατε µε χέρια και µε πόδια. ∆εν µας αφορά αυτό.

(Θόρυβος, διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµο-
κρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Παρακαλώ συνεχί-
στε, κύριε Ροντούλη.

ΜΑΝΟΥΣΟΣ-ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΟΛΟΥ∆ΑΚΗΣ: Εσείς δεν προ-
σέξατε τι είπα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Παρακαλώ, κύριοι
συνάδελφοι, ησυχία.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Καλά, χειροκροτήστε τον στη δευ-
τερολογία.

(Θόρυβος, διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµο-
κρατίας)

Ζητώ την προστασία του Προεδρείου, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Κύριε Ροντούλη, µην

προκαλείτε και σεις.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ό,τι και να κάνετε, εγώ θα πω αυτά

που θέλω.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Έλα τώρα!
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Κύριε Αυγενάκη, να χρησιµοποιείτε

καλύτερες εκφράσεις. Έχετε καταντήσει αηδία, πραγµατικά!
Έχετε καταντήσει αηδία!

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Παρακαλώ, κύριοι
συνάδελφοι.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Να µιλάτε επί του νοµοσχεδίου
και όχι επί παντός επιστητού. Είναι δυνατόν να µας εγκαλεί ο κ.
Ροντούλης ότι δεν χειροκροτήσαµε;

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Εσείς δεν ήσασταν και στην Αίθουσα
προφανώς. Είχατε άλλη ενασχόληση. ∆εν ήσασταν και στην Αί-
θουσα.

(Θόρυβος, διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµο-
κρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Κύριοι συνάδελφοι,
παρακαλώ.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Να κρατηθεί ο χρόνος µου.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): ∆εν είναι αυτό το

θέµα, αν µου επιτρέπετε.
Συνεχίστε, κύριε Ροντούλη. Μην απευθύνετε ερωτήµατα στους

συναδέλφους.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Οι πολιτικές συµπεριφορές εντός

της Αιθούσης κρίνονται, κύριε Πρόεδρε.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Όντως κρίνονται.
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ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ωραία. Ο κ. Βολουδάκης δεν χρειά-
ζεται συνηγόρους.

(Θόρυβος, διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµο-
κρατίας)

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Τον υποτιµάτε. Υποτιµήσατε τον ει-
σηγητή σας.

Έρχοµαι, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, να τονίσω το εξής. Να δούµε
τη λογική επιχειρηµατολογία πίσω αυτές τις τρεις αρχές, αν ισχύ-
ουν δηλαδή ή δεν ισχύουν.

Η αρχή της αποτελεσµατικότητας. Επιτρέψτε µου να δηλώσω
το εξής: ∆εν χρειαζόταν µεγάλη προσπάθεια για να αποδειχτεί
ότι είναι µία φενάκη η αρχή της αποτελεσµατικότητας για την
Επιτροπή του Ανταγωνισµού. ∆ιεθνείς οργανισµοί την έχουν κα-
τατάξει διεθνώς, όσον αφορά την αποτελεσµατικότητά της, την
παραγωγικότητά της, στην τελευταία θέση. Αυτό συνέβαινε και
επί ΠΑΣΟΚ όχι µόνο επί Νέας ∆ηµοκρατίας. Αυτό είναι µια αλή-
θεια.

Έχουµε, όµως και ένα δείκτη που δείχνει κατά τον πλέον ξε-
κάθαρο τρόπο την αποτυχία, την αναποτελεσµατικότητα. Ποιος
είναι αυτός ο δείκτης; Η ακρίβεια. Υπάρχει ένα δόγµα στην οικο-
νοµία, που λέει ότι όπου υπάρχει υγιής ανταγωνισµός, ο επιχει-
ρηµατίας δεν τολµά να αυξάνει τις τιµές και να κερδοσκοπεί.
Όταν, λοιπόν, όλοι µέσα σ’ αυτή την Αίθουσα συνοµολογούµε
ότι υπάρχει πρόβληµα µε την ακρίβεια, ότι υπάρχει πρόβληµα αι-
σχροκέρδειας, αποδεχόµαστε σιωπηρώς –αλλά το αποδεχόµα-
στε- ότι υπάρχει πρόβληµα µε την Επιτροπή Ανταγωνισµού, µε
την εξυγίανση των οικονοµικών µας δοµών, που είναι ένα από τα
έργα της Επιτροπής Ανταγωνισµού. Άρα, η αναποτελεσµατικό-
τητα είναι δεδοµένη.

Πού οφείλεται αυτή η αναποτελεσµατικότητα; ∆ιότι είναι ένα
φαινόµενο που πρέπει να ερµηνευτεί. Κατά τη δική µας άποψη,
οφείλεται σε δύο παράγοντες.

Πρώτον, στην ελλιπέστατη στελέχωση της Επιτροπής αυτής.
Η Γενική ∆ιεύθυνση Ανταγωνισµού που είναι ένα νευραλγικό όρ-
γανο, το πιο νευραλγικό, έµεινε επί σειρά ετών απαξιωµένη και
υποστελεχωµένη. Πώς θα µπορούσε να µεταφέρει, λοιπόν, τη
σωστή εικόνα; Πώς θα µπορούσε να δώσει τη σωστή πληροφο-
ρία στην Επιτροπή Ανταγωνισµού, προκειµένου να λάβει αυτή
στη συνέχεια τις σωστές αποφάσεις;

∆εύτερον, κλονίζεται η αξιοπιστία της Επιτροπής Ανταγωνι-
σµού από συνεχείς και από τα δύο κόµµατα εξουσίας, πολιτικές
παρεµβάσεις στο έργο της Επιτροπής. Αυτή είναι µια πραγµατι-
κότητα.

Εξαιτίας, λοιπόν, όλης αυτής της ζοφερής πραγµατικότητας
έρχεται η Κυβέρνηση και κατεβάζει το παρόν νοµοσχέδιο. Τι
θέλει να κάνει; Θέλει να κάνει επικοινωνιακό παιχνίδι, να απενο-
χοποιηθεί από τα «βάρη» του παρελθόντος -διότι κυβερνά τη
χώρα από το 2004- όσον αφορά την Επιτροπή Ανταγωνισµού.

Κατεβάζει, λοιπόν, το νοµοσχέδιο αυτό, ένα νοµοσχέδιο που
δεν επιφέρει επί της ουσίας ριζικές αλλαγές και θεωρεί ότι έτσι
απενοχοποιείται ή για να το πω διαφορετικά, κάνει επικοινωνιακό
παιχνίδι. ∆ιότι ξέρετε ότι η περίοδος που ζούµε τώρα µέχρι το
Μάρτιο είναι µια µακρά προεκλογική περίοδος. Αυτή είναι η αλή-
θεια. Έρχεται, λοιπόν και κατεβάζει αυτό το νοµοσχέδιο µ’ αυτή
τη στόχευση που είπαµε.

Πάω στη δεύτερη αρχή, δηλαδή την αρχή της ανεξαρτησίας.
∆ιότι για να µπορέσει να λειτουργήσει σωστά η Επιτροπή αυτή,
εκτός από το ότι πρέπει να είναι σωστά στελεχωµένη κ.λπ., πρέ-
πει να είναι και ανεξάρτητη, να µη δέχεται πολιτικές επεµβάσεις,
να µην είναι «το µακρύ χέρι» του Υπουργείου.

Ας δούµε, λοιπόν, τώρα τι έγινε στην περίπτωση αυτή. Ποιος
διορίζει, αγαπητοί συνάδελφοι, τον Πρόεδρο της Επιτροπής; Το
Υπουργικό Συµβούλιο, δηλαδή η Κυβέρνηση, µετά από γνώµη
της Επιτροπής Θεσµών και ∆ιαφάνειας και πρόταση του Υπουρ-
γού κ.λπ.. Τα ξέρετε, να µην τα λέω. Πάντως τον διορίζει το
Υπουργικό Συµβούλιο. Ποιος διορίζει, επιλέγει -ας το πω έτσι-
τους τέσσερις εισηγητές; Ο Υπουργός, µετά από σύµφωνη
γνώµη της Επιτροπής Θεσµών και ∆ιαφάνειας. Και τα άλλα τέσ-
σερα µέλη; Ο Υπουργός, χωρίς καν τη σύµφωνη γνώµη της Επι-
τροπής Θεσµών και ∆ιαφάνειας.

Άρα, έχουµε ένα όργανο από το οποίο έχουν πεταχτεί έξω οι

εκπρόσωποι των κοινωνικών φορέων -τους κατονόµασε ο κ. Βο-
λουδάκης, ΓΕΣΕΒΕ, ΟΚΕ, ΕΣΕΕ κ.λπ.- βρέθηκαν απέξω και άρα
η αντίληψη περί κοινωνικού ελέγχου που πρέπει να υπάρχει σ’
ένα τέτοιο φορέα, στην Επιτροπή Ανταγωνισµού, έχει πάψει
πλέον να υφίσταται.

Κι εγώ τώρα ακούω την επιχειρηµατολογία που λέει ότι «εµείς
αφαιρέσαµε τους εκπροσώπους των παραγωγικών τάξεων, διότι
δεν µπορεί ο κρινόµενος να είναι και ο κρίνων, ο ελεγχόµενος να
είναι και ο ελέγχων». Και έχει µια βάση αυτό. Πράγµατι δεν µπο-
ρεί.

Σας κάνω, όµως, την εξής πρόταση, κύριε Υφυπουργέ. Ωραία,
έφυγαν από τη µέση οι εκπρόσωποι των παραγωγικών τάξεων.
Να έχουν, όµως, το δικαίωµα αυτοί να προτείνουν όχι δικά τους
µέλη, αλλά ανεξάρτητες προσωπικότητες -να τις προτείνουν
αυτοί όµως- προς την Επιτροπή Θεσµών και ∆ιαφάνειας της Βου-
λής και µε τη σύµφωνη γνώµη της οποίας θα επιλέγονται από
τον εκάστοτε Υπουργό. ∆ηλαδή αντί να είναι η συνδικαλιστική
ηγεσία στο όργανο της Επιτροπής Ανταγωνισµού, να είναι άλλα
ανεξάρτητα µέλη.

Αυτό γιατί δεν το αποδέχεστε για να δείξετε και το αγαθό των
προθέσεών σας και δηµιουργείτε ένα όργανο που έχει ένα σφι-
κτό εναγκαλισµό από την εκάστοτε κυβερνώσα παράταξη, από
τον εκάστοτε Υπουργό;

Και βεβαίως, άκουσα και το επιχείρηµα ότι υπάρχει διαφάνεια.
Και ως επιχείρηµα ετέθη το εξής. Υπάρχει ένα γραφείο εσωτερι-
κού ελέγχου πλέον. Ωραία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σ’ ένα λεπτό.
Σας ερωτώ: Γιατί, όµως, ταυτόχρονα βγήκε από τη σύνθεση

της Επιτροπής Ανταγωνισµού ο ανώτατος δικαστικός της πολι-
τικής ή της διοικητικής δικαιοσύνης ή ο Σύµβουλος Νοµικού Συµ-
βουλίου του Κράτους που υπήρχε µέχρι τώρα; ∆ηλαδή, βάζουµε
ένα όργανο εσωτερικού ελέγχου αλλά αφαιρούµε από µέσα το
δικαστικό! Και αυτό λέγεται διαφάνεια!

Εµείς δεν συµφωνούµε µε όλα αυτά. Θεωρούµε ότι ο κοµµα-
τικός εναγκαλισµός είναι δεδοµένος και από εκεί θα πηγάσουν τα
προβλήµατα. Τίποτα δεν θα γίνει και πάλι, γιατί δεν υπάρχει πο-
λιτική βούληση να γίνει. Εκτός αν περάσετε τροποποιήσεις στη
βάση που σας είπα.

Και βεβαίως, δεν µπορούµε να ξεχάσουµε το αντίστοιχο της
δικαιοσύνης. Ξέρετε ότι βάσει του άρθρου 90, παράγραφος 5,
του Συντάγµατος, το Υπουργικό Συµβούλιο –η Κυβέρνηση δη-
λαδή- διορίζει την ηγεσία της δικαιοσύνης. Και είδαµε όλα τα συ-
µπαροµαρτούντα απ’ αυτή τη ρύθµιση, δηλαδή µία κοµµατικά
ελεγχόµενη δικαιοσύνη. Ε, κοµµατικά ελεγχόµενη θα είναι και η
Επιτροπή Ανταγωνισµού!

Εµείς θα καταψηφίσουµε επί της αρχής το νοµοσχέδιο, κύριε
Υφυπουργέ, γιατί θεωρούµε ότι η αναποτελεσµατικότητα είναι
δεδοµένη, η αδιαφάνεια είναι δεδοµένη και η ανεξαρτησία, που
τόσο επικαλείστε και κόπτεστε γι’ αυτήν δεν κατοχυρώνεται,
αλλά κινείται πλέον επί τα χείρω. Νοµίζω ότι πρόκειται για ένα
επικοινωνιακό και µόνο τέχνασµα της Κυβέρνησης ενόψει προε-
κλογικής περιόδου, που δεν θα επιτύχει το στόχο που η ίδια η
κοινωνία θέτει, δηλαδή την εξυγίανση των οικονοµικών µας
δοµών και την καταπολέµηση της αισχροκέρδειας και της ακρί-
βειας στην ελληνική κοινωνία.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Ευχαριστούµε και
εµείς.

Κύριοι συνάδελφοι, επειδή διαπιστώνω ότι θα υπάρξουν δευ-
τερολογίες, θα δώσω τώρα το λόγο στον κύριο Υπουργό και µετά
θα έχετε το λόγο για να δευτερολογήσετε.

Ο κύριος Υπουργός έχει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Κύριε Πρό-

εδρε, δεν µετείχα από την αρχή της συζητήσεως, πλην όµως
άκουσα τις οµιλίες των συναδέλφων. Και τις άκουσα µε πολύ µε-
γάλη προσοχή.

Πριν µιλήσω για το νοµοσχέδιο, θέλω να κάνω δύο εισαγωγι-
κές παρατηρήσεις. Για ακόµα µια φορά, δυστυχώς, οι συνάδελ-
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φοι, ιδιαίτερα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, που έλαβαν το
λόγο περιορίστηκαν σε ρόλο ούτε καν σχολιαστών. Απλώς πε-
ριέγραψαν µε τα µελανότερα χρώµατα µία κατάσταση και απο-
µόνωσαν –ή σε αρκετές περιπτώσεις χρησιµοποίησαν- στοιχεία,
τα οποία δεν ανταποκρίνονται προς την πραγµατικότητα, για να
ενισχύσουν αυτή την κακή, τη ζοφερή περιγραφή, η οποία όµως
δεν αντιστοιχεί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην ελληνική
πραγµατικότητα ούτε και η ελληνική κοινωνία αποδέχεται αυτήν
την περιγραφή, την οποία προσπαθείτε να κάνετε για να αντλή-
σετε βραχυπρόθεσµα µικροκοµµατικά οφέλη. Θα είµαι πιο
σαφής παρακάτω.

Η δεύτερη παρατήρηση έχει να κάνει µε τη φιλοσοφία του σχε-
δίου νόµου που συζητάµε και µε τη συζήτηση που πολλές φορές
έχει γίνει σ’ αυτήν την Αίθουσα και αφορά το ρόλο των ανεξαρ-
τήτων αρχών. Οφείλω να πω ότι δεν υπήρξε η θεωρητική κουβέ-
ντα, δεν έγινε η θεωρητική συζήτηση που γινόταν σε άλλες
συνεδριάσεις, διότι υπενθυµίζω στο Τµήµα ότι πολλές φορές εί-
χαµε αµφισβητήσει αυτό καθ’ αυτό το λόγο ύπαρξης ανεξάρτη-
των αρχών στο δικαιικό µας σύστηµα, έτσι όπως είναι
διαρθρωµένο το πολιτικό µας σύστηµα.

Βεβαίως, πρέπει να πω ότι παρά τις όποιες ενστάσεις, ο ρόλος
των ανεξάρτητων αρχών έχει αποδειχθεί επιτυχής και στην ελ-
ληνική κοινωνία και στην ελληνική πραγµατικότητα και στην ελ-
ληνική έννοµη τάξη. Και βέβαια, εάν κανείς προσπαθήσει να κάνει
µία διάκριση των ανεξάρτητων αρχών, που υπάρχουν στο ελλη-
νικό δίκαιο, στην ελληνική έννοµη τάξη, θα πρέπει να διακρίνει
ανάµεσα σ’ αυτές οι οποίες έχουν ρόλο να προστατεύουν κυρίως
τα ατοµικά, αλλά και τα κοινωνικά σε πολλές των περιπτώσεων
δικαιώµατα και σε εκείνες, οι οποίες οφείλουν να διαδραµατίζουν
ένα ρυθµιστικό ρόλο σε ό,τι αφορά την οικονοµία, αλλά και ευ-
ρύτερα τις κοινωνικές σχέσεις. Και βεβαίως, υπάρχουν εκείνες
οι ανεξάρτητες αρχές οι οποίες κατοχυρώνονται από το ίδιο το
Σύνταγµά µας κι εκείνες οι οποίες κατοχυρώνονται από απλό τυ-
πικό νόµο.

Αυτό το λέω διότι έχει να κάνει σχετικά µε την επιλογή των
προσώπων που διορίζονται ως επικεφαλής αυτών των ανεξάρ-
τητων αρχών. Στην πρώτη περίπτωση, δηλαδή σ’ εκείνες που
έχουν συνταγµατική κατοχύρωση, βεβαίως απαιτείται για το διο-
ρισµό η πλειοψηφία των 4/5 της ∆ιάσκεψης των Προέδρων της
Βουλής. Στην άλλη περίπτωση, αρκεί η ακρόαση και η σύµφωνη
γνώµη της Επιτροπής Θεσµών και ∆ιαφάνειας. Σ’ αυτήν την κα-
τηγορία είναι και η Επιτροπή Ανταγωνισµού για την οποία συζη-
τάµε.

Συζητήθηκε από τους συναδέλφους της Αντιπολίτευσης και
επιχειρήθηκε σύγχυση για το ποια είναι η άποψη και η προσέγ-
γιση της Νέας ∆ηµοκρατίας σε ό,τι αφορά την αγορά και τους
κανόνες που πρέπει να διέπουν την οικονοµία. Ουδέποτε έχει ει-
πωθεί από εκπροσώπους της Νέας ∆ηµοκρατίας ότι εµείς είµα-
στε υπέρ της δήθεν ελεύθερης, αλλά ουσιαστικά ασύδοτης
αγοράς. Αντιθέτως, πάντα λέµε ότι πιστεύουµε στην ελευθερία
του ανταγωνισµού, στην ελεύθερη µεν αγορά, η οποία όµως θα
διέπεται από κανόνες οι οποίοι θα εγγυώνται την καλή λειτουρ-
γία των όρων του υγιούς ανταγωνισµού.

Και επειδή ακριβώς έχουµε αυτήν την προσέγγιση για το πώς
πρέπει να λειτουργεί η αγορά, θεσπίζουµε κανόνες υγιούς αντα-
γωνισµού, αποτρέπουµε –και µάλιστα µε πολύ συγκεκριµένα
µέτρα- καταχρηστικές πρακτικές, οι οποίες είναι σε βάρος των
καταναλωτών, λαµβάνουµε µέτρα για την έγκαιρη και αποτελε-
σµατική ενηµέρωση των καταναλωτών σε ό,τι αφορά τα δικαιώ-
µατά τους και πώς µπορούν να τα ασκήσουν και θέτουµε
θεσµούς στη διάθεσή τους, έτσι ώστε να µπορούν αποτελεσµα-
τικά να ασκούν τα δικαιώµατα που παρέχονται από το νόµο. Και
βεβαίως, προβλέπουµε κυρώσεις τις οποίες προσπαθούµε να
επιβάλουµε άµεσα και κατά τρόπο αποτελεσµατικό σε όσους πα-
ραβαίνουν την κείµενη νοµοθεσία.

Και επειδή πρέπει να γίνεται µία σύγκριση και µία αντιστοιχία,
ιδιαίτερα µ’ αυτούς που είχαν ασκήσει κατά το παρελθόν κυβερ-
νητική εξουσία, οφείλω να πω στον κ. Παπουτσή, αλλά και στους
συναδέλφους από το ΠΑΣΟΚ που έλαβαν το λόγο, ότι πρέπει να
θυµηθούν την αντίστοιχη περίοδο που είχαν την κυβερνητική ευ-
θύνη και να τους ρωτήσω το εξής: Ποιες παρεµβάσεις των δικών

σας κυβερνήσεων, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, απέτρεψαν τις
συγχωνεύσεις επιχειρήσεων, τη δηµιουργία καρτέλ που κυρίως,
όπως θυµάστε, είχαν δηµιουργηθεί στα τέλη της δεκαετίας του
‘90 και στις αρχές της δεκαετίας του 2000 και δηµιούργησαν
όρους ανταγωνισµού επιζήµιους, επαχθείς για τους καταναλω-
τές;

Θυµάστε να µου πείτε µία περίπτωση αποτελεσµατικής λει-
τουργίας είτε των θεσµών της πολιτείας είτε της Επιτροπής Αντα-
γωνισµού που απέτρεψε τη δηµιουργία τέτοιων συγχωνεύσεων;
Το καρτέλ των τραπεζών, για το οποίο σήµερα εσείς διαµαρτύ-
ρεστε, δεν είχε γιγαντωθεί επί των δικών σας ηµερών; Θυµάστε
πότε, για πρώτη φορά, έµπαιναν στα συµβόλαια των συναλλασ-
σόµενων µε τις τράπεζες –των απλών πολιτών, των ιδιωτών που
είχαν την ανάγκη να προστρέξουν προς δανεισµό στις τράπεζες-
οι καταχρηστικοί γενικοί όροι συναλλαγών; Ήταν επί των δικών
σας ηµερών!

Σήµερα πρέπει να σας υπενθυµίσω ότι µε Κυβέρνηση της Νέας
∆ηµοκρατίας και µε υπουργικές αποφάσεις αυτοί οι καταχρη-
στικοί όροι πλέον εξαλείφονται. Πρόσφατες είναι οι αποφάσεις
των ανωτάτων δικαστηρίων, που έκριναν καταχρηστικούς τριά-
ντα δύο –αν δεν απατώµαι- όρους που χρησιµοποιούσαν οι τρά-
πεζες στα συµβόλαια µε τους ιδιώτες πελάτες τους. Οι
αποφάσεις των ανωτάτων δικαστηρίων αµέσως έλαβαν κανονι-
στική ισχύ µε υπουργική απόφαση. Σας υπενθυµίζω, επίσης, ότι
οι τράπεζες προσέφυγαν κατά αυτής της υπουργικής απόφασης
στο Συµβούλιο της Επικρατείας, όπου κι εκεί το δηµόσιο αντιδί-
κησε µαζί τους, µε αποτέλεσµα να απορριφθεί η προσφυγή τους.

Εάν αυτό δεν είναι αποτελεσµατική υπεράσπιση των συµφε-
ρόντων των καταναλωτών, εάν αυτό δεν είναι αποτελεσµατική
παρέµβαση της πολιτείας προς αποτροπή όρων που νοθεύουν
τον ανταγωνισµό και το συγκρίνετε µε τις δικές σας µέρες, τότε
επιτρέψτε µου να σας πω ότι κάνετε ένα πάρα πολύ µεγάλο
λάθος.

Εάν υπάρχουν, κύριοι συνάδελφοι του ΠΑ.ΣΟ.Κ., αντίστοιχα
παραδείγµατα στο παρελθόν επί των δικών σας κυβερνήσεων,
παρακαλώ να µας τα πείτε, για να δούµε ποια είναι και η δική σας
αντίληψη –και σ’ αυτό θα έρθω αµέσως τώρα- για το ρόλο της
Επιτροπής Ανταγωνισµού. Αναµέναµε σε αυτήν την Αίθουσα να
µας εξηγήσετε πώς βλέπετε εσείς το ρόλο που πρέπει να δια-
δραµατίσει το 2009 η Επιτροπή Ανταγωνισµού. Ποιος θα πρέπει
να είναι αυτός ο ρόλος της; Πρέπει να είναι ρόλος παρακολου-
θηµατικός; Πρέπει να είναι ρόλος επιτελικός; Πρέπει να είναι
ρόλος οιωνοί δικαιοδοτικός;

Αναµέναµε να ακούσουµε ποια είναι η δική σας πολιτική αντί-
ληψη για τη λειτουργία και το ρόλο της Επιτροπής. ∆εν ακού-
σαµε τίποτε άλλο, παρά µόνο κάποιες παρατηρήσεις, οι οποίες,
επιτρέψτε µου να πω, είναι καθαρά τεχνικού χαρακτήρα και το
µόνο που κάνετε µε αυτές είναι να προσπαθείτε να στρεβλώσετε
την πρόθεση της Κυβέρνησης γι’ αυτή τη νοµοθετική της πρω-
τοβουλία, η οποία επαναλαµβάνω, ελέχθη πολλές φορές και από
τον εισηγητή και από τον Υπουργό, είναι προς τη σωστή κατεύ-
θυνση.

Κάνατε κάποιες παρατηρήσεις στις οποίες θα απαντήσω.
Μιλήσατε για την αλλαγή της σύνθεσης στην Επιτροπή Αντα-

γωνισµού. Μα, οι εκπρόσωποι των παραγωγικών φορέων φεύ-
γουν, ακριβώς για να µην υπάρχει η παραµικρή υπόνοια
µεροληψίας, κύριοι συνάδελφοι. Νοµίζω ότι αυτό είναι απλό και
θα έπρεπε αµέσως να το αντιληφθείτε και όχι να κάνετε κριτική,
γιατί φεύγουν οι εκπρόσωποι των φορέων, πράξεις των οποίων
είχε να κρίνει η Επιτροπή Ανταγωνισµού. Μα, δεν αντιλαµβάνεστε
ότι εάν κάποιος είχε ορισθεί από έναν φορέα, είχε υποχρέωση
αλληλεγγύης προς εκείνον που τον όρισε; Και βεβαίως δεν µπο-
ρούµε να δεχθούµε τη λογική και την πρόταση που έκανε ο συ-
νάδελφος από το Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό να προτείνουν οι
φορείς, διότι όποιος προτείνεται, αισθάνεται την ανάγκη προά-
σπισης των συµφερόντων αυτού που τον προτείνει.

∆εύτερον, εµείς υιοθετούµε –και µάλιστα αναφέρονται και στο
σχέδιο νόµου- αυστηρά κριτήρια επιλογής για το διορισµό των
µελών αυτής της ανεξάρτητης αρχής. Χρειάζεται γνώµη της Επι-
τροπής Θεσµών και ∆ιαφάνειας, όπως χρειάζεται και σε όλες τις
υπόλοιπες επιτροπές, οι οποίες έχουν νοµική κατοχύρωση και
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όχι συνταγµατική. Κι αν εσείς πιστεύετε ότι ειδικά για την Επι-
τροπή Ανταγωνισµού, αντί της γνώµης της Επιτροπής Θεσµών
και ∆ιαφάνειας έπρεπε να έχουµε απόφαση των 4/5 της ∆ιάσκε-
ψης των Προέδρων της Βουλής, γιατί δεν το κάνατε επί των
δικών σας ηµερών; Από το 1995, που ορίσατε ως ανεξάρτητη
αρχή την Επιτροπή Ανταγωνισµού, έως το 2004, που παραχω-
ρήσατε την Κυβέρνηση, είχατε όλη τη χρονική άνεση να το πρά-
ξετε, εάν εσείς αυτό το πιστεύατε. Και αν δεν το πιστεύατε -για
να γυρίσω και το επιχείρηµα- τι σηµαίνει; Σηµαίνει ότι επί τόσα
χρόνια που αυτός ήταν ο τρόπος διορισµού της Επιτροπής Αντα-
γωνισµού, ήταν η Επιτροπή το µακρύ χέρι της Κυβέρνησης του
ΠΑΣΟΚ τότε, όπως µας κατηγορείτε ότι έχουµε πρόθεση να πρά-
ξουµε εµείς σήµερα στην Επιτροπή;

Κύριε Πρόεδρε, η Επιτροπή Ανταγωνισµού -για να µιλάµε µε
συγκεκριµένα παραδείγµατα- κάνει σαφείς προτάσεις προς την
Κυβέρνηση. Ένα παράδειγµα είναι οι προτάσεις τις οποίες έκανε
σε ό,τι αφορά την αγορά των καυσίµων, προτάσεις οι οποίες
υπενθυµίζω στους συναδέλφους του ΠΑΣΟΚ, υιοθετήθηκαν από
την Κυβέρνηση, επειδή ακριβώς πιστεύουµε σ’ αυτόν το ρόλο
της Επιτροπής. Και βέβαια, για να δώσω και µία απάντηση και
στον κ. Παπουτσή, η Επιτροπή δεν εκφεύγει του Κοινοβουλευτι-
κού Ελέγχου, κύριε συνάδελφε, διότι µιλήσατε για έλεγχο της
Βουλής στα πεπραγµένα της Επιτροπής. Ουδείς εµποδίζει οποι-
ονδήποτε Βουλευτή να ζητήσει Κοινοβουλευτικό Έλεγχο για τα
πεπραγµένα της Επιτροπής. Και βεβαίως, η Επιτροπή είναι ανοι-
χτή σε ό,τι αφορά τις πράξεις και τις παραλείψεις στον Κοινο-
βουλευτικό Έλεγχο.

Ελέχθη, επίσης, εάν δεν κάνω λάθος από την κ. Ξενογιαννα-
κοπούλου ότι η αυστηροποίηση των ποινών µπορεί να οδηγήσει
προς την αντίθετη κατεύθυνση. Εάν αυτό το πιστεύετε πραγµα-
τικά, θα ήθελα να µου απαντήσετε µήπως είναι αυτός ο λόγος
που επί των δικών σας ηµερών δεν επιβάλλονταν κυρώσεις. ∆ιότι,
εάν πραγµατικά υιοθετείτε την άποψη που εκφράστηκε πως οι
αυστηρές κυρώσεις απλώς µετακυλύουν ένα βάρος προς τον κα-
ταναλωτή, διότι οι εταιρείες οι οποίες θα επωµιστούν αυτές τις
κυρώσεις θα µετακυλύσουν το κόστος που συνεπάγεται η επι-
βολή των προστίµων στον καταναλωτή, εάν είναι αυτή η αντίληψή
σας, µήπως είναι και αυτός ο λόγος που επί των δικών σας ηµε-
ρών αδρανούσατε; ∆εν επιβάλατε πρόστιµα και πολύ περισσό-
τερο, δεν φροντίζατε να τα εισπράξετε. ∆ιότι εσείς γνωρίζετε
πως θεσµοθετούµε έναν τρόπο και αποτελεσµατικής επιβολής
προστίµων, δείγµα καλής λειτουργίας και αποτελεσµατικής λει-
τουργίας, παρά τις αντικειµενικές αδυναµίες και τα προβλήµατα
της Επιτροπής Ανταγωνισµού, αλλά και στη συνέχεια καταβάλ-
λεται το ποσοστό το οποίο πρέπει να προεισπράττεται, προκει-
µένου οι θιγόµενοι να ασκήσουν προσφυγή στα δικαστήρια.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ)

Αυτό γίνεται, λειτουργεί κανονικά και νοµίζω ότι ουδείς έχει
διαφορετική άποψη επ’ αυτού το οποίο σας λέω.

Επίσης, οι πράξεις της Επιτροπής Ανταγωνισµού, όπως ξέρετε
υπόκεινται σε δικαστικό έλεγχο. Οφείλω να πω ότι το ∆ιοικητικό
Εφετείο, που κρίνει τις αποφάσεις της Επιτροπής, υιοθετεί στις
περισσότερες των περιπτώσεων και το νοµικό και το πραγµατικό
σκεπτικό που αναπτύσσει η Επιτροπή. Και αυτό είναι απόδειξη
της καλής λειτουργίας της Επιτροπής, όπως επίσης είναι από-
δειξη ότι δεν υπάρχουν κοµµατικού τύπου παρεµβάσεις στην Επι-
τροπή. ∆ιότι, κύριοι συνάδελφοι, εάν υπήρχαν κοµµατικές
παρεµβάσεις, τότε θα είχαµε µία αναντιστοιχία µεταξύ των απο-
φάσεων της Επιτροπής και των αποφάσεων των δικαστηρίων.

Μελετείστε, σας παρακαλώ, τις αποφάσεις, οι οποίες εκδίδο-
νται µετά από προσφυγή κατά αποφάσεων της Επιτροπής. Θα
δείτε ότι εάν όχι σε όλες, στη µεγάλη πλειοψηφία των περιπτώ-
σεων το ∆ιοικητικό Εφετείο δεν ακυρώνει ή εν πάση περιπτώσει,
δεν ακυρώνει στο σύνολό τους τις αποφάσεις της Επιτροπής
Ανταγωνισµού.

Να πω ένα τελευταίο, κύριε Πρόεδρε, για να κλείσω. Έγινε
λόγος από το ΠΑΣΟΚ, πρώτον για ρουσφετολογικού τύπου προ-
σλήψεις, δεύτερον, για την ακρίβεια στην αγορά και τρίτον, για
την ενίσχυση των µικροµεσαίων επιχειρήσεων. Με πολύ µεγάλο
σεβασµό λέω στους συναδέλφους ότι όταν µιλάνε για ρουσφε-

τολογικές προσλήψεις στην Αίθουσα και απευθύνονται στη Νέα
∆ηµοκρατία, θα πρέπει να το σκέπτονται δύο και τρεις φορές.

Σας υπενθυµίζω, κύριοι συνάδελφοι, ότι το ρουσφέτι έγινε έν-
νοια που κυριάρχησε τη δεκαετία του ’80 επί των δικών σας κυ-
βερνήσεων, τότε που εσείς είχατε τις νοµαρχιακές επιτροπές
προσλήψεων, που συγκροτούνταν αυτές οι νοµαρχιακές επιτρο-
πές προσλήψεων µε απόφαση του νοµάρχη. Προήδρευε ο νο-
µάρχης, ο διορισµένος νοµάρχης και συµµετείχαν ο διευθυντής
της νοµαρχίας και εκπρόσωποι παραγωγικών τάξεων, οι οποίοι
τυχαία όλοι ήταν του δικού σας κόµµατος. Αυτοί είχαν αρµοδιό-
τητα σύµφωνα µε υπουργική απόφαση του 1985 –ήταν απόφαση
Κουτσόγιωργα- να κάνουν προσλήψεις σε νοµαρχιακό επίπεδο
σε ολόκληρη τη χώρα.

Στη συνέχεια, γνωρίζετε ότι δηµιουργήθηκε το ΑΣΕΠ µε δεκά-
δες όµως εξαιρέσεων που επέτρεπαν τότε την αθρόα πρόσληψη
ανθρώπων, χωρίς κανένα απολύτως κριτήριο αντικειµενικότητας
και αξιοκρατίας.

Για την ακρίβεια, νοµίζω από τα στοιχεία που δίνει το Υπουρ-
γείο Ανάπτυξης προκύπτει ότι ίσως για πρώτη φορά έχουµε µία
τιθάσευση. Κι εκεί που υπάρχουν προβλήµατα, όπως είναι τα
καύσιµα προσπαθούµε -και νοµίζω ότι στο εγγύς µέλλον θα απο-
δειχθεί ότι το κάνουµε επιτυχώς- να παρέµβουµε έτσι ώστε να
µπορέσουµε να έχουµε τιµές τέτοιες, οι οποίες δεν θα ξεφεύ-
γουν για να ελεγχθεί και η αγορά των καυσίµων. Όµως, υπενθυ-
µίζω ότι η Ελλάδα είναι η δέκατη φθηνότερη χώρα σε ό,τι αφορά
τα καύσιµα στην Ευρωπαϊκή Ένωση.

Τέλος, για τη στήριξη των µικροµεσαίων επιχειρήσεων θα
ήθελα, κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, πριν σας πω τι κάναµε
εµείς, να µου πείτε εάν θυµάστε ένα µέτρο άξιο λόγου υπέρ των
µικρών και µεσαίων επιχειρήσεων επί των δικών σας ηµερών.
Πείτε µου ένα µέτρο που να έχει προκαλέσει εντύπωση και να
ανακούφισε τους µικρούς και µεσαίους επιχειρηµατίες. Κυβερ-
νήσατε περίπου είκοσι χρόνια. Ανατρέξτε σ’ αυτό το παρελθόν
και πείτε µου ένα σηµαντικό µέτρο.

Εµείς θα σας υπενθυµίσω ότι πέραν των ευνοϊκών φορολογι-
κών µέτρων, τα οποία λάβαµε εγκαίρως, πολύ πριν την κρίση,
πέραν της αναµόρφωσης του πτωχευτικού δικαίου που βοήθησε
να αντέξουν πολλές επιχειρήσεις που κινδύνευαν από καταχρη-
στικές αιτήσεις πτωχεύσεων σ’ αυτήν την περίοδο, λάβαµε και
µία σειρά µέτρων, όπως είναι το πρόγραµµα του ΤΕΜΠΜΕ. Είναι
ένα πρόγραµµα χρηµατοδοτικής αρωγής που θα τροφοδοτήσει
περίπου ενενήντα χιλιάδες επιχειρήσεις µε εγγυήσεις δανείων
9.000.000.000 ευρώ σε µια δύσκολη περίοδο. Προκηρύσσαµε
έγκαιρα τις δράσεις της τέταρτης προγραµµατικής περιόδου
υπέρ των µικρών και µεσαίων επιχειρήσεων. Έχουµε δώσει στην
αγορά περίπου το 40% των πόρων από το ΕΠΑΝ Ι για τις µικρές
και µεσαίες επιχειρήσεις. Λαµβάνουµε µία σειρά υποστηρικτικών
µέτρων για τις επιχειρήσεις αυτές. Όταν µιλάω για υποστηρικτικά
µέτρα, εννοώ τα µέτρα εκείνα που είναι απαραίτητα, προκειµένου
οι µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις να αντέξουν σ’ ένα ανταγωνι-
στικό περιβάλλον το οποίο διαµορφώνεται. Τέλος, απλοποιούµε
τη γραφειοκρατική διαδικασία που δηµιουργεί προβλήµατα αντα-
γωνιστικότητας και στην οικονοµία και στις επιχειρήσεις.

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να πω ότι η Κυβέρ-
νηση ούτε πρόθεση έχει, ούτε µπορεί µε το καθεστώς το οποίο
σήµερα εµείς εισηγούµεθα -και θα διαµορφωθεί για την Επι-
τροπή Ανταγωνισµού- να παρέµβει κατά τρόπο κοµµατικό στην
Επιτροπή Ανταγωνισµού. Αντιθέτως, θέλουµε µία αποτελεσµα-
τική λειτουργία της, ώστε να µπορεί να διασφαλίζει την καλή τή-
ρηση των όρων του ανταγωνισµού.

Σας ευχαριστώ θερµά.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό.
Θα ήθελα να κάνω µία ανακοίνωση προς το Τµήµα.
«Οι Υπουργοί Εθνικής Άµυνας, Εξωτερικών, Εµπορικής Ναυ-

τιλίας, Αιγαίου και Νησιωτικής Πολιτικής και Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών κατέθεσαν σχέδια νόµου:

1. «Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης (Memorandum of
Understanding) µεταξύ του Υπουργού Εθνικής Άµυνας της ∆η-
µοκρατίας της Πολωνίας και του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας
της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας που αφορά στη συνεργασία µε το
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Πολυεθνικό Συντονιστικό Κέντρο Στρατηγικών Θαλασσίων Με-
ταφορών των Αθηνών (ΠΟΣΚΕΣΘΑΜ-AMSCC) και της Τεχνικής
Συµφωνίας (Technical Arrangement) µεταξύ του Υπουργού Εθνι-
κής Άµυνας της ∆ηµοκρατίας της Πολωνίας και του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας που αφορά στην
εφαρµογή του Μνηµονίου Κατανόησης για τη συνεργασία µε το
Πολυεθνικό Συντονιστικό Κέντρο Στρατηγικών Θαλασσίων Με-
ταφορών των Αθηνών (ΠΟΣΚΕΣΘΑΜ-AMSCC)».

2. «Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης (Memorandum of Un-
derstanding) µεταξύ του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Ελλη-
νικής ∆ηµοκρατίας και του Υπουργείου Άµυνας της ∆ηµοκρατίας
της Τσεχίας σχετικά µε τη συνεργασία µε το Πολυεθνικό Συντο-
νιστικό Κέντρο Στρατηγικών Θαλασσίων Μεταφορών των Αθη-
νών (ΑΜSCC) και της Τεχνικής Συµφωνίας (Technical
Arrangement) µεταξύ του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Ελ-
ληνικής ∆ηµοκρατίας και του Υπουργείου Άµυνας της ∆ηµοκρα-
τίας της Τσεχίας σε εφαρµογή του Μνηµονίου Κατανόησης
µεταξύ του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Ελληνικής ∆ηµο-
κρατίας και του Υπουργείου Άµυνας της ∆ηµοκρατίας της Τσε-
χίας σχετικά µε τη συνεργασία µε το Πολυεθνικό Συντονιστικό
Κέντρο Στρατηγικών Θαλασσίων Μεταφορών των Αθηνών
(AMSCC)».

Παραπέµπονται στην αρµόδια ∆ιαρκή Επιτροπή.
Το λόγο έχει ο κύριος Παπουτσής.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, είπα προηγουµένως

ότι θα χρειαζόµουν ένα µόνο λεπτό αλλά ο κύριος Υπουργός συ-
νέχισε την οµιλία του για άλλα εννέα λεπτά και, όπως αντιλαµ-
βάνεστε…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Νοµίζω ότι τρία
λεπτά είναι αρκετά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
∆εν είχα πρόθεση να πάρω το λόγο, αλλά αισθάνοµαι κάπως

αµήχανα όταν ακούω τον κύριο Υφυπουργό να προκαλεί το
ΠΑΣΟΚ να αναφέρει ορισµένα µέτρα που πήρε για τις µικροµε-
σαίες επιχειρήσεις. Επίσης, αισθάνοµαι αµήχανα όταν ακούω την
Κυβέρνηση και τους εκπροσώπους της Συµπολίτευσης να ανα-
φέρονται στα ζητήµατα του ανταγωνισµού και κυρίως στο πα-
ρελθόν αγνοώντας βασικά στοιχεία της εξέλιξης της ίδιας της
πολιτικής ανταγωνισµού.

Ξεκινώ από το πρώτο σηµείο. Μικροµεσαίες επιχειρήσεις: Ο
κύριος Υπουργός ζήτησε να του αναφέρουµε ένα µέτρο που
προχώρησε το ΠΑΣΟΚ και το οποίο να αφορά στη βελτίωση του
επιχειρηµατικού περιβάλλοντος και των µικροµεσαίων επιχειρή-
σεων. Νοµοθεσία για τις καθυστερήσεις πληρωµών, Ταµείο Εγ-
γυοδοσίας µικροµεσαίων επιχειρήσεων, ένταξη των
µικροµεσαίων επιχειρήσεων και του εµπορίου στο Κοινοτικό
Πλαίσιο Στήριξης και δυνατότητα των επιχειρήσεων να χρηµα-
τοδοτούνται από τα ευρωπαϊκά προγράµµατα.

Τυχαίνει, κύριε Υπουργέ, και οι τρεις εξ αυτών των πρωτο-
βουλιών να είναι πρωτοβουλίες που ελήφθησαν στο επίπεδο της
Ευρωπαϊκής Ένωσης από τον αρµόδιο Επίτροπο που τυχαίνει να
είναι ο οµιλών και στη συνέχεια τυχαίνει αυτές οι τρεις πρωτο-
βουλίες που σας ανέφερα να είναι πρωτοβουλίες για τις οποίες
έδωσε µάχη η ελληνική κυβέρνηση στο Συµβούλιο, για να γίνουν
νοµική βάση της Ευρωπαϊκής Ένωσης και στη συνέχεια να εν-
σωµατωθούν στην ελληνική νοµοθεσία. ∆εν αντιλαµβάνοµαι, λοι-
πόν, σε τι αναφέρεστε. Η «πράσινη βίβλος» σε ευρωπαϊκό
επίπεδο για το εµπόριο και η νοµοθεσία για την ενίσχυση των µι-
κροµεσαίων επιχειρήσεων και τη διαµόρφωση ενός επιχειρηµα-
τικού περιβάλλοντος, το οποίο να ενισχύει τη λειτουργία των
µικρών και των πολύ µικρών επιχειρήσεων, της βιοτεχνίας και του
εµπορίου ήταν επιλογές δικές µας, ήταν πολιτικές δικές µας, φέ-
ρουν τη σφραγίδα µας και την υπογραφή µας.

∆εύτερον, όσον αφορά τον ανταγωνισµό, σας άκουσα προη-
γουµένως να αναφέρεστε στο παρελθόν έχοντας µάλιστα και
πολλά ερωτήµατα γιατί δεν έκανε το ΠΑΣΟΚ αυτό εκείνη την
εποχή, γιατί δεν έκανε το άλλο, γιατί βρήκαµε λίγους υπαλλή-
λους στην Επιτροπή Ανταγωνισµού, γιατί το ένα, γιατί το άλλο
και τι έκανε η Νέα ∆ηµοκρατία.

Ποια είναι η αλήθεια, κύριε Πρόεδρε; Η αλήθεια είναι ότι η πο-
λιτική ανταγωνισµού σε ευρωπαϊκό επίπεδο εξελίσσεται και θα

εξελίσσεται στα επόµενα χρόνια. Εξελίσσεται από τη στιγµή που
άρχισε να λειτουργεί η εσωτερική αγορά στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. Άρχισαν σιγά-σιγά και σταδιακά να λειτουργούν οι αντί-
στοιχες Επιτροπές Ανταγωνισµού στα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, άρχισαν σε ευρωπαϊκό επίπεδο τα κράτη-µέλη να
συνδιαλέγονται µε τα θεσµικά όργανα της Ένωσης και κυρίως η
νοµολογία περί ανταγωνισµού έρχεται, ελέγχεται και τελικώς επι-
κυρώνεται δυστυχώς –γιατί έτσι λειτουργεί η αγορά- κυρίως από
τη νοµολογία που παράγει το Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο µετά από
προσφυγές επιχειρήσεων ή κρατών-µελών. Αυτή είναι η αλήθεια
και θα εξελίσσεται και στο µέλλον. Συν τω χρόνω αποκτούν νέα
χαρακτηριστικά οι αρµόδιες αρχές, οι Επιτροπές Ανταγωνισµού
και σ’ άλλα κράτη-µέλη κι εδώ στην Ελλάδα και αυτό συνέβη και
στην ελληνική αγορά. Η ελληνική αγορά, όπως µπήκε στην εσω-
τερική αγορά της Ευρωπαϊκής Ένωσης, άρχισε να δέχεται τις
πιέσεις, άρχισαν να έρχονται οι ξένες µεγάλες επιχειρήσεις στην
αγορά, να δηµιουργούνται συµπιέσεις, να δηµιουργούνται ολι-
γοπωλιακές τάσεις στην αγορά µας.

Η κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ τι έκανε; Τη µεγάλη µεταρρύθµιση.
Ο βασικός νόµος, ο σύγχρονος νόµος του εκσυγχρονισµού της
Επιτροπής Ανταγωνισµού είναι ο νόµος του Κώστα Σηµίτη. Το
θυµάµαι καλά διότι τύχαινε εκείνη την περίοδο να έχουµε στενή
συνεργασία, εγώ από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, εκείνος από εδώ,
προκειµένου να ανταποκριθούµε στις απαιτήσεις της σύγχρονης
εποχής. Αυτό το νόµο έρχεστε και τροποποιείτε τώρα. Αυτά
«προς γνώσιν και συµµόρφωσιν» και κυρίως για να ξέρουµε τι
λέµε.

Τρίτον, η προσπάθεια αυτή συνεχίστηκε όπως συνεχιζόταν µε
την εξέλιξη της ίδιας της αγοράς και των οικονοµικών σχέσεων
που διαµορφώθηκαν στην ελληνική αγορά. Ήλθε το 2004, αλλά
ταυτόχρονα ήλθαν και οι «κουµπάροι» δυστυχώς στην Επιτροπή
Ανταγωνισµού. Οι «κουµπάροι» αποτέλεσαν «βόµβα βυθού» για
το θεσµικό όργανο, για το θεσµό και τη λειτουργία του, γιατί
µπλόκαραν όλες οι διαδικασίες και κυρίως γιατί µειώθηκαν το
κύρος και η αξιοπιστία του θεσµικού οργάνου στα ευρωπαϊκά θε-
σµικά όργανα.

Ακούω πολλούς συναδέλφους από πολλές πτέρυγες της Βου-
λής να ασκούν κριτική στην Επιτροπή Ανταγωνισµού -κι εγώ είµαι
ανάµεσα σ’ αυτούς- για τις καθυστερήσεις και κυρίως για το γε-
γονός ότι η Επιτροπή καταγράφεται σε επίπεδο αξιοπιστίας στα
ευρωπαϊκά όργανα σε πολύ χαµηλή θέση. Σας διαβεβαιώνω
όµως –και εµπιστευθείτε την κρίση µου- ότι αυτό δεν οφείλεται
απλά και µόνο στις καθυστερήσεις, γιατί καθυστερήσεις υπάρ-
χουν και στις άλλες χώρες οι οποίες οφείλονται στην ισχύ των
οικονοµικών συµφερόντων που παραβιάζουν τους κανόνες του
ανταγωνισµού. Αυτή όµως η αξιολόγηση για το κύρος και την
αξιοπιστία της ελληνικής Επιτροπής Ανταγωνισµού οφείλεται
κατά κύριο λόγο στο µεγάλο σκάνδαλο των «κουµπάρων» και
όπως ξέρετε –δεν θέλω να επεκταθώ- αυτό το σκάνδαλο έχει και
πολιτικό χρώµα και υπογραφές και ονοµατεπώνυµο. Τελεία και
παύλα. Μην αναφέρεστε, λοιπόν, σ’ αυτά τα ζητήµατα.

Η Επιτροπή Ανταγωνισµού θα συνεχίσει να εξελίσσεται και αν
θέλουµε πράγµατι να εγγυηθούµε τη λειτουργία της αγοράς µε
κανόνες και κυρίως να εγγυηθούµε τους κανόνες του υγιούς
ανταγωνισµού ταυτόχρονα µε το σεβασµό του δηµοσίου συµ-
φέροντος, τότε κι εµείς θα πρέπει να ενισχύσουµε το θεσµό σε
επίπεδο υποδοµών, σε επίπεδο επιλογών, σε επίπεδο ανθρώπων,
αλλά πάνω απ’ όλα να διασφαλίσουµε την ανεξαρτησία του γιατί
η ανεξάρτητη αρχή, όπως και η ρυθµιστική αρχή, πέραν της λει-
τουργίας της ως εποπτεύουσας αρχής στην αγορά έχει κι έναν
άλλο ρόλο, να αποτρέπει τις παρεµβάσεις του κράτους. «Ιδού
λοιπόν η Ρόδος, ιδού και το πήδηµα».

Εάν είστε πραγµατικά ειλικρινείς σε αυτά τα οποία λέτε, τότε,
επαναλαµβάνω, φέρνω ξανά την πρότασή µας: Τροποποιήστε τις
προτάσεις σας, το σχέδιο νόµου που έχετε ενώπιόν σας και ζη-
τήστε να ορίζονται, σύµφωνα µε τον Κανονισµό της Βουλής, ο
Πρόεδρος και τέσσερα, πέντε µέλη της Επιτροπής Ανταγωνι-
σµού, όπως ορίζονται οι άλλες Αρχές, οι διοικήσεις των άλλων
Αρχών, των Ανεξάρτητων Αρχών.

Επιπλέον, ας θεσµοθετήσουµε ότι η Βουλή των Ελλήνων θα
είναι εκείνη η οποία θα ασκεί έλεγχο. ∆ιότι απ’ ό,τι κατάλαβα, δεν
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αντιληφθήκατε και σωστά αυτό στο οποίο αναφέρθηκα εγώ. Ο
ισχύων νόµος, η ισχύουσα νοµοθεσία ορίζει ως πεδίο αναφοράς
της Επιτροπής Ανταγωνισµού τη Βουλή των Ελλήνων και όχι την
Κυβέρνηση.

Γι’ αυτό το λόγο, αν θέλετε πράγµατι να ενισχύσουµε την τάση
της ανεξαρτησίας και του ελέγχου από τη Βουλή των Ελλήνων,
τότε δεχθείτε να απαλείψετε το άλλο άρθρο του νοµοσχεδίου
σας, όπου αναφέρεται στην εποπτεία του Υπουργείου Ανάπτυ-
ξης. Γιατί χρειάζεται εποπτεία του Υπουργείου Ανάπτυξης;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Παπουτσή.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Κύριε Πρό-
εδρε, παρακαλώ το λόγο.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ο εισηγητής της
Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Μανούσος Βολουδάκης έχει το λόγο για
να δευτερολογήσει.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Κύριε Πρό-
εδρε, παρακαλώ το λόγο.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κύριε Βολουδάκη,
θα περιµένετε παρακαλώ.

Ο κύριος Υπουργός έχει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Κύριε Πα-

πουτσή, δεν ήσασταν στην Αίθουσα. Έκανα µία διάκριση για το
πώς ορίζονται οι επικεφαλής των Ανεξάρτητων Αρχών.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Σας παρακολούθησα.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Και είπα ότι

αυτές οι οποίες έχουν συνταγµατική κατοχύρωση, έχουν και τον
ορισµό µε βάση τα 4/5 της ∆ιάσκεψης των Προέδρων της Βου-
λής. Οι υπόλοιπες ορίζονται µε τον τρόπο που ορίζονται οι επι-
κεφαλής στην Αρχή Ανταγωνισµού.

Εσείς προτείνετε µόνο για την Επιτροπή Ανταγωνισµού την
εξοµοίωση µε τις συνταγµατικώς κατοχυρωµένες Αρχές;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Είναι νοµοθετική ρύθµιση. Η άλλη
είναι συνταγµατική ρύθµιση.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Πιστεύετε,
λοιπόν, ότι µόνο για την Επιτροπή Ανταγωνισµού θα πρέπει να
έχουµε ορισµό. Γιατί δεν κάνετε µία συνολική πρόταση για όλες
τις Ανεξάρτητες Αρχές;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κύριε Υπουργέ, θα
µου επιτρέψετε, να µη γίνει διάλογος µόνο, γιατί έτσι δεν θα τε-
λειώσουµε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Κύριε Πρό-
εδρε, δεν γίνεται διάλογος.

Νοµίζω ότι είναι πολύ δύσκολο να κατανοήσει κανείς την πρό-
ταση του ΠΑΣΟΚ -έτσι όπως εκφράζεται τώρα από τον κ. Πα-
πουτσή- ότι ειδικά για την Επιτροπή Ανταγωνισµού θα πρέπει να
έχουµε τον ορισµό της, όπως ορίζονται οι επικεφαλής των συ-
νταγµατικώς κατοχυρωµένων Αρχών. Αυτό δεν αιτιολογείται.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Γιατί δεν αιτιολογείται;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Εάν αποτε-

λούσε µία γενική πρόταση για όλες τις νοµοθετικά κατοχυρωµέ-
νες Ανεξάρτητες Αρχές, θα το αντιλαµβανόµουν. Πολύ, δε,
περισσότερο, όταν ο ίδιος ο ν. 2296/95 θεσπίζει για τα µέλη της
Επιτροπής Ανταγωνισµού –και το ξέρετε πολύ καλά- οργανική
και προσωπική ανεξαρτησία.

Προς τι, λοιπόν, και ο διορισµός µε τα 4/5 της ∆ιάσκεψης των
Προέδρων;

Έχετε κάτι ειδικότερο γι’ αυτή σας την πρόταση ή απλώς είναι
µία πρόταση επικοινωνιακού χαρακτήρα µόνο και µόνο επειδή
όλα τα υπόλοιπα αναχώµατα, τα οποία είχατε, κατέρρευσαν;
Προσπαθείτε τώρα, µε αυτό που –οµολογώ- καλώς ακούγεται,
να βάλετε ένα επικοινωνιακού τύπου επιχείρηµα.

Σας ζήτησα να µου πείτε κάτι σηµαντικό το οποίο έκανε το
ΠΑΣΟΚ υπέρ των µικροµεσαίων. Μου είπατε τρία πράγµατα:

Πρώτον, οι ρυθµίσεις στις καθυστερήσεις πληρωµών. Αυτό,
θα µου επιτρέψετε να πω, είναι κάτι που γίνεται διαδοχικά απ’
όλες τις Κυβερνήσεις, προκειµένου να διευκολύνονται οι µικροί
και µεσαίοι επιχειρηµατίες σε ό,τι αφορά την πληρωµή των
χρεών τους.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Κοινοτική οδηγία είναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): ∆εύτερον,

µου είπατε το ΤΕΜΠΜΕ. Το ΤΕΜΠΜΕ πράγµατι θεσµοθετήθηκε
επί των ηµερών σας. Ξέρετε, όµως, πολύ καλά ότι δεν λειτούρ-
γησε επί των ηµερών σας. Οι πρώτες δράσεις, τα πρώτα προ-
γράµµατα του Ταµείου έγιναν επί των ηµερών της Νέας
∆ηµοκρατίας, µε κορυφαίο αυτό που βρίσκεται στη δεύτερη
φάση και αφορά τη στήριξη των µικρών και µεσαίων επιχειρή-
σεων µε εγγυήσεις δανείων και επιδότηση επιτοκίου, που ήταν
στην πρώτη φάση.

Μου είπατε, επίσης, ότι από το Γ’ Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης
κατέστησαν δικαιούχοι οι έµποροι και οι επιχειρηµατίες. Μα,
αυτό, µε συγχωρείτε, το επέτασσε η Ευρωπαϊκή Ένωση. Κι εµείς,
όπως είχαµε υποχρέωση, το υιοθετήσαµε και το ενσωµατώσαµε
στο Εθνικό µας ∆ίκαιο. ∆εν ήταν δική σας πρωτοβουλία. Ήταν
µία απόφαση η οποία ελήφθη στα ευρωπαϊκά Όργανα και δεν
µπορούσαµε να κάνουµε διαφορετικά παρά να την υιοθετήσουµε
κι εµείς και να την εναρµονίσουµε στην εθνική έννοµη τάξη.

Είναι αυτό επίτευγµα της κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ; ∆ηλαδή,
µία κοινοτική οδηγία εσείς την εµφανίζετε ως επίτευγµα των κυ-
βερνήσεών σας; Και λυπάµαι πάρα πολύ αν για τα είκοσι χρόνια
που κυβερνήσατε, τα τρία σπουδαία πράγµατα υπέρ των µικρο-
µεσαίων ήταν αυτά που είπατε. Και νοµίζω ότι το ξέρουν πολύ
καλά και οι µικροµεσαίοι, γι’ αυτό και συνεχίζουν, παρά τα προ-
βλήµατα τα οποία αντιµετωπίζουν, να σας γυρίζουν την πλάτη.

Και κάτι τελευταίο, κύριε Πρόεδρε.
Πράγµατι, εγώ δεν είµαι εκείνος που έκανε κριτική σε αυτά

που είπατε αναφορικά µε τη λειτουργία της Επιτροπής Ανταγω-
νισµού. Αναφέρθηκα µόνο στον ορισµό των µελών της Επιτροπής
κι εκεί σταµάτησα. Βεβαίως, από το 1995 µέχρι το 2004 υπήρχαν
εξελίξεις. Η αγορά έχει δυναµική. Υπήρξαν αποφάσεις –όπως
πολύ καλά είπατε- του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου. Όλα αυτά,
όµως, βλέπετε ότι δεν άφησαν ανεπηρέαστη την Επιτροπή Αντα-
γωνισµού. Η Επιτροπή Ανταγωνισµού έλαβε υπ’ όψιν της τη νο-
µολογία του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου. Και εφόσον όλα αυτά κι
εσείς τα συνοµολογείτε, απορώ για ποιο λόγο ενίστασθε για τη
λειτουργία της Επιτροπής.

Αναφέρατε –και µε αυτό τελειώνω- το ζήτηµα το οποίο µας τα-
λαιπώρησε πριν από λίγα χρόνια. Μα, δεν είχαµε εκεί αποτελε-
σµατικό έλεγχο από την Επιτροπή Ανταγωνισµού; ∆εν είχαµε την
επιβολή κυρώσεων; Γιατί εσείς λέτε ότι δεν λειτούργησαν οι θε-
σµοί σε αυτήν την περίπτωση, στην οποία αναφερθήκατε;

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ο Κοινοβουλευτικός

Εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Αλέξανδρος Κοντός έχει
το λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κύριε Παπουτσή,

συγχωρήστε µε. Βοηθήστε το Προεδρείο να λειτουργήσει. Το
«λόγος – αντίλογος»…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Για ένα λεπτό µόνο, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Θα έχετε το λόγο.
Παράκληση, όµως, να προηγηθεί ο κ. Κοντός ως Κοινοβου-

λευτικός Εκπρόσωπος, ο οποίος έχει ζητήσει το λόγο εδώ και
ώρα.

Το λόγο έχει, λοιπόν, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Αλέξανδρος Κοντός.

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΚΟΝΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, στη ζωή και στην
πολιτική –διότι και η πολιτική, ζωή είναι- όλα έχουν µία συνέχεια.

Στη συγκεκριµένη περίπτωση µε στοιχεία αποδείξαµε ότι επί
ΠΑΣΟΚ η Επιτροπή Ανταγωνισµού είχε απαξιωθεί. Και όποτε το
ΠΑΣΟΚ «στριµώχνεται», καταφεύγει στη σκανδαλολογία, προ-
κειµένου να ξεφύγει. Το ίδιο έκανε σήµερα και ο κ. Παπουτσής.

Ποια, όµως, είναι η αλήθεια; Ότι δηµιουργήθηκε το 1995 αυτή
η Ανεξάρτητη Αρχή. ∆υστυχώς, όµως, αυτοί που τη δηµιούργη-
σαν, αυτοί και την απαξίωσαν. ∆ιότι το 2004, όταν αναλάβαµε,
δεν ήταν στελεχωµένη σωστά. Είχε µόνο τρία εξειδικευµένα στε-
λέχη και τώρα έχει σαράντα τρία. Η υλικοτεχνική υποδοµή που
είχε ήταν ελλιπέστατη και επέβαλε πρόστιµα από τότε που δηµι-
ουργήθηκε έως το 2004, 2003, ύψους µόνο 13.000.000 ευρώ, ενώ
επί των ηµερών µας επεβλήθησαν πρόστιµα που ξεπερνούν τα
100.000.000 ευρώ. Και αυτό είναι κάτι πάρα πολύ σηµαντικό.

Επίσης, όταν µίλησα στην πρωτολογία µου, είπα για τα καρ-
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τέλ, ότι τα καρτέλ, αυτές οι µεγάλες συγχωνεύσεις, η δύναµη
που δηµιουργήθηκε σε αρκετούς κλάδους της ελληνικής οικο-
νοµίας και σε αρκετούς τοµείς, δηµιουργήθηκε επί ΠΑΣΟΚ. Και
στη ναυτιλία και στις τράπεζες και στον τοµέα των τροφίµων.
Τότε δηµιουργήθηκαν τα καρτέλ. Και δώσαµε µία πολύ µεγάλη
µάχη και επιβάλαµε υψηλά πρόστιµα, έτσι ώστε να µη νοθεύουν
τον υγιή ανταγωνισµό.

Θέλω να σας πω κάτι το οποίο έχω βιώσει στο Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων. ∆εν βρήκα ούτε ένα φάκελο
που να είχαν στείλει στην Επιτροπή Ανταγωνισµού οι Υπουργοί
του ΠΑΣΟΚ. Ούτε ένα φάκελο! Και πρέπει να γνωρίζετε ότι ο το-
µέας εκείνος που έχει τις µεγαλύτερες συγχωνεύσεις, δυστυχώς
είναι ο αγροτικός τοµέας. Και αυτό είπα ότι οφείλεται στο ότι δυ-
στυχώς δεν λειτουργεί σωστά στη χώρα µας το συνεταιριστικό
κίνηµα, όπως λειτουργεί σε όλες τις άλλες ευρωπαϊκές χώρες.

Έχω στείλει φακέλους στην Επιτροπή Ανταγωνισµού. Έχω πιέ-
σει µέσω της Επιτροπής Ανταγωνισµού, που έκανε αυστηρότα-
τες συστάσεις σε πάρα πολλούς οι οποίοι νόθευαν τον υγιή
ανταγωνισµό στον αγροτικό τοµέα, να αλλάξουν τακτική. Και σε
αρκετές περιπτώσεις το πετύχαµε αυτό.

Είναι πάρα πολύ σηµαντικό ότι επανειληµµένα µου είχε πει ο κ.
Τζουµάκας ότι έστελνε επιστολές στην κ. Παπανδρέου για νό-
θευση του ανταγωνισµού και στο γάλα και σε άλλα προϊόντα και
τότε του έλεγαν ότι δεν υφίσταται «καρτέλ».

Η λέξη «καρτέλ» πρέπει να ξέρετε και η µάχη που δόθηκε ενα-
ντίον των «καρτέλ», ξεκίνησε µετά το 2004. Πριν στην πολιτική
ορολογία των κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ, δεν υπήρχε η λέξη
«καρτέλ» για ελληνοποιήσεις, για το γάλα, για τα φυτοφάρµακα,
για τα λιπάσµατα. Και το γεγονός ότι πολλές από τις εισροές
στον αγροτικό τοµέα κρατιούνται σε χαµηλά επίπεδα, οφείλεται
καθαρά στο ότι και πιέσαµε και βοήθησε και η Επιτροπή Αντα-
γωνισµού, αλλά είχαµε και πολύ καλή συνεργασία µε το Υπουρ-
γείο Ανάπτυξης.

Κατά συνέπεια εκείνο που θέλω να πω είναι ότι έγινε µία προ-
σπάθεια τα προηγούµενα χρόνια. Έγινε µία σηµαντική προσπά-
θεια. ∆εν φτάσαµε στον επιθυµητό στόχο. Και δεν φτάσαµε, διότι
έχει διαρθρωτικές αδυναµίες η ελληνική οικονοµία. Σε όλους
τους τοµείς. Έχουµε µικροµεσαίες επιχειρήσεις, οι οποίες χρει-
άζονται βοήθεια και βοηθιούνται. ∆ιότι για το ΤΕΜΠΜΕ, που µι-
λήσαµε προηγουµένως, πρέπει να ξέρουµε ότι κυρίως δεκάδες
χιλιάδες επιχειρήσεις τα δύο προηγούµενα χρόνια στηρίχθηκαν
ουσιαστικά από το ΤΕΜΠΜΕ, µετά την κρίση που ξεκίνησε σε διε-
θνές επίπεδο.

Έχουµε τον αγροτικό τοµέα, ο οποίος χρειάζεται βοήθεια. ∆εν
έχουµε ισχυρή παραγωγική βάση, όσον αφορά την ελληνική οι-
κονοµία.

Παρ’ όλα αυτά και το Υπουργείο Οικονοµίας και η Επιτροπή
Ανταγωνισµού ως Ανεξάρτητη Αρχή και το Υπουργείο Ανάπτυ-
ξης έδωσαν µάχη, έτσι ώστε να στηριχτούν και οι µικροµεσαίες
επιχειρήσεις και οι επαγγελµατίες και οι έµποροι και οι Έλληνες
πολίτες και οι εργαζόµενοι.

Όντως υπήρξε πρόβληµα τα προηγούµενα χρόνια. Τα προη-
γούµενα χρόνια υπήρξε πρόβληµα µε την ακρίβεια, διότι είχαµε
µεγάλη αύξηση στις τιµές του πετρελαίου, της ενέργειας. Πα-
ρατηρούµε, όµως, την τελευταία περίοδο ότι ο πληθωρισµός πέ-
φτει και µάλιστα σε αρκετούς τοµείς µετά από παρεµβάσεις του
Υπουργείου Ανάπτυξης έχουµε σηµαντικότατη µείωση των τιµών.

∆εν είµαστε ευχαριστηµένοι, γι’ αυτό και παίρνουµε µέτρα.
Παίρνουµε µέτρα, όπως τα µέτρα που παίρνονται µε το νοµο-
σχέδιο το οποίο σήµερα συζητούµε, µέτρα τα οποία είναι στη
σωστή κατεύθυνση, µέτρα που είναι βέβαιο ότι θα τονώσουν τον
υγιή ανταγωνισµό, µέτρα τα οποία είναι βέβαιο ότι θα φέρουν
τους δικούς µας ελεγκτικούς µηχανισµούς πολύ πιο κοντά στους
ευρωπαϊκούς ελεγκτικούς µηχανισµούς, διότι όλοι γνωρίζουµε
ότι η εναρµόνιση των µηχανισµών επιτρέπει τον καλύτερο έλεγχο
της αγοράς, αφού πλέον οι επιχειρήσεις όλων των χωρών της
Ευρωπαϊκής Ένωσης και σε διεθνές επίπεδο και συνεργασία
έχουν, αλλά και συνδέονται.

Κατά συνέπεια θεωρούµε ότι είναι ένα νοµοσχέδιο που κινείται
στη σωστή κατεύθυνση. Πιστεύουµε ότι οι διατάξεις του είναι
άµεσα εφαρµόσιµες και θα φέρουν σηµαντικότατα αποτελέ-

σµατα. Πιστεύουµε ότι η ενίσχυση της Επιτροπής Ανταγωνισµού
που ξεκίνησε να γίνεται τα προηγούµενα χρόνια και συνεχίζει
τώρα, θα δώσει µία διέξοδο και στα θέµατα της ακρίβειας και
στα θέµατα της τόνωσης του υγιούς ανταγωνισµού στη χώρα
µας. Πιστεύουµε ότι η κρίση που πραγµατικά κτυπά αδυσώπητα
όχι µόνο την Ελλάδα, αλλά σε διεθνές επίπεδο όλες τις οικονο-
µίες όλων των χωρών µπορεί να αντιµετωπιστεί και µε το νοµο-
σχέδιο το οποίο σήµερα συζητούµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Αλέξανδρο Κοντό.
Θα ήθελα να ενηµερώσω το Τµήµα ότι οι Υπουργοί Εθνικής

Παιδείας και Θρησκευµάτων, Εσωτερικών και Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών κατέθεσαν σχέδιο νόµου: «Ρύθµιση θεµάτων του πα-
νεπιστηµιακού και τεχνολογικού τοµέα της ανώτατης
εκπαίδευσης και άλλες διατάξεις».

Παραπέµπεται στην αρµόδια ∆ιαρκή Επιτροπή.
Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ κ.

Χρήστος Παπουτσής.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, τελικά φαίνεται ότι

και να θέλεις να αγιάσεις, δεν σε αφήνουν, γιατί η Νέα ∆ηµο-
κρατία είναι αδιόρθωτη. Και είναι αδιόρθωτη, γιατί επιµένει να
κάνει πολιτική µε το παρελθόν, κολληµένη στο παρελθόν κυριο-
λεκτικά, διότι προφανώς δεν έχει κάτι να πει για το µέλλον και
δεν θέλει µε τίποτε να δει το παρόν µε τα µάτια που το βλέπει ο
υπόλοιπος ελληνικός λαός.

Γι’ αυτό ξαναπαίρνω το λόγο. Πρώτα απ’ όλα, ο κύριος Υφυ-
πουργός δεν κατανοεί γιατί κάνουµε την πρόταση, να ορίζεται ο
Πρόεδρος και τα βασικά µέλη της διοίκησης της Επιτροπής Αντα-
γωνισµού από τη Βουλή. Γιατί εξήγησα στην πρωτολογία µου για
ποιο λόγο -αλλά προφανώς ήσασταν στη µεταβατική φάση, εκεί
που αποχωρούσε ο Υπουργός σας και εισερχόσασταν εσείς. ∆υ-
στυχώς, ξέρετε, δεν µπορούµε να βρούµε άκρη µε την Κυβέρ-
νηση. Ο ένας µπαίνει, ο άλλος φεύγει και εποµένως υπάρχουν
τέτοια προβλήµατα. Και χτες τα αντιµετωπίσαµε και σήµερα τα
αντιµετωπίζουµε. Όλη αυτή η απραξία των προηγούµενων χρό-
νων εµποδίζει την Επιτροπή Ανταγωνισµού σήµερα, όπως υπάρ-
χει, αλλά και την όποια επιτροπή ανταγωνισµού αύριο να
προκαλέσει ρήξεις και να έρθει σε σύγκρουση µε τα οργανωµένα
συµφέροντα, τα µεγάλα, πολύ ισχυρά συµφέροντα. Το ακού-
σατε, γιατί θυµάµαι ότι απηύθυνα σε εσάς την ερώτηση, αλλά
κάνατε πάλι πως δεν καταλάβατε και απάντηση δεν πήραµε. Να
σας το πω ξανά; Αλήθεια, τι έγινε η υπόθεση των τραπεζών; Αλή-
θεια, τι έγινε το καρτέλ των τραπεζών; Γιατί δεν προχωρά η έκ-
δοση της απόφασης της Επιτροπής Ανταγωνισµού, η οποία έχει
τελειώσει εδώ και τόσο καιρό; Γιατί; ∆ιότι υπάρχει η συναλλαγή
της Κυβέρνησης µε τις τράπεζες; Ναι ή όχι;

Γι’ αυτό το λόγο εµείς θεωρούµε ότι η σηµερινή αδύναµη Κυ-
βέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας και η οποιαδήποτε αυριανή
ισχυρή κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ ή άλλων πολιτικών δυνάµεων
χρειάζονται την περιφρούρηση της Βουλής, προκειµένου η
Βουλή να µπορεί να περιβάλει µε ισχύ και κύρος την Επιτροπή
Ανταγωνισµού, για να παίξει το ρόλο της στην αγορά. Γι’ αυτό
το ζητάµε και γι’ αυτό το προτείνουµε, επειδή δεν το αντιλαµβά-
νεστε.

∆εύτερον, όσον αφορά τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις, απ’ ό,τι
κατάλαβα, κάνατε και ένα ειρωνικό σχόλιο, δηλαδή είπατε «µια
κοινοτική επιτυχία µας λέτε ότι είναι µια επιτυχία του ΠΑΣΟΚ;»
Ναι, κύριε Υφυπουργέ! Μια κοινοτική πρωτοβουλία που ήταν
ενός επιτρόπου που προέρχεται από το ΠΑΣΟΚ και η οποία για
να περάσει χρειάστηκαν τέσσερα χρόνια διαπραγµατεύσεων µε
τα άλλα κράτη-µέλη και τις κυβερνήσεις, στις οποίες διαπραγ-
µατεύσεις η ελληνική κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ µε Πρωθυπουργό
τον Κώστα Σηµίτη έδινε τη µάχη του υπέρ των µικροµεσαίων επι-
χειρήσεων.

Τυγχάνει, ξέρετε η ιστορία, η κοινωνία, η οικονοµία να εξελίσ-
σεται. ∆εν είναι στατική, ούτε κολληµένη στο παρελθόν και ούτε
παραµένει µόνο σε αυτά τα οποία µάθατε στους προεκλογικούς
σας λόγους. Αλλάζουν τα πράγµατα και αλλάζουν συνέχεια. Έτσι
άλλαξε και η Επιτροπή Ανταγωνισµού. Και η Επιτροπή Ανταγω-
νισµού εδώ στην Ελλάδα, την οποία πράγµατι τη γνωρίσατε και
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τη βρήκατε µε πολύ λίγους υπαλλήλους, γιατί δεν είχε προλάβει
ακόµα να στελεχωθεί το καινούργιο θεσµικό πλαίσιο, βρέθηκε
στην πρώτη επαφή µε την υπόθεση των τροφίµων, επειδή ανα-
ρωτήθηκε και ο κύριος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας
∆ηµοκρατίας προηγουµένως γιατί δεν είχαµε ασχοληθεί µε
άλλες υποθέσεις, µπροστά στο κύκλωµα των «κουµπάρων».

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Μου επι-
τρέπετε µία ερώτηση;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Όχι, ένα λεπτό να ολοκληρώσω τη
φράση µου και κάντε µου όσες ερωτήσεις θέλετε µέχρι το πρωί.

Βρέθηκε µπροστά στο κύκλωµα των «κουµπάρων». Αυτή ακρι-
βώς, όµως, η διαδικασία, δηλαδή ότι ενεπλάκη σε ένα σοβαρό-
τατο σκάνδαλο το οποίο είχε άµεση σχέση µε την εκπαραθύρωση
του Γενικού ∆ιευθυντή, µε τα προβλήµατα και τις καθυστερήσεις
εντός των υπηρεσιών, είχε ως αποτέλεσµα τις καθυστερήσεις.
Και αυτή δεν είναι η δική µου εκτίµηση, δεν είναι δική µου παρα-
τήρηση. Είναι οµολογία, είναι κατάθεση του ιδίου του Προέδρου
της Επιτροπής Ανταγωνισµού εδώ στη Βουλή στις αντίστοιχες
επιτροπές. Είναι οµολογία του προκάτοχού σας Υπουργού κ.
Φώλια εδώ στην Ολοµέλεια.

∆εν καταλαβαίνω γιατί εξανίστασθε και κατηγορείτε το ΠΑΣΟΚ
για κάτι το οποίο δεν είπε. Αυτή είναι η πραγµατικότητα, αυτή
είναι η αλήθεια και αν θέλετε, είναι και το συγχωροχάρτι σας.
Εάν δεν ήταν αυτό, τότε θα ήταν ακόµα χειρότερα τα πράγµατα,
διότι η απραξία σας δεν θα ήταν απραξία λόγω αδυναµίας, αλλά
θα ήταν απραξία λόγω επιλογής.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστώ τον κ.

Παπουτσή.
Κύριε Υπουργέ, θα σας δώσω το λόγο, να συντοµεύσουµε

όµως τη διαδικασία, διότι µε το διάλογο δεν διεκπεραιώνεται το
νοµοθετικό έργο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Μία ερώ-
τηση θα κάνω για µισό λεπτό.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Παράκληση, για να
τηρήσουµε τον Κανονισµό, ξαναθυµίζω σε όλους και σε εµένα
ότι µιλάµε για λόγο-αντίλογο.

Ως Υπουργός έχετε το λόγο, χωρίς να θέτετε ερωτήσεις στον
προλαλήσαντα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Κύριε Πρό-
εδρε, εγώ δεν κάνω πολιτική µε βάση το παρελθόν, ούτε αντιπο-
λιτεύοµαι το ΠΑΣΟΚ µε βάση το κυβερνητικό του παρελθόν. Λέω
όσα λέω για να καταδείξω ότι και το ίδιο δεν έχει πρόταση για το
µέλλον, διότι εάν στηριχτούµε σε αυτά τα οποία έκανε κατά το
παρελθόν, είναι πάρα πολύ λίγα και αποδείχθηκαν αναποτελε-
σµατικά, έτσι ώστε να δοµήσει σε ένα κυβερνητικό παρελθόν ει-
κοσαετίας την πρότασή του, την οποία δεν βλέπουµε και να
διαµορφώνεται, για το πώς σκοπεύει να διαχειριστεί τα πράγ-
µατα σε περίπτωση που γίνει κυβέρνηση.

Ερωτώ, λοιπόν, κύριε Παπουτσή, µιας και πιστεύετε στην εν-
θάρρυνση µέσω των κοινοτικών προγραµµάτων των µικρών και
µεσαίων επιχειρήσεων, απαντήστε µου σας παρακαλώ γιατί εί-
χατε εξαιρέσει το εµπόριο από τα προγράµµατα της Γ’ Κοινοτι-
κής Περιόδου.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Γιατί δεν το επέτρεπε η κοινοτική νο-
µοθεσία είναι η απάντηση.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Λάθος κά-
νετε! Η κοινοτική νοµοθεσία το επέτρεπε και ήταν στην ευχέρεια
των κρατών-µελών να καταστήσουν δικαιούχο και το εµπόριο ή
όχι. Εσείς, λοιπόν, επί των δικών σας ηµερών δεν το κάνατε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κύριε Υπουργέ, σας
θυµίζω ότι ο διάλογος απαγορεύεται από τον Κανονισµό. Είµαι
απόλυτα σαφής και δεν θα επιτρέψω άλλη παρεκτροπή στο
λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Λέω, λοιπόν,
για να µην µπούµε σε διάλογο, ότι το ΠΑΣΟΚ δεν είχε καταστή-
σει το εµπόριο δικαιούχο των προγραµµάτων της Γ’ Προγραµ-
µατικής Περιόδου του Γ’ ΚΠΣ.

Επίσης, χαίροµαι γιατί συνοµολογείται από τον Κοινοβουλευ-
τικό Εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ ότι από το 1995 µέχρι το 2004 δεν
υπήρξε στο βαθµό που όφειλε αποτελεσµατική λειτουργία της

Επιτροπής Ανταγωνισµού, εξαιτίας υποστελέχωσης, εξαιτίας
αδυναµίας να προσδώσει το κύρος που όφειλε να προσδώσει
στην Επιτροπή το ΠΑΣΟΚ.

Όλα αυτά, όµως, είναι διαρθρωτικές αδυναµίες, τις οποίες
εµείς επιχειρήσαµε και προσπαθούµε και µε το σχέδιο νόµου που
σήµερα εισηγούµεθα, να καλύψουµε. Αυτό ακριβώς γίνεται και τί-
ποτε περισσότερο.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Σας ευχαριστώ
πολύ.

Ο κ. Βολουδάκης έχει το λόγο.
ΜΑΝΟΥΣΟΣ-ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΟΛΟΥ∆ΑΚΗΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Πριν αναφερθώ σε ορισµένα από τα σοβαρά ζητήµατα που

ετέθησαν από συναδέλφους, επιτρέψτε µου ένα σχόλιο στα όσα
είπε ο εκ Λαρίσης συνάδελφος του ΛΑΟΣ. Η κοινωνία που µας
παρακολουθεί δεν είναι µικρά παιδιά. Γνωρίζει τις συνθήκες υπό
τις οποίες γίνεται η συζήτηση, ιδίως στα Θερινά Τµήµατα. Γνω-
ρίζει τις συνθήκες της συµµετοχής που είναι προφανείς και γνω-
ρίζει εάν αυτές οι συνθήκες επιτρέπουν ή εάν αρµόζει σε αυτές
τις συνθήκες να υπάρχουν πανηγυρικές εκδηλώσεις.

Όµως, αυτές οι συνθήκες θα γίνονται χειρότερες, η συµµε-
τοχή θα γίνεται µικρότερη και το ενδιαφέρον της κοινωνίας θα
είναι µικρότερο, όσο υπάρχουν φαινόµενα λαϊκισµού από του Βή-
µατος, όπως αυτό που είδαµε προηγουµένως.

Έρχοµαι τώρα στα σοβαρά ζητήµατα, που ετέθησαν ιδίως από
τον εισηγητή της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. ∆εν συνηθίζω να
αναλύω ιδιαίτερα στις τοποθετήσεις µου εδώ το παρελθόν. Και
αυτό, γιατί πιστεύω ότι δουλειά µας είναι να εργαζόµαστε στο
παρόν µε το βλέµµα στο µέλλον. Όταν όµως δηµιουργούνται
στρεβλές εντυπώσεις για το τι συνέβη στο παρελθόν, υπάρχει
περίπτωση να οδηγηθούµε σε λάθος συµπεράσµατα και πολιτι-
κές για το µέλλον. Γι’ αυτόν το λόγο και µόνο θα αναφερθώ σε
ορισµένα κρίσιµα ζητήµατα.

Είπε ο εισηγητής της Μειοψηφίας, ο καλός συνάδελφος κ. Κα-
τσιφάρας, ότι πριν από το 2004 υπήρχαν περισσότερες αποφά-
σεις στην Επιτροπή απ’ ό,τι µετά το 2004, ότι εξεδίδοντο
περισσότερες αποφάσεις. Αλήθεια είναι αυτό. ∆είτε, όµως, και
κάτι άλλο. Ταυτόχρονα, επιβάλλονταν πολύ λιγότερες και µικρό-
τερες ποινές. Τι σηµαίνει αυτό, κύριε συνάδελφε; Σηµαίνει ότι
έβγαιναν πολλές αποφάσεις απαλλακτικές, αθωωτικές, διεκπε-
ραιωτικές, διαδικαστικές. Εάν δούµε το πραγµατικό έργο της
Επιτροπής, το βλέπουµε στις ποινές που επεβλήθησαν πριν και
µετά το 2004 και από τα στοιχεία που και ο Υπουργός παρέθεσε
και εµείς νωρίτερα προκύπτει ότι σχεδόν εικοσαπλάσιες κατ’
έτος ποινές σε ύψος επιβάλλονταν µετά το 2004.

Θα µου πείτε: Αρκούν τα πρόστιµα; Ενδεχοµένως δεν αρκούν.
Και εµείς δεν είµαστε ικανοποιηµένοι πλήρως από το αποτέλε-
σµα. Αρχίζουν, όµως, να δουλεύουν. Οι τιµές στο γάλα µειώθη-
καν. Μπορείτε να µου πείτε ότι είναι άσχετο αυτό µε το γεγονός
ότι επεβλήθησαν ποινές; Λύθηκε το πρόβληµα του καρτέλ του
γάλακτος; Ενδεχοµένως όχι, αλλά µπήκε σε ένα δρόµο.

Το ίδιο συνέβη –το ανέφερα και πριν- και µε ποινή που επε-
βλήθη σε πολυεθνική εταιρεία καυσίµων. Πόνεσε τόσο που αυτή
η εταιρεία φεύγει. ∆εν επιχαίρουµε, αλλά δεν µπορούµε να µην
επισηµάνουµε ότι επιβάλλεται η νοµοθεσία κατά τρόπο απαρέ-
γκλιτο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ.
Ένα άλλο θέµα, το οποίο οι συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντι-

πολίτευσης έθεσαν κατά κόρον, είναι το ζήτηµα της ανεξαρτη-
σίας της Επιτροπής και πώς αυτό υπηρετείται ή δεν υπηρετείται
από τον τρόπο µε τον οποίο επιλέγονται τα µέλη. Όποιος άκουγε
τη συζήτηση αυτή εδώ σήµερα θα σχηµάτιζε την εντύπωση από
τα λεγόµενα των συναδέλφων ότι έως σήµερα τα µέλη της Επι-
τροπής Ανταγωνισµού περίπου επιλέγονταν διά ψηφοφορίας
από το λαό.

Τα µέλη της Επιτροπής Ανταγωνισµού και πριν και µετά από
την ψήφιση του νόµου αυτού επιλέγονταν και θα επιλέγονται από
τον Υπουργό Ανάπτυξης. Ποια είναι η διαφορά; Πριν ήταν έντεκα
και τώρα είναι εννέα. Πριν, από τα έντεκα τα επτά µέλη ήταν
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άµεσα επιλεγόµενα. Τα άλλα τέσσερα, οι εκπρόσωποι των φο-
ρέων, ήταν κατ’ αρχάς, µειοψηφία και δεν µπορούσαν να ανα-
τρέψουν απόφαση. Όµως, εκτός αυτού, και πάλι ήταν επιλογή
του Υπουργού, διότι οι φορείς υπέβαλαν λίστα τριών προσώπων
στον Υπουργό ο οποίος είχε τη δυνατότητα να επιλέξει. Τόσο
δραµατική είναι η διαφορά; Όχι. Και πριν επιλέγονταν από τον
Υπουργό και τώρα επιλέγονται από τον Υπουργό, όπως γίνεται
και σε όλη την Ευρώπη.

∆εν είναι εκεί το ζήτηµα. Αλλού είναι το πολύ κρίσιµο ζήτηµα
της ανεξαρτησίας, το οποίο πραγµατικά προξενεί εντύπωση για
το ότι δεν γίνεται καµµία αναφορά από την πλευρά της Αξιωµα-
τικής Αντιπολίτευσης. Μέχρι και την ψήφιση του νόµου αυτού ο
Υπουργός Ανάπτυξης είχε δικαίωµα να ανατρέπει αποφάσεις της
Επιτροπής Ανταγωνισµού. Αυτό δεν ήταν καταστρατήγηση της
ανεξαρτησίας της Επιτροπής; Αυτό, µε το σχέδιο νόµου που ει-
σάγεται προς ψήφιση σήµερα, καταργείται. Ο Υπουργός δεν θα
έχει πλέον τη δυνατότητα να ανατρέπει αποφάσεις και αυτό είναι
πραγµατική εκδήλωση ανεξαρτησίας της Επιτροπής από την Κυ-
βέρνηση και την πολιτική εξουσία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Βέβαια, δεν είναι άσχετο µε τα όσα εδώ συµβαίνουν και συζη-
τούµε το γεγονός ότι τα τελευταία χρόνια αυτήν τη διακριτική
ευχέρεια οι Υπουργοί Ανάπτυξης δεν την ασκούσαν. Τελευταία,
ασκήθηκε η διακριτική ευχέρεια της ανατροπής απόφασης της
Επιτροπής Ανταγωνισµού από Υπουργό του ΠΑΣΟΚ. Και αυτό
έχει µια σηµασία και πρέπει να επισηµαίνεται.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστώ πολύ τον
κ. Βολουδάκη.

Το λόγο έχει ο εισηγητής του ΠΑΣΟΚ κ. Απόστολος Κατσιφά-
ρας.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΤΣΙΦΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Νοµίζω ότι όλη τη φάση των επανειληµµένων τοποθετήσεών

του Υπουργού κύλησε σε µία αντίληψη ότι η κυβερνητική πολι-
τική είναι µέγας ευεργέτης στις µικροµεσαίες επιχειρήσεις.

Κύριε Υπουργέ, αλήθεια το πιστεύετε αυτό; Πηγαίνετε να ρω-
τήσετε τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Και αν δεν µπορείτε εσείς,
πηγαίνετε να δείτε την έρευνα στον ΙΟΒΕ, για να δείτε ποια είναι
σήµερα η πραγµατική κατάσταση από τις αναποτελεσµατικές,
λαθεµένες, άστοχες πολιτικές σας στις µικρές και µεσαίες επι-
χειρήσεις. Οι ίδιες λένε ότι τους έχετε οδηγήσει στα πρόθυρα να
πάρουν µεγάλες αποφάσεις.

Ακούστε τα παρακάτω στοιχεία. Το 85% των επιχειρήσεων κρί-
νει ότι τα δύσκολα είναι µπροστά τους, ότι δεν έχουν περάσει. Το
93% θα προχωρήσει σε απολύσεις, πάγωµα µισθών, κατάργηση
υπερωριών. Οι πέντε στις δέκα επιχειρήσεις θα παγώσουν τους
µισθούς. Οι έξι στις δέκα επιχειρήσεις θα προχωρήσουν σε απο-
λύσεις. Το 49% των επιχειρήσεων, κυρίως στη βιοµηχανία, στο
εµπόριο και πολύ µικρές επιχειρήσεις, θα απολύσουν ειδικευµέ-
νους εργαζόµενους.

Κύριε Υπουργέ, αλήθεια πιστεύετε ότι µε τα µπαλώµατα και
τις µικροδιευθετήσεις που έχετε κάνει µπορείτε να αντικρίσετε
κατάµατα τη µικρή και µεσαία επιχείρηση που σήµερα δοκιµάζε-
ται; Νοµίζω ότι υπάρχει µία κοινωνία από κάτω που κάτι καταλα-
βαίνει.

Το σύνδροµο της ήττας, κύριε Υπουργέ, έχει έρθει. Και έχει
έρθει µόνο από τη συµπεριφορά σας. Εµµένετε στις λαθεµένες
επιλογές σας. Και όποιος εµµένει, ενώ το καµπανάκι έχει κτυπή-
σει, φαίνεται ότι δεν έχει αποθέµατα για αλλαγή πολιτικής.

Είπατε, κύριε Υπουργέ, επίσης ότι εµείς, η Αντιπολίτευση, κά-
ναµε µία ζοφερή περιγραφή. Αλήθεια, µήπως η πραγµατικότητα
είναι ζοφερή την οποία βιώνει ο ελληνικός λαός; Μήπως είναι ζο-
φερή η πραγµατικότητα που νιώθει ο νέος άνθρωπος, που πνί-
γονται τα όνειρα, οι προσδοκίες του, στον οποίο παράγεται
ανασφάλεια, άγχος, αβεβαιότητα; Μήπως αυτή είναι η ζοφερή
πραγµατικότητα που αρνείστε να δείτε κατάµατα και είστε υπεύ-
θυνη Κυβέρνηση γι’ αυτό;

Είπατε, κύριε Υπουργέ, ότι το ΠΑΣΟΚ δεν κατέθεσε προτάσεις
για το αύριο. Αλήθεια, µήπως δεν θέλατε να τις ακούσετε;

Μήπως σκοπίµως το κάνετε, γιατί λέτε ότι «εφόσον δεν µπορώ να
υπερασπιστώ τις πολιτικές µου, δηλαδή η ∆εξιά παράταξη, να
απαξιώσω των άλλων»;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θέλω την ανοχή σας τουλάχιστον για δύο
λεπτά, όπως κάνατε και µε τους άλλους συναδέλφους.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κύριε Κατσιφάρα,
σας δίνω ένα λεπτό µε τη θερµή παράκληση να ολοκληρώσετε.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΤΣΙΦΑΡΑΣ: Σας παρακαλώ, κύριε Πρόε-
δρε…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Σας παρακαλώ και
εγώ πάρα πολύ!

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΤΣΙΦΑΡΑΣ: Οι προτάσεις µας, λοιπόν, είναι
πολύ συγκεκριµένες.

Ίδρυση ανεξάρτητης αρχής µονοπωλίων στο πλαίσιο του γερ-
µανικού και αγγλικού µοντέλου. ∆εν το επεξηγώ περισσότερο.

∆ηµιουργία αποκεντρωµένων υπηρεσιών της Επιτροπής Αντα-
γωνισµού στην περιφέρεια, για να ελέγξουµε τις αγορές. Έχει
φρακάρει η Επιτροπή, δεν µπορούν να προχωρήσουν οι υπάλ-
ληλοι, δεν εκδίδονται αποφάσεις.

Ίδρυση ειδικού εφετείου, για να ξεµπλοκάρουν οι διαδικασίες,
να πάνε οι υποθέσεις στη ∆ικαιοσύνη, µη βγαίνουν εκ των υστέ-
ρων οι αποφάσεις.

∆ηµιουργία νέου συστήµατος ιεράρχησης και επιλογής των
υποθέσεων και καταγγελιών. Αλήθεια, κύριε Υπουργέ, µε ποιες
έρευνες αγορών κάνετε πολιτική; Πείτε το, τέλος πάντων, στην
ελληνική κοινωνία. Χωρίς έρευνες, χωρίς να γνωρίζετε τι γίνεται
στους κλάδους, ασκείτε πολιτική. Τι πολιτική είναι αυτή; Μόνο
µικροπολιτική και πολιτική των ηµετέρων, όταν έχεις άγνοια της
αγοράς. Σήµερα, σε κρίσιµες στιγµές, δεν επιτρέπεται να έχει
κανείς άγνοια της αγοράς, των συµπεριφορών, των στρεβλώ-
σεων, του τι γίνεται.

Υπάρχουν σοβαρά ζητήµατα που τα βλέπει η κοινωνία. Στα
καύσιµα, κύριε Υπουργέ, υπάρχει κάτι σε εξέλιξη; Ράλι καυσίµων
υπάρχει, ανατιµήσεις τιµών. Στην ψαλίδα ανάµεσα στην τιµή του
παραγωγού και στο ράφι δεν έχετε δει τίποτα, κύριε Υπουργέ;
Πριν παρουσιάσαµε στοιχεία για το άνοιγµα της ψαλίδας. ∆εν
έχετε συνειδητοποιήσει ότι, ενώ έχουµε ρυθµό ανάπτυξης 0%
και µε τη λογική του πληθωρισµού, που παρ’ όλο ότι έπεσε, δεν
έπεσαν οι τιµές και πάµε…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κύριε Κατσιφάρα,
εξαντλήθηκαν και τα δύο και τα τρία λεπτά.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΤΣΙΦΑΡΑΣ: …σε πληθωρισµό, που είναι πολύ
επικίνδυνο για τη χώρα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Σας παρακαλώ, ολο-
κληρώστε τώρα.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΤΣΙΦΑΡΑΣ: Τελειώνω µε αυτό, κύριε Πρόε-
δρε.

Το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο που φέρατε, κύριε Υπουργέ, δεν
έχει να προσφέρει τίποτα περισσότερο από ένα φαύλο κύκλο
αδιεξόδων. Η κατάσταση είναι απογοητευτική στην αγορά, είναι
αγχώδης και εσείς προσπαθείτε µε µεγαλύτερο κοµµατικό
έλεγχο να αυτοσυντηρηθείτε. Η κοινωνία δεν ζητά να συντηρη-
θείτε εσείς. Κάντε το. Αν είστε ικανοί, να ξανακυβερνήσετε. Θα
κυβερνάτε όµως προς όφελος του λαού, όχι υπέρ των ολίγων.
Όταν δεν κυβερνάτε υπέρ του δηµοσίου συµφέροντος και υπέρ
των πολλών, πάτε σπίτι σας.

Εµείς δεν µπορούµε να συναινέσουµε επί της αρχής σ’ αυτές
τις πολιτικές σας και σ’ αυτό το νοµοσχέδιο που είναι άστοχο,
ανεπαρκές, ελλιπές και δεν θα δώσει καµµία απάντηση στα µε-
γάλα προβλήµατα που έχει σήµερα η αγορά, δηλαδή την εφαρ-
µογή του υγιούς ανταγωνισµού για να προστατεύεται το
εισόδηµα, την αξιοπρέπεια και το µέλλον της υγιούς επιχειρη-
µατικότητας.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ανακοινώνεται προς
το Τµήµα ότι οι Υπουργοί Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εξωτερι-
κών, Απασχόλησης και Κοινωνικής Προστασίας, ∆ικαιοσύνης και
Εµπορικής Ναυτιλίας, Αιγαίου και Νησιωτικής Πολιτικής κατέθε-
σαν σχέδιο νόµου: «Αναµόρφωση νοµικού πλαισίου ιδιωτικών και
επαγγελµατικών σκαφών αναψυχής και επιβολή ειδικού φόρου
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και έκτακτης εισφοράς, ρύθµιση φορολογικών θεµάτων, θεµά-
των του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους και λοιπές διατάξεις».

(Παραπέµπεται στην αρµόδια ∆ιαρκή Επιτροπή)
Το λόγο έχει ο κ. Νικόλαος Καραθανασόπουλος από το ΚΚΕ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κατ’ αρχάς έγινε µια αντιπαράθεση άνευ ουσίας, απλά και

µόνο για τις εντυπώσεις για το ποια κυβέρνηση εφάρµοσε την
καλύτερη πολιτική για τους µικροµεσαίους. Ξεχνάνε µόνο να
πούνε ότι τα προβλήµατα τα οποία βιώνουν διαχρονικά οι µικρές
και πολύ µικρές επιχειρήσεις στη χώρα µας και οι αυτοαπασχο-
λούµενοι είναι παιδιά των κυβερνητικών πολιτικών. ∆ηλαδή οι κε-
φαλικοί φόροι όσον αφορά τη φορολογική πολιτική, τα
αντικειµενικά κριτήρια, η διαδικασία αυτοπεραίωσης, της συνά-
φειας, το ασφαλιστικό σύστηµα και η κατάντια όπου έχει οδηγη-
θεί, η πολιτική της επαγγελµατικής στέγης, της δανειακής
επιβάρυνσης, είναι αποτελέσµατα συγκεκριµένων κυβερνητικών
επιλογών και της σηµερινής και των προηγούµενων κυβερνήσεων
και θέλουν να δηµιουργήσουν καλύτερο έδαφος για τη δράση
του µεγάλου κεφαλαίου και οδήγησαν ακριβώς στη χρεοκοπία
πάρα πολύ µικρές επιχειρήσεις, στο λουκέτο, στην αύξηση µε
γεωµετρικό πρόοδο των ακάλυπτων επιταγών και συναλλαγµα-
τικών.

∆εύτερο ζήτηµα βεβαίως είναι ο µεγάλος αντίπαλος των πολύ
µικρών επιχειρήσεων που είναι ο ανταγωνισµός. Αλήθεια πιστεύει
κανείς πραγµατικά ότι το µπακάλικο της γειτονιάς µπορεί να
ανταγωνιστεί µε τους ίδιους όρους το πολυκατάστηµα; Αλήθεια
πιστεύει κανείς ότι µία βιοτεχνία που φέρνει φασόν από µία βιο-
µηχανία µπορεί να καθορίσει τους όρους; Ποιος νοήµων άνθρω-
πος µπορεί να πει ότι αυτό συµβαίνει; Κανείς. Γιατί το
αποτέλεσµα του ανταγωνισµού είναι ακριβώς να υπάρχει συγκέ-
ντρωση και οι µικρές και πολύ µικρές επιχειρήσεις να εξοβελίζο-
νται από την παραγωγική διαδικασία, από την αγορά είτε να
εξαγοράζονται είτε να συγχωνεύονται είτε να οδηγούνται στη
χρεοκοπία. Γι’ αυτό ακριβώς το λόγο και από τον «ελεύθερο»
ανταγωνισµό οδηγηθήκαµε στο µονοπωλιακό ανταγωνισµό τον
οποίο βιώνουµε σήµερα και στη χώρα µας, αλλά και σε διεθνές
καπιταλιστικό επίπεδο.

Άρα, λοιπόν, υπάρχουν εδώ πολύχρονοι απολογητές του συ-
στήµατος, οι οποίοι ουσιαστικά εξωραΐζουν τον ανταγωνισµό,
καλλιεργούν τη λογική του υγιούς ανταγωνισµού, ότι αυτό θα
αντιµετωπίσει τις υποτιθέµενες στρεβλώσεις στην αγορά.

Όµως, είναι χαρακτηριστικό ότι αυτό δεν µπορεί να αντιµετω-
πίσει ούτε την ακρίβεια ούτε τη δύναµη την οποία συσσωρεύουν
στα χέρια τους οι µεγάλοι µονοπωλιακοί όµιλοι. Και γίνονται συ-
γκρίσεις, τι τιµές υπάρχουν στην Ελλάδα, τι τιµές υπάρχουν στο
εξωτερικό. Μάλιστα ειδικός αγορητής κόµµατος που αυτοτοπο-
θετείται στην Αριστερά µας έλεγε για το πόσο φθηνά ζουν στις
Ηνωµένες Πολιτείες όταν εκεί πέρα υπάρχουν σαράντα πέντε
εκατοµµύρια εξαθλιωµένοι που ζουν από τα αποφάγια.

Άρα, λοιπόν, ποια νοµοθεσία, ποια νοµοθετική διάταξη κατά
τη γνώµη σας –εµείς λέµε καµµία- µπορεί να αντιµετωπίσει τους
οικονοµικούς νόµους του καπιταλιστικού συστήµατος που είναι
αδυσώπητοι, που είναι σιδερένιοι και οδηγούν σε ακόµη µεγα-
λύτερη χειροτέρευση και επιδείνωση της θέσης των πλατειών λο-
γικών στρωµάτων; Κανείς νόµος, καµµία διάταξη, καµµία
ρύθµιση δεν µπορεί να γλιτώσει το καπιταλιστικό σύστηµα από
τις παροδικές του κρίσεις, όπως αυτή που βιώνουµε σήµερα και
µάλιστα θα είναι ακόµα πιο οξυµµένο στο επόµενο διάστηµα.

Ποια ανεξάρτητη αρχή θα µπορέσει να βάλει φρένο στη διεθνή
κερδοσκοπική δράση των πετρελαιοειδών; Πριν από ένα χρόνο
υπήρχε η κερδοσκοπική δράση των πετρελαιοειδών σε διεθνές
επίπεδο. Υπήρχε καµµία αρχή εποπτική που µπορούσε να βάλει
φρένο; Και στο κάτω-κάτω γιατί κάποιοι διαµαρτύρονται για τις
τιµές του πετρελαίου στη χώρα µας, όταν µε κυβερνητικές απο-
φάσεις τα τρία διυλιστήρια έγιναν δύο; Γιατί εκποίησε η κυβέρ-
νηση του ΠΑΣΟΚ το κρατικό διυλιστήριο στον όµιλο Λάτση.

Ποια διεθνής και εθνική αρχή µπορεί να βάλει φρένο στο διε-
θνές κερδοσκοπικό παιχνίδι που γίνεται στα τρόφιµα; Πέρυσι δεν
παρατηρήσαµε την κερδοσκοπική άνοδο των τιµών των σιτηρών,
του ρυζιού;

Ποια τέτοια επιτροπή µπορεί να βάλει φρένο στη διεθνή κερ-
δοσκοπική αγορά των χρηµαταγορών και στα κερδοσκοπικά παι-
χνίδια; Βασιλείες δυο και τρεις και πέντε θα έρθουν. Θα θίξουν
και θα αλλοιώσουν τον κερδοσκοπικό χαρακτήρα του χρηµατο-
πιστωτικού συστήµατος;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Έχω περισσότερο
χρόνο, κύριε Πρόεδρε, από αυτόν που µου διαθέσατε γιατί είµαι
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος και µίλησα δώδεκα λεπτά.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Σας διαβεβαιώ ότι
είστε µέσα στο σωστό χρόνο που σας έχω δώσει.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ,
γιατί υπήρχε ανοχή και στους υπόλοιπους Κοινοβουλευτικούς
Εκπροσώπους. Άρα λοιπόν δώστε µου τη δυνατότητα να ολο-
κληρώσω την παρέµβασή µου.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ολοκληρώστε όµως.
Αυτό σας ζήτησα. Και µην κρίνετε το Προεδρείο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Θα ολοκληρώσω πάρα
πολύ σύντοµα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Από αυτήν την άποψη

είναι φανερό ότι η ακρίβεια είναι παιδί του συστήµατος. Και είναι
διαχρονικό το πρόβληµα που αντιµετωπίζουµε στη χώρα µας
αλλά και σε διεθνές επίπεδο. Καµµία κυβέρνηση όσα µέτρα και
αν πήρε, δεν µπόρεσε να τιθασεύσει την ακρίβεια. Αντίθετα µε
τις πολιτικές επιλογές, όπως είπαµε και εισηγητικά, συνέβαλε
στο να διογκωθεί ακόµα περισσότερο η ακρίβεια. Άρα λοιπόν
αποτελεί φύλλο συκής για την αντιµετώπιση της ακρίβειας και
την προστασία του καταναλωτή η όποια Επιτροπή Ανταγωνισµού
που στην καλύτερη περίπτωση κάποιον ελάχιστο περιορισµό
µπορεί να βάλει στην ασυδοσία της δράσης των πολυεθνικών και
του κεφαλαίου και όχι να αντιµετωπίσει το πρόβληµα. Η επί της
ουσίας βελτίωση της θέσης των εργατικών στρωµάτων, της λαϊ-
κής οικογένειας θα προέλθει µόνο µέσα από τους αγώνες, µέσα
από την πάλη και βελτίωση του εισοδηµατικού της επιπέδου, για
πραγµατικές αυξήσεις στους µισθούς και στις συντάξεις, για κα-
τάργηση της εµπορευµατοποίησης της υγείας, της παιδείας, της
πρόνοιας, της πολιτικής της απελευθέρωσης της αγοράς στην
ενέργεια, στις τηλεπικοινωνίες, στις ακτοπλοϊκές συνδέσεις και
βεβαίως βάζοντας ένα συνολικότερο πλαίσιο ανατροπής του συ-
γκεκριµένου εκµεταλλευτικού συστήµατος το οποίο οδηγεί κα-
θηµερινά στο να οξύνονται τα προβλήµατα και τα αδιέξοδα της
λαϊκής οικογένειας.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστώ πολύ.
Το λόγο έχει ο κ. Γρηγόρης Ψαριανός από το ΣΥΡΙΖΑ.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Αυτοπαρουσιαζόµενος ως εκπρό-

σωπος κόµµατος της Αριστεράς θα ήθελα πρώτα επί προσωπι-
κού να απαντήσω στον Αχαιό σύντροφο ότι συγκρίνω τις τιµές
των προϊόντων στην άθλια καπιταλιστική Ελλάδα µε τις τιµές των
προϊόντων στις άλλες άθλιες καπιταλιστικές χώρες, διότι υπάρ-
χουν και άθλιες λαϊκές δηµοκρατίες µε πρόσφυγες που κάνουν
τις δουλειές που ξέρει ο Αχαιός σύντροφος. Ας µην το συζητή-
σουµε όµως εδώ πέρα. Για αυτό συγκρίνω καπιταλισµό µε καπι-
ταλισµό. ∆εν έχω τιµές προϊόντων σε λαϊκές δηµοκρατίες να
συγκρίνω, δυστυχώς ή ευτυχώς.

Πριν βγει ο Αχαιός σύντροφος, παρακολουθούσαµε επί µιά-
µιση µε δυο ώρες έναν αγώνα τένις στο µπλε και πράσινο γή-
πεδο. Επί δυο ώρες περίπου αντέλλασσαν πυρά οι µεν
κυβερνώντες σήµερα µε τους δε κυβερνώντες χθες και τους κυ-
βερνώντες µεθαύριο για το γήπεδο αυτό του τένις. Παίκτες
υψηλών εισοδηµάτων που διαχειρίζονται την εξουσία έπαιζαν
τένις επί δυο ώρες ενώ ο λαός είναι το αντικείµενο κλωτσο-
σκουφίου και όχι τένις βορείων προαστίων.

Επειδή το Υπουργείο διαπλέκεται µε τα συµφέροντα, µια ανε-
ξάρτητη αρχή όπως η Επιτροπή Ανταγωνισµού θα έπρεπε να λει-
τουργεί όπως οι ένορκοι σε κακουργήµατα.

Θα έπρεπε να είναι µία επιτροπή από καταναλωτές οι οποίοι να
δείχνουν τους δείκτες της τσέπης τους, του κέρδους και της χα-
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σούρας που έχουν και της φθοράς που υφίσταται ο µισθός και ο
ιδρώτας τους. Γι’ αυτό δεν µιλάµε καθόλου. Και επειδή ξαναείπα
και στην πρωτολογία µου ότι παρακολούθησα τους πίνακες που
έδωσε το Υπουργείο Ανάπτυξης θέλω να πω ότι το Υπουργείο
Ανάπτυξης ξέχασε να δώσει τον πίνακα της τιµής του πετρε-
λαίου που ακολουθεί η τιµή της βενζίνης. Και η τιµή του πετρε-
λαίου παραµένει εδώ, ενώ η τιµή της βενζίνης «τραβάει την
ανηφόρα», που λέει και το τραγούδι. Αυτό δεν έχει απαντηθεί.
Μιλάω τώρα για τα καύσιµα επειδή είναι ο πυλώνας της διαµόρ-
φωσης των τιµών. Αναλόγως είναι και το γάλα και το ψωµί και τα
σιτηρά και πολλά άλλα πράγµατα. Όµως µιλάω για τα καύσιµα
γιατί αυτό που συµβαίνει εδώ πέρα είναι ληστεία, είναι τερατώ-
δης ληστεία που την αντιλαµβάνεται ο καθένας µας, εκτός από
τους νυν και πρώην Υπουργούς. Και µάλιστα οι νυν το φορτώ-
νουν στους πρώην και οι πρώην στους νυν. Μιλάω γι’ αυτήν την
κούρσα της αύξησης. Όταν το πετρέλαιο ήταν στα 50 δολάρια η
τιµή της βενζίνης ήταν στα 70. Τώρα που το πετρέλαιο είναι πάλι
στα 50 δολάρια γιατί η τιµή της βενζίνης είναι στα 130; Λένε ότι
η βενζίνη είναι ανεξάρτητη στο Χρηµατιστήριο από το πετρέλαιο.
Ναι, αλλά είναι ανεξάρτητη µόνο προς τα πάνω και προς τερα-
τώδεις αυξήσεις. ∆εν είναι ποτέ ανεξάρτητη προς τα κάτω. Μην
τρελαθούµε εδώ πέρα. Ένα θέµα λοιπόν είναι αυτό, για τα καύ-
σιµα.

Για το γάλα ας µην το ξαναπώ. Έχουµε το ακριβότερο γάλα
για τον καταναλωτή στην Ευρώπη και το φθηνότερο στον φου-
καρά τον παραγωγό, που χύνει τα γάλατα µε τα βαρέλια έξω από
τις νοµαρχίες και τα Υπουργεία.

Για την ακτοπλοΐα, για τα λιπάσµατα, για τις ασφαλιστικές εται-
ρίες τα ξαναείπα. Θα τα ξαναπούµε και στη συζήτηση επί των
άρθρων.

Όσον αφορά τις τράπεζες, αυτές τις µέρες βλέπουµε πρωτο-
σέλιδα για χιλιάδες κατασχέσεις κατοικιών. Έχουµε κατασχέσεις
κατοικιών κατά χιλιάδες. Ποιο Υπουργείο και ποια Επιτροπή
Ανταγωνισµού έβαλε χέρι στις τράπεζες και ρύθµισε και θεσµο-
θέτησε το κολπάκι µε τα «ψιλά γράµµατα» στα συµβόλαια, που
δεκάδες χιλιάδες άνθρωποι αυτήν τη στιγµή είναι µε τα σπίτια
τους υπό κατάσχεση και είναι έτοιµοι να βγουν στο δρόµο; Για να
µην πω ότι θα βγουν στο βουνό. Σ’ αυτά ποια Επιτροπή Ανταγω-
νισµού θα απαντήσει; Η Επιτροπή που είναι εξαρτηµένη και που
τσακώνεται η Νέα ∆ηµοκρατία µε το ΠΑΣΟΚ για το πότε ήταν πιο
παρελκόµενη και πιο εξαρτηµένη από την κεντρική εξουσία κι αν
ήταν οι επτά στους έντεκα ή οι πέντε στους εννιά; Το ίδιο είναι και
ο κοσµάκης το ξέρει. Και οι επτά στους έντεκα και οι πέντε στους
εννιά το ίδιο παραµύθι είναι, το ίδιο κόλπο. Ενώ θα έπρεπε η Επι-
τροπή Ανταγωνισµού να είναι ένορκος για τα κακουργήµατα που
γίνονται, δεν είναι. Είναι «εξωφυλαρούχας» της κεντρικής εξου-
σίας αυτή η Επιτροπή Ανταγωνισµού. Αυτή η Επιτροπή Ανταγω-
νισµού και αυτό το Υπουργείο και αυτοί οι Υπουργοί δεν µιλάνε
ούτε για τις κατασχέσεις σπιτιών από τις τράπεζες, ούτε για την
ασυδοσία των ασφαλιστικών εταιρειών, ούτε για τη «ληστεία» στα
αυτοκίνητα, ούτε για τις τιµές όπως διαµορφώνονται σε άλλες
καπιταλιστικές χώρες, που είναι η «Βασιλεύουσα» του καπιταλι-
σµού, και στη δική µας τριτοκοσµική. ∆εν ξέρω αν µπορώ να τη
συγκρίνω µε τη Ζιµπάµπουε ή µε τη Μαδαγασκάρη, γιατί µπορεί
να προσβάλω άλλες χώρες, τριτοκοσµικές.

Αυτή η κατάσταση είναι πραγµατικότητα διαρκής και «µπλε»
και «πράσινη» και µπορεί να γίνεται και µε «µπλε» και «πράσινους
κόκκους» ταυτόχρονα και τη βιώνει ο κάθε Έλληνας από το πρωί
ως το βράδυ επί δεκαετίες. Τι είναι αυτά που λέµε τώρα; Έχω
σηµειώσει εδώ ένα σωρό πράγµατα. Άκουσα δεκαπέντε φορές…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κύριε Ψαριανέ, πα-
ρακαλώ να ολοκληρώσετε.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Τελειώνω.
Άκουσα δεκαπέντε φορές για τον υγιή ανταγωνισµό. Για ποιον;

Ο υγιής ανταγωνισµός είναι µόνο ως προς τα υπερκέρδη και
πόσα περισσότερα υπερκέρδη θα έχουν οι όµιλοι συµφερόντων.
Εκεί υπάρχει µόνο η υγεία στον ανταγωνισµό. Ως προς το πλα-
φόν των τιµών προς τα κάτω, που θα περιφρουρούν το δηµόσιο
συµφέρον και το λαουτζίκο, δεν υπάρχει κανένας υγιής ανταγω-

νισµός.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως

του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Συµπληρώνετε τα

έξι λεπτά. Παρακαλώ τελειώστε.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Υπάρχει λοιπόν µια συνεχιζόµενη λη-

στεία και στο γάλα και στα τρόφιµα και στα λιπάσµατα και στα
καύσιµα και παντού. Και ο κοσµάκης το ξέρει. Ε, συνεχίστε να
παίζετε αυτό το «µπλε» και «πράσινο» πινγκ πονγκ, τένις, γκολφ,
όπως θέλετε πείτε το!

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαϊτσης Αποστολάτος): Ευχαριστώ πολύ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Τµήµα ότι η ∆ιαρκής Επιτροπή Εθνικής Άµυνας και Εξωτε-
ρικών Υποθέσεων καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου
του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας: «Κύρωση Συµφωνίας Συνερ-
γασίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και
του Υπουργικού Συµβουλίου της ∆ηµοκρατίας της Αλβανίας σχε-
τικά µε την αναζήτηση, την εκταφή, τον προσδιορισµό της ταυ-
τότητας και τον ενταφιασµό των Ελλήνων Πεσόντων Στρατιωτικών σε
Πολεµικές Επιχειρήσεις στην Αλβανία κατά τη διάρκεια του Ελ-
ληνο-Ιταλικού Πολέµου του 1940-1941 και την κατασκευή κοιµη-
τηρίων στο έδαφος της ∆ηµοκρατίας της Αλβανίας για τον
ενταφιασµό τους».

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΛΑΟΣ κ.
Αστέριος Ροντούλης.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα µου επιτρέψετε κατά πρώτον να δώσω µια απάντηση στην

αξιότιµη Πρόεδρο του Κοµµουνιστικού Κόµµατος που βγήκε
χθες στις τηλεοράσεις και είπε ότι δεν αξίζει να ονοµάζεται
«ΛΑΟΣ» το κόµµα του Λαϊκού Ορθοδόξου Συναγερµού. Κοιτάξτε,
εµείς δεν θα καταστήσουµε ανάδοχο, νονά του Λαϊκού Ορθόδο-
ξου Συναγερµού την κ. Παπαρήγα. Βεβαίως κατανοούµε ότι την
ενοχλεί η λαϊκή αποδοχή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού,
την ενοχλεί το λαϊκό έρεισµα, το συνεχώς διευρυνόµενο, του Λαϊ-
κού Ορθόδοξου Συναγερµού. Όµως είναι άλλο το να κατανοούµε
τον κίνδυνο που νιώθει ότι το Κοµµουνιστικό Κόµµα θα χάσει την
τρίτη θέση στο πολιτικό σύστηµα και άλλο αυτή η έκφραση
εµπάθειας κατά του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού που είναι
ακατανόητη, για να µην χρησιµοποιήσω άλλη φράση για τα λε-
χθέντα υπό της κ. Παπαρήγα.

Τώρα αυτά που ειπώθηκαν από τον κ. Βολουδάκη περί λαϊκι-
σµού κ.λπ.. τα αντιπαρέρχοµαι διότι δεν είναι άξια καν σχολια-
σµού.

Κύριε Πρόεδρε, έχω µπροστά µου ένα αντίγραφο της «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΟΤΥΠΙΑΣ» του Σεπτεµβρίου 2008. Λέει η «ΕΛΕΥΘΕΡΟΤΥ-
ΠΙΑ»: «Υπουργός εγκαλεί Υπουργό για το καρτέλ λιπασµάτων».
Έφυγε από την Αίθουσα πριν από λίγο ο κ. Κοντός. Και συνεχί-
ζει: «Κοντός κατά Φώλια για τριπλασιασµό των τιµών στα λιπά-
σµατα µέσα σε δύο χρόνια». Ερώτηµα: Αν δεν επενέβαινε ο κ.
Κοντός, ο κ. Φώλιας δεν έπρεπε να κάνει τη δουλειά του; Και
έστω ότι ο κ. Φώλιας κύριε Υφυπουργέ, δεν έκανε τη δουλειά
του. ∆εν θα έπρεπε αυτοδικαίως η Επιτροπή Ανταγωνισµού σε
ένα τέτοιο µεγάλο πρόβληµα να κάνει τη δουλειά της; Η Επι-
τροπή Ανταγωνισµού ήξερε τρεις µήνες πριν, µετά από καταγ-
γελία της ΓΕΣΑΣΕ, τον τριπλασιασµό των τιµών των λιπασµάτων
µέσα σε δυο χρόνια, που κυριολεκτικά έχουν γονατίσει τον αγρο-
τικό κόσµο της χώρας, το περιβόητο κόστος παραγωγής. Γιατί
δεν έκανε τη δουλειά της;

Και βεβαίως το ερώτηµα τίθεται και αλλιώς. Αποενοχοποιείται
η Κυβέρνηση γιατί ένας Υπουργός της, ο κ. Κοντός, προσέφυγε
στην Επιτροπή Ανταγωνισµού; Όχι. Το αντίθετο. Ενοχοποιείται
η Κυβέρνηση διότι η κίνηση του Υπουργού της αποτελεί πιστο-
ποίηση της ανεπάρκειας της Επιτροπής Ανταγωνισµού και της
κυβερνητικής ανεπάρκειας εν συνόλω.

Έρχοµαι τώρα σ’ ένα άλλο θέµα. Άκουσα από τον κ. Βολου-
δάκη το εξής επιχείρηµα. Ανεξάρτητη η Επιτροπή Ανταγωνισµού
διότι τώρα, µε τη νέα ρύθµιση δεν µπορεί ο Υπουργός να ανα-
τρέψει αποφάσεις της Επιτροπής Ανταγωνισµού. Ερώτηµα: Γιατί
να τις ανατρέψει τις αποφάσεις της Επιτροπής Ανταγωνισµού
αφού η µήτρα που γεννάει τις αποφάσεις αυτές, δηλαδή η Επι-
τροπή Ανταγωνισµού, είναι πλήρως ελεγχόµενη από τον ίδιο;
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Έχει κάποιος την αυταπάτη, την ψευδαίσθηση ότι είναι δυνατόν
να υπάρξει µία απόφαση σοβαρή της Επιτροπής Ανταγωνισµού
για την οποία απόφαση δεν θα είναι προηγουµένως ενήµερος ο
Υπουργός; Ας µην αυταπατώµεθα και ας µην κοροϊδεύουµε τον
κόσµο.

Και βεβαίως θέλω να ρωτήσω κάτι κύριε Υφυπουργέ. Θα µας
πείτε τι έγινε τέλος πάντων µε το καρτέλ χάλυβα και τον αγώνα
που έχει κάνει ένας άνθρωπος, ο Θεόδωρος Τενέζος, ο οποίος
έφθασε µέχρι και στην απεργία πείνας προκειµένου να καταδεί-
ξει την απαράδεκτη κατάσταση στον τοµέα του χάλυβα; Θέλω
µία απάντηση τι γίνεται µε το «καρτέλ» χάλυβα.

Και βεβαίως έρχοµαι σε ένα άλλο θέµα. Ποιο είναι το µεγάλο
πρόβληµα, αγαπητοί συνάδελφοι, της Επιτροπής Ανταγωνισµού;
Το µέγιστο πρόβληµα, αυτό που µπορεί να σας πει αµέσως ένας
πολίτης είναι η µεγάλη καθυστέρηση που παρατηρείται στην έκ-
δοση των αποφάσεων.

Έγινε µια έρευνα. Τι κατέδειξε η έρευνα αυτή; Ότι κατά µέσο
όρο χρειάζονται επτά έτη –ακούστε τώρα!- για την αποτελεσµα-
τικότητα της Επιτροπής αυτής, για την οποία κάποιοι επαίρονται!
Κατά µέσο όρο επτά έτη, για να βγει µια απόφαση! Αυτή είναι η
πραγµατικότητα.

Και τώρα πάµε να το αλλάξουµε αυτό το πράγµα. Ωραία, ενώ
ο νόµος –ειρήσθω εν παρόδω- λέει ότι µέσα σε έξι µήνες από τη
στιγµή που υπάρχει καταγγελία βγαίνει η απόφαση! Θα τηρηθεί,
κύριε Βολουδάκη, το χρονικό διάστηµα των έξι µηνών; Να το
δούµε. ∆εν θα τηρηθεί! Αν τηρηθεί, πρώτοι θα χειροκροτήσουµε.

Ακούστε, όµως, το εξής παράδοξο: Πριν η Επιτροπή αποτε-
λείτο από έντεκα τακτικά και έντεκα αναπληρωµατικά µέλη. Τώρα
αποτελείται από εννέα και πέντε. ∆ηλαδή, σε µια εποχή που
έχουµε φόρτο εργασίας για την Επιτροπή, µειώνεται το δυναµικό
της. Και εµείς µε τη µείωση αυτή πάµε να καταπολεµήσουµε τη
δυσλειτουργία που σας ανέφερα προγενέστερα, δηλαδή να κά-
νουµε ταχύτερη την έκδοση των αποφάσεων. Αντιφατικά πράγ-
µατα!

Άρα, λοιπόν, νοµίζω ότι αυτό το σχέδιο νόµου θα είναι και πάλι
αναποτελεσµατικό. Θα δηµιουργήσει µια Επιτροπή Ανταγωνι-
σµού εξαρτώµενη πλήρως από την Κυβέρνηση που θα λειτουρ-
γεί µε αδιαφανείς διαδικασίες.

Σας ευχαριστώ για την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστώ πολύ για

την τήρηση του χρόνου, κύριε συνάδελφε.
Ο συνάδελφος κ. Νίκος Καραθανασόπουλος έχει ζητήσει το

λόγο για τριτολογία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
∆εν θα έκανα χρήση της τριτολογίας, αν δεν υπήρχε η ανα-

φορά του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του Συναγερµού για
τη χθεσινή συνέντευξη της κ. Παπαρήγα.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Όχι του Συναγερµού! Του Λαϊκού
Ορθόδοξου Συναγερµού!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Έχουµε πολύ πιο σο-
βαρά πράγµατα...

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κύριε συνάδελφε,
να σας θυµίσω ότι µιλάµε για το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου και
δεν µιλάµε για το θέµα αυτό.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ας το θυµίζατε και στον
κ. Ροντούλη.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Όχι, δεν θα σας το
πω έτσι, διότι θα αρχίσουµε να κάνουµε διάλογο και το Προε-
δρείο έχει άλλο ρόλο. Μέσα στο χρόνο σας θα µπορούσατε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ας το θυµίζατε και στον
κ. Ροντούλη, κύριε Πρόεδρε, εφόσον θέλετε να τηρείτε τις ισορ-
ροπίες και να βγάλετε την κοµµατική ταυτότητα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): ∆εν θέλω να ανοίξει
άλλο θέµα τώρα στο τέλος, γιατί µε εσάς θα κλείσουµε. Ολο-
κληρώστε και αφήστε στον κάθε έναν το δικαίωµα του αυτο-
προσδιορισµού του.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Σας παρακαλώ, λοιπόν,
να µου επιτρέψετε να ολοκληρώσω.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ολοκληρώστε
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Έτσι, λοιπόν, ως κόµµα

έχουµε πολύ πιο σοβαρά πράγµατα να ασχοληθούµε από το Συ-
ναγερµό. Μας ενδιαφέρει οι εργαζόµενοι να σπάσουν τις αλυσί-
δες τους.

Και βεβαίως θα ήταν πολύ πιο υποβαθµισµένη η όποια κριτική
θα κάναµε, αν δεν του είχε ανατεθεί και δεν είχε αναλάβει το
ρόλο του λαγού σ’ αυτό που του έχουν αναθέσει ΠΑΣΟΚ και Νέα
∆ηµοκρατία, δηλαδή στη συκοφαντική επίθεση απέναντι στο
ΚΚΕ.

Αυτά είχα να πω, κύριε Πρόεδρε.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω το

λόγο;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Η συζήτηση θα ολο-

κληρωθεί εδώ. ∆εν ανακυκλώνω θέµατα ετυµολογικής ανάλυσης
του ήθους. ∆εν είναι αυτός ο ρόλος του Προεδρείου ούτε καν
της Βουλής βεβαίως. Αφήστε, ο λαός ακούει, βλέπει και κρίνει.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Κύριε Πρό-
εδρε, µπορώ να έχω το λόγο;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κύριε Υπουργέ, θα
κλείσουµε µε εσάς, µε µία νότα µόνο παρακαλώ πολύ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Μόνο µερι-
κές αναφορές σε κάποιες παρατηρήσεις.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ωραία, ευχαριστώ
πολύ.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Πρόκειται

για παρατηρήσεις επί του νοµοσχεδίου που έκαναν οι συνάδελ-
φοι.

Θα αρχίσω µε τον κ. Ροντούλη, ο οποίος επεσήµανε ένα ζή-
τηµα πραγµατικό που αφορά στην καθυστέρηση εκδόσεως των
αποφάσεων. Κύριε συνάδελφε, προς αυτήν την κατεύθυνση, δη-
λαδή για να επιταχύνουµε τη ρυθµιστική λειτουργία της Επιτρο-
πής, είναι και η διάταξη που επιτρέπει τη λήψη προληπτικών
µέτρων, έτσι ώστε να µπορέσουµε να επιτύχουµε...

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Προσωρινών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Προσωρι-

νών, όπως θέλετε πείτε τα. Αυτή είναι µια διάταξη που θέλει ακρι-
βώς να εµποδίσει την εξέλιξη των πραγµάτων έως ότου εκδοθεί
απόφαση και τη δηµιουργία τετελεσµένου στην αγορά.

Επίσης, µια διάταξη, η οποία διέλαθε της προσοχής είναι η διά-
ταξη του νοµοσχεδίου, η οποία επιβάλλει τη δηµοσίευση της συ-
γκέντρωσης στο δικτυακό τόπο της Επιτροπής και τη δυνατότητα
υποβολής παρατηρήσεων οιουδήποτε έχει έννοµο συµφέρον.

Αυτό συνιστά µια διάταξη που νοµίζω ότι θα έπρεπε να τονί-
σουµε τη σηµασία της, διότι για πρώτη φορά δίνεται η δυνατό-
τητα σε οποιονδήποτε να υποβάλει συγκεκριµένες παρατηρήσεις
που αφορούν το µεταγενέστερο από την Επιτροπή έλεγχο µιας
συνένωσης, η οποία επιχειρείται.

Και βεβαίως δεν είναι καθόλου αµελητέα η διάταξη που επι-
σηµάνθηκε από το συνάδελφο κ. Βολουδάκη. Θα µου επιτρέ-
ψετε, κύριε Πρόεδρε, να κάνω µια αναφορά, για να δείτε ποιες
δυνατότητες είχε µε την ισχύουσα διάταξη –αναφέροµαι στη διά-
ταξη του υφιστάµενου ν. 703/1977- ο Υπουργός.

Ο Υπουργός, λοιπόν, µπορούσε µια απόφαση της Επιτροπής
Ανταγωνισµού να την τροποποιήσει ή να την ακυρώσει, εφόσον
υπήρχαν λόγοι κοινωνικής πολιτικής ή εθνικής οικονοµίας ή δη-
µοσίου συµφέροντος που προφανώς υπερέβαιναν το σκοπό
λήψης µιας απόφασης ή ενός µέτρου της Επιτροπής Ανταγωνι-
σµού.

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι όλες αυτές οι ρυθµίσεις µπορεί
να µην επιτυγχάνουν το ιδεώδες, αυτό το οποίο θα ήθελαν οι συ-
νάδελφοι. Όµως, αποτελούν µέτρα προς την κατεύθυνση τόνω-
σης της αντικειµενικότητας και της αξιοκρατίας στη λειτουργία
της Επιτροπής Ανταγωνισµού.

Και µια τελευταία αναφορά, επειδή µίλησε ο συνάδελφος από
τον ΣΥΡΙΖΑ, πρέπει να σας πω ότι µέτρα, για να µην έχουµε κα-
ταχρηστικές κατασχέσεις –ιδιαίτερα σε ό,τι αφορά την πρώτη
κατοικία, από τις τράπεζες και τους άλλους χρηµατοπιστωτικούς
οργανισµούς- ελήφθησαν επί των ηµερών µας, όπως επί των ηµε-
ρών µας αυξήθηκε το χρηµατικό όριο για την προσωπική κρά-
τηση, από χίλια πεντακόσια σε τριάντα χιλιάδες ευρώ, σύµφωνα
µε τις διατάξεις του Κώδικα Πολιτικής ∆ικονοµίας.

1438 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)
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Επαναλαµβάνω πως µπορεί αυτά να µην θεωρούνται επαρκή
από τους συναδέλφους, σε καµία όµως περίπτωση δεν έχουµε
δικαίωµα σ’ αυτήν την Αίθουσα να παραγνωρίζουµε ή να προ-
σπαθούµε να υποβαθµίσουµε την αξία τους.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό.
Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής του νοµο-

σχεδίου του Υπουργείου Ανάπτυξης: «Αναθεώρηση ∆ιατάξεων
του ν. 703/1977 περί Ανταγωνισµού».

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της
αρχής;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΤΣΙΦΑΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Συνεπώς το νοµο-

σχέδιο του Υπουργείου Ανάπτυξης: «Αναθεώρηση ∆ιατάξεων του
ν. 703/1977 περί Ανταγωνισµού» έγινε δεκτό επί της αρχής κατά

πλειοψηφία.
Κύριοι συνάδελφοι, έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά της συνε-

δρίασης της Παρασκευής 3 Ιουλίου 2009 και ερωτάται το Τµήµα
αν τα επικυρώνει.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Συνεπώς τα Πρα-

κτικά της συνεδρίασης της Παρασκευής 3 Ιουλίου 2009 επικυ-
ρώθηκαν.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Τµήµατος και ώρα 14.44’ λύεται η συνε-

δρίαση για την προσεχή Τρίτη 21 Ιουλίου 2009 και ώρα 18.00’, µε
αντικείµενο εργασιών του Τµήµατος νοµοθετική εργασία: συνέ-
χιση της συζήτησης επί των άρθρων και του συνόλου του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου Ανάπτυξης: «Αναθεώρηση
∆ιατάξεων του ν. 703/1977 περί Ανταγωνισµού», σύµφωνα µε την
ηµερήσια διάταξη που θα διανεµηθεί.

Ο ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


